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Αθήνα, σήµερα στις 23 Αυγούστου 2011, ηµέρα Τρίτη και ώρα
18.08’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
της Ε’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΒΕΡΑΣ ΝΙΚΟΛΑΪΔΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Θα γίνει ψήφιση των κυρώσεων πρώτα του Υπουργείου Εξω-
τερικών και στη συνέχεια του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας, που
θα συζητηθούν όλες µαζί και οι τρεις.

Υπουργείου Εξωτερικών.
Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου

του σχεδίου νόµου: «Κύρωση του Πρωτοκόλλου για την Τροπο-
ποίηση του Πρωτοκόλλου σχετικά µε τις µεταβατικές διατάξεις,
το οποίο προσαρτάται στη Συνθήκη για την Ευρωπαϊκή Ένωση,
στη Συνθήκη για τη λειτουργία της Ευρωπαϊκής Ένωσης και στη
Συνθήκη περί ιδρύσεως της Ευρωπαϊκής Κοινότητας Ατοµικής
Ενέργειας».

Το νοµοσχέδιο αυτό ψηφίστηκε στη Διαρκή Επιτροπή κατά
πλειοψηφία. Εισάγεται προς συζήτηση στη Βουλή µε τη διαδικα-
σία του άρθρου 108 του Κανονισµού της Βουλής, δηλαδή µπο-
ρούν να λάβουν το λόγο όσοι έχουν αντίρρηση επί της κυρώσεως
αυτής της Συµφωνίας. 

Θέλει κάποιος  συνάδελφος να λάβει το λόγο;
Το λόγο θα λάβουν η κ. Μανωλάκου, ο κ. Αϊβαλιώτης και ο κ.

Δρίτσας. 
Ορίστε, κυρία Μανωλάκου, έχετε το λόγο. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ  ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλά-

δας  καταψήφισε την ένταξη της Ελλάδας στην Ευρωπαϊκή
Ένωση, όπως καταψηφίσαµε και τις συνθήκες της, από το Μάα-
στριχτ µέχρι την πρόσφατη Συνθήκη της Λισαβόνας, µε την οποία
προσαρµόζεται και η σηµερινή κύρωση του πρωτοκόλλου που
συζητάµε. 

Οι εξελίξεις µέχρι σήµερα αλλά και οι τωρινές συνθήκες έχουν
δικαιώσει και τη στάση αλλά και τη θέση του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας. Η Ευρωπαϊκή Ένωση του κεφαλαίου και του
πολέµου είναι σε βάρος των λαών: Εντείνει και βαθαίνει την ανι-
σότητα  και ανισοµετρία. Κατακρεουργεί κοινωνικοπολιτικά δι-
καιώµατα και ελευθερίες των εργαζοµένων. Αυξάνει την
καταστολή και στρατιωτικοποίηση. Και όλα αυτά, για να προστα-
τεύσει τα κέρδη και προνόµια των ευρωµονοπωλίων και των επι-
χειρηµατικών οµίλων.  Δεν αποτελεί εξαίρεση και η κατανοµή των
εδρών µεταξύ των κρατών-µελών, όπου ευνοούνται τα ισχυρό-

τερα. 
Αντιδραστική είναι η βάση της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Αντιδρα-

στικό και το ευρωπαϊκό οικοδόµηµα. Γι’ αυτό καταψηφίζουµε και
αυτό το πρωτόκολλο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Σας ευχαριστώ. 
Το λόγο έχει  ο Βουλευτής του ΛΑΟΣ, κ. Αϊβαλιώτης. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Θα πω πράγµατα, τα οποία είχαµε πει και στην επιτροπή. 
Κατ’ αρχάς, θέλω να πω ότι εκτιµώ ιδιαίτερα την κυρία

Υπουργό και για τη γενικότερη παρουσία της, αλλά και για το γε-
γονός ότι πάντα προσπαθεί να απαντά επί των θεµάτων που τί-
θενται και στην επιτροπή, αλλά και στην ολοµέλεια. 

Το υπό συζήτηση πρωτόκολλο φαίνεται ως µια φαινοµενικά
απλή τεχνική διευθέτηση για την προσωρινή αύξηση έως το 2014
κατά δεκαοκτώ των εδρών του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, κάτι
που απορρέει από το Ευρωσύνταγµα. 

Ο ΛΑΟΣ θα καταψηφίσει το πρωτόκολλο αυτό και γιατί θέλει
να διαµαρτυρηθεί εναντίον κάθε µορφής Ευρωσυντάγµατος,
κάτι που εξάλλου είχε αποδοκιµαστεί από τους λαούς της Ευρώ-
πης µε τα δηµοψηφίσµατα που είναι σε όλους γνωστά, αλλά θα
ήθελε να κατακρίνει και το χειρισµό που έγινε εκ µέρους όλων
των ελληνικών κυβερνήσεων, αλλά και των οργάνων της Ευρω-
παϊκής Ένωσης, οι οποίες τελικά αφήνουν κουτσουρεµένη  την
ελληνική παρουσία και εκπροσώπηση στο Ευρωκοινοβούλιο. 

Άρα, δεν απορρίπτουµε µόνο το Ευρωσύνταγµα, για το οποίο
είναι άλλωστε γνωστές οι θέσεις µας, αλλά απορρίπτουµε και το
χειρισµό των ελληνικών κυβερνήσεων, οι οποίες αφήνουν συρ-
ρικνωµένη την ελληνική εκπροσώπηση στην Ευρωβουλή. 

Από το 1993 έζησα από πολύ κοντά πέντε φουρνιές Ελλήνων
Ευρωβουλευτών. Είχα την τιµή να είµαι στενός συνεργάτης τεσ-
σάρων προσωπικοτήτων που βοήθησαν τη χώρα µας στα όργανα
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, του Νικήτα Κακλαµάνη, του  Γιάννη
Μαρίνη, του Σταύρου Ξαρχάκου και του Προέδρου του ΛΑΟΣ,
του κ. Καρατζαφέρη. Ο αριθµός των Ελλήνων που είναι µέλη του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου είχε φθάσει –το θυµούνται και ο κ.
Παπουτσής, που ήταν πετυχηµένος Ευρωβουλευτής, και η κ. Ξε-
νογιαννακοπούλου και η κ. Μανωλάκου, που ήταν επίσης Ευρω-
βουλευτής- κάποια στιγµή τους εικοσιπέντε. Μετά πήγε στους
εικοσιτέσσερις και τέλος κατρακύλησε στους  είκοσι δύο.  Δη-
λαδή χάσαµε τρεις Ευρωβουλευτές, όταν άλλες χώρες που δια-
πραγµατεύτηκαν σθεναρά, όπως παραδείγµατος χάριν η
Πολωνία -που αποτελεί µεν µεγάλη χώρα σε µέγεθος, αλλά δεν
είναι αυτό που έχουµε κλασικά στο µυαλό µας ως µεγάλη κοινο-
τική χώρα, δηλαδή Αγγλία, Γαλλία, Ιταλία, Γερµανία κ.λπ.- κέρ-
δισε σε αριθµό Ευρωβουλευτών. 

Και η Πολωνία κέρδισε µια έδρα. Όµως, και οι άλλες λεγόµε-
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νες «µεγάλες χώρες», που είχαν ήδη τετραπλάσιο αριθµό Ευρω-
βουλευτών εν σχέσει µε εµάς, πήραν πρόσθετες έδρες απ’ αυτές
τις δεκαοκτώ, όπως είναι η Βρετανία και η Ιταλία. Αλλά και χώρες
µε µικρότερο πληθυσµό από εµάς, όπως η Σουηδία και η Αυ-
στρία, κέρδισαν άλλες δύο έδρες. Εµείς µείναµε καθηλωµένοι
και συρρικνωµένοι στους είκοσι δύο. 

Δεν ισχυρίζοµαι καθόλου ότι ο µεγάλος αριθµός των Ευρω-
βουλευτών σηµαίνει απαραιτήτως και καλή εκπροσώπηση. Δεν
ισχυρίζοµαι καθόλου ότι ήταν απολύτως επιτυχηµένη η ελλη-
νική εκπροσώπηση από το 1981 έως σήµερα στο Ευρωπαϊκό
Κοινοβούλιο. Πρέπει να το δούµε αυτό κατάµατα. Υπήρχαν Ευ-
ρωβουλευτές που κάθισαν δέκα ή δεκαπέντε χρόνια στην Ευ-
ρωβουλή. Ήταν εκλεκτοί των ηγεσιών των κοµµάτων τους -δεν
εκλέγονται, αλλά ορίζονται οι Ευρωβουλευτές- δεν προσέφε-
ραν σχεδόν τίποτα και απλώς πηγαινοέρχονταν στις Βρυξέλλες
και στο Στρασβούργο. Είχαν τις γνωστές απολαβές που  έχουν
οι  Ευρωβουλευτές και πέρασαν όµορφα καµµιά δεκαπενταριά
χρόνια.

Επ’ ευκαιρία θα πρέπει να επισηµάνω ότι οι Έλληνες Βουλευ-
τές, οι εκλεγµένοι µε σταυρό εκπρόσωποι του ελληνικού λαού,
συµµετέχουµε στη δύσκολη κατάσταση, στην οποία ζούµε, στην
οικονοµική συγκυρία την οποία βιώνουµε όλοι, ενώ κάποιοι άλλοι
-αναφέροµαι στους Ευρωβουλευτές- έχουν λούσα, προνόµια και
πολυτέλειες από το υπό πτώχευση ελληνικό κράτος. 

Να θυµίσω εδώ ότι οι Έλληνες Ευρωβουλευτές έχουν τρεις
φορές περίπου την αµοιβή των Ελλήνων εκλεγµένων Βουλευτών,
των Βουλευτών του ελληνικού Κοινοβουλίου δηλαδή, έχουν στη
διάθεσή τους άλλες 17.500 το µήνα, για να µπορούν να προσλαµ-
βάνουν συνεργάτες κι εµείς ως υπό πτώχευση ελληνικό κράτος
τους διαθέτουµε και λιµουζίνα και αστυνοµικό και πέντε υπαλλή-
λους και δωρεάν τηλεφωνικές συνδέσεις από τον ΟΤΕ. Από εκεί
έπρεπε να ξεκινάει το ψαλίδι και να φτάνει στους εκλεγµένους
εκπροσώπους τους ελληνικού λαού. Δεν το είδαµε µέχρι τώρα,
παρ’ ότι το έχω αναφέρει κι εγώ κι άλλοι συνάδελφοι αρκετές
φορές.

Φυσικά, έχουν υπάρξει Ευρωβουλευτές οι οποίοι προσέφεραν
πολλά στην πατρίδα τους. Ανέφερα πριν ορισµένους από όλες
τις πολιτικές παρατάξεις. Δεν έχω παρωπίδες. Θυµίζω, επίσης,
τον αείµνηστο Ευρυγένη, τον αείµνηστο Δηµήτρη Τσάτσο, τον
αείµνηστο –βλέπετε ότι πολλοί είναι οι αείµνηστοι, αλλά έτσι
είναι- Γιάγκο Πεσµατζόγλου, τον επίσης αείµνηστο Μιχάλη Πα-
παγιαννάκη, αλλά και άλλους που είναι σήµερα Ευρωβουλευτές
και έχουν πολύ σηµαντική παρουσία στα δρώµενα της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης.

Όµως, παρήλασαν και οι άλλοι που δεν έκαναν, ούτε κάνουν
και σήµερα κάτι, παρ’ ότι η Ελλάδα βρίσκεται σε αυτόν τον κυκε-
ώνα, παρ’ ότι επί δυόµισι χρόνια διασύρεται διεθνώς. Δεν ακού-
σαµε δυστυχώς τη φωνή τους στα όργανα της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. 

Η παρουσία, λοιπόν, της Ελλάδας παραµένει σήµερα συρρι-
κνωµένη στους είκοσι δύο Βουλευτές και το «όχι» που λέει σή-
µερα ο Λαϊκός Ορθόδοξος Συναγερµός στο πρωτόκολλο αυτό
στοχεύει αφ’ ενός µεν στο να καυτηριάσει την έλλειψη διαπραγ-
µάτευσης και την υποχωρητικότητα των ελληνικών κυβερνήσεων,
αλλά από την άλλη και την αδιαφορία των οργάνων της Ευρω-
παϊκής Ένωσης, που δεν αναγνωρίζουν τις ανισορροπίες που δη-
µιουργούνται µονίµως κατά κρατών θεωρούµενων µικρών, όπως
είναι η Ελλάδα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κι εγώ σας ευχαριστώ.
Το λόγο έχει ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ, κ. Δρίτσας.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Αυτό καθ’ αυτό το πρωτόκολλο, όπως αναλυτικά τοποθετηθή-

καµε και στην Επιτροπή, δεν γεννά ιδιαίτερα σοβαρά προβλή-
µατα. Είναι µία ρύθµιση τακτοποίηση θα την έλεγα. Ως εκ τούτου
δεν έχει τόσο σηµασία να τοποθετηθεί κανείς µε ιδιαίτερο φανα-
τισµό ως προς το θέµα αυτό. Μπορεί κανείς να κάνει αναγωγές
και επεκτάσεις, αλλά θα είναι λίγο έξω από τη στενότητα των συ-
γκεκριµένων ρυθµίσεων ως προς την κατανοµή των εδρών.

Εκείνο που έχει σηµασία, όµως, είναι ότι ήδη, εκτός από αυτή
την κατανοµή, στην Ευρωπαϊκή Ένωση έχει αρχίσει µία συζή-

τηση για µεταβολές που αναφέρονται σε εκλογή Ευρωβουλευ-
τών µε κοινή ψηφοφορία από όλες τις χώρες. Εκεί ήδη τα πρώτα
δείγµατα σε αυτή τη συζήτηση επιβεβαιώνουν αυτό το οποίο
ισχύει και για την κατανοµή που υπάρχει µέχρι στιγµής: Την υπε-
ροχή και την εύνοια των ισχυρότερων χωρών. 

Νοµίζω ότι θα ήταν πολύ ενδιαφέρον και πολύ χρήσιµο να επα-
νατοποθετηθούν αυτά τα ζητήµατα και η ελληνική Κυβέρνηση
καλείται να πάρει πρωτοβουλίες προς αυτή την κατεύθυνση, τέ-
τοιες ώστε αυτό που λέµε Ευρώπη των λαών, Ευρώπη των κοι-
νωνιών να βρει έστω µια µικρή δυνατότητα εκδηµοκρατισµού στο
πλαίσιο αυτό και όχι ένα εµπόδιο, θα το έλεγα καλύτερα, στην
πλήρη κυριαρχία των µηχανισµών που ηγεµονεύουν στην Ευρω-
παϊκή Ένωση. 

Οι προβληµατισµοί µας είναι αυτοί. Μένω σε αυτούς. Δεν
µπορώ µε αφορµή αυτό το πρωτόκολλο να επεκταθώ περισσό-
τερο. Κάνω µόνο αυτές τις επισηµάνσεις και µένω στην ψήφο
που δώσαµε και στην επιτροπή, το «παρών».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Σας ευχαριστώ.
Το λόγο έχει η Αναπληρωτής Υπουργός Εξωτερικών κ. Ξενο-

γιαννακοπούλου.
ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρωτής Υπουρ-

γός Εξωτερικών): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Ευχαριστώ τους συναδέλφους για τις τοποθετήσεις τους. Εί-

χαµε την ευκαιρία και στην αρµόδια επιτροπή Εξωτερικών Υπο-
θέσεων να κάνουµε αναλυτική συζήτηση. 

Επιτρέψτε µου δυο λόγια µόνο να πω, σε σχέση µε τις παρα-
τηρήσεις που ακούστηκαν. Να υπενθυµίσω πρώτα απ’ όλα στο
Σώµα ότι η Βουλή των Ελλήνων το 2008 κύρωσε µε διευρυµένη
πλειοψηφία, όπως ορίζεται από το Σύνταγµα, τη Συνθήκη της Λι-
σαβόνας. 

Σήµερα το πρωτόκολλο το οποίο καλείται η Βουλή να κυρώσει,
είναι παρεπόµενη, τυπική υποχρέωση της Συνθήκης της Λισαβό-
νας. Να υπενθυµίσω γιατί γίνεται τώρα αυτή η κύρωση και αυτή
η διόρθωση, ενώ το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο εκλέχτηκε µε τη ση-
µερινή του σύνθεση το 2009.

Λόγω των δηµοψηφισµάτων και των καθυστερήσεων που είχαν
τότε σηµειωθεί, αρχικά για το Ευρωπαϊκό Σύνταγµα και στη συ-
νέχεια για τη Συνθήκη της Λισαβόνας µε το Ιρλανδικό δηµοψή-
φισµα, όταν ήρθε η ώρα, τον Ιούνιο του 2009 να γίνουν οι
ευρωεκλογές αυτής της θητείας της Ευρωβουλής, έγιναν µε
βάση τη Συνθήκη της Νίκαιας, επειδή δεν είχε κυρωθεί ακόµη η
Συνθήκη της Λισαβόνας απ’ όλα τα κράτη-µέλη.

Άρα, τώρα είναι η τυπική προσαρµογή αυτό το πρωτόκολλο
προκειµένου το εν ενεργεία Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο να έχει την
αντιστοιχία των Βουλευτών που έχει αποφασιστεί. Αυτή είναι η
πρώτη απάντηση.

Νοµίζω ότι όλες οι πολιτικές δυνάµεις, όποια θέση κι αν λαµ-
βάνουµε για τις ευρωπαϊκές εξελίξεις, υποστηρίζουµε την ενί-
σχυση των δηµοκρατικών θεσµών, την κάλυψη του δηµοκρατικού
ελλείµµατος και την έκφραση της λαϊκής κυριαρχίας σε ευρω-
παϊκό επίπεδο. Νοµίζω πως όλοι συµφωνούµε ότι σ’ αυτήν την
κατεύθυνση η ενίσχυση των αρµοδιοτήτων µε βάση τη Συνθήκη
της Λισαβόνας του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, έρχεται να ισορ-
ροπήσει φαινόµενα είτε διευθυντηρίων είτε ηγεµονισµών µεγά-
λων και ισχυρών κρατών, και ιδιαίτερα σε µία περίοδο όπως
αυτή, περίοδο κρίσης και δυσκολιών. 

Ξέρουµε ότι το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο είναι πολιτικά σύµµα-
χος σε κρίσιµα ζητήµατα, είτε αυτό αφορά τον προσανατολισµό
της Ευρωπαϊκής Ένωσης είτε αυτό αφορά άµεσα θέµατα οικο-
νοµικής και κοινωνικής πολιτικής.

Άρα, το να κυρώσουµε αυτό το πρωτόκολλο, πέραν της υπο-
χρέωσης, είναι και για να βοηθήσουµε το Ευρωπαϊκό Κοινοβού-
λιο να λειτουργήσει οµαλά και σύµφωνα µε τις αποφάσεις.

Όσον αφορά στη δύναµη των Ευρωβουλευτών –αναφέροµαι
στον κ. Αϊβαλιώτη, που έθεσε το θέµα πριν- δεν είναι µόνο η πε-
ρίπτωση της Ελλάδας. Όλες οι χώρες που θα χαρακτηρίζαµε ως
µεσαίες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, έχουν ισοδύναµη εκ-
προσώπηση. Αναφέροµαι στο Βέλγιο, στην Τσεχία, στην Ουγγα-
ρία, στην Πορτογαλία, στη Ρουµανία. Ήταν µία διευθέτηση που
έγινε µετά τη µεγάλη διεύρυνση προς τις ανατολικές χώρες, την
Κύπρο και τη Μάλτα, γιατί φυσικά δεν θα µπορούσε να διευρύ-
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νεται συνεχώς χωρίς ένα όριο ο αριθµός των Ευρωβουλευτών.
Να σας πω και ένα στοιχείο που έχει ενδιαφέρον από τη συζή-

τησή µας στην επιτροπή και που δείχνει ότι δεν έχει αδικηθεί η
χώρα µας. Αυτή τη στιγµή αναλογεί ένας Ευρωβουλευτής ανά
πεντακόσιες χιλιάδες κατοίκους στην Ελλάδα, ενώ στη Γερµανία,
που είναι µία από τις χώρες όπως η Ισπανία, που αποκτά παρα-
πάνω Ευρωβουλευτές, αντιστοιχεί ένας Ευρωβουλευτής στις
οκτακόσιες χιλιάδες κατοίκους.

Άρα, έχουµε µάλλον µία θετική αναλογία όσον αφορά τις µε-
σαίες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης σε σχέση µε το πληθυ-
σµιακό κριτήριο.

Η δύναµη των Ελλήνων Ευρωβουλευτών δεν περιορίσθηκε
ποτέ στον καθαρό και απόλυτο αριθµό τους. Η δύναµή µας είναι
οι θέσεις µας και η συµµετοχή µας µέσα στις πολιτικές οµάδες
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου. Άρα, η ελληνική φωνή µπορεί να
δρα πολλαπλασιαστικά ανάλογα φυσικά µε την ιδεολογική και
πολιτική αναφορά του κάθε Ευρωβουλευτή.

Όσον αφορά στην παρατήρηση του κ. Δρίτσα, παρακολου-
θούµε όλες αυτές τις συζητήσεις για το αν θα υπάρξει αναµόρ-
φωση ενδεχοµένως του συστήµατος των ευρωεκλογών. Πάντως
όσον αφορά τον αριθµό των Ευρωβουλευτών, αυτός είναι όπως
έχει αποφασιστεί στη Συνθήκη. Από εκεί και πέρα συµµετέχουµε
σ’ αυτήν τη συζήτηση προκειµένου πάντα να διασφαλίζουµε ένα
σύστηµα όσο το δυνατόν πιο αντιπροσωπευτικό και δίκαιο και σε
ευρωπαϊκό επίπεδο.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαϊδου): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-

ζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών «Κύρωση του Πρωτοκόλλου
για την Τροποποίηση του Πρωτοκόλλου σχετικά µε τις µεταβα-
τικές διατάξεις, το οποίο προσαρτάται στη Συνθήκη για την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση, στη Συνθήκη για τη λειτουργία της Ευρωπαϊκής

Ένωσης και στη Συνθήκη περί ιδρύσεως της Ευρωπαϊκής Κοινό-
τητας Ατοµικής Ενέργειας».

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαϊδου): Συνεπώς το νοµοσχέ-

διο του Υπουργείου Εξωτερικών: «Κύρωση του Πρωτοκόλλου για
την Τροποποίηση του Πρωτοκόλλου σχετικά µε τις µεταβατικές
διατάξεις, το οποίο προσαρτάται στη Συνθήκη για την Ευρω-
παϊκή Ένωση, στη Συνθήκη για τη λειτουργία της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και στη Συνθήκη περί ιδρύσεως της Ευρωπαϊκής Κοινό-
τητας Ατοµικής Ενέργειας» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία σε µόνη
συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει
ως εξής:

«Κύρωση του Πρωτοκόλλου για την Τροποποίηση του Πρω-
τοκόλλου σχετικά µε τις µεταβατικές διατάξεις, το οποίο προ-
σαρτάται στη Συνθήκη για την Ευρωπαϊκή Ένωση, στη Συνθήκη
για τη λειτουργία της Ευρωπαϊκής Ένωσης και στη Συνθήκη
περί ιδρύσεως της Ευρωπαϊκής Κοινότητας Ατοµικής Ενέρ-
γειας

Άρθρο πρώτο

Κυρώνεται και έχει την ισχύ, που προβλέπει το άρθρο 28 του
Συντάγµατος, το Πρωτόκολλο για την Τροποποίηση του Πρωτο-
κόλλου σχετικά µε τις µεταβατικές διατάξεις, το οποίο προσαρ-
τάται στη Συνθήκη για την Ευρωπαϊκή Ένωση, στη Συνθήκη για
τη λειτουργία της Ευρωπαϊκής Ένωσης και στη Συνθήκη περί
ιδρύσεως της Ευρωπαϊκής Κοινότητας Ατοµικής Ενέργειας, που
υπογράφηκε στις Βρυξέλλες, στις 23 Ιουνίου 2010, το κείµενο
του οποίου σε πρωτότυπο στην ελληνική γλώσσα έχει ως εξής: 
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Άρθρο δεύτερο

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και του Πρωτοκόλλου που
κυρώνεται από την πλήρωση των προϋποθέσεων του άρθρου 2
αυτού.”

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαϊδου): Υπουργείου Εθνικής
Άµυνας

1. Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου
του σχεδίου νόµου: «Κύρωση της Τεχνικής Διευθέτησης µεταξύ
του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας της Ελληνικής Δηµοκρατίας και
του Υπουργείου Άµυνας της Ιταλικής Δηµοκρατίας σχετικά µε
την εφαρµογή του Μνηµονίου Κατανόησης µεταξύ της Κυβέρνη-
σης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της Ιταλι-
κής Δηµοκρατίας που αφορά στη συνεργασία του Υπουργείου
Άµυνας της Ιταλικής Δηµοκρατίας µε το Πολυεθνικό Συντονι-
στικό Κέντρο Στρατηγικών Θαλασσίων Μεταφορών της Αθήνας
(ΠΟΣΚΕΣΘΑΜ-AMSCC)».

2. Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου
του σχεδίου νόµου: «Κύρωση της Τεχνικής Διευθέτησης στη Δι-
ευθέτηση Συνεργασίας European Research Grouping Arrange-
ment No 1 (ERG No 1) στο Μνηµόνιο Κατανόησης EUROPA
µεταξύ του Υπουργού Άµυνας της Γαλλικής Δηµοκρατίας, του
Υπουργείου Εθνικής Άµυνας της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της
Fursvarets Materielverk (FMV) µε εξουσιοδότηση της Κυβέρνη-
σης του Βασιλείου της Σουηδίας, σχετικά µε τις Προπαρασκευ-
αστικές Μελέτες για τον καθορισµό και την υλοποίηση ενός
Πολυεθνικού Διαστηµικού Συστήµατος SIGINT (CERES) για τη
Συλλογή Στρατιωτικών Πληροφοριών από το Ηλεκτροµαγνητικό
Φάσµα».

3. Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου
του σχεδίου νόµου: «Κύρωση του Μνηµονίου Κατανόησης µε-
ταξύ του Υπουργείου Άµυνας των Ηνωµένων Πολιτειών της Αµε-
ρικής και του Υπουργού Άµυνας του Βασιλείου του Βελγίου και
του Υπουργείου Άµυνας της Δηµοκρατίας της Βουλγαρίας και
του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας του Καναδά και του Υπουργείου
Άµυνας της Δηµοκρατίας της Τσεχίας και του Υπουργείου Άµυ-
νας του Βασιλείου της Δανίας και του Υπουργού Άµυνας της
Γαλλικής Δηµοκρατίας και του Οµοσπονδιακού Υπουργείου Άµυ-
νας της Οµοσπονδιακής Δηµοκρατίας της Γερµανίας και του
Υπουργείου Εθνικής Άµυνας της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του
Υπουργείου Άµυνας της Δηµοκρατίας της Ουγγαρίας και του
Υπουργείου Άµυνας της Ιταλικής Δηµοκρατίας και του Υπουρ-
γείου Άµυνας της Δηµοκρατίας της Λετονίας και του Υπουργείου
Εθνικής Άµυνας της Δηµοκρατίας της Λιθουανίας και του Υπουρ-
γού Άµυνας του Βασιλείου της Ολλανδίας και του Υπουργείου
Άµυνας του Βασιλείου της Νορβηγίας και του Υπουργού Εθνικής
Άµυνας της Δηµοκρατίας της Πολωνίας και του Υπουργού Άµυ-
νας της Πορτογαλικής Δηµοκρατίας και του Ρουµανικού Υπουρ-
γείου Εθνικής Άµυνας και του Υπουργείου Άµυνας της
Σλοβακικής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου Άµυνας της Δηµο-
κρατίας της Σλοβενίας και του Υπουργείου Άµυνας του Βασι-
λείου της Ισπανίας και του Γενικού Επιτελείου της Δηµοκρατίας
της Τουρκίας και του Υπουργείου Άµυνας του Ηνωµένου Βασι-
λείου της Μεγάλης Βρετανίας και της Βόρειας Ιρλανδίας και του
Ανώτατου Στρατηγείου Συµµαχικών Δυνάµεων της Ευρώπης
(SHAPE) σχετικά µε την Ίδρυση, Οργάνωση, Διοίκηση, Ασφά-
λεια, Χρηµατοδότηση και Επάνδρωση του Συντονιστικού Κέ-
ντρου Ειδικών Επιχειρήσεων του ΝΑΤΟ (NSCC)».

Τα νοµοσχέδια αυτά έχουν ψηφιστεί στη Διαρκή Επιτροπή
κατά πλειοψηφία και εισάγονται προς συζήτηση στη Βουλή µε
τη διαδικασία του άρθρου 108 του Κανονισµού της Βουλής, δη-
λαδή µπορούν να λάβουν το λόγο όσοι έχουν αντίρρηση επί των
κυρώσεων αυτών των συµφωνιών.

Θέλει κάποιος συνάδελφος να λάβει το λόγο; Η κ. Μανωλάκου,
ο κ. Κοραντής και ο κ. Δρίτσας. Ο χρόνος που έχετε στη διάθεσή
σας είναι πέντε λεπτά µε κάποια ανοχή.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Και για τις τρεις κυρώσεις;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαϊδου): Και για τις τρεις. 
Ορίστε, κυρία Μανωλάκου, έχετε το λόγο.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Σας ευχαριστώ.

Καταψηφίζουµε την κύρωση της Τεχνικής Διευθέτησης Συνερ-
γασίας Υπουργείου Άµυνας Ιταλικής Δηµοκρατίας µε το Πολυε-
θνικό Συντονιστικό Κέντρο Στρατηγικών Θαλάσσιων Μεταφορών
σ’ ό,τι αφορά τις θαλάσσιες µεταφορές και διαδικασίες προµη-
θειών που θα ακολουθούνται. Είναι µία συµφωνία ουσιαστικά στα
πλαίσια συµµετοχής σε επιχειρήσεις που διεξάγονται µε την αι-
γίδα του ΝΑΤΟ ή της Ευρωπαϊκής Ένωσης σε καιρό ειρήνης και
πολέµου. Εξυπηρετεί από τη µια το ΝΑΤΟ -που εµείς παλεύουµε
για τη διάλυσή του γιατί είναι εχθρός της ειρήνης και των λαών-
και από την άλλη εξυπηρετεί το εφοπλιστικό κεφάλαιο που θα
έχει κέρδος και απ’ αυτές τις επιχειρήσεις. Έτσι ιµπεριαλιστικές
ενώσεις και κεφάλαιο είναι σύµφυτα σε βάρος των λαών και της
ειρήνης. Εµείς παλεύουµε και για τη διάλυση του ΝΑΤΟ και για
την κοινωνικοποίηση των πλοίων και γι’ αυτό, αν θέλετε, είναι και
αδυσώπητος ο πόλεµος του εφοπλιστικού κεφαλαίου ενάντια
στα ναυτεργατικά αγωνιστικά ταξικά σωµατεία. Καταψηφίζουµε
την κύρωση.

Σ’ ό,τι αφορά την κύρωση Τεχνικής Διευθέτησης, την καταψη-
φίζουµε γιατί θεωρούµε ότι η χώρα µας δεν µπορεί να χρησιµο-
ποιήσει στρατηγικά και επιχειρησιακά αυτό το σύστηµα
δορυφορικής υποκλοπής σηµάτων στις Ένοπλες Δυνάµεις γιατί
δεν υπάρχουν οι αντίστοιχες υποδοµές. Πιο ειδικά, ο ΟΤΕ έχει
πλήρως ιδιωτικοποιηθεί. Ο τοµέας τηλεπικοινωνιών που σχετίζε-
ται µε την άµυνα και την ασφάλεια της χώρας έχει δοθεί σε ιδιώ-
τες, στην «DEUTSCHE TELEΚOM» και δεν ανήκει πια στο
δηµόσιο. 

Γι’ αυτό και η «DEUTSCHE TELEKOM» σκοπεύει να προχωρή-
σει στην πώληση της «HELLAS SAT» και επίσης προωθεί την
έξοδο του ΟΤΕ από τις δορυφορικές δραστηριότητες αν είναι
δυνατόν µέχρι το τέλος του 2011.

Συνεπώς, καµµία δυνατότητα για χάραξη εθνικής διαστηµικής
πολιτικής και συγκρότηση Εθνικής Διαστηµικής Υπηρεσίας στην
Ελλάδα υπάρχει σ’ αυτές τις συνθήκες. Είναι µεγάλα λόγια δίχως
να έχουν αντίκρισµα ότι µε την κύρωση της τεχνικής διευθέτησης
η Ελλάδα καθίσταται ένα από τα πέντε κράτη παγκοσµίως µετά
τις ΗΠΑ και τη Ρωσία που αποκτούν ικανότητα δορυφορικής υπο-
κλοπής σωµάτων. 

Καταψηφίζουµε, λοιπόν, γιατί: Πρώτον, δεν υπάρχουν οι ανα-
γκαίες υποδοµές, δεύτερον δεν υπάρχει τεχνογνωσία διαχείρι-
σης αυτών των συστηµάτων και τρίτον, τα λεφτά του ελληνικού
λαού θα πληρώνονται τζάµπα, όπως και τα περισσότερα λεφτά
που δίνονται για εξοπλιστικά προγράµµατα που εξυπηρετούν το
ΝΑΤΟ και τους ιµπεριαλιστές και όχι πραγµατικά την άµυνα και
τα συµφέροντα του λαού και της χώρας.

Σε ό,τι αφορά το τελευταίο µνηµόνιο το καταψηφίζουµε. Είναι
µεταξύ του Υπουργείου Άµυνας των ΗΠΑ και των Υπουργείων
Άµυνας των άλλων µελών του ΝΑΤΟ και της Ελλάδας και αποτε-
λεί την υλοποίηση και εφαρµογή του νέου στρατηγικού δόγµα-
τος του ΝΑΤΟ, όπως αποφασίστηκε στη Σύνοδο Κορυφής του
2006 για την έναρξη µετασχηµατισµού δυνάµεων ειδικών επιχει-
ρήσεων εκπαίδευσης, βελτίωσης εξοπλισµού. Μάλιστα, προσδιο-
ρίζονται ειδικές επιχειρήσεις που ουσιαστικά είναι µορφές
συνεργασίας µε παρακρατικές δυνάµεις, πράκτορες, αλλά και
ιδιωτικές εταιρείες µε µισθοφόρους παροχής πολεµικών υπηρε-
σιών, που ήδη έχουµε δει να περιγράφονται και στα µέσα µαζικής
ενηµέρωσης στο Ιράκ, στο Αφγανιστάν, αλλά και στη Λιβύη. 

Είναι αξιοσηµείωτο ότι το Συντονιστικό Κέντρο, που αναφέρει
το µνηµόνιο, είναι το αρχηγείο ειδικών επιχειρήσεων του ΝΑΤΟ
που καθιστά δυνατές και υποστηρίζει τις ειδικές επιχειρήσεις του
ΝΑΤΟ σ’ ολόκληρη τη συµµαχία, ακόµα και στο εσωτερικό της
συµµαχίας, δηλαδή ο εσωτερικός εχθρός είναι οι λαοί στα κράτη-
µέλη του ΝΑΤΟ, όσοι αγωνίζονται ενάντια στην ιµπεριαλιστική
βαρβαρότητα, όπως φαίνεται. 

Το Συντονιστικό αυτό Κέντρο ασκεί καθήκοντα σε καιρό ειρή-
νης κρίσεων και επιχειρήσεων σύµφωνα µε τεχνική συµφωνία µε-
ταξύ ΗΠΑ και ΝΑΤΟ. Φυσικά κρίσεις ονοµάζουν ό,τι θέλουν
προκειµένου να γίνεται νατοϊκή επέµβαση και να ληστεύονται οι
πλουτοπαραγωγικοί πόροι χωρών και να µακελεύονται λαοί. Ου-
σιαστικά πρόκειται για προετοιµασία δυνάµεων, για ειδικές επι-
χειρήσεις, οι οποίες κάθε φορά καθορίζονται από τις ΗΠΑ και το
ΝΑΤΟ, εξυπηρετούν τα συµφέροντα της συµµαχίας και στρέφο-



νται βέβαια ενάντια στα κράτη και στους λαούς.
Γι’ αυτούς τους λόγους το καταψηφίζουµε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαίδου): Σας ευχαριστώ.
Το λόγο έχει ο κ. Κοραντής, Βουλευτής Επικρατείας του

ΛΑΟΣ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΡΑΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Θα αναφερθώ µόνο στο Πολυεθνικό Συντονιστικό Κέντρο,

διότι για τα άλλα δύο κείµενα σε επίπεδο επιτροπής έχουµε, ήδη,
ταχθεί υπέρ. 

Είχαµε εκδηλώσει επιφυλάξεις, κυρία Πρόεδρε, κύριε
Υπουργέ, στην Επιτροπή Εξωτερικών και Άµυνας όχι για την
ουσία αυτού του κειµένου, διότι όπως πολύ καλά γνωρίζετε,
κύριε Υπουργέ, το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας έχει φέρει κατ’
επανάληψη παρεµφερή κείµενα προς κύρωση που αφορούσαν
άλλες χώρες, τα οποία είχαµε υπερψηφίσει διότι πιστεύαµε -και
εξακολουθούµε να πιστεύουµε- στον πολύ σηµαντικό ρόλο που
παίζει αυτό το Πολυεθνικό Συντονιστικό Κέντρο Στρατηγικών Θα-
λασσίων Μεταφορών της Αθήνας, το οποίο αναδεικνύει το γεω-
στρατηγικό ρόλο της χώρας µας, τη σηµασία της εµπορικής
ναυτιλίας µας και για περιπτώσεις, παραδείγµατος χάριν, παρεµ-
βάσεων ανθρωπιστικού περιεχοµένου. Να υπενθυµίσουµε στο
πλαίσιο αυτό χαρακτηριστικά το ρόλο τον οποίο διαδραµάτισε η
ελληνική ναυτιλία ή µέρος αυτής στην εκκένωση Κινέζων και
άλλων υπηκόων από τη Λιβύη στην πρόσφατη κρίση.

Συνεπώς, επί της ουσίας, αν θέλετε, εµείς δεν θα είχαµε πρό-
βληµα να υπερψηφίσουµε και αυτό εδώ το κείµενο. Εάν έθεσα
επιφυλάξεις από πλευράς Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού σε
επίπεδο Επιτροπής, κύριε Υπουργέ, ήταν για το οικονοµικό σκέ-
λος και εξηγούµαι:

Τόσο η Έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του κράτους, η οποία
βεβαίως γίνεται υπό την αιγίδα του Υπουργείου Οικονοµικών,
όσο και η ειδική έκθεση, που προβλέπει το άρθρο 75 παράγρα-
φος 3 του Συντάγµατος, την οποία, όµως, αυτήν τη φορά συνυ-
πογράφει και ο αρµόδιος Υπουργός Εθνικής Άµυνας κάνουν µια
φευγαλέα και αόριστη και θολή αναφορά στο οικονοµικό σκέλος
της υπόθεσης, παραπέµποντας απλά και µόνο στο σχετικό πα-
ράρτηµα, το παράρτηµα Α, το οποίο πραγµατεύεται τα οικονο-
µικών υποχρεώσεων του φιλοξενούντος έθνους.

Διαβάζω χαρακτηριστικά: «Δαπάνες που σχετίζονται µε την
υγεία, την ασφάλεια και την ασφάλιση, ασφάλιση εντός των
εγκαταστάσεων του ελληνικού Γενικού Επιτελείου Εθνικής Άµυ-
νας, τα αναγκαία δελτία ταυτότητος, ιατροφαρµακευτική περί-
θαλψη, οδοντιατρική περίθαλψη, ελέγχους υγιεινής,
πυροπροστασία, δαπάνες που σχετίζονται µε τις εγκαταστάσεις
των γραφείων, τις παροχές από επιχειρήσεις κοινής ωφέλειας,
τoν εξοπλισµό και τις προµήθειες, αναλώσιµες προµήθειες, τη-
λεπικοινωνιακές δαπάνες, κάλυψη εκπαιδευτικών σειρών µαθη-
µάτων, δαπανών ταξιδιών, κάλυψη δαπανών για δηµόσιες
σχέσεις» και ων ουκ έστι αριθµός. Όλα αυτά τα λέει το παράρ-
τηµα της συµφωνίας, αλλά δεν προσδιορίζει ποια είναι η δαπάνη.
Αυτό ήταν υποχρέωση του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους.
Δεν την κάνει.

Συγκρατώ ασφαλώς, κύριε Υπουργέ, τη δέσµευσή σας στην
επιτροπή, την αναγνώρισή σας –αν θέλετε- ότι εκεί υπάρχει ένα
κενό, το οποίο πρέπει να διορθωθεί και την προσωπική σας δέ-
σµευση ότι θα καταβάλλετε κάθε προσπάθεια ούτως ώστε όταν
µας έρχονται παρεµφερή κείµενα στη Βουλή προς κύρωση να
γνωρίζει η Βουλή, η Εθνική Αντιπροσωπεία, οι Βουλευτές το οι-
κονοµικό αντίκρισµα των κειµένων που καλούνται να ψηφίσουν
και να κυρώσουν.

Με αυτά τα δεδοµένα εµείς θα υπερψηφίσουµε το υπό συζή-
τηση κείµενο, διότι –επαναλαµβάνω- µας βρίσκει επί της ουσίας
σύµφωνους, πλην όµως, θα επαναλάβω και στο επίπεδο της Ολο-
µέλειας την παράκληση που έχουµε διατυπώσει, όπως άλλωστε
και ο συνάδελφός µου ο κ. Αϊβαλιώτης έχει κάνει για την περί-
πτωση του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας αλλά και σήµερα το πρωί
επ’ ευκαιρία της συζήτησης στην επιτροπή για το Υπουργείο
Εξωτερικών –µας είχε φέρει προς κύρωση άλλα θέµατα- ότι θα
πρέπει τα Υπουργεία να καταθέτουν µε σαφήνεια το οικονοµικό
κόστος, δηλαδή, το τι καλείται να επωµιστεί ο Έλλην φορολο-
γούµενος όταν πρόκειται να συζητήσουµε και να ψηφίσουµε πα-

ρεµφερή κείµενα. 
Συνεπώς, εµείς τασσόµεθα υπέρ. 
Ευχαριστώ.  
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Το λόγο έχει ο κ. Δρίτσας, Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα είµαι πολύ σύντο-

µος.
Με αρκετή σαφήνεια στην Επιτροπή τοποθετηθήκαµε εκτετα-

µένα και για τα τρία σχέδια νόµου και τα καταψηφίζουµε και τα
τρία. Δεν θα επαναλάβω το σκεπτικό και τον προβληµατισµό. Δεν
έχει ιδιαίτερο νόηµα. 

Εκείνο που θα ήθελα κυρίως να σταθώ στα λίγα λεπτά που έχω
στη διάθεσή µου είναι κάτι που το έθιξα και στην Επιτροπή: Οι
συµβάσεις γενικώς, τα πρωτόκολλα, τα µνηµόνια όταν επικυρώ-
νονται από το Ελληνικό Κοινοβούλιο έχουν µια πολύ διαφορετική
διαδικασία από αυτήν µε την οποία ψηφίζονται τα σχέδια νόµου
και γίνονται νόµοι του κράτους. Λίγο πολύ υπάρχει προετοιµασία,
υπάρχει συµµετοχή, υπάρχει διάλογος, στα σχέδια νόµου υπάρ-
χει ακρόαση φορέων και υπάρχει και ζωντανή δυνατότητα παρα-
κολούθησης της εφαρµογής των νόµων γιατί αφορούν κατά
κανόνα πραγµατικότητες του δηµόσιου χώρου.

Οι συµβάσεις αυτές έχουν µεγάλη σηµασία και καθορίζουν δε-
σµευτικά σχέσεις της χώρας µας µε άλλες χώρες, εντάσσουν τη
χώρα µας και την ελληνική κοινωνία σε γενικότερα πλαίσια. Η ελ-
ληνική Βουλή τα επικυρώνει, τα κάνει νόµους του κράτους, αλλά
στην πραγµατικότητα ο δηµοκρατικός κοινοβουλευτικός έλεγχος
είναι πολύ δύσκολο να υπάρχει. 

Υπό αυτήν την άποψη θα έλεγα ότι οι αιτιολογικές εκθέσεις
που συνοδεύουν τέτοιου είδους συµβάσεις –και αναφέροµαι και
σε αυτές που σήµερα είναι προς ψήφιση από την Ολοµέλεια-
απαιτείται να έχουν πραγµατική, εκτεταµένη ενηµέρωση των Ελ-
λήνων Βουλευτών κυρίως ως προς την εφαρµογή και την υλο-
ποίηση των προηγουµένων παρόµοιων συµβάσεων. Γιατί λίγο ή
πολύ οι περισσότερες –και αυτός είναι ο κανόνας- δεν είναι µε-
µονωµένες πράξεις διµερών η πολυµερών σχέσεων της χώρας
µας, είναι πράξεις συνέχειας ενός πλαισίου µέσα στο οποίο εξε-
λίσσονται διάφορες πρωτοβουλίες και διάφορες δράσεις.

Από αυτή την άποψη πραγµατικά είναι λίγο οξύµωρο, µε αυ-
τούς τους όρους και µε αυτούς τους κανόνες, δηλαδή µε τον ελ-
λιπή πραγµατικά δηµοκρατικό κοινοβουλευτικό έλεγχο, να
γίνονται νόµοι του κράτους και να παίρνουν ισχύ νόµου του κρά-
τους τέτοιου είδους συµβάσεις που, όπως προείπα, καθορίζουν
σηµαντικά τη ζωή των Ελλήνων πολιτών, δεσµεύουν τη χώρα
µας, αποτελούν στη συνέχεια προϋποθέσεις µέσα από τις οποίες
είναι πάρα πολύ δύσκολο να αναθεωρήσει κανείς πολιτικές επι-
λογές και παρ’ όλο αυτά γίνονται νόµοι µε αυτή τη συνοπτική δια-
δικασία. 

Επειδή δεν προτείνω το να µην έρχονται προς ψήφιση, προ-
τείνω -και έχει µεγάλη σηµασία- οι αιτιολογικές εκθέσεις να µην
είναι τόσο φτωχές, τόσο περιορισµένες, τόσο ελλιπείς  και τόσο
εσωστρεφείς και µυστικοπαθείς σε τέτοιου είδους συµβάσεις.
Αλλιώς επικυρώνονται µεν από το ελληνικό Κοινοβούλιο, γίνονται
νόµοι του κράτους, αλλά θα έλεγα ότι έχουν πολύ περιορισµένη
ισχύ ως προς τη δηµοκρατική τους επικύρωση. 

Καταψηφίζω και τις τρείς συµβάσεις. 
Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ. 
Το λόγο έχει ο Υπουργός Άµυνας, κ. Μπεγλίτης.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΠΕΓΛΙΤΗΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Ευ-

χαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Είναι γεγονός ότι κατά τη διάρκεια της Διαρκούς Επιτροπής

Εξωτερικών και Άµυνας δόθηκε η ευκαιρία στους συναδέλφους
να τοποθετηθούν επί των νοµοσχεδίων που έφερε το Υπουργείο
Εθνικής Άµυνας στη Βουλή προς κύρωση. Γνωρίζω τις απόψεις
των κοµµάτων και των εκπροσώπων τους. Θα ήθελα πολύ σύ-
ντοµα να κάνω τρεις παρατηρήσεις. 

Πρώτη παρατήρηση. Η Ελλάδα –και είναι προς το συµφέρον
µας- θα συνεχίσει να τιµά τις διεθνείς υποχρεώσεις, τις διεθνείς
δεσµεύσεις όπως αυτές απορρέουν από το Διεθνές Δίκαιο, από
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τη συµµετοχή της χώρας σε διεθνείς και περιφερειακούς πολιτι-
κούς και οικονοµικούς οργανισµούς. Είναι γεγονός ότι υπάρχει
µεγάλη διάσταση απόψεων µε ορισµένα κόµµατα και κυρίως από
τα κόµµατα της παραδοσιακής Αριστεράς σε σχέση µε τη συµ-
µετοχή της χώρας τόσο στην Ευρωπαϊκή Ένωση, όσο και στην
Ατλαντική Συµµαχία. Πιστεύω όµως ότι µας έχει δοθεί η ευκαιρία
να το συζητήσουµε πολλές φορές και να αντιπαρατεθούµε. 

Δεν είναι η ώρα τώρα και ο χώρος να επαναλάβουµε µία συ-
ζήτηση στρατηγικού χαρακτήρα, η οποία δεν βρίσκει σύµφωνες
όλες τις πολιτικές δυνάµεις της χώρας. Παρ’ όλα αυτά θέλω να
διαβεβαιώσω την Εθνική Αντιπροσωπεία ότι θα συνεχίσουµε να
συµµετέχουµε ενεργά, στην πρωτοπορία όλων των διεθνών ορ-
γανισµών, υπερασπιζόµενοι τα εθνικά συµφέροντα της χώρας
και συµµετέχοντας στην συνδιαµόρφωση των θέσεων των διε-
θνών οργανισµών, ιδιαίτερα όταν πρόκειται για θέµατα που συν-
δέονται µε τα ευρύτερα στρατηγικά συµφέροντα της Ελλάδας
στην περιοχή του Αιγαίου, της Ανατολικής Μεσογείου και της
Μέσης Ανατολής. 

Δεύτερη παρατήρηση. Ειπώθηκε από τους συναδέλφους και
συµφωνώ απολύτως, όπως το είπα και στην Διαρκή Επιτροπή
Εξωτερικών και Άµυνας, ότι τα κείµενα που έρχονται, ιδιαίτερα
µάλιστα οι εκθέσεις είτε του Γενικού Λογιστηρίου είτε οι αιτιολο-
γικές εκθέσεις, δεν ανταποκρίνονται πάντοτε στην ανάγκη για
κοινοβουλευτικό έλεγχο. Το αναγνώρισα πρώτος, συνεχίζω να
το αναγνωρίζω και συµµετέχω στη συλλογική κυβερνητική προ-
σπάθεια για την αναβάθµιση των κειµένων που έρχονται προς
συζήτηση ή κύρωση στην Εθνική Αντιπροσωπεία. 

Παρά το γεγονός ότι δεν είµαστε το αρµόδιο Υπουργείο γι’
αυτά τα θέµατα, πιστεύω ότι τα θεσµικά όργανα, κυρίως το Γε-
νικό Λογιστήριο του Κράτους, οφείλει να ενηµερώνει πλήρως και
µε προσοχή για τις δαπάνες στον κρατικό προϋπολογισµό. Δεν
χωρά καµµία αµφισβήτηση και καµµιά συζήτηση πάνω σ’ αυτό
το θέµα. Δεσµεύοµαι προσωπικά ότι στη συνέχεια -και έχω δώσει
σχετική εντολή στις υπηρεσίες του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας-
θα είµαστε σε συνεργασία µε το Γενικό Λογιστήριο, έτσι ώστε να
υπάρχει πλήρης αποτύπωση των δαπανών εκεί που υπάρχουν,
στον κρατικό προϋπολογισµό. 

Σέβοµαι απολύτως τον κοινοβουλευτικό έλεγχο, σέβοµαι τις
επισηµάνσεις και τις παρατηρήσεις των συναδέλφων, γιατί ιδιαί-
τερα σε αυτή την κρίσιµη οικονοµική συγκυρία πρέπει να γνωρί-
ζουµε που δαπανάται ακόµα και το τελευταίο ευρώ του
ελληνικού λαού.

Τελειώνω µε µια παρατήρηση µε αφορµή την παρέµβαση της
κ. Μανωλάκου σε σχέση µε τα επικοινωνιακά δίκτυα. Θέλω να
ενηµερώσω την Εθνική Αντιπροσωπεία και όλες τις πολιτικές δυ-
νάµεις της χώρας ότι τα επικοινωνιακά δίκτυα των Eνόπλων Δυ-
νάµεων δεν συνδέονται σε καµµία περίπτωση µε τα συµβατικά,
κοινά επικοινωνιακά δίκτυα του ΟΤΕ ή άλλων οργανισµών του
ιδιωτικού τοµέα. 

Αλίµονο για την εθνική ασφάλεια της χώρας, αλίµονο για την
άµυνα της πατρίδας µας αν οι διαδικασίες ιδιωτικοποίησης ή
αποκρατικοποίησης, όπως ήταν αυτή του Οργανισµού Τηλεπι-
κοινωνιών Ελλάδας, συνδέονταν µε τις επικοινωνίες των Ενόπλων
Δυνάµεων. 

Σας διαβεβαιώνω, αγαπητή συνάδελφε, ότι έχουµε διαµορφώ-
σει ένα απόλυτα στεγανοποιηµένο, αυτόνοµο επικοινωνιακό σύ-
στηµα για τις επιχειρησιακές ανάγκες των Ενόπλων Δυνάµεων.
Άρα, λοιπόν, πρέπει να είσαστε βέβαιη ότι ο φόβος σας δεν έχει
βάση, ότι η διαδικασία αποκρατικοποίησης του ΟΤΕ δεν επηρέ-
ασε -το αντίθετο θα έλεγα- την επικοινωνιακή επιχειρησιακή δρα-
στηριότητα των Ενόπλων Δυνάµεων.

Μια τελευταία παρατήρηση µε αφορµή τις τελευταίες εξελί-
ξεις στο χώρο της Λιβύης και ευρύτερα της Μέσης Ανατολής, σε
συνδυασµό µε τη λειτουργία του Πολυεθνικού Συντονιστικού Κέ-
ντρου Στρατηγικών Θαλάσσιων Μεταφορών που έχει την έδρα
του στην Αθήνα και πιο συγκεκριµένα στο Υπουργείο Εθνικής
Άµυνας. 

Είναι γνωστό σε όλους, µε βάση την ενηµέρωση που έχουµε
κάνει στη Διαρκή Επιτροπή Εξωτερικών και Άµυνας, ότι το Πο-
λυεθνικό Κέντρο παίζει έναν εξαιρετικά σηµαντικό -στρατηγικό

θα τον χαρακτήριζα- ρόλο ιδιαίτερα σε αυτή την περίοδο και µά-
λιστα αναδεικνύοντας τις δυνατότητες της χώρας µας σε έναν
ευαίσθητο τοµέα, όπως είναι αυτός της διαχείρισης ανθρωπιστι-
κών κρίσεων. 

Αυτό το ρόλο θα τον υπερασπιστούµε. Πολύ περισσότερο σή-
µερα, λαµβάνοντας υπ’ όψιν τις εξελίξεις στη Λιβύη, εκεί όπου
αντιλαµβάνοµαι -για να µην πω ότι είµαι βέβαιος- ότι θα χρειαστεί
και την επόµενη περίοδο να υπάρξει µια συγκροτηµένη και ολο-
κληρωµένη συλλογική διεθνής παρέµβαση για ανθρωπιστικούς
λόγους. Από αυτή την πλευρά, το Πολυεθνικό Συντονιστικό Κέ-
ντρο έχει αναβαθµιστεί τόσο σε υποδοµές, όσο και σε ανθρώπινο
δυναµικό µε στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων και πιστεύω ότι θα
επιτελέσει πλήρως το ρόλο και την αποστολή του.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κι εγώ σας ευχαριστώ.
Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής, των άρ-

θρων και του συνόλου των σχεδίων νόµων του Υπουργείου Εθνι-
κής Άµυνας.

Η ψήφισή τους θα γίνει χωριστά.
«Κύρωση της Τεχνικής Διευθέτησης µεταξύ του Υπουργείου

Εθνικής Άµυνας της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου
Άµυνας της Ιταλικής Δηµοκρατίας σχετικά µε την εφαρµογή του
Μνηµονίου Κατανόησης µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής
Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της Ιταλικής Δηµοκρατίας που
αφορά στη συνεργασία του Υπουργείου Άµυνας της Ιταλικής Δη-
µοκρατίας µε το Πολυεθνικό Συντονιστικό Κέντρο Στρατηγικών
Θαλασσίων Μεταφορών της Αθήνας (ΠΟΣΚΕΣΘΑΜ – AMSCC)».

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Συνεπώς το νοµοσχέ-

διο του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας: «Κύρωση της Τεχνικής Δι-
ευθέτησης µεταξύ του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας της
Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου Άµυνας της Ιταλικής
Δηµοκρατίας σχετικά µε την εφαρµογή του Μνηµονίου Κατανόη-
σης µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της
Κυβέρνησης της Ιταλικής Δηµοκρατίας που αφορά στη συνερ-
γασία του Υπουργείου Άµυνας της Ιταλικής Δηµοκρατίας µε το
Πολυεθνικό Συντονιστικό Κέντρο Στρατηγικών Θαλασσίων Με-
ταφορών της Αθήνας (ΠΟΣΚΕΣΘΑΜ – AMSCC)», έγινε δεκτό
κατά πλειοψηφία σε µόνη συζήτηση επί της αρχής των άρθρων
και του συνόλου και έχει ως εξής: 

«Κύρωση της Τεχνικής Διευθέτησης µεταξύ του Υπουργείου
Εθνικής Άµυνας της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουρ-
γείου Άµυνας της Ιταλικής Δηµοκρατίας σχετικά µε την εφαρ-
µογή του Μνηµονίου Κατανόησης µεταξύ της Κυβέρνησης της
Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της Ιταλικής Δη-
µοκρατίας που αφορά στη συνεργασία του Υπουργείου Άµυ-
νας της Ιταλικής Δηµοκρατίας µε το Πολυεθνικό Συντονιστικό
Κέντρο Στρατηγικών Θαλασσίων Μεταφορών της Αθήνας (ΠΟ-
ΣΚΕΣΘΑΜ – AMSCC)

Άρθρο πρώτο 

Κυρώνεται και έχει την ισχύ, που ορίζει το άρθρο 28 παρ. 1 του
Συντάγµατος, η Τεχνική Διευθέτηση (Technical Arrangement) µε-
ταξύ του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας της Ελληνικής Δηµοκρα-
τίας και του Υπουργείου Άµυνας της Ιταλικής Δηµοκρατίας
σχετικά µε την εφαρµογή του κυρωθέντος µε το ν. 3768/2009 (Α’
104/ 1.7.2009) Μνηµονίου Κατανόησης (Memorandum of Under-
standing) µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας
και της Κυβέρνησης της Ιταλικής Δηµοκρατίας που αφορά στη
συνεργασία του Υπουργείου Άµυνας της Ιταλικής Δηµοκρατίας
µε το Πολυεθνικό Συντονιστικό Κέντρο Στρατηγικών Θαλασσίων
Μεταφορών της Αθήνας (ΠΟΣΚΕΣΘΑΜ - AMSCC), που υπογρά-
φηκε στις 5 Ιουλίου 2010 στην Αθήνα και στις 12 Ιουλίου 2010
στη Ρώµη, της οποίας το κείµενο στην αγγλική γλώσσα και σε
µετάφραση στην ελληνική έχει ως εξής:  
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Άρθρο δεύτερο

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και της Τεχνικής Διευθέτησης
που κυρώνεται από την πλήρωση των προϋποθέσεων της παρα-
γράφου 1 του Τµήµατος 8 αυτής.”

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Του ιδίου Υπουργείου:
«Κύρωση της Τεχνικής Διευθέτησης στη Διευθέτηση Συνεργα-
σίας European Research Grouping Arrangement No 1 (ERG Νο
1) στο Μνηµόνιο Κατανόησης ΕUROPA µεταξύ του Υπουργού
Άµυνας της Γαλλικής Δηµοκρατίας, του Υπουργείου Εθνικής
Άµυνας της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Fursvarets
Materielverk (FMV) µε εξουσιοδότηση της Κυβέρνησης του Βα-
σιλείου της Σουηδίας, σχετικά µε τις Προπαρασκευαστικές Με-
λέτες για τον καθορισµό και την υλοποίηση ενός Πολυεθνικού
Διαστηµικού Συστήµατος SIGINT (CERES) για τη Συλλογή Στρα-
τιωτικών Πληροφοριών από το Ηλεκτροµαγνητικό Φάσµα».

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Συνεπώς το νοµοσχέ-

διο του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας: «Κύρωση της Τεχνικής Δι-
ευθέτησης στη Διευθέτηση Συνεργασίας European Research
Grouping Arrangement No 1 (ERG Νο 1) στο Μνηµόνιο Κατανόη-
σης ΕUROPA µεταξύ του Υπουργού Άµυνας της Γαλλικής Δηµο-
κρατίας, του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας της Ελληνικής
Δηµοκρατίας και της Fursvarets Materielverk (FMV) µε εξουσιο-
δότηση της Κυβέρνησης του Βασιλείου της Σουηδίας, σχετικά
µε τις Προπαρασκευαστικές Μελέτες για τον καθορισµό και την
υλοποίηση ενός Πολυεθνικού Διαστηµικού Συστήµατος SIGINT
(CERES) για τη Συλλογή Στρατιωτικών Πληροφοριών από το
Ηλεκτροµαγνητικό Φάσµα» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία σε µόνη
συζήτηση επί της αρχής των άρθρων και του συνόλου και έχει

ως εξής: 

«Κύρωση της Τεχνικής Διευθέτησης στη Διευθέτηση Συνερ-
γασίας European Research Grouping Arrangement No 1 (ERG
Νο 1) στο Μνηµόνιο Κατανόησης ΕUROPA µεταξύ του Υπουρ-
γού Άµυνας της Γαλλικής Δηµοκρατίας, του Υπουργείου Εθνι-
κής Άµυνας της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Fursvarets
Materielverk (FMV) µε εξουσιοδότηση της Κυβέρνησης του
Βασιλείου της Σουηδίας, σχετικά µε τις Προπαρασκευαστικές
Μελέτες για τον καθορισµό και την υλοποίηση ενός Πολυεθνι-
κού Διαστηµικού Συστήµατος SIGINT (CERES) για τη Συλλογή
Στρατιωτικών Πληροφοριών από το Ηλεκτροµαγνητικό Φάσµα

Άρθρο πρώτο

Κυρώνεται και έχει την ισχύ που ορίζει το άρθρο 28 παρ. 1 του
Συντάγµατος η Τεχνική Διευθέτηση στη Διευθέτηση Συνεργα-
σίας European Research Grouping Arrangement No 1 (ERG Νο
1) στο Μνηµόνιο Κατανόησης ΕUROPA      (Α’ 268/3.12.2007) µε-
ταξύ του Υπουργού Άµυνας της Γαλλικής Δηµοκρατίας, του
Υπουργείου Εθνικής Άµυνας της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της
Fursvarets Materielverk (FMV) µε εξουσιοδότηση της Κυβέρνη-
σης του Βασιλείου της Σουηδίας, σχετικά µε τις Προπαρασκευ-
αστικές Μελέτες για τον καθορισµό και την υλοποίηση ενός
Πολυεθνικού Διαστηµικού Συστήµατος SIGINT (CERES) για τη
συλλογή στρατιωτικών πληροφοριών από το Ηλεκτροµαγνητικό
Φάσµα, η οποία υπογράφηκε στην Αθήνα στις 22 Φεβρουαρίου
2010 για την ελληνική πλευρά, στις 19 Φεβρουαρίου 2010 για τη
σουηδική πλευρά και στις 13 Απριλίου 2010 για τη γαλλική
πλευρά, το κείµενο της οποίας σε πρωτότυπο στη γαλλική και
αγγλική γλώσσα και σε µετάφραση στην ελληνική γλώσσα, έχει
ως εξής:
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Άρθρο δεύτερο

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και της Τεχνικής Διευθέτησης
που κυρώνεται, προσωρινά από της υπογραφής και οριστικά από
την πλήρωση των προϋποθέσεων του άρθρου 11.1 αυτής.”

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Του ιδίου Υπουργείου:
«Κύρωση του Μνηµονίου Κατανόησης µεταξύ του Υπουργείου
Άµυνας των Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής και του Υπουρ-
γού Άµυνας του Βασιλείου του Βελγίου και του Υπουργείου Άµυ-
νας της Δηµοκρατίας της Βουλγαρίας και του Υπουργείου
Εθνικής Άµυνας του Καναδά και του Υπουργείου Άµυνας της Δη-
µοκρατίας της Τσεχίας και του Υπουργείου Άµυνας του Βασι-
λείου της Δανίας και του Υπουργού Άµυνας της Γαλλικής
Δηµοκρατίας και του Οµοσπονδιακού Υπουργείου Άµυνας της
Οµοσπονδιακής Δηµοκρατίας της Γερµανίας και του Υπουργείου
Εθνικής Άµυνας της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου
Άµυνας της Δηµοκρατίας της Ουγγαρίας και του Υπουργείου
Άµυνας της Ιταλικής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου Άµυνας
της Δηµοκρατίας της Λετονίας και του Υπουργείου Εθνικής Άµυ-
νας της Δηµοκρατίας της Λιθουανίας και του Υπουργού Άµυνας
του Βασιλείου της Ολλανδίας και του Υπουργείου Άµυνας του
Βασιλείου της Νορβηγίας και του Υπουργού Εθνικής Άµυνας της
Δηµοκρατίας της Πολωνίας και του Υπουργού Άµυνας της Πορ-
τογαλικής Δηµοκρατίας και του Ρουµανικού Υπουργείου Εθνικής
Άµυνας και του Υπουργείου Άµυνας της Σλοβακικής Δηµοκρα-
τίας και του Υπουργείου Άµυνας της Δηµοκρατίας της Σλοβενίας
και του Υπουργείου Άµυνας του Βασιλείου της Ισπανίας και του
Γενικού Επιτελείου της Δηµοκρατίας της Τουρκίας και του
Υπουργείου Άµυνας του Ηνωµένου Βασιλείου της Μεγάλης Βρε-
τανίας και της Βόρειας Ιρλανδίας και του Ανώτατου Στρατηγείου
Συµµαχικών Δυνάµεων της Ευρώπης (SHAPE) σχετικά µε την
Ίδρυση, Οργάνωση, Διοίκηση, Ασφάλεια, Χρηµατοδότηση και
Επάνδρωση του Συντονιστικού Κέντρου Ειδικών Επιχειρήσεων
του ΝΑΤΟ (NSCC)».

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Συνεπώς το νοµοσχέ-

διο του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας: «Κύρωση του Μνηµονίου
Κατανόησης µεταξύ του Υπουργείου Άµυνας των Ηνωµένων Πο-
λιτειών της Αµερικής και του Υπουργού Άµυνας του Βασιλείου
του Βελγίου και του Υπουργείου Άµυνας της Δηµοκρατίας της
Βουλγαρίας και του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας του Καναδά και
του Υπουργείου Άµυνας της Δηµοκρατίας της Τσεχίας και του
Υπουργείου Άµυνας του Βασιλείου της Δανίας και του Υπουργού
Άµυνας της Γαλλικής Δηµοκρατίας και του Οµοσπονδιακού
Υπουργείου Άµυνας της Οµοσπονδιακής Δηµοκρατίας της Γερ-
µανίας και του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας της Ελληνικής Δη-
µοκρατίας και του Υπουργείου Άµυνας της Δηµοκρατίας της
Ουγγαρίας και του Υπουργείου Άµυνας της Ιταλικής Δηµοκρα-
τίας και του Υπουργείου Άµυνας της Δηµοκρατίας της Λετονίας
και του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας της Δηµοκρατίας της Λιθου-
ανίας και του Υπουργού Άµυνας του Βασιλείου της Ολλανδίας
και του Υπουργείου Άµυνας του Βασιλείου της Νορβηγίας και
του Υπουργού Εθνικής Άµυνας της Δηµοκρατίας της Πολωνίας
και του Υπουργού Άµυνας της Πορτογαλικής Δηµοκρατίας και
του Ρουµανικού Υπουργείου Εθνικής Άµυνας και του Υπουργείου
Άµυνας της Σλοβακικής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου Άµυ-
νας της Δηµοκρατίας της Σλοβενίας και του Υπουργείου Άµυνας
του Βασιλείου της Ισπανίας και του Γενικού Επιτελείου της Δη-
µοκρατίας της Τουρκίας και του Υπουργείου Άµυνας του Ηνω-
µένου Βασιλείου της Μεγάλης Βρετανίας και της Βόρειας
Ιρλανδίας και του Ανώτατου Στρατηγείου Συµµαχικών Δυνάµεων
της Ευρώπης (SHAPE) σχετικά µε την Ίδρυση, Οργάνωση, Διοί-
κηση, Ασφάλεια, Χρηµατοδότηση και Επάνδρωση του Συντονι-
στικού Κέντρου Ειδικών Επιχειρήσεων του ΝΑΤΟ (NSCC)» έγινε
δεκτό κατά πλειοψηφία σε µόνη συζήτηση επί της αρχής, των
άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής: 

«Κύρωση του Μνηµονίου Κατανόησης µεταξύ του Υπουρ-
γείου Άµυνας των Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής και του
Υπουργού Άµυνας του Βασιλείου του Βελγίου και του Υπουρ-
γείου Άµυνας της Δηµοκρατίας της Βουλγαρίας και του Υπουρ-
γείου Εθνικής Άµυνας του Καναδά και του Υπουργείου Άµυνας
της Δηµοκρατίας της Τσεχίας και του Υπουργείου Άµυνας του
Βασιλείου της Δανίας και του Υπουργού Άµυνας της Γαλλικής
Δηµοκρατίας και του Οµοσπονδιακού Υπουργείου Άµυνας της
Οµοσπονδιακής Δηµοκρατίας της Γερµανίας και του Υπουρ-
γείου Εθνικής Άµυνας της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του
Υπουργείου Άµυνας της Δηµοκρατίας της Ουγγαρίας και του
Υπουργείου Άµυνας της Ιταλικής Δηµοκρατίας και του Υπουρ-
γείου Άµυνας της Δηµοκρατίας της Λετονίας και του Υπουρ-
γείου Εθνικής Άµυνας της Δηµοκρατίας της Λιθουανίας και του
Υπουργού Άµυνας του Βασιλείου της Ολλανδίας και του Υπουρ-
γείου Άµυνας του Βασιλείου της Νορβηγίας και του Υπουργού
Εθνικής Άµυνας της Δηµοκρατίας της Πολωνίας και του Υπουρ-
γού Άµυνας της Πορτογαλικής Δηµοκρατίας και του Ρουµανι-
κού Υπουργείου Εθνικής Άµυνας και του Υπουργείου Άµυνας
της Σλοβακικής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου Άµυνας της
Δηµοκρατίας της Σλοβενίας και του Υπουργείου Άµυνας του
Βασιλείου της Ισπανίας και του Γενικού Επιτελείου της Δηµο-
κρατίας της Τουρκίας και του Υπουργείου Άµυνας του Ηνωµέ-
νου Βασιλείου της Μεγάλης Βρετανίας και της Βόρειας
Ιρλανδίας και του Ανώτατου Στρατηγείου Συµµαχικών Δυνά-
µεων της Ευρώπης (SHAPE) σχετικά µε την Ίδρυση, Οργά-
νωση, Διοίκηση, Ασφάλεια, Χρηµατοδότηση και Επάνδρωση
του Συντονιστικού Κέντρου Ειδικών Επιχειρήσεων του ΝΑΤΟ
(NSCC)

Άρθρο πρώτο

Κυρώνεται και έχει την ισχύ, που ορίζει το άρθρο 28 παρ. 1 του
Συντάγµατος, το Μνηµόνιο Κατανόησης µεταξύ του Υπουργείου
Άµυνας των Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής και του Υπουρ-
γού Άµυνας του Βασιλείου του Βελγίου και του Υπουργείου Άµυ-
νας της Δηµοκρατίας της Βουλγαρίας και του Υπουργείου
Εθνικής Άµυνας του Καναδά και του Υπουργείου Άµυνας της Δη-
µοκρατίας της Τσεχίας και του Υπουργείου Άµυνας του Βασι-
λείου της Δανίας και του Υπουργού Άµυνας της Γαλλικής
Δηµοκρατίας και του Οµοσπονδιακού Υπουργείου Άµυνας της
Οµοσπονδιακής Δηµοκρατίας της Γερµανίας και του Υπουργείου
Εθνικής Άµυνας της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου
Άµυνας της Δηµοκρατίας της Ουγγαρίας και του Υπουργείου
Άµυνας της Ιταλικής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου Άµυνας
της Δηµοκρατίας της Λετονίας και του Υπουργείου Εθνικής Άµυ-
νας της Δηµοκρατίας της Λιθουανίας και του Υπουργού Άµυνας
του Βασιλείου της Ολλανδίας και του Υπουργείου Άµυνας του
Βασιλείου της Νορβηγίας και του Υπουργού Εθνικής Άµυνας της
Δηµοκρατίας της Πολωνίας και του Υπουργού Άµυνας της Πορ-
τογαλικής Δηµοκρατίας και του Ρουµανικού Υπουργείου Εθνικής
Άµυνας και του Υπουργείου Άµυνας της Σλοβακικής Δηµοκρα-
τίας και του Υπουργείου Άµυνας της Δηµοκρατίας της Σλοβενίας
και του Υπουργείου Άµυνας του Βασιλείου της Ισπανίας και του
Γενικού Επιτελείου της Δηµοκρατίας της Τουρκίας και του
Υπουργείου Άµυνας του Ηνωµένου Βασιλείου της Μεγάλης Βρε-
τανίας και της Βόρειας Ιρλανδίας και του Ανώτατου Στρατηγείου
Συµµαχικών Δυνάµεων της Ευρώπης (SHAPE) σχετικά µε την
ίδρυση, οργάνωση, διοίκηση, ασφάλεια, χρηµατοδότηση και
επάνδρωση του Συντονιστικού Κέντρου Ειδικών Επιχειρήσεων
του ΝΑΤΟ (NSCC), που υπογράφηκε από την Ελλάδα στο
SHAPE / Βέλγιο στις 16 Οκτωβρίου 2009, το οποίο σε πρωτότυπο
στην αγγλική γλώσσα και σε µετάφραση στην ελληνική έχει ως
εξής:
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Άρθρο δεύτερο

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και του Μνηµονίου Κατανόη-
σης, που κυρώνεται, προσωρινά από της υπογραφής και ορι-
στικά από την ολοκλήρωση των Συνταγµατικών διαδικασιών και
των προϋποθέσεων του τµήµατος XVIII αυτού.”

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών της σηµερινής
συνεδρίασης ως προς την ψήφιση στο σύνολο των παραπάνω
νοµοσχεδίων.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συνέχιση της

συζήτησης επί της αρχής του σχεδίου νόµου του Υπουργείου
Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης Και Θρησκευµάτων «Δοµή, λειτουρ-
γία, διασφάλιση της ποιότητας των σπουδών και διεθνοποίηση
των Ανώτατων Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων».

Το λόγο έχει ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ κ. Χρήστος Πρωτόπα-
πας. 

Υπενθυµίζω ότι ο χρόνος οµιλίας είναι επτά λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Τελικά τι θέλουµε από τα πανεπιστήµια; Μου διατυπώθηκε

αυτό το ερώτηµα ακούγοντας την πρωινή συζήτηση. Μια άποψη
είναι να µην κάνουµε τίποτα και να πούµε αυτό που λένε κάποιοι
εύκολα: «Αυξήστε τη χρηµατοδότηση, ρίξτε και άλλα χρήµατα
στη πίθο των Δαναΐδων και θα δούµε τι µπορείτε να βγάλετε». Α,
ευχαριστώ πολύ δεν θα πάρουµε. Δεν έχει νόηµα αυτή η ιστο-
ρία.

Τελικά, για να θέσουµε ορισµένα ερωτήµατα: Θέλουµε τα πτυ-
χία να συνεχίσουν να µην έχουν αξία, γιατί δεν έχουν σήµερα,
παρότι υπάρχουν ικανοί άνθρωποι στα ελληνικά πανεπιστήµια;
Θέλουµε πανεπιστήµια µε κύρος ή όχι;

Πιστεύουµε σε τελική ανάλυση ότι υπάρχει δυνατότητα να αλ-
λάξει το αναπτυξιακό µοντέλο χωρίς να γίνουν αλλαγές και στα
πανεπιστήµια; Η απάντηση και στις προηγούµενες ερωτήσεις
είναι ότι πρέπει να αλλάξουν. Πρέπει να σκεφθούµε ότι κέντρο
της συλλογιστικής µας πρέπει να είναι το συµφέρον της ελληνι-
κής οικογένειας, το συµφέρον του Έλληνα φοιτητή. 

Θέλουµε πτυχία µε αξία. Θέλουµε πανεπιστήµια µε κύρος. Θέ-
λουµε ένα νέο παραγωγικό αναπτυξιακό µοντέλο για τη χώρα,
που χωρίς αλλαγή στην τριτοβάθµια εκπαίδευση δεν είναι δυνα-
τόν να το πετύχουµε. Αυτός είναι ο στόχος και γι’ αυτό συζητάµε.
Γι’ αυτό θέλουµε να κάνουµε την αλλαγή, γιατί σε τελική ανά-
λυση τα πανεπιστηµιακά ιδρύµατα πρέπει να είναι χρήσιµα στην
κοινωνία και όχι η κοινωνία να είναι χρήσιµη στα πανεπιστηµιακά
ιδρύµατα. 

Το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο δίνει αυτό το νέο αέρα που χρει-
αζόµαστε. Ανοίγει τα πανεπιστήµια και τα ΤΕΙ στο εξωτερικό.
Βοηθάει στην αξιολόγηση που µέχρι σήµερα έλειπε. Συνδέει τα
πτυχία µε την αγορά εργασίας. Θέτει ένα νέο αξιοκρατικό σύ-
στηµα χρηµατοδότησης. Δεν ρίχνουµε χρήµατα στον πίθο των
Δαναΐδων. 

Ανοίγει το θέµα µε τις βιβλιοθήκες και τα ηλεκτρονικά συγ-
γράµµατα. Δηµιουργεί τις συνθήκες για αριστεία. Όπου δηµι-
ουργούνται τέτοιες συνθήκες, έχουµε δυνατότητες, µπορούµε
να ανταποκριθούµε. Δεν είναι οι άλλοι καλύτεροι από µας. Μας
λείπει το σύστηµα, µας λείπουν οι κανόνες, µας λείπουν οι νέες
αντιλήψεις, µας λείπει η οργάνωση. Αυτό πρέπει να αποκατα-
στήσουµε. 

Άκουσα πολλούς να µιλάνε για χρηµατοδοτήσεις, για ιδιωτικά
κ.λπ. Θα σας δώσω ένα παράδειγµα. Στην ΑΣΟΕΕ, το σηµερινό
οικονοµικό πανεπιστήµιο, υπάρχει ένα µεταπτυχιακό. Ένα κοµ-
µάτι αυτού του µεταπτυχιακού είναι εξαιρετικό, µε βάση και τα
διεθνή στάνταρς, το οποίο έχει να κάνει µε τη διοίκηση των επι-
χειρήσεων. 

Για να προχωρήσει όµως αυτό το µεταπτυχιακό, µαζί µε τον
καθηγητή Πανηγυράκη και άλλους πανεπιστηµιακούς δασκά-
λους, χρειάζεται και τη χρηµατοδότηση. Δεν καταλαβαίνω γιατί

αυτή πρέπει να καλύπτεται µόνο από το φοιτητή ή από τον κρα-
τικό προϋπολογισµό, όταν υπάρχουν πάρα πολλές επιχειρήσεις
που ενδιαφέρονται να συµβάλουν στη χρηµατοδότηση, όταν
υπάρχουν επιχειρήσεις που θέλουν να αξιοποιήσουν τη δυνατό-
τητα των σχολών αυτών και των µεταπτυχιακών φοιτητών και για
τις δικές τους έρευνες και για να αναθέσουν προγράµµατα και
καινούργιες εργασίες. Μέχρι σήµερα αυτό δεν γίνεται. Μέχρι σή-
µερα αυτό απαγορεύεται. Αυτά γιατί δεν πρέπει να τα αλλά-
ξουµε; 

Θα έλεγα όµως ότι προϋπόθεση για να τα αλλάξουµε είναι να
υπάρχει και νέο µοντέλο διοίκησης. Με το παλιό µοντέλο διοίκη-
σης, µε τα παλιά δεδοµένα, η αλλαγή δεν µπορεί να προχωρήσει.
Ο στόχος, λοιπόν, δεν είναι η αλλαγή του µοντέλου διοίκησης. 

Ακούω εδώ και δυο µήνες να γίνεται µία τέτοια κουβέντα, αν
θα πρέπει ο πρύτανης να εκλέγεται έτσι ή αλλιώς. Δεν είναι όµως
αυτό το κύριο θέµα, αλλά τι πανεπιστήµιο θέλουµε. Θέλουµε ένα
πανεπιστήµιο ανοιχτό, θέλουµε ένα πανεπιστήµιο µε διεθνές
κύρος, θέλουµε ένα πανεπιστήµιο δεµένο µε την αγορά εργα-
σίας,  θέλουµε ένα πανεπιστήµιο που παράλληλα µε την επιστη-
µονική γνώση θα δίνει πτυχία µε αξία, θέλουµε την αξιολόγησή
του, θέλουµε τη χρηµατοδότησή του σε σχέση µε το έργο που
παράγει; Θέλουµε όλα αυτά τα καινούργια; Αν ναι, πρέπει να
υπάρχουν και άλλοι άνθρωποι για να τα υλοποιήσουν. 

Το παρόν σύστηµα διοίκησης συνδέθηκε µε την παρούσα κα-
τάσταση. Αν θέλουµε να αλλάξουµε την παρούσα κατάσταση,
πρέπει να αλλάξουµε και το σύστηµα διοίκησης. Ποιο είναι το
µπροστά και ποιο το πίσω; Δεν καταλαβαίνω γιατί διαφωνούµε
αυτήν τη στιγµή. Θα έπρεπε να µας ενώνει η αγωνία και η ανάγκη
να αλλάξουµε τα πράγµατα. Θα έπρεπε να µας ενώνει η αγωνία
και η ανάγκη να προχωρήσουµε  µπροστά. 

Άκουσα τον εισηγητή της Νέας Δηµοκρατίας και έναν άλλο συ-
νάδελφο από το ίδιο κόµµα να µιλούν για δηµιουργική σύνθεση
στην Αίθουσα. Βεβαίως, να γίνει, αλλά η δηµιουργική σύνθεση
δεν µπορεί να γίνει µε συµβιβασµούς που µας πηγαίνουν προς
τα κάτω, δεν µπορεί να γίνει µε κουκούλωµα των αδυναµιών κάτω
από το χαλί, δεν µπορεί να γίνει µε διατήρηση παλαιών µοντέλων
που καλλιεργούσαν τη διαφθορά και τη διαπλοκή. Ναι, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, τη διαφθορά και τη διαπλοκή! Ήταν έτσι
ή όχι; Διότι όλο αυτό το σύστηµα του τρόπου εκλογής οδηγούσε
εκ των πραγµάτων σε τέτοια δεδοµένα, τα οποία γνωρίζουµε
πάρα πολύ καλά. 

Θέλουµε να τα κρατήσουµε ή θέλουµε να τα αλλάξουµε; Μπο-
ρούµε να κάνουµε αξιολόγηση µ’ αυτό το σύστηµα διοίκησης;
Μπορούµε να ανοίξουµε στα διεθνή δεδοµένα µ’ αυτό το σύ-
στηµα διοίκησης; Πώς; Όταν για να βγει κάποιος πρύτανης,
έπρεπε να συναλλάσσεται µε τις φοιτητικές παρατάξεις; Λέµε να
εκλέγεται από τους πανεπιστηµιακούς. Δεν γίνεται όµως έτσι, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι. Αυτά πρέπει να τα αλλάξουµε. Το
σύστηµα διοίκησης είναι η συνέχεια. O στόχος είναι η αρχή. Ο
στόχος είναι ο κορµός. Και ο στόχος αυτός επιτυγχάνεται ή του-
λάχιστον  δηµιουργούνται οι προϋποθέσεις να επιτευχθεί µε την
ψήφιση αυτού του νοµοσχεδίου. 

Πράγµατι, νοµίζω ότι σ’ αυτά τα ζητήµατα δεν υπάρχει χώρος
για συµβιβασµό. Ή κάνουµε την αλλαγή ή δεν την κάνουµε. Όσο
µε αφορά, πιστεύω ότι πρέπει να την κάνουµε. Πιστεύω ότι πρέ-
πει να τολµήσουµε αγνοώντας και τις απειλές. Δεν θα κλείσουν
τα πανεπιστήµια. Διότι παιδεία µε κλειστά πανεπιστήµια και ΤΕΙ
δεν νοείται. Και ψάχνω να βρω ποιος είναι εκείνος που θα ανα-
λάβει την ευθύνη, είτε λέγεται ο Πρύτανης του Εθνικού Καποδι-
στριακού, είτε του Πανεπιστηµίου Θεσσαλονίκης, ο οποίος
απειλούσε να κλείσει το πανεπιστήµιο. Ποιος είναι αυτός, που θα
αναλάβει αυτήν την ευθύνη;

Η Δηµοκρατία έχει διεξόδους και κανείς δεν µπορεί να απειλεί
µε αυτόν τον τρόπο. Αλλά, σε τελική ανάλυση, γιατί απειλεί; Για
να διατηρήσει ένα σύστηµα που έχει αποτύχει, για να διατηρήσει
ένα σύστηµα που δεν µας οδηγεί πουθενά, για να διατηρήσει µια
κατάσταση που δεν τιµά την παιδεία µας, για να διατηρήσει µια
κατάσταση που δεν βοηθά στο να αλλάξουµε, επιτέλους, σ’
αυτήν την χώρα το αναπτυξιακό µοντέλο που χρειαζόµαστε;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή) 
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Το νοµοσχέδιο δίνει τη δυνατότητα να προχωρήσουµε µε
γοργά βήµατα σ’ αυτήν την κατεύθυνση. Από εκεί και πέρα ας
αναλάβουµε ο καθένας τις ευθύνες του. Δεν είναι καιρός για
προφάσεις. Δεν είναι καιρός για δευτερεύουσες αντιπαραθέσεις
και δεν είναι καιρός, σε τελική ανάλυση, για να κρυβόµαστε πίσω
από το δάχτυλό µας. Ή θέλουµε την αλλαγή ή δεν θέλουµε την
αλλαγή. Εάν θέλουµε την αλλαγή, όχι µόνο το ψηφίζουµε, αλλά
και το στηρίζουµε και το ενισχύουµε, για να προχωρήσει µπρο-
στά. Εάν δεν θέλουµε την αλλαγή  βρίσκουµε προφάσεις. Δεν
λέω για κάποιες δυνάµεις, που µπορεί να έχουν µια τελείως δια-
φορετική αντίληψη, µε την οποία διαφωνώ, αλλά τουλάχιστον για
κόµµατα που έχουν κυβερνήσει και ξέρουν πολύ καλά ποια είναι
η κατάσταση και τι πρέπει να αλλάξει δεν είναι ώρα για προφά-
σεις. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Αλλαγή µε διατήρηση του παλιού status στη διοίκηση δεν
υπάρχει. Γιατί όπως λέει ο λαός µας: «Πρέπει να αλλάξει και το
κεφάλι όταν θέλεις να αλλάξεις το σώµα».

Με αυτήν την έννοια νοµίζω ότι αυτό το νοµοσχέδιο και πρέπει
να περάσει και φυσικά θα πρέπει να στηριχθεί ολόψυχα και ολό-
πλευρα στην πράξη η εφαρµογή του.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Το λόγο έχει ο κ. Σάβ-

βας Εµινίδης, Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ στο Νοµό Καβάλας.
ΑΝΝΑ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου

Μάθησης και Θρησκευµάτων): Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα, πα-
ρακαλώ, το λόγο , για να κάνω µια συµπλήρωση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κύριε Εµινίδη µισό
λεπτό, γιατί θέλει κάτι να συµπληρώσει η κυρία Υπουργός.

Ορίστε, κυρία Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΑΝΝΑ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου

Μάθησης και Θρησκευµάτων): Θα ήθελα, για να διευκολύνουµε
τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη κ. Παπουτσή, να πω ότι
υπάρχει µια συνεννόηση µε τα κόµµατα για µια νοµοτεχνική βελ-
τίωση σε νόµο του 2009, όπου υπάρχει ένα πρόβληµα, που δηµι-
ουργεί αυτήν τη στιγµή µια δυσκολία σε µια επείγουσα
διαδικασία. Τι ακριβώς προτείνουµε να αλλάξει:

Το πρώτο εδάφιο του άρθρου 11 του ν. 3752/2009 «Τροποποι-
ήσεις επενδυτικών νόµων και άλλες διατάξεις» (Α’ 40) αντικαθί-
σταται ως εξής:

«Στο τέλος της παρ. 8 του άρθρου 6 του ν. 3079/2002 (Α’ 311),
όπως αυτό τροποποιήθηκε µε την παρ. 5 του άρθρου 2 του Β’
Μέρους του ν. 3569/2007 (Α’ 122), προστίθεται το ακόλουθο εδά-
φιο:»

(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και
Θρησκευµάτων κ. Άννα Διαµαντοπούλου καταθέτει για τα Πρα-
κτικά την προαναφερθείσα νοµοτεχνική βελτίωση η οποία έχει
ως εξής:
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ΑΝΝΑ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων): Είναι νοµοτεχνική η βελτίωση
και νοµίζω ότι συµφωνούµε όλοι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Παρακαλώ να διανεµη-
θεί στους συναδέλφους. Σας ευχαριστώ, κυρία Υπουργέ. 

Ορίστε, κύριε Εµινίδη, έχετε το λόγο.
ΣΑΒΒΑΣ ΕΜΙΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυρία Υπουργέ, σήµερα ουσια-

στικά ξεκινάει και ο τρίτος χρόνος της σηµερινής Κυβέρνησης,
µια περίοδος όπου θα συνεχιστούν χωρίς αναβολές και παραπο-
µπές στο µέλλον οι µεγάλες αλλαγές και µεταρρυθµίσεις, πάντα
µε διάλογο και µε όσο το δυνατόν ευρύτερες συµφωνίες, µε
βάση το συµφέρον του κοινωνικού συνόλου.

Έχω πει παλιότερα ότι για τις µεγάλες µεταρρυθµίσεις πρέπει
να προβλέπεται -µετά από ένα συγκεκριµένο διάστηµα- µια αξιο-
λόγηση ως προς τα αποτελέσµατα και την επίτευξη των στόχων
τους. 

Στο νοµοσχέδιο για την αναβάθµιση της Ανώτατης Εκπαίδευ-
σης είναι η πρώτη φορά που προβλέπεται η αξιολόγηση των αλ-
λαγών του νόµου από διεθνή οµάδα εµπειρογνωµόνων και η
σύσταση προτάσεων για τυχόν αναθεώρηση διατάξεών του.
Είναι µια καινοτοµία, οδηγός για τις αναλόγου µεγέθους µεταρ-
ρυθµίσεις, που θα γίνονται από εδώ και στο εξής. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, όσοι προσεγγίζουν µε αντικειµενικό
τρόπο την ουσία του παρόντος νοµοσχεδίου συµφωνούν ότι πρό-
κειται για την πρώτη πραγµατική αλλαγή στην τριτοβάθµια εκ-
παίδευση –µετά τους ιδρυτικούς νόµους 1268/1982 και
1404/1983 των πανεπιστηµίων και των ΤΕΙ- που χρειαζόταν εδώ
και χρόνια για να γίνει αναγέννηση και µετατροπή σε ακαδηµαϊκά
Ιδρύµατα διεθνούς κύρους. 

Τα κυριότερα χαρακτηριστικά του νοµοσχεδίου που πιστοποι-
ούν το στόχο για τη βελτίωση της ποιότητας των σπουδών και
της λειτουργίας των ΑΕΙ είναι η αλλαγή του µοντέλου διοίκησης
στα πρότυπα των ευρωπαϊκών χωρών, η ενίσχυση της αυτοδιοί-
κησης, η αξιολόγηση και η σύνδεσή της µε τη δηµόσια χρηµατο-
δότηση, η κοινωνική λογοδοσία, η ενίσχυση του διεθνούς
χαρακτήρα, η τόνωση της εξωστρέφειας και η σύνδεση των ΑΕΙ
µε την αναπτυξιακή διαδικασία και την αγορά εργασίας. 

Οι αλλαγές που έγιναν στο αρχικό σχέδιο µετά τη συζήτηση
στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων δείχνουν την προσπά-
θεια του Υπουργείου για συναίνεση µε εκείνες τις δυνάµεις εντός
και εκτός της εκπαιδευτικής κοινότητας που κατανοούν την επεί-
γουσα ανάγκη για βαθιές τοµές στα πανεπιστήµια και στα ΤΕΙ και
δεν υπερασπίζονται τη στασιµότητα της σηµερινής κατάστασης,
που σύµφωνα µε την έκθεση του ΟΟΣΑ µας κατατάσσει στην
προτελευταία θέση στην αποδοτικότητα των πόρων, την ίδια
στιγµή που είµαστε πέµπτοι σε ποσοστό του ΑΕΠ που πηγαίνει
στα ανώτερα Ιδρύµατα. 

Από τις δικές µου προτάσεις, κυρία Υπουργέ, κάνατε δεκτές –
και αυτό θέλω να το επισηµάνω- την ακύρωση της κατάργησης
του π.δ. 388/1989 που αφορά τον ενιαίο τρόπο καθορισµού όλων
των τίτλων των πτυχιούχων ΤΕΙ, την επέκταση του δικαιώµατος
εκλογής στα εσωτερικά µέλη του Συµβουλίου Διοίκησης για τους
αναπληρωτές καθηγητές και την απαλοιφή του  µέγιστου ορίου
των δύο ετών στη διάρκεια του δεύτερου και τρίτου κύκλου
σπουδών. 

Θα επανέλθω όµως και θα επιµείνω σε κάποια ζητήµατα που
θεωρώ πολύ σηµαντικά και για τα οποία έχω καταθέσει και δυο
τροπολογίες. Η πρώτη αφορά τη δυνατότητα των ΤΕΙ να απονέ-
µουν µε ορισµένους κανόνες και προϋποθέσεις διδακτορικά δι-
πλώµατα. Μάλιστα και η ίδια η Υπουργός στην Επιτροπή
Μορφωτικών Υποθέσεων δέχθηκε ότι µπορεί να το δει θετικά και
να το κάνει. Περιµένω µέχρι την ολοκλήρωση του νοµοσχεδίου
να γίνει πράξη, να δοθεί η δυνατότητα στα ΤΕΙ µε κανόνες και
προϋποθέσεις να µπουν στα διδακτορικά διπλώµατα. 

Το δεύτερο είναι να αναδιατυπώσουµε το ρόλο και την απο-
στολή των ΤΕΙ, ώστε να µην αµφισβητείται ο ανώτατος χαρακτή-
ρας τους που έχει αποτυπωθεί σε διατάξεις προηγουµένων
νόµων. Θα ήθελα να ξαναδείτε αυτά τα δύο θέµατα γιατί η ανα-
βάθµιση του Πανεπιστηµίου περνά µέσα από τη θεσµική ολοκλή-
ρωση των ΤΕΙ. 

Από εκεί και µετά, υπάρχουν κάποια ζητήµατα που προέκυψαν
µετά τις αλλαγές στο αρχικό σχέδιο. Είχε ζητηθεί στην Επιτροπή
–και υπήρχε η δέσµευση- να απαλειφθεί η δυνατότητα να κατα-
τάσσονται απόφοιτοι ΙΕΚ σε προγράµµατα σπουδών των ΑΕΙ.
Αυτό έγινε. Τελικά στη θέση τους µπήκε ότι µπορούν να εντάσ-
σονται οι πτυχιούχοι ανωτέρων σχολών διετούς και υπερδιετούς
κύκλου σπουδών. Όµως, ποιοι είναι αυτοί; Δεν είναι απόφοιτοι
των ΙΕΚ και των κολλεγίων; 

Θέλουµε σαφέστατα, κυρία Υπουργέ, να το διευκρινίσετε. Δια-
φορετικά, πιστεύω ότι πρέπει να αφαιρεθεί από το νοµοσχέδιο
οποιαδήποτε αναφορά που παραπέµπει στην είσοδο από την
«πίσω πόρτα» στα ΑΕΙ αποφοίτων κατώτερων Ιδρυµάτων, όπως
είχε γίνει παλιότερα µε τα αλησµόνητα ΠΣΕ, τα Προγράµµατα
Σπουδών Επιλογής, που έκανε η Νέα Δηµοκρατία. 

Επίσης, µε πολύ χαρά είδα την απόσυρση του άρθρου της ει-
κονικής εξοµοίωσης των πενταετών σπουδών µε µεταπτυχιακούς
τίτλους και πιστεύω ότι πράγµατι αυτό µας καλύπτει απόλυτα
όλους. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο που συζητάµε είναι το
επιστέγασµα της εκπαιδευτικής µεταρρύθµισης της Κυβέρνησης
που σε αντίθεση µε ό,τι γινόταν στο παρελθόν ξεκίνησε από τη
βάση του νηπιαγωγείου και περνώντας από το νέο σχολείο σή-
µερα φθάνει στην κορυφή της ανώτατης εκπαίδευσης.

Η εφαρµογή και η επιτυχία της µεταρρύθµισης δεν εξαρτάται
από κάποια πρόσωπα, αλλά από την εµπέδωση της αντίληψης
σε όλους ότι η επένδυση στη δηµόσια δωρεάν και υψηλής ποιό-
τητας παιδεία είναι µία επένδυση στο µέλλον της χώρας, της κοι-
νωνίας και των παιδιών µας.

Θα ήθελα να κλείσω, όπως το έκανε και ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπός µας. Κυρία Υπουργέ, δεν υπάρχουν αντίπαλοι και
ταχύτητες στην ανώτατη εκπαίδευση. Τα ΑΕΙ και τα ΤΕΙ µπορούν
να συµβαδίσουν παράλληλα και ισότιµα. Ας το κάνουµε πράξη.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαϊδου): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ.

Το λόγο έχει ο Ανεξάρτητος Βουλευτής Ηρακλείου, κ. Ελευ-
θέριος Αυγενάκης.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η παιδεία απο-

τελεί τη σηµαντικότερη επένδυση που µπορεί να κάνει ένας λαός
και την υπ’ αριθµόν ένα προϋπόθεση για µια δίκαιη, υπεύθυνη,
δηµιουργική και ευηµερούσα κοινωνία. 

Δυστυχώς, η σηµερινή κατάσταση στα ανώτατα εκπαιδευτικά
ιδρύµατα της χώρας δεν ανταποκρίνεται στη θεµελιώδη σηµασία
που αυτά έχουν για την κοινωνία µας. Με ελάχιστες φωτεινές
εξαιρέσεις σχεδόν όλα τα ΑΕΙ και τα ΤΕΙ της χώρας υστερούν και
σε ορισµένες περιπτώσεις και σε διεθνείς κατατάξεις, αλλά και
αξιολογήσεις. Αυτό προµηνύει πόσο λίγες ευκαιρίες θα έχουν οι
απόφοιτοί τους στην αυριανή διεθνοποιηµένη κοινωνία. Αυτό
αποδεικνύει γιατί η χώρα µας συνεχίζει να έχει µία τεράστια αι-
µορραγία αξιόλογου ανθρώπινου προσωπικού και φοιτητών στο
εξωτερικό.

Η Δηµοκρατική Συµµαχία αναγνωρίζοντας την ανάγκη ουσια-
στικών αλλαγών υποστηρίζει επί της αρχής το παρόν νοµοσχέ-
διο. Θεωρούµε τη µεταρρύθµιση αναγκαία, επιτακτική
προτεραιότητα. Ωστόσο παρά τα θετικά στοιχεία που υπάρχουν
στις σχετικές προτάσεις του Υπουργείου, οι εκκρεµότητες που
δηµιουργούνται, αλλά και η προχειρότητα του νοµοσχεδίου σε
πάρα πολλά από τα άρθρα του δεν µας επιτρέπει να το στηρί-
ξουµε επί των άρθρων. Και αυτό διότι υπάρχουν ρυθµίσεις, στις
οποίες διαφοροποιούµαστε ουσιαστικά. Τις προτάσεις µας θα
τις διατυπώσουµε αναλυτικότερα στη συζήτηση επί των άρ-
θρων που ακολουθεί αύριο. 

Σε κάθε περίπτωση υπάρχουν εξαρτήσεις που υποβαθµίζουν
διαρκώς την ποιότητα της ανώτατης εκπαίδευσης και εκκρεµούν
να αντιµετωπιστούν. Κατά την άποψή µας το ελληνικό πανεπι-
στήµιο χρειάζεται πρώτον αποδέσµευση από τα δεσµά του κρά-
τους που χρησιµοποιεί τη χρηµατοδότηση των ιδρυµάτων χωρίς
να τους δίνει περιθώρια για ανάπτυξη της γνώσης και της έρευ-
νας, αλλά και δεύτερον απαλλαγή από τα γνωστά κοµµατικά και
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συντεχνιακά συµφέροντα και τις καταστροφικές µειοψηφίες που
βολεύονται από τη στασιµότητα, αλλά κάθε τόσο διαταράσσουν
την ακαδηµαϊκή ειρήνη προκειµένου να µην αλλάξει τίποτα.

Ως Δηµοκρατική Συµµαχία έχουµε ξεκάθαρη θέση. Η δικαίωση
των µειοψηφιών στο χώρο της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης κοστί-
ζει σε χρόνο, κοστίζει σε χρήµα, αλλά κυρίως κοστίζει σε ποιό-
τητα εκπαίδευσης. Ταυτόχρονα αποτελεί επείγουσα ανάγκη η
άµεση αναβάθµιση των παρεχοµένων εκπαιδευτικών υπηρεσιών
σε πανεπιστήµια, αλλά και στα ΤΕΙ. Αυτή µπορούµε να την πετύ-
χουµε, βάζοντας ακόµα υψηλότερες απαιτήσεις σε διδάσκοντες
και διδασκοµένους, αλλά και παρέχοντας ουσιαστική οικονοµική
στήριξη σε φοιτητές και σπουδαστές.

Το κίνηµά µας πιστεύει στην κατάργηση του άρθρου 16 του
Συντάγµατος, που απαγορεύει στην ιδιωτική πρωτοβουλία να
αναπτύξει δραστηριότητα στο χώρο της τριτοβάθµιας εκπαίδευ-
σης. Για εµάς η συνύπαρξη κρατικών και µη κρατικών ιδιωτικών
ανωτάτων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων δεν είναι απειλή. Αντίθετα,
η ενισχυµένη εµπλοκή του ιδιωτικού τοµέα  και στην τριτοβάθµια
εκπαίδευση θα κρατήσει στην Ελλάδα νέες δυνάµεις και θα επι-
τρέψει στην ελληνική κοινωνία και στην αγορά να επενδύσουν
ιδιωτικά κεφάλαια στην τριτοβάθµια εκπαίδευση, δίχως να την
καθιστά  υπάλληλο ή υπεργολάβο ξένων ιδρυµάτων. 

Είναι, επίσης, βέβαιο ότι η ιδιωτική πρωτοβουλία θα ανοίξει
την πόρτα σε χιλιάδες διακεκριµένους Έλληνες του εξωτερικού,
έτσι ώστε να επιστρέψουν στην πατρίδα τους και να φέρουν φρέ-
σκια επιπλέον τεχνολογία, τεχνογνωσία, χρήσιµη για την ανά-
πτυξη και την οικονοµία µας.

Είµαστε, επίσης, υπέρ της αλλαγής του τρόπου συµµετοχής
των φοιτητών στα όργανα των πανεπιστηµίων, αλλά, βεβαιότατα
και στις εκλογικές διαδικασίες.

Επιπλέον, ζητούµε την πλήρη εφαρµογή του νόµου για την
αξιολόγηση. Προτείναµε, µάλιστα, την εισαγωγή συστήµατος
συλλογής στοιχείων ατοµικής αξιολόγησης των διδασκόντων στα
ΑΕΙ και στα ΤΕΙ µε βάση τα διεθνή πρότυπα και τις καλές πρακτι-
κές, τα οποία θα λαµβάνουν υπ’ όψιν, µεταξύ άλλων κριτηρίων,
την προαγωγή τους στην επόµενη βαθµίδα. 

Αναφορικά µε το πανεπιστηµιακό άσυλο, η θέση µας είναι, επί-
σης, σαφής. Παιδεία χωρίς ασφάλεια είναι αδιανόητη. Βεβαίως,
αναγνωρίζουµε και τιµούµε την ιστορική αξία του θεσµού του
ασύλου. Υπογραµµίζουµε, όµως, ότι το πανεπιστηµιακό άσυλο
είναι θεσµός δηµοκρατίας και ελευθερίας, δεν είναι άσυλο βίας,
εφαλτήριο καταστροφής και τροµοκρατίας. Το άσυλο δεν κινδυ-
νεύει από την Αστυνοµία, ούτε, βεβαίως, από την Πυροσβεστική,
που δεν µπορεί να παρέµβει  για να περιορίσει, ακόµα και σή-
µερα, τις καταστροφές. Αντίθετα, κινδυνεύει από όλους τους
δήθεν, από αυτούς που το υπερασπίζονται και καθηµερινά το
εξευτελίζουν ως χώρο τέλεσης κάθε λογής αξιόποινων πράξεων.

Είµαστε, λοιπόν, κατηγορηµατικά αντίθετοι ως Δηµοκρατική
Συµµαχία µε τον πλήρη εξευτελισµό του πανεπιστηµιακού άσυ-
λου και την ανοχή και την ανοµία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου και µία αναφορά
στο θέµα των ΤΕΙ, για τα οποία υποστηρίζουµε ως Δηµοκρατική
Συµµαχία ξεκάθαρα ότι πρέπει να αναβαθµιστούν περαιτέρω. Βε-
βαίως, τα χρόνια και σοβαρά προβλήµατα που αντιµετωπίζουν
ως ιδρύµατα του τεχνολογικού τοµέα της ανωτάτης εκπαίδευσης
χρειάζονται αλλαγές στον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
τους, που δεν προωθούνται µε το παρόν σχέδιο νόµου.

Για το λόγο αυτό, κυρία Υπουργέ, έχω καταθέσει µία σχετική
τροπολογία, την οποία θα ήθελα να εξετάσετε και να έχω την
άποψή σας στην αυριανή συζήτηση που θα εξελιχθεί. Σηµειώστε
µόνο ότι σήµερα στα ΤΕΙ υπηρετούν περίπου χίλιοι και πλέον
ενεργοί επιστήµονες, οι οποίοι χωρίς χρηµατοδότηση από το
κράτος δραστηριοποιούνται και δηµοσιεύουν επιστηµονικές ερ-
γασίες σε διεθνή περιοδικά µόνοι τους ή σε οµάδες, αλλά και σε
συνεργασία µε άλλα πανεπιστηµιακά ιδρύµατα της χώρας και
του εξωτερικού. Επιπλέον, πολλά τµήµατα ΤΕΙ έχουν αξιολογηθεί
ή έχουν ζητήσει να αξιολογηθούν από την ΑΔΙΠ και είναι βέβαιο
ότι τα στοιχεία αυτά θα ήταν πολύ καλύτερα αν χρηµατοδοτού-
νταν η έρευνα στα ΤΕΙ ή ακόµα κι αν τους είχε εκχωρηθεί το δι-
καίωµα απονοµής του διδακτορικού διπλώµατος, όπως
συµβαίνει και σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες, όπως στην Ιρλανδία

για παράδειγµα. 
Με την τροπολογία που καταθέσαµε προτείνουµε να ισχύσουν

πρωτίστως οι διατάξεις του ν. 2916/2001, όπως ισχύουν µετά τις
τροποποιήσεις του ν. 3549/2007 σχετικά µε το ρόλο και την απο-
στολή των ΤΕΙ.

Υποστηρίζουµε, επίσης, ότι τα τεχνολογικά ιδρύµατα έχουν
ανάγκη την ακαδηµαϊκή ολοκλήρωση και την ουσιαστική ενί-
σχυση από την πολιτεία, ώστε να µπορούν να πραγµατοποιούν
αυτοδύναµα έρευνα, να παρέχουν ολοκληρωµένες µεταπτυχια-
κές σπουδές και υπό συγκεκριµένες προϋποθέσεις που θα πλη-
ρούνται να απονέµουν και διδακτορικά διπλώµατα. Επιπλέον,
υποστηρίζουµε την άµεση αναγνώριση των επαγγελµατικών δι-
καιωµάτων σε όσα τµήµατα εκκρεµούν ακόµη και σήµερα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξεκάθαρη προτεραιότητα κάθε
επανασχεδιασµού του πλαισίου λειτουργίας της ανωτάτης εκ-
παίδευσης πρέπει να είναι ο εξευρωπαϊσµός, η διεθνοποίηση, η
ποιότητα, αλλά και η ενίσχυση της ιδιωτικής πρωτοβουλίας σε
µια ανταγωνιστική κοινωνία της γνώσης. 

Η Ευρωπαϊκή Ένωση µιλά ήδη για την πέµπτη ελευθερία. Μετά
την ελεύθερη µετακίνηση ανθρώπων, αγαθών, υπηρεσιών, αλλά
και κεφαλαίων, έρχεται ως εξίσου σηµαντική η ελεύθερη µετακί-
νηση της γνώσης των φοιτητών και των ερευνητών. 

Αυτή είναι, κατά την απόψή µας, η κατεύθυνση που πρέπει να
κινούµαστε και σήµερα. Προς αυτήν την κατεύθυνση, ως Δηµο-
κρατική Συµµαχία, θα συνεχίσουµε να εργαζόµαστε για ένα σύγ-
χρονο, εξωστρεφές, ανταγωνιστικό, αλλά και δυναµικό ΑΕΙ και
ΤΕΙ.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου):  Κι εγώ σας ευχαριστώ.

Το λόγο έχει ο Βουλευτής Α’ Αθηνών του ΠΑΣΟΚ κ. Αθανάσιος
Αλευράς.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΑΛΕΥΡΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατά
την εκτίµηση µου, ο νόµος επιφέρει µια ριζοσπαστική αλλαγή για
τα δεδοµένα του ελληνικού πανεπιστηµίου. Είναι µια σηµαντική
µεταρρύθµιση, η οποία προσπαθεί και επιχειρεί να φέρει το ορ-
γανωτικό πλαίσιο λειτουργίας του ελληνικού πανεπιστηµίου πιο
κοντά στα διεθνή δεδοµένα.

Είναι, λοιπόν, µία τοµή αναγκαία όσο και σηµαντική. Αυτό,
όµως, είναι σήµερα ένα σχέδιο νόµου, δεν είναι µια αλλαγή στην
πράξη. Οι αλλαγές στην πράξη κρίνονται και θα κριθούν από την
αποτελεσµατικότητα και την επιτυχία υλοποίησης των στόχων
που θέτουν. 

Έχουν περάσει τριάντα χρόνια από το ν. 1268/82. Ο οµιλών
υπήρξε από τους πρωτεργάτες του φοιτητικού κινήµατος της
εποχής, που πρωτοστάτησε στην καθιέρωση των µεγάλων δηµο-
κρατικών αλλαγών που ο ν. 1268/82 επέφερε στο ελληνικό πανε-
πιστήµιο. 

Με την εµπειρία εκείνης της εποχής, αλλά και την παρακολού-
θηση των τεκταινοµένων στο εσωτερικό των πανεπιστηµίων νο-
µίζω ότι θα πρέπει να κάνουµε µία κριτική αποτίµηση των τριάντα
αυτών ετών και να επιχειρήσουµε να φωτίσουµε τη συζήτηση του
νοµοσχεδίου, όχι επαναφέροντας δογµατικά τα ερωτήµατα που
πριν από τριάντα χρόνια υπήρχαν στο φοιτητικό κίνηµα και στο
πανεπιστήµιο, αλλά διαµορφώνοντας τα καινούρια ερωτήµατα
που η νέα συγκυρία θέτει για το πανεπιστήµιο. 

Διαφωνώ µε εκείνους που υποστηρίζουν ότι η κρίση του ελλη-
νικού πανεπιστηµίου σήµερα, που είναι αναµφισβήτητη, οφείλε-
ται στο φοιτητικό κίνηµα. Οφείλεται στη µεγάλη και µαζική
συµµετοχή των φοιτητών που καθιέρωσε ο ν. 1268/82. 

Θα θυµίσω ότι είναι λάθος µεθοδολογικό και πολιτικό να απο-
τιµούµε ένα θεσµικό πλαίσιο µιας προηγούµενης εποχής, πολύ
περισσότερο µιας εποχής πριν από τριάντα χρόνια, χωρίς να
ανατρέχουµε στις συνθήκες εκείνης της εποχής. Θα θυµίσω, λοι-
πόν, ότι το 1980-1982 το φοιτητικό κίνηµα ήταν ο ηθικός νικητής
σε ένα πανεπιστήµιο το οποίο είχε δοκιµαστεί σκληρά από τη σύ-
µπραξη µεγάλης µερίδας του καθηγητικού τότε δυναµικού του
µε τη δικτατορία. Το φοιτητικό κίνηµα ήταν ηθικός νικητής και
ιδεολογικά κυρίαρχο. Είχε δικαίωµα, λοιπόν και δεν ήταν λάθος
να διεκδικήσει τη συµµετοχή του σε ένα πανεπιστήµιο το οποίο
ήταν µονάχα για λίγες οµάδες διδασκόντων. 

Η µεταρρύθµιση νοµίζω ότι κρίθηκε και ήταν επιτυχηµένη.
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Ήταν επιτυχηµένη στα πρώτα της χρόνια, άνοιξε το πανεπιστή-
µιο, έδωσε νέα δυναµική. Το 1985 που αποφοίτησα µπορώ να πω
και να βεβαιώσω το Σώµα ότι η συµµετοχή των φοιτητών είχε
βοηθήσει καθοριστικά στο να βελτιωθεί το πανεπιστήµιο, στο να
ανοίξει την κοινωνία, να δουλέψει το φοιτητικό κίνηµα µέσα στα
όργανα του πανεπιστηµίου ως ένα αναγκαίο και χρήσιµο θεσµικό
αντίβαρο. 

Υπήρξαν, όµως, στην πάροδο του χρόνου καινούργια δεδο-
µένα. Το πανεπιστήµιο του 1982 και του 1985 ήταν πανεπιστήµια
σε κλειστούς κόσµους, µε κλειστές αγορές, µε εθνικά σύνορα,
εθνικές οικονοµίες και εθνικές αγορές. Το πανεπιστήµιο του 2012
είναι ένα πανεπιστήµιο σε ένα ανοικτό κόσµο. Δεν ανταγωνίζεται
το πανεπιστήµιο της Αθήνας µε το πανεπιστήµιο της Θεσσαλο-
νίκης, η Νοµική της Αθήνας µε τη Νοµική της Θράκης. Ανταγω-
νίζεται το πανεπιστήµιο της Αθήνας µε το πανεπιστήµιο της Νέας
Υόρκης, µε το πανεπιστήµιο του Λονδίνου και οι συγκρίσεις, δυ-
στυχώς, σήµερα είναι συντριπτικά σε βάρος των ελληνικών πα-
νεπιστηµίων. 

Το πολιτικό σύστηµα δεν µπορεί να κρυφτεί πίσω από το µε-
γάλο πρόβληµα του ελληνικού πανεπιστηµίου, το οποίο επειδή
ακριβώς είναι δηµόσιο και δωρεάν, αφορά πρωτίστως τη µεγάλη
πλειοψηφία της ελληνικής κοινωνίας, την πλειοψηφία των εργα-
ζόµενων ανθρώπων που δεν έχουν τη δυνατότητα να χρηµατο-
δοτήσουν µε τα υψηλά δίδακτρα του εξωτερικού τις καλές και
ακριβές σπουδές που προσφέρουν σήµερα ανέτως τα ξένα πα-
νεπιστήµια. 

Θα κλείσουµε τα µάτια µας µπροστά σε αυτήν την πραγµατι-
κότητα; Είναι ιδεολογικό το πρόβληµα το οποίο αντιµετωπίζει σή-
µερα το ελληνικό πανεπιστήµιο; Είναι πρόβληµα του αν είναι
αριστερό ή δεξιό, αν ο θεσµικός νόµος λειτουργίας του είναι αρι-
στερός ή δεξιός; Όχι. Δυστυχώς ή ευτυχώς, δεν είναι αυτό το
ζήτηµα. Το ζήτηµα είναι ζήτηµα αποτελεσµατικής και εύρυθµης
λειτουργίας. Όλοι γνωρίζουµε ότι αυτό δεν συµβαίνει. Δεν µπο-
ρούµε να κρυφτούµε, αγαπητοί συνάδελφοι. Και δεν µπορούµε
σε αυτές τις συνθήκες κρίσης να κρυφτούµε από την ελληνική
κοινωνία. 

Για µεγάλο µέρος των συναδέλφων της Αντιπολίτευσης, οι
οποίοι καταψηφίζουν το νοµοσχέδιο, θα ίσχυε το απλό ρητορικό
σχήµα. Θα µου επιτρέψετε να το χρησιµοποιήσω. Ας υποθέσει
κανένας, όπως θα το έκανε και κάθε µέση οικογένεια –ας κάνω
ένα σενάριο για τη φαντασία των συναδέλφων- ότι τα παιδιά
δέκα ελληνικών οικογενειών κερδίζουν σε µια λοταρία δωρεάν
υποτροφίες για σπουδές στα δέκα καλύτερα πανεπιστήµια του
εξωτερικού. Υπάρχει κανένας που να πιστεύει σε αυτήν την Αί-
θουσα ότι καµία ελληνική οικογένεια θα αρνιόταν στο παιδί της
το δικαίωµα να πάει να σπουδάσει στο εξωτερικό, επειδή στο πα-
νεπιστήµιο του εξωτερικού δεν συµµετέχουν όλοι οι διδάσκοντες
στην εκλογή των πρυτάνεων, επειδή στο πανεπιστήµιο του εξω-
τερικού υπάρχουν Συµβούλια Διοίκησης, όπως αυτά που καθιε-
ρώνει ο νέος νόµος;

Πιστεύει κάποιος ότι τα Συµβούλια Διοίκησης που καθιερώνει
ο νέος νόµος είναι υποβάθµιση της ποιότητας σπουδών στο εξω-
τερικό; Και αφού, λοιπόν, έχουµε ένα οργανωτικό πλαίσιο που
έχει δουλέψει στο εξωτερικό και το οποίο είναι βέβαιο ότι το
99,9% της ελληνικής κοινωνίας θα το προτιµούσε για τα παιδιά
της, γιατί δεν θέλουµε να το δοκιµάσουµε τουλάχιστον ως εφαρ-
µογή στην ελληνική κοινωνία; Και γιατί να το δοκιµάσουµε; Μα,
γιατί έχουµε δει τι συνέβη στα προηγούµενα χρόνια. Και τονίζω
ξανά, όχι µε ευθύνη του φοιτητικού κινήµατος, γιατί πρέπει να
είµαστε ακριβείς. Έχει ευθύνες το φοιτητικό κίνηµα, αλλά όχι τις
ευθύνες που εµφανίζουν ορισµένοι αναλυτές. Έχει ευθύνες διότι
πολλοί διδάσκοντες, µέσα από νεποτισµό, αναξιοκρατία, ιδιοτέ-
λεια, λειψή παρουσία στα πανεπιστήµια, χρησιµοποίησαν τις σχέ-
σεις συναλλαγής µε το φοιτητικό κίνηµα για να διατηρήσουν
αυτήν την κατάσταση. 

Αυτό οφείλουµε να το παραδεχθούµε. Όµως, αυτό δεν σηµαί-
νει ότι δεν πρέπει να δοκιµάσουµε τα καινούργια οργανωτικά
πλαίσια, πλαίσια που έχουν δοκιµαστεί σε άλλες χώρες και που
ως πανεπιστήµια θα τα προτιµούσε ο καθένας. Δεν φαντάζοµαι
ότι καµµία ελληνική οικογένεια, αν ερωτάτο πού θα έστελνε το
παιδί της, θα έλεγε «µα, στο πανεπιστήµιο του εξωτερικού που

θα το στέλνω, ψηφίζουν όλοι οι φοιτητές για τον πρύτανη;»!
Αυτό είναι το ζήτηµα που απασχολεί την ελληνική οικογένεια;

Όχι βέβαια! Εποµένως, λοιπόν, πρέπει να απαντήσουµε στις
αγωνίες της ελληνικής κοινωνίας, η οποία χρηµατοδοτεί µε το
υστέρηµά της πια τη λειτουργία των πανεπιστηµίων και πολύ πε-
ρισσότερο όταν αυτή η λειτουργία δεν είναι αποτελεσµατική. Δεν
είναι αποτελεσµατική, γιατί αδυνατούµε να αλλάξουµε µε την
αναγκαία ταχύτητα, ριζοσπαστικότητα και µία καλώς εννοούµενη
λειτουργία, µία σειρά κεκτηµένων προνοµίων και καταστάσεων
και δεν µπορούµε να προσαρµόσουµε τα πανεπιστήµια στις ανά-
γκες της κοινωνίας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ακούω δογµατικά ότι το πανεπιστήµιο δεν µπορεί να συνδέεται
µε την αγορά εργασίας. Γιατί; Σε ποιο σοβαρό πανεπιστήµιο του
κόσµου η αγορά εργασίας δεν συνδέεται µε τα πανεπιστήµια; Σε
ποιο σοβαρό πανεπιστήµιο υπάρχει αυτό; Η αγορά εργασίας
πρέπει να είναι δίπλα στο πανεπιστήµιο και πρέπει να δίνει τη δυ-
νατότητα στους νέους απόφοιτους των πανεπιστηµίων να βρί-
σκουν διέξοδο στην αγορά εργασίας χρησιµοποιώντας τη
µόρφωσή τους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το επαναληπτικό κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Πρέπει να ολοκληρώ-
σετε, κύριε συνάδελφε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΑΛΕΥΡΑΣ: Ολοκληρώνω, κυρία Πρόεδρε.
Ο δρόµος δεν σταµατά, αγαπητοί συνάδελφοι. Είναι βέβαιο

ότι είναι µία σηµαντική τοµή, αλλά είναι βέβαιο ότι χρειάζονται
πολλά ακόµα πράγµατα στο ελληνικό πανεπιστήµιο. Νοµίζω ότι
ένα από τα πλέον θετικά µηνύµατα τα οποία εξέπεµψε σήµερα
το πρωί η Υπουργός είναι ότι σε σύντοµο χρονικό διάστηµα θα
υπάρξει αξιολόγηση αυτού του νέου θεσµικού πλαισίου, του
νέου οργανωτικού πλαισίου, έτσι ώστε να έχουµε τη δυνατότητα
εγκαίρως να κάνουµε όποιες αλλαγές χρειάζονται ή διαπιστώ-
σουµε στην πράξη ότι είναι αναγκαίες.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κι εγώ σας ευχαριστώ.
Το λόγο έχει ο Βουλευτής Κιλκίς του ΠΑΣΟΚ κ. Παραστατίδης.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΡΑΣΤΑΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε στην Ολοµέλεια της

Βουλής το νέο νόµο-πλαίσιο του Υπουργείου Παιδείας που χα-
ράσσει τη νέα εθνική στρατηγική για την ανώτατη εκπαίδευση
και αφορά τη δοµή, τη λειτουργία, την ποιότητα και τη διεθνο-
ποίηση των ΑΕΙ.

Αγαπητοί συνάδελφοι, εδώ τίθεται το εξής ερώτηµα: Πράγ-
µατι, χρειάζονται αλλαγές στο ανώτατο εκπαιδευτικό σύστηµα
και τα ελληνικά πανεπιστήµια; Όλοι απαντούν «ναι». Εδώ και χρό-
νια συζητούνται οι αλλαγές και οι µεταρρυθµίσεις που πρέπει να
γίνουν στα ΑΕΙ προκειµένου να αντιµετωπιστούν οι παθογένειες
του εκπαιδευτικού µας συστήµατος. Όλοι συµφωνούµε πως το
πανεπιστήµιο χρειάζεται βαθιές διαρθρωτικές αλλαγές, ώστε να
µπορεί να ανταποκριθεί στις σηµερινές προκλήσεις µίας κοινω-
νίας, όπου η γνώση θεωρείται θεµέλιος λίθος της. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, οι πρώτοι που εκφράστηκαν δηµόσια
για αρνητικά φαινόµενα, όπως είναι η λειτουργία ανεξέλεγκτων
οµάδων εξουσίας µέσα στα πανεπιστήµια, η ευνοιοκρατία, οι συ-
ναλλαγές, ήταν οι ίδιοι οι πανεπιστηµιακοί δάσκαλοι. Μου κάνει
εντύπωση πώς τώρα οι ίδιοι πρωταγωνιστούν εναντίον του νοµο-
σχεδίου, το οποίο βάζει σε τάξη όλα αυτά τα αρνητικά φαινόµενα
που υπήρχαν στο χώρο της πανεπιστηµιακής κοινότητας. Ενα-
ντιώνονται επικαλούµενοι το επιχείρηµα για δήθεν ασάφειες και
αντιφάσεις που περιέχει το σχέδιο νόµου σε πολλά σηµεία και
λένε πως περιλαµβάνει σηµεία ακατανόητα και χωρίς συνοχή. 

Αυτές είναι αστείες δικαιολογίες. Ιδιαίτερα µάλιστα και µετά
από τις τελευταίες αλλαγές δεν δικαιολογούνται οι όποιες αντι-
δράσεις.

Όµως, αγαπητοί συνάδελφοι, πιστεύω πως αυτό που ενοχλεί
περισσότερο είναι το νέο µοντέλο διοίκησης που ουσιαστικά
σπάει τη συναλλαγή µεταξύ των υποψηφίων πρυτάνεων και φοι-
τητικών παρατάξεων που υπήρχε µέχρι τώρα, κάτι που επιβεβαί-
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ωναν όλοι εκείνοι οι καθηγητές οι οποίοι δεν ήταν σύµφωνοι µε
το µέχρι τώρα τρόπο διοίκησης που ασκείτο. Το υπό κατάθεση
νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παιδείας θέτει τους γενικούς κατευ-
θυντήριους στόχους της µεταρρύθµισης και λειτουργίας και
ανοίγει τα ελληνικά πανεπιστήµια στις δυνάµεις της οικονοµίας
και της κοινωνίας.

Είναι πεποίθηση όλων µας πως το ανώτατο εκπαιδευτικό σύ-
στηµα της χώρας µας διέρχεται βαθιά και χρόνια κρίση, χαρα-
κτηρίζεται από συγκεντρωτισµό, εσωστρέφεια και έλλειψη
διαφάνειας. Παρατηρούνται φαινόµενα δηµοκρατικού ελλείµµα-
τος στην εκλογή των διοικήσεων, υπάρχει κατάχρηση της έν-
νοιας του ασύλου, παρατηρείται ανεπάρκεια στην οικονοµική και
διοικητική διαχείριση, υστέρηση υλικοτεχνικής υποδοµής και διά-
φορες άλλες δυσλειτουργίες. Ο συνδυασµός όλων αυτών απο-
τελεί τροχοπέδη στην επίτευξη των στόχων των ΑΕΙ που πρέπει
να είναι η παραγωγή γνώσης και έρευνας συνδεόµενα µε την πα-
ραγωγική διαδικασία, ώστε να µπορέσουµε να πετύχουµε τις µε-
γάλες κοινωνικές αλλαγές. 

Το παρόν νοµοσχέδιο ήρθε στη Βουλή µετά από ένα συνεχή,
εξαντλητικό διάλογο και δηµόσια διαβούλευση µε όλους τους
ενδιαφερόµενους φορείς επί ένα χρόνο περίπου και στοχεύει κυ-
ρίως στη βελτίωση της δοµής και λειτουργίας των ΑΕΙ, αποβλέ-
ποντας στην ποιοτική αναβάθµιση του συστήµατος εκπαίδευσης
που παρέχεται, ώστε να δοθεί η δυνατότητα να ανταποκριθούν
στο σύγχρονο θεσµικό τους ρόλο πολύ πιο ανταγωνιστικά και
αποτελεσµατικά όχι µόνο στο ευρωπαϊκό, αλλά και στο διεθνές
περιβάλλον. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επειδή είναι αδύνατον κανείς να
αναφερθεί αναλυτικά σε όλο το περιεχόµενο του νοµοσχεδίου
στο χρόνο που δικαιούται -εξάλλου έχει αναφερθεί µε πολύ σαφή
τρόπο η εισηγήτρια της πλειοψηφίας- θα ήθελα να επισηµάνω
τους βασικούς άξονες, που κατά την άποψή µου πρέπει να διέ-
πουν τη λειτουργία των ελληνικών πανεπιστηµίων και περιλαµ-
βάνονται στο υπό ψήφιση νοµοσχέδιο και που είναι το µοντέλο
διοίκησης, η αξιολόγηση και η χρηµατοδότηση, τα οποία όµως
είναι άρρηκτα συνδεδεµένα µεταξύ τους. 

Σε σχέση µε τη διοίκηση ο νέος νόµος εισάγει την έννοια του
συµβουλίου του ιδρύµατος το οποίο είναι δεκαπενταµελές και
αποτελείται -µετά κι από τις αλλαγές της κυρίας Υπουργού- από
οχτώ µέλη καθηγητές αντί επτά που προβλεπόταν, ένα φοιτητή
που θα εκλέγεται από ενιαίο ψηφοδέλτιο κι έξι εξωτερικά µέλη
που µπορεί να είναι διάφορες διαπρεπείς προσωπικότητες. 

Έτσι µέσα από τη διαδικασία αυτή αναδεικνύεται πράγµατι η
διοικητική αυτονοµία των πανεπιστηµίων, τα οποία απαγκιστρώ-
νονται από το σφιχτό εναγκαλισµό του κράτους και ορθώς γίνε-
ται αυτό. 

Όµως αυτό δεν πρέπει να οδηγεί στην αυτονοµία και από την
κοινωνία, τη στιγµή µάλιστα που η ανώτατη εκπαίδευση κόστισε
στο φορολογούµενο πολίτη, το 2010 για παράδειγµα, 1,5 δισε-
κατοµµύριο περίπου. Δεν µπορεί να µην λογοδοτούν για τον
τρόπο διαχείρισης και αξιοποίησης της πανεπιστηµιακής περιου-
σίας τα ακίνητα, τα κληροδοτήµατα των οποίων κατά πληροφο-
ρίες οι αντικειµενική τους αξία υπερβαίνει τα 14 εκατοµµύρια
ευρώ. Εποµένως ο έλεγχος είναι απαραίτητος και αναγκαίος
προκειµένου το αυτοδιοίκητο των πανεπιστηµίων να αποκτήσει
δηµοκρατική και ηθική νοµιµοποίηση. 

Όµως για µία πιο ολοκληρωµένη και πιο αποτελεσµατική δια-
δικασία µαζί µε τον έλεγχο επιβάλλεται και η αξιολόγηση του
προσφερόµενου διδακτικού και ερευνητικού έργου των καθηγη-
τών και των πανεπιστηµίων. Σε αντίθετη περίπτωση, χωρίς τον
έλεγχο και την αξιολόγηση, υπάρχει πάντα ο κίνδυνος το αυτο-
διοίκητο να µετατραπεί σε αυθαιρεσία. 

Ο κύκλος κλείνει µε τη βασική αρχή της χρηµατοδότησης η
οποία χωρίς τις προηγούµενες παραµέτρους θα συνέχιζε να δη-
µιουργεί µαύρες τρύπες στα οικονοµικά των ΑΕΙ και την ελληνική
οικονοµία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρόσφατα είδε το φως της δη-
µοσιότητας η άποψη του ΟΟΣΑ για την κατάσταση του εκπαι-
δευτικού µας συστήµατος το οποίο χαρακτήρισε ένα από τα
χειρότερα που υπάρχουν. Το χαρακτηρισµό αυτό, δυστυχώς ου-
δείς από την πανεπιστηµιακή κοινότητα δεν συγκινήθηκε, ώστε

να τον σχολιάσει. Παρ’ όλα, αυτά µία µερίδα καθηγητών συνεχί-
ζει να αντιδρά σε κάθε αλλαγή όπως και στο παρελθόν, άλλοι για
λόγους ιδεολογίας και άλλοι για λόγους ιδιοτέλειας. 

Όµως, δεν πρέπει να παραγνωρίζουµε το γεγονός πως υπάρ-
χει και σηµαντική µερίδα καθηγητών που εργάστηκαν, προκειµέ-
νου να συµβάλουν µέσα από τις προτάσεις τους στην
προσπάθεια που γίνεται για τη µεταρρύθµιση της παιδείας και
των ελληνικών πανεπιστηµίων, µια µεταρρύθµιση που µπορεί να
χαρακτηριστεί ως η σηµαντικότερη, ουσιαστικότερη και αποτε-
λεσµατικότερη των τελευταίων χρόνων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μισό λεπτό και τελειώνω, κυρία Πρόεδρε. 
Εδώ οφείλω να αποδώσω τα εύσηµα και τα θερµά συγχαρη-

τήρια στην ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας και σε όλους όσους
συνέβαλαν στην προσπάθεια διαµόρφωσης αυτού του σηµαντι-
κού νοµοσχεδίου. 

Τέλος, πρέπει να κατανοήσουµε όλοι µας ότι χωρίς αυτές τις
αλλαγές να είστε βέβαιοι πως τα ελληνικά πανεπιστήµια θα οδη-
γηθούν απλώς σε ένα µηχανισµό έκδοσης τίτλων χωρίς αντίκρι-
σµα. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα  καταλαµβάνει η Β’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ.  ΡΟΔΟΥΛΑ ΖΗΣΗ)

Γι’ αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα πρέπει όλοι µας να
σταθούµε µε ευθύνη στο ύψος των περιστάσεων και να στηρί-
ξουµε αυτό το νοµοσχέδιο, έστω και αν κάποιοι µέσα σε αυτήν
την Αίθουσα διατηρούν κάποιες επιφυλάξεις. Σε  αντίθετη περί-
πτωση, να είστε σίγουροι πως την αναγκαιότητα αυτής της µε-
ταρρύθµισης θα την επιβάλει η ίδια η κοινωνία. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Θε-
όδωρο  Παραστατίδη. 

Καλώ στο Βήµα την Βουλευτή του ΠΑΣΟΚ Α’ Αθήνας κ. Πέµη
Ζούνη. 

ΠΕΜΗ ΖΟΥΝΗ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Αισθάνοµαι την ανάγκη να αρχίσω υποβάλλοντας τα σέβη µου

στους άξιους καθηγητές που γνώρισα και καθόρισαν τη ζωή µου
και σε όσους δεν γνώρισα. Να υποβάλω τα σέβη µου στους επι-
φανείς και αφανείς άξιους καθηγητές. Γι’ αυτούς τους αφανείς
είναι ο λόγος. Διότι άξιοι υπάρχουν. Αξιοκρατία δεν υπάρχει!

Δαιµονοποιήθηκε έντονα η προτεινόµενη µεταρρύθµιση της
δοµής και της λειτουργίας των ανωτάτων εκπαιδευτικών ιδρυµά-
των. Μέχρι και τις τελευταίες ώρες λαµβάνουµε όλοι –υποθέτω-
εµπεριστατωµένες αναλύσεις από πανεπιστηµιακούς. Δεν ανα-
φέροµαι στις ανακοινώσεις των πρυτάνεων και των φορέων, οι
οποίοι επισηµαίνουν τον εθνικό κίνδυνο, ο οποίος ελλοχεύει στο
υπό συζήτηση νοµοσχέδιο. 

Την ίδια στιγµή που όλοι, µηδεµιάς φωνής  εξαιρουµένης,
έχουν διατυπώσει την ανάγκη µεγάλων τοµών και αλλαγών στην
ανώτατη εκπαίδευση, έχουν διατυπώσει την ανάγκη να αναδει-
χθεί το πνευµατικό δυναµικό –προφανώς κάτι το εµποδίζει- την
ανάγκη να ενισχυθεί διεθνώς το κύρος των πανεπιστηµίων –προ-
φανώς το δικαιούνται- την ανάγκη να κρατάει η χώρα τα καλύ-
τερα µυαλά –προφανώς  προσελκύονται από διεθνούς φήµης
ξένα πανεπιστήµια- την ανάγκη, εν τέλει, να κάνουµε το επόµενο
βήµα µετά τη µεγάλη και ιστορικά αναγκαία αλλαγή του ’82.
Κοινό το αίτηµα, λοιπόν.  

Μετά από µακρά και κοπιαστική συζήτηση έχουν βρεθεί σηµα-
ντικοί κοινοί τόποι συµφωνίας. Υπάρχει, όµως, ακόµη ένα ποσο-
στό πανεπιστηµιακών, που θεωρεί περίπου καταστροφικό το
εγχείρηµα και αυτό είναι πάρα πολύ καλό, διότι βοηθάει πολύ,
διότι η αρνητική κριτική, ανεξαρτήτως κινήτρου, διεγείρει τη
σκέψη, ενεργοποιεί τη λογική, ωθεί σε ακόµη πιο στέρεη εξέταση
και διεργασία, σε ακόµη πιο διεξοδική αναζήτηση πιθανών
λαθών. 

Ας  δούµε, λοιπόν, τους στόχους: Καλή παιδεία σηµαίνει,
πρώτα απ’ όλα, καλός καθηγητής. Άρα, ενδυνάµωση και διαφύ-
λαξη των αξιοκρατικών διαδικασιών. 

Δεν υπάρχουν περιθώρια βελτίωσης του ισχύοντος συστήµα-
τος; Και βέβαια υπάρχουν. Η δηµιουργία των µητρώων εσωτερι-
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κών και εξωτερικών µελών για τη σύσταση των επιτροπών αξιο-
λόγησης. Η έγκρισή τους από τη Σύγκλητο. Η επικαιροποίησή
τους κάθε δυο χρόνια. Η υποχρέωση της επιτροπής να ζητήσει
γραπτή εισήγηση  από τέσσερις επιπλέον καθηγητές. Το γεγονός
ότι συνυπολογίζεται η διδακτική επάρκεια του υποψηφίου.  Η πα-
ρακολούθηση και δηµοσιοποίηση της διαδικασίας µέσω ηλε-
κτρονικού συστήµατος. Όλα αυτά εγγυώνται µια αξιοκρατική
διαδικασία, αντάξια  του λειτουργήµατος.  

Καλή παιδεία σηµαίνει, επίσης, έλεγχο και πιστοποίηση της
ποιότητας  της λειτουργίας και των προγραµµάτων σπουδών. 

Καλή παιδεία σηµαίνει δυνατότητα ελέγχου, βάσει αντικειµε-
νικών κριτηρίων. Άρα, δυνατότητα επιβράβευσης και χρηµατο-
δότησης εκείνων των ιδρυµάτων που είναι συνεπή στους
στόχους που τα ίδια επέλεξαν. 

Σηµαίνει, επίσης, ελευθερία δηµιουργίας της ιδιαίτερης φυ-
σιογνωµίας και επιλογής των στρατηγικών, βάσει των γνωστικών
αντικειµένων. 

Καλή παιδεία  σηµαίνει  διευκόλυνση του φοιτητή και συγχρό-
νως σαφή  ορισµό των δικαιωµάτων και των  υποχρεώσεών του.
Άρα, φοιτητική µέριµνα, συµβουλευτικές και υποστηρικτικές
δοµές  σε όλο το φάσµα των σπουδών του, ειδική φοίτηση για
τους εργαζόµενους, αλλά και όρια χρόνου  ολοκλήρωσης των
σπουδών. Όλα τα παραπάνω καταλαµβάνουν το µεγαλύτερο
µέρος, θεµατολογικά και ουσιαστικά, του νοµοσχεδίου. 

Είναι, λοιπόν, κακόπιστο και εντελώς αστήρικτο το σχόλιο που
επαναλαµβάνεται από τους επικριτές ότι δεν υπάρχει όραµα,
τουλάχιστον επί των σηµείων που αναφέρθηκαν. Η συνεπής κρι-
τική θα ήταν το όραµα του νοµοθέτη, απλώς δεν συµφωνεί µε το
δικό µας. 

Άρχισα από τα ζητήµατα που η κοινωνία θεωρεί σηµαντικά. Κα-
τανοούµε, βέβαια, ότι όσο κι αν ο εξωπανεπιστηµιακός κόσµος
δεν ενδιαφέρεται για τα θέµατα διοίκησης, για την ίδια την πα-
νεπιστηµιακή κοινότητα αυτά είναι που µονοπωλούν το ενδιαφέ-
ρον. Λογικό, γιατί σε κάθε προτεινόµενο σχέδιο η αυτόµατη
σκέψη είναι «Και ποιος αποφασίζει;». Σεβαστό. Η ανάγκη ύπαρ-
ξης του συµβουλίου δεν είναι κενό δαιµόνιο, ούτε τιµωρία και
επαναφορά στην τάξη κάποιων άτακτων λειτουργών. Είναι δοκι-
µασµένο χρόνια σε άλλες κοινωνίες, µε κάποιες από τις οποίες
νοµίζω ότι δεν έχουµε µεγάλη διαφορά νοοτροπίας.

Εκείνο που προσωπικά µε εξέπληξε δυσάρεστα ήταν η απρο-
σχηµάτιστη δυσπιστία κάποιων πανεπιστηµιακών για την ίδια την
κοινότητα, η ευκολία µε την οποία πρωταγωνιστεί το χειρότερο
σενάριο. Οι εκλεγµένοι, δηλαδή, καθηγητές ενός ιδρύµατος εµ-
φανίζονται εκ των πρότερων, εκ προοιµίου έτοιµοι να προτείνουν
τους χειρότερους εξωτερικούς για το συµβούλιο. Στη συνέχεια,
οι άλλοι εκλεγµένοι, που θα αποτελέσουν την Επιτροπή Ανίχνευ-
σης και Αξιολόγησης για τις υποψηφιότητες των πρυτάνεων, θα
προτείνουν τελικά στο συµβούλιό τους πλέον ανίκανους για τη
θέση του πρυτάνεως. Όλοι δε αυτοί οι καθηγητές και οι οκτώ
εσωτερικοί και όσοι συγκροτούν τις όποιες άλλες επιτροπές κρί-
σης και αξιολόγησης, είναι ήδη ύποπτοι κατάχρησης εξουσίας
και σχηµατισµού κλίκας. Λοιπόν, ο νοµοθέτης έχει περισσότερη
εµπιστοσύνη στο πανεπιστήµιο. Αυτό προσυπογράφεται βέβαια
και από την εκχώρηση πολλών αρµοδιοτήτων που µέχρι τώρα
ανήκαν στο Υπουργείο Παιδείας, άρα την ενίσχυση του αυτοδι-
οίκητου.

Υπάρχει και µια άλλη έννοια που προκαλεί προβληµατισµό,
αυτή της δηµοκρατικής νοµιµοποίησης ενός πρύτανη όχι εκλεγ-
µένου από όλο το σώµα των συµµετεχόντων στο ίδρυµα. Προ-
σωπικά θα προσυπέγραφα για οποιονδήποτε από τους τρεις
πιθανούς τρόπους εκλογής που προτάθηκαν. 

Σε τι συνίσταται, όµως, η δηµοκρατική νοµιµοποίηση του ακα-
δηµαϊκού ηγέτη; Είναι µόνο θέµα αριθµητικού συνόλου των διοι-
κούµενων; Έχουν όλοι, καθηγητές, διοικητικοί, φοιτητές –µιλάω
για το ισχύον σύστηµα- τις ίδιες προσλαµβάνουσες του ιδιαίτε-
ρου αυτού αξιακού πλαισίου -γιατί να θυµίσουµε ότι ο πρύτανης
είναι και διοικητής και ακαδηµαϊκός ηγέτης- και τι περιθώριο για
λάθος εκτίµηση αφήνει τελικά η προτεινόµενη διαδικασία, µε
όλες τις δικλίδες ασφαλείας; Τρόπο συγκρότησης επιτροπής για
την ανίχνευση των υποψηφιοτήτων, δηµόσια ακρόαση, δικαίωµα
άρνησης της Συγκλήτου. Τι περιθώρια λάθους αφήνει;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε.
Αγαπητοί συνάδελφοι, ό,τι διαφορά έχει αποµείνει µετά το µα-

ραθώνιο της επεξεργασίας των συζητήσεων και των αλλαγών ευ-
τυχώς ή δυστυχώς φαίνεται να επικεντρώνεται στο σύστηµα
διοίκησης. Επί της αρχής, όµως, θα πρέπει να συµφωνήσουµε
ότι το νοµοσχέδιο έχει ως στόχο την ανάδειξη των υγιέστερων
και αξιότερων δυνάµεων των ανώτατων ιδρυµάτων.

Κλείνοντας, επειδή µας αρέσει να ανακαλύπτουµε εκείνες τις
λεπτοµέρειες στις οποίες κρύβεται ο διάβολος, ας µην ξεχνάµε
τις λεπτοµέρειες εκείνες στις οποίες κρύβονται οι θετικές πρω-
τοβουλίες. Αλλά γι’ αυτές θα µιλήσω επί των άρθρων.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε την κ.
Πέµη Ζούνη.

Καλώ στο Βήµα την Βουλευτή Καρδίτσας του ΠΑΣΟΚ κ. Μαρία
Θεοχάρη.

Ορίστε, κυρία Θεοχάρη, έχετε το λόγο.
ΜΑΡΙΑ ΘΕΟΧΑΡΗ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρίες Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τη σηµερινή

κατάσταση της ανώτερης εκπαίδευσης στη χώρα µας τη γνωρί-
ζουµε όλοι. Δοµικά προβλήµατα, ελλείψεις σε υποδοµές, απου-
σία οργάνωσης σε σχολές και τµήµατα, ένα σύστηµα που
διατηρεί τον αιώνιο φοιτητή, όλα αυτά συνωµοτούν εναντίον των
φοιτητών και σπουδαστών κατά τη διάρκεια της ακαδηµαϊκής
τους πορείας, αλλά και εναντίον των αποφοίτων που συγκεντρώ-
νουν πτυχία και βρίσκουν κλειστές τις πόρτες στην αγορά εργα-
σίας. 

Και είναι κρίµα, όχι µόνο γιατί ο ρόλος της εκπαίδευσης στη
διαµόρφωση της προσωπικότητας του νέου ως µονάδας, αλλά
και του κοινωνικού συστήµατος εν γένει είναι αδιαπραγµάτευτος,
είναι κρίµα γιατί χιλιάδες ελληνόπουλα καταφεύγουν στο εξωτε-
ρικό για να φοιτήσουν σε πανεπιστήµια είτε επειδή το ίδιο το σύ-
στηµα τους απέκλεισε -και ευελπιστώ µε τις πρόσθετες
νοµοθετικές ρυθµίσεις αυτό το σύστηµα να εξυγιανθεί και να κα-
ταστεί πιο φιλόδοξο- είτε επειδή τόσο οι νέοι µας, όσο και οι οι-
κογένειές τους, έχουν χάσει την εµπιστοσύνη τους στο ελληνικό
πανεπιστήµιο. Είναι κρίµα γιατί έχουµε λαµπρούς ακαδηµαϊκούς
µε πλήθος γνώσεων και εµπειριών. Είναι κρίµα γιατί η αίγλη και
το κύρος των πανεπιστηµίων µας χάνεται µε τις απεργίες, τις κα-
ταλήψεις και τις χαµένες εξεταστικές, µε τα συγγράµµατα που
διανέµονται τελευταία στιγµή, µε την ελευθεριότητα των σχολών
που δεν επιβάλλουν την παρακολούθηση των µαθηµάτων και
αφήνουν στη διακριτική ευχέρεια του φοιτητή το τόσο καίριο ζή-
τηµα της παρουσίας, της έγκαιρης προσέλευσης, της εξέτασης
στα µαθήµατα σε ορισµένο χρόνο.

Ήταν απόλυτα απαραίτητη, λοιπόν, η αναµόρφωση της τριτο-
βάθµιας εκπαίδευσης που αποτελεί πάγιο αίτηµα τόσο της πα-
νεπιστηµιακής κοινότητας, όσο και των νυν και µελλοντικών
φοιτητών, που τόσο κόπο κάνουν για να περάσουν σε µια σχολή
και δυστυχώς τις περισσότερες φορές απογοητεύονται, όχι από
το επίπεδο γνώσεων που αποκοµίζουν, αλλά από τις τραγικές ελ-
λείψεις οργάνωσης του ίδιου του συστήµατος. Είναι εν τέλει αί-
τηµα της ίδιας της κοινωνίας.

Ο νόµος-πλαίσιο του Υπουργείου Παιδείας είναι αποτέλεσµα
µεγάλης προεργασίας και πολλής δουλειάς που κωδικοποιεί την
υπάρχουσα νοµοθεσία, βάζοντας ένα τέλος στον κυκεώνα δια-
τάξεων και προεδρικών διαταγµάτων που ίσχυαν από το 1982,
µε στόχο να ξεκαθαρίσει το τοπίο και να εισάγει σηµαντικές αλ-
λαγές. 

Είναι προφανές ότι σε κάθε οργανισµό, είτε πρόκειται για επι-
χείρηση είτε για κρατικό ίδρυµα, κορυφαίος είναι ο ρόλος της
διοίκησης. Στην προκειµένη περίπτωση θεσµοθετείται για τα ΑΕΙ
το Συµβούλιο Ιδρύµατος, βασικές αρµοδιότητες του οποίου θα
είναι ο έλεγχος και η έγκριση πράξεων της διοίκησης του ιδρύ-
µατος.

Όσον αφορά το ρόλο του πρύτανη και του Προέδρου ΤΕΙ, θα
εκλέγεται από το συµβούλιο για τριετή θητεία έπειτα από διεθνή
πρόσκληση εκδήλωσης ενδιαφέροντος µε φανερή πλειοψηφία,
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γεγονός που ενθαρρύνει τη συµµετοχή ακαδηµαϊκών µε επιστη-
µονική αναγνώριση και διοικητική εµπειρία και που εγγυάται τη
διαφάνεια και την αξιοκρατία.

Προτείνει, λοιπόν, το νοµοσχέδιο ένα νέο µοντέλο διοίκησης
για την ανώτατη εκπαίδευση και πιστεύω ότι είναι εξαιρετική η
σηµασία αυτής της αλλαγής που εισάγεται, γιατί είναι αποτέλε-
σµα µιας προσπάθειας εξισορρόπησης δύο πολύ συγκεκριµένων
και συχνά αντικρουόµενων πραγµάτων, αφ’ ενός της προσφοράς
ενός συνταγµατικά κατοχυρωµένου δηµόσιου δωρεάν αγαθού,
που είναι η τριτοβάθµια εκπαίδευση στη χώρα µας και αφ’ ετέ-
ρου της επίγνωσης ότι ένα πανεπιστηµιακό ίδρυµα δεν παύει να
είναι στη ουσία ένας οργανισµός που πρέπει για να είναι αποτε-
λεσµατικός, να λειτουργεί µε δοµές και κανόνες αντίστοιχους µε
εκείνους µιας επιχείρησης, µε προϋπολογισµό, ελέγχους και
ορθή λειτουργία των υπηρεσιών που παρέχει και του προσωπι-
κού που απασχολεί.

Σε ό,τι αφορά στο διδακτικό ερευνητικό προσωπικό, θα ασκεί-
ται από τρεις κατηγορίες διδασκόντων, τους καθηγητές, τους
αναπληρωτές και τους επίκουρους, οι οποίοι θα αξιολογούνται
ως προς το επιστηµονικό ερευνητικό και εκπαιδευτικό τους έργο
από ειδικές επιτροπές κρίσης, που αποτελούνται από καθηγητές
ή αναπληρωτές καθηγητές. Και εδώ δηλαδή κεντρικός στόχος
είναι η διασφάλιση της διαφάνειας και της αξιοκρατίας προκει-
µένου οι ακαδηµαϊκοί που κατέχουν µια έδρα να αξιολογούνται
ουσιαστικά από τους οµοίους τους συναδέλφους τους και να πά-
ψουν να παρατηρούνται φαινόµενα νεποτισµού και τα περίφηµα
λόµπι που ισχύουν σήµερα.

Όσον αφορά στο πρόγραµµα των σπουδών, πλέον κάθε σχολή
θα µπορεί να οργανώνει διαφορετικά προγράµµατα σπουδών,
απονέµοντας τα αντίστοιχα πτυχία. Παράλληλα, τα πανεπιστήµια
θα µπορούν να ιδρύουν και να διατηρούν επώνυµες έδρες διδα-
σκαλίας και έρευνας, η χρηµατοδότηση των οποίων θα προέρ-
χεται από κληροδοτήµατα ή χορηγίες, στα πρότυπα που
λειτουργούν τα πανεπιστήµια του εξωτερικού. 

Θεωρώ πάντως ότι οι σηµαντικότερες αλλαγές που επιφέρει
το νοµοσχέδιο στην τριτοβάθµια εκπαίδευση, είναι αυτές που
άπτονται του σχεδιασµού των προγραµµάτων σπουδών στους
τρίτους κύκλους του ευρωπαϊκού χώρου ανώτατης εκπαίδευσης,
δηλαδή του προπτυχιακού, του µεταπτυχιακού και του διδακτο-
ρικού κύκλου.

Υιοθετείται το σύστηµα που ισχύει κατά κόρον στο εξωτερικό
και αποχωρίζει τις σπουδές σε ακαδηµαϊκές µονάδες.

Σηµαντικότερη αλλαγή του νοµοσχεδίου αποτελεί η ρύθµιση
που βάζει επιτέλους τέλος στο καθεστώς των αιώνιων φοιτητών.
Πρέπει να είµαστε η µοναδική χώρα στον κόσµο όπου ισχύει ένα
σύστηµα τόσο αυστηρό και δύσκολο προκειµένου να µπει ένα
παιδί στο πανεπιστήµιο και µετά αφήνει τον φοιτητή ελεύθερο
να παρατείνει τις σπουδές του επ’ αόριστον, χωρίς ελέγχους και
κυρώσεις. Είναι καιρός αυτό να αλλάξει. Με τις διατάξεις του νο-
µοσχεδίου εισάγεται ο θεσµός της µερικής φοίτησης για τους
φοιτητές που αποδεδειγµένα εργάζονται και οι οποίοι θα διατη-
ρούν τη φοιτητική τους ιδιότητα για χρονικό διάστηµα που ισο-
δυναµεί µε το χρόνο φοίτησης στη σχολή επί δύο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σχέδιο νόµου που συζητάµε
σήµερα αποτελεί έναν σπουδαίο νόµο-πλαίσιο για την αναµόρ-
φωση της ανώτατης εκπαίδευσης στη χώρα µας. Αποτελεί έναν
τρόπο για να αναγάγουµε τα πανεπιστηµιακά µας ιδρύµατα σε
think tanks, η επιρροή των οποίων θα ξεπερνά τα σύνορά µας.
Αποτελεί την απαρχή µιας προσπάθειας να φέρουµε επιτέλους
τα πανεπιστήµιά µας στις πρώτες θέσεις της παγκόσµιας κατά-
ταξης και να τα µετατρέψουµε σε πόρους έλξης φοιτητών από
άλλες χώρες αντί να στέλνουµε τα παιδιά µας στα ιδρύµατα του
εξωτερικού. Εξάλλου στην κρίσιµη περίοδο την οποία διανύουµε
η επένδυση στους νέους, στην παιδεία, η δηµιουργία ενός υγιούς
και αποτελεσµατικού εκπαιδευτικού συστήµατος, σηµαίνει επέν-
δυση στο µέλλον της χώρας.

Για όλους αυτούς τους λόγους υπερψηφίζω το νοµοσχέδιο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε την κ. Θε-

οχάρη.
Το λόγο έχει ο Βουλευτής Α’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας

κ. Προκόπης Παυλόπουλος.

ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Θα µιλήσω από το έδρανο εφαρµόζοντας τον Κανονισµό της
Βουλής. 

Κυρία Υπουργέ, ο τίτλος που ταίριαζε και ταιριάζει στο νοµο-
σχέδιό σας είναι «το χρονικό της κατεδάφισης του νόµου-πλαι-
σίου» τον οποίο ψήφισε το ΠΑΣΟΚ το 1982. Τέλος εποχής για
ένα νόµο για τον οποίο θα απολογείται το ΠΑΣΟΚ. Και ήδη απο-
λογείται γιατί είναι πραγµατική απολογία το γεγονός ότι φέρνει
προς ψήφιση αυτές τις διατάξεις.

Το ζήτηµα είναι για ποιο λόγο ήλθε αυτό το «τέλος της επο-
χής». Και αφού ήλθε, µε τι το αντικαθιστάτε. Γιατί ήλθε άραγε;
Όπως εφαρµόστηκε ο νόµος-πλαίσιο και µε τις διατάξεις που
είχε, στην κυριολεξία «βύθισε» το πανεπιστήµιο στον κοµµατισµό,
στη γραφειοκρατία, στην αναξιοκρατία και πολλές φορές σε µε-
µονωµένα –ευτυχώς- φαινόµενα διαφθοράς. Όλο αυτό το κατά-
ντηµα όµως είναι δικό σας δηµιούργηµα. Όχι µόνο γιατί
θεσπίσατε όλες αυτές τις επαίσχυντες διατάξεις για τα ΑΕΙ, αλλά
και γιατί κάθε φορά που άλλη κυβέρνηση, πλην ΠΑΣΟΚ, προσπα-
θούσε να βελτιώσει κάτι -οι δύο κυβερνήσεις που προσπάθησαν
να βελτιώσουν κάτι ήταν Κυβερνήσεις της Νέας Δηµοκρατίας-
το ΠΑΣΟΚ ήταν ακριβώς απέναντι. 

Το ΠΑΣΟΚ µας ζητάει σήµερα να σταθούµε υπεύθυνοι. Δεν
υπήρξε µεταρρύθµιση του Γιώργου Σουφλιά και της Μαριέττας
Γιαννάκου που να µην την πολέµησε το ΠΑΣΟΚ από το πεζοδρό-
µιο και το δρόµο! Και το πανεπιστήµιο κατάντησε εδώ που φτά-
σαµε. Φτάσαµε στο σηµείο, για το οποίο λυπάµαι πραγµατικά
πολύ, να βλέπω το πανεπιστήµιο στο οποίο ανήκω, το Εθνικό και
Καποδιστριακό Πανεπιστήµιο Αθηνών, να βγάζει αποφάσεις του
επιπέδου «δεν εφαρµόζω νόµο που ψήφισε η Βουλή». Αυτά είναι
αδιανόητα πράγµατα. 

Κυρία Υπουργέ, για να φτάσει το πανεπιστήµιο σ’ αυτό το κα-
τάντηµα χρειάστηκε όλη αυτή η περίοδος όπου γαλουχήθηκαν
πολλοί προς αυτή την κατεύθυνση. Για να λένε τώρα «δεν εφαρ-
µόζω νόµους». Και είσθε πρωταγωνιστές προς αυτή την κατεύ-
θυνση, όχι µόνο παλιότερα αλλά και τώρα. 

Λίγο πριν από τις εκλογές ο ίδιος ο Πρωθυπουργός και Αρχη-
γός σας έδινε τον τόνο µ’ εκείνη την κραυγή που ξέρουµε όλοι
µέσα στην προεκλογική περίοδο: «Αγωνιστείτε, αντισταθείτε»!
Αυτό δεν ήταν το µότο του κυρίου Παπανδρέου; Από δω µέσα
δεν πήρε τους Βουλευτές του, όταν πήγε η Νέα Δηµοκρατία να
κάνει µία στοιχειώδη µεταρρύθµιση για τα ασφαλιστικά ταµεία;
Τους πήρε και πήγε έξω στο δρόµο και στο πεζοδρόµιο µαζί µε
τον κύριο Ραγκούση κρατώντας τα πανό και κραυγάζοντας. 

Αυτή ήταν η συµπεριφορά σας. Ό,τι θετικό και αν πήγε να
γίνει, το «τορπιλίσατε». Και έφτασαν τα πράγµατα εδώ που έφτα-
σαν, στο κατάντηµα που βρισκόµαστε, το οποίο οφείλεται εν πολ-
λοίς όχι µόνο στις στρεβλές διατάξεις που θεσπίσατε, αλλά και
στο ότι όταν υπήρξαν θετικές διατάξεις, δεν εφαρµόζονταν. Και
ήσασταν πρωταγωνιστές στη µη εφαρµογή τους.

Με τι το υποκαθιστάτε, λοιπόν, αυτήν την ώρα και µε τι το αντι-
καθιστάτε αυτό το πανεπιστηµιακό σύστηµα; Με ένα νόµο ο
οποίος, να µε θυµάσθε -εδώ θα είµαστε- δεν µπορεί να εφαρµο-
σθεί στην πράξη. Για να µην παρεξηγηθώ, το ξανατονίζω: Είναι
αδιανόητο αυτό που λέγεται, ότι, ξέρετε, «δεν εφαρµόζω νόµο
που ψήφισε η Βουλή». Άλλο όµως αυτό και άλλο το γεγονός ότι
η δοµή του, η λειτουργία του είναι πέρα και έξω όχι µόνο από τα
ελληνικά πρότυπα, αλλά πέρα και έξω από τα ευρωπαϊκά πρό-
τυπα.

Θέλω να σας τονίσω και κάτι άλλο. Οι µεγάλες µεταρρυθµίσεις
γίνονται σταδιακά και µε συνέχεια. Δεν ξεθεµελιώνεις κάτι και
την άλλη µέρα πας να βάλεις κάτι εντελώς καινούργιο, όταν µά-
λιστα αυτό το εντελώς καινούργιο, κυρία Υπουργέ, πάσχει από
κάτι πολύ σηµαντικό για το πανεπιστήµιο, το οποίο ουδέποτε
εγκατέλειψα ακόµη και όταν ήµουν Υπουργός και, εποµένως,
έχω δικαίωµα να µιλώ, γιατί το έχω ζήσει και το ζω. Ποιο είναι
αυτό; Η υποδοµή που χρειάζεται για να τα εφαρµόσεις όλα αυτά.
Δεν υπήρχε. Φτιάχνετε κάτι καινούργιο και δεν υπάρχει. Και να
θέλουν να το εφαρµόσουν, µε ποια υποδοµή; Ποια υποδοµή υλι-
κοτεχνική; Ποια οικονοµικά µέσα, που θα έπρεπε να έχουν δια-
σφαλιστεί πριν, για να φθάσουµε εδώ; 

Κάνετε εδώ ό,τι κάνατε και µε τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ». Τον φέρατε
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χωρίς υποδοµή και καταρρέει. Το ίδιο κάνετε και για τα πανεπι-
στήµια αυτήν τη στιγµή, ακόµα και αν οι προθέσεις σας είναι αγα-
θές. 

Θέλω, όµως, να σας τονίσω ότι εκτός από την έλλειψη υποδο-
µής είναι και η νοοτροπία την οποία αποπνέει, ο αέρας τον οποίο
αναδίδει τούτο το νοµοσχέδιο. Ποιος είναι ο αέρας αυτός; Μια
αµερικανικής αντίληψης στην κυριολεξία, περί πανεπιστηµίου.
Δεν έχω τίποτα, σας διαβεβαιώ, µ’ αυτές τις αντιλήψεις. Δεν τις
καταδικάζω, κάθε άλλο. Μόνο που είναι εντελώς διαφορετικές
από την ευρωπαϊκή παράδοση. Η ευρωπαϊκή παράδοση, αντί-
θετα από την αµερικανική, θέλει το πανεπιστήµιο -ό,τι και αν λένε
κάποιοι συνάδελφοι µου στη Νοµική Σχολή - Universitas studio-
rum et scolarium. Είναι ενότητα διδασκόντων και διδασκοµένων.
Έχει σωµατειακό χαρακτήρα, τον οποίο η νοµολογία του Συµ-
βουλίου της Επικρατείας και η θεωρία έχουν υπερασπιστεί. Και
ο ιδρυµατικός χαρακτήρας υπάρχει και έγκειται µόνον ως προς
ένα σηµείο: Στο γεγονός ότι το πανεπιστήµιο επιδοτείται από το
κράτος. Όµως αυτή η επιδότηση δεν µπορεί να προσδώσει και
συνταγµατικώς ιδρυµατικό χαρακτήρα στο πανεπιστήµιο. Γιατί
ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι το ίδρυµα είναι περιουσία για να επι-
τευχθεί ένας σκοπός. Και αλίµονό µας αν πούµε ότι το πανεπι-
στήµιο στην Ελλάδα είναι σύνολο περιουσιακών στοιχείων, τα
οποία έχουν ταχθεί στην εξυπηρέτηση ορισµένου σκοπού! Και
υπάρχει από την άλλη πλευρά ο σωµατειακός χαρακτήρας που
είναι σύνολο προσώπων. Αυτόν το σωµατειακό χαρακτήρα κα-
θιερώνει, µε την πλήρη αυτοδιοίκηση που ορίζει το άρθρο 16 πα-
ράγραφος 5 του Συντάγµατος. Αυτό είναι αδιαµφισβήτητο στη
θεωρία και τη νοµολογία. Και δεν πρόκειται, διότι δεν µπορεί, να
αλλάξει η νοµολογία. Εδώ είµαστε και θα το δούµε αυτό το
πράγµα. Αυτό το αγνοείτε παντελώς. Αυτή είναι η ευρωπαϊκή πα-
ράδοση.

Στην Αµερική, που δεν είχαν αυτήν την παράδοση, δίνει κά-
ποιος χρήµατα, φτιάχνει ένα πανεπιστήµιο ή µια έδρα. Υπάρχει
άλλη αντίληψη. Δεν την κακολογώ, για να το πω έτσι. Δεν την
αποκηρύσσω. Αλλά δεν είναι η αντίληψη και η παράδοση των ευ-
ρωπαϊκών πανεπιστηµίων. Δεν ξεριζώνεις µια παράδοση, ούτε
παραβιάζεις τόσο κατάφωρα ένα Σύνταγµα εν ονόµατι ενός ψευ-
δεπίγραφου εκσυγχρονισµού. 

Γι’ αυτό είναι αντισυνταγµατικές οι διατάξεις -και θα το δείτε,
δεν θέλω να µείνω περισσότερο σ’ αυτό- και για τη σύνθεση του
συµβουλίου και για την εκλογή πρυτάνεως. Είναι αδιανόητο µε
βάση το σωµατειακό χαρακτήρα, όπως έχει ερµηνευθεί αυτός
από τη νοµολογία του Συµβουλίου της Επικρατείας και τη θεω-
ρία, να έχεις συµβούλιο παντοδύναµο και ολιγαρχικό, του οποίου
ορισµένα από τα µέλη να προέρχονται έξω από την πανεπιστη-
µιακή κοινότητα. Και, πολύ περισσότερο, να εκλέγεις πρύτανη ο
οποίος είναι έξω από την πανεπιστηµιακή κοινότητα του συγκε-
κριµένου ανωτάτου εκπαιδευτικού ιδρύµατος. 

Κυρία Υπουργέ, µην αυταπατώµεθα. Πιστεύετε σοβαρά µε το
µισθό που έχουν οι καθηγητές πανεπιστηµίου στην Ελλάδα ότι
θα πείσετε κανέναν πρύτανη ή καθηγητή µεγάλου αλλοδαπού
πανεπιστηµίου να έρθει στην Ελλάδα να αφιερώσει τη ζωή του; 

Δεν είναι όµως µόνο το θέµα το συνταγµατικό, όπου η αντισυ-
νταγµατικότητα είναι κατάφωρη. Υπάρχει και κάτι άλλο, το οποίο
θέλω να επισηµάνω. Είναι άδικο για τους καθηγητές του ελληνι-
κού Πανεπιστηµίου. Είναι άδικο, κυρία Υπουργέ, γιατί;

Μην µου πείτε ότι στο Καποδιστριακό, στο Αριστοτέλειο, στο
Δηµοκρίτειο, παντού, δεν υπάρχουν άνθρωποι αξίας, άνθρωποι
κύρους, οι οποίοι να µπορούν να συνθέσουν αυτό το περίφηµο
συµβούλιο! Μας λείπουν; Δεν τους έχουµε; Εδώ γίνονται προ-
σωπικότητες έξω και τους αγνοούµε εµείς εδώ στην Ελλάδα; Δεν
µπορούµε, δηλαδή, να βρούµε κάποιους µέσα απ’ αυτούς τους
ανθρώπους;

Δεν είναι πέρα, από την παραβίαση της αυτοδιοίκησης και µια
µείωση του κύρους τους όταν λέµε ότι σε ολόκληρο Καποδι-
στριακό π.χ. δεν µπορούµε να βρούµε έντεκα ή δεκαπέντε αν-
θρώπους για να αποτελέσουν το Συµβούλιο όταν ξέρουµε ότι
υπάρχουν πολύ περισσότερες προσωπικότητες που είναι και κα-
θηγητές στο εξωτερικό και διαπρέπουν στο εξωτερικό όταν πη-
γαίνουν; Γιατί αυτή η αδικία; Γιατί αυτή η ισοπέδωση; 

Ξέρω ότι υπάρχουν και εξαιρέσεις ανθρώπων που στην ουσία

είναι επισκέπτες στο πανεπιστήµιο, που εκµεταλλεύονται το πα-
νεπιστήµιο και συγκεκριµένες σχολές που ρέπουν προς αυτήν
την κατεύθυνση. Ξέρω, όµως, ότι υπάρχει η πλειοψηφία των κα-
θηγητών, οι οποίοι είναι άξιοι και µπορούν να στελεχώσουν τέ-
τοια συµβούλια. Πολύ περισσότερο δεν µπορώ να φανταστώ ότι
δεν έχουµε υποψήφιους πρυτάνεις που µπορούν να φτάσουν στο
επίπεδο, το οποίο επιθυµούµε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Σας φέρνω το προσωπικό µου παράδειγµα, που φυσικά είναι
ένα από τα πολλά: Ουδέποτε δέχθηκα να βάλω υποψηφιότητα
για διοικητική θέση στο πανεπιστήµιο. Γιατί δεν µπορούσα να
υπηρετήσω ένα σύστηµα που ήξερα ότι θα υπονοµεύσει κάθε
προσπάθεια αξιοκρατίας ήδη από την αρχή. Αν αλλάξει αυτό,
έχουµε άξιους ανθρώπους για να µπορέσουν να ασκήσουν πρυ-
τανικά καθήκοντα και όχι να κάνουµε εισαγωγές, οι οποίες είναι
εξ ορισµού αδύνατες. Γιατί σας είπα ότι δεν πρόκειται κανείς να
αφήσει µια διαπρεπή θέση έξω για να έρθει στην Ελλάδα µε αυτό
το κατάντηµα και το µισθό, ο οποίος υπάρχει. Γι’ αυτό είµαστε
αντίθετοι, γιατί δεν υπάρχουν αυτές οι αλλαγές που θα περίµενε
κανείς. 

Και το λέω αυτό -και είναι η τελευταία µου φράση- γιατί παρα-
κολουθώ όλον αυτόν τον καιρό γραφίδες και µικρόφωνα της δη-
µοσιογραφίας όχι απλώς να εκφράζουν την άποψή τους υπέρ
του νοµοσχεδίου, αλλά να «νουθετούν» τους Έλληνες Βουλευτές
και τις Παρατάξεις ότι αν δεν στέρξουν να υποστηρίξουν κάτι τέ-
τοιο, είναι αναχρονιστικοί και δεν είναι µεταρρυθµιστές. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ολοκληρώστε σας παρα-
καλώ, κύριε Παυλόπουλε. 

ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Είστε τυχερή βεβαίως που
έχετε αυτήν την «καλή µεταχείριση» θα έλεγα. Θα ήθελα να πω
σε όλους όµως κάτι, σε εκείνους οι οποίοι συµπεριφέρονται µε
αυτόν τον τρόπο, το οποίο είναι και αυτονόητο: Πού ήταν αυτοί
οι κύριοι όταν γινόταν άλλοτε µια προσπάθεια και το Κόµµα σας
βρισκόταν στον αντίποδα; Πού ήταν όλοι αυτοί όταν κατεδαφι-
ζόταν κάθε προσπάθεια από άλλη Κυβέρνηση προς αυτήν την
κατεύθυνση; Ήταν εκείνοι οι οποίοι πραγµατικά τότε εξωθούσαν
φοιτητές, καθηγητές στο δρόµο και το πεζοδρόµιο. Τότε βεβαίως
η αντίσταση και η δηµοκρατία, όπως την εννοούσαν, ήταν «επι-
βεβληµένη». 

Σήµερα αν επισηµαίνουµε ορισµένα πράγµατα που αφορούν
την αδυναµία εφαρµογής του νόµου µας λείπει το «εκσυγχρονι-
στικό πνεύµα»…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Παρακαλώ, κύριε Παυλό-
πουλε, ολοκληρώστε. 

ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: …µας λείπει το «να είµαστε
µπροστά από τα γεγονότα». Ό,τι λέω το λέω µε συνείδηση που
αφορά το ίδιο το πανεπιστήµιο. Ό,τι λέω δεν έχει καµµία αιχµή
εναντίον σας. Απλώς επισηµαίνω ότι χάνετε µια ιστορική ευκαι-
ρία. Γιατί σε τούτη την κρίσιµη περίοδο θα µπορούσατε να είχατε
τη συµπαράσταση όλων µας µέσα στη Βουλή και πρωτίστως της
Νέας Δηµοκρατίας, η οποία γνωρίζει πολύ καλά τι σηµαίνει να
προσπαθείς να φτιάξεις το πανεπιστήµιο και να µην έχεις συµπα-
ραστάτες προς αυτήν την κατεύθυνση. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειρoκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ.

Παυλόπουλο. 
Το λόγο έχει η Υπουργός Παιδείας κ. Άννα Διαµαντοπούλου. 
ΑΝΝΑ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου

Μάθησης και Θρησκευµάτων): Κυρία Πρόεδρε, παίρνω το λόγο
για να βοηθήσω µε κάποια στοιχεία τη συζήτηση µετά από την
ενδιαφέρουσα παρέµβαση του κυρίου Παυλόπουλου, ο οποίος
έχει µεγάλη εµπειρία και ως πολιτικός αλλά και ως συνταγµατο-
λόγος. 

Υπάρχει µια αέναη σύγκρουση, η οποία παρατηρείται σε όλες
τις εποχές στη χώρα µας ανάµεσα στο ξένο και το εθνικό. Θα
έλεγα ότι αυτό αγγίζει κάποιες στιγµές τα όρια της ξενοφοβίας.
«Γιατί θα κάνουµε αυτό;». «Γιατί το  κάνουν οι ξένοι». «Να µην το
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κάνουµε γιατί εµείς έχουµε τα δικά µας». Δεν επιτρέπεται να βλέ-
πουµε τι γίνεται στο εξωτερικό και δεν µπορούµε να φέρνουµε
ξενόφερτα πράγµατα. 

Το πρωί, κύριε Παυλόπουλε, διάβασα αποσπάσµατα από τη
συνάντηση των Πρυτάνεων το 1982, όταν αποκαλούσαν τους θε-
σµούς του 1982 ξενόφερτους, ότι επιβάλλονται στη δηµοκρατία
του πανεπιστηµίου κ.λπ. τα ίδια και τα ίδια. Έρχεστε εσείς που
έχετε µια εµπειρία ζωής και λέτε ότι φέρνουµε αµερικανόφερτα
πρότυπα, τα οποία δεν µπορούν να χωρέσουν στην Ελλάδα, η
οποία βεβαίως έχει τα δικά της. 

Θα καταθέσω στα Πρακτικά…
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Η Ευρώπη είπα. Δεν έχω τί-

ποτα µε τα αµερικάνικα πρότυπα. 
ΑΝΝΑ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου

Μάθησης και Θρησκευµάτων): Σας είπα ότι επειδή αναφερθή-
κατε στα αµερικάνικα πρότυπα και επειδή αναφερθήκατε στο ευ-
ρωπαϊκό πανεπιστήµιο, ότι, όπως ξέρετε, το 1837 έχουµε το
πρώτο διάταγµα περί σύστασης Πανεπιστηµίου. Είναι ένα βαυα-
ρικό µοντέλο. Το 1932 είναι ακριβώς η µεταφορά του γερµανικού
Πανεπιστηµίου. Από εκεί και πέρα έχουµε γαλλικές επιρροές…

ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Άλλο έλεγα…
ΑΝΝΑ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου

Μάθησης και Θρησκευµάτων): Με συγχωρείτε, έχω όλη την
ιστορία του ελληνικού Πανεπιστηµίου. Έχουµε γαλλικές επιρ-
ροές. Το 1982 κάναµε το δικό µας µοντέλο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Σήµερα, κύριε Παυλόπουλε, υπάρχει το δίκτυο ΕΥΡΥΔΙΚΗ. Θα
καταθέσω στα Πρακτικά και νοµίζω ότι έχω στείλει δύο φορές
στους Βουλευτές, το τι επικρατεί στην Ευρώπη και όχι στην Αµε-
ρική. Στην Ευρώπη, λοιπόν, είκοσι δύο από τις είκοσι επτά χώρες
πέρυσι τον Ιούλιο και είκοσι πέντε από τις είκοσι επτά χώρες
φέτος έχουν το  µοντέλο του Συµβουλίου της Συγκλήτου και του
Πρύτανη. Προσέξτε σας παρακαλώ το νούµερο, είκοσι πέντε
στις είκοσι επτά. Η τελευταία χώρα που έχει τώρα σε εξέλιξη τη
µεταρρύθµιση και θέτει το θέµα του Συµβουλίου είναι η Ιταλία. 

Ο λόγος που υπάρχει αυτή η αλλαγή του µοντέλου πανεπιστη-
µίων σε ευρωπαϊκό επίπεδο, εάν ανατρέξετε στην Ευρωπαϊκή
Ένωση που γίνεται η ανάλυση του µοντέλου του πανεπιστηµίου
και της διοίκησής του, γίνεται σαφές ότι στη πάροδο του χρόνου
φαίνεται ότι το µοντέλο στο οποίο ο πρύτανης πρέπει να συν-
δυάζει ακαδηµαϊκή και διοικητική ικανότητα και ευθύνη, αλλάζει
ως προς τον τρόπο επιλογής του. Και φαίνεται ότι η αποτύπωση
του µοντέλου της ψηφοφορίας µε την κλασική λογική που εί-
χαµε, δεν υπάρχει πια σε όλες αυτές τις χώρες.

Το αποτυπώνουµε; Όχι. Κάθε µία από τις χώρες έχει το δικό
της µοντέλο, έχει το δικό της Σύνταγµα, έχει τη δική της ιστορία.
Δεν σηµαίνει όµως ότι εµείς ως χώρα δεν µπορούµε και δεν πρέ-
πει να λάβουµε υπ’ όψιν µας τι γίνεται στον κόσµο.

Αναφερθήκατε στο ότι το πανεπιστήµιο είναι σωµατειακού
τύπου ένωση και µόνο επειδή ενισχύεται από το κράτος έχει
ιδρυµατικό χαρακτήρα. Όπως είπα και το πρωί δεν είµαι συνταγ-
µατολόγος, όµως έχω συζητήσει εδώ και τέσσερις µήνες µε συ-
νταγµατολόγους και από ό,τι διάβασα και στην έκθεση της
Βουλής, αναφέρεται στον ιδρυµατικό χαρακτήρα του πανεπιστη-
µίου. Από ό,τι ξέρω, γιατί εγώ έχω το αρχείο των προτάσεων που
έχουν κάνει οι συνταγµατολόγοι, το πανεπιστήµιο έχει ιδρυµα-
τικό χαρακτήρα.

Να πάµε όµως στην ουσία. Και από τον εισηγητή σας και σε
άλλες τοποθετήσεις ακούστηκε η εξής λογική: Όπως οι δηµο-
σιογράφοι εκλέγουν δηµοσιογράφο, όπως οι ηθοποιοί εκλέγουν
ηθοποιό, όπως οι δικηγόροι εκλέγουν δικηγόρο, έτσι και οι πα-
νεπιστηµιακοί εκλέγουν πανεπιστηµιακό. Σωστό, στην οµοσπον-
δία τους, στο σωµατείο τους. Το πανεπιστήµιο όµως δεν είναι
σωµατείο. Το πανεπιστήµιο είναι ένα ίδρυµα ταγµένο στην εξυ-
πηρέτηση του δηµοσίου συµφέροντος. 

Το τρίτο σηµείο στο οποίο αναφερθήκατε –και µου κάνει ιδιαί-
τερη εντύπωση- είναι ότι εξανίσταστε και λέτε «µα, δεν υπάρχει
Έλληνας να διεκδικήσει το αξίωµα του Πρύτανη και πρέπει να
φέρουµε από το εξωτερικό;». Πού ετέθη αυτό το ερώτηµα; Ο
νόµος δίνει τη δυνατότητα µίας διεθνούς προκήρυξης. Οι ίδιοι οι

πανεπιστηµιακοί του πανεπιστηµίου έχουν τη δυνατότητα να επι-
λέξουν επίλεκτο στέλεχος της δικής τους κοινότητας, εξαίρετοι
εκπαιδευτικοί και καθηγητές. Εάν θέλουν λοιπόν θα επιλέξουν
στέλεχος του δικού τους πανεπιστηµίου, εάν θέλουν θα επιλέ-
ξουν στέλεχος άλλου ελληνικού πανεπιστηµίου και αν θέλουν –
ειπώθηκε το παράδειγµα του κ. Φωκά- θα επιλέξουν τον κ. Φωκά,
εφόσον θέλει να είναι πρύτανης σε ένα πανεπιστήµιο. Γιατί πρέ-
πει υποχρεωτικά να κλείσουµε τις πόρτες; Γιατί δεν δίνουµε
στους πανεπιστηµιακούς τη δυνατότητα να επιλέξουν αυτοί; 

Εν πάση περιπτώσει, εάν έρθουν διαπρεπείς Έλληνες από το
εξωτερικό, δεν θεωρώ ότι θα είναι αρνητικό αγαπητέ συνάδελφε.
Θέσατε το ερώτηµα για το ποιος θα δεχθεί να έρθει µε τους µι-
σθούς του ελληνικού πανεπιστηµίου. Θα σας πω το εξής: Το
Εθνικό Συµβούλιο Έρευνας και Τεχνολογίας που λειτουργεί σή-
µερα µε έντεκα στελέχη και είναι από τους πλέον επιφανείς Έλ-
ληνες στον κόσµο, οι οποίοι είναι οι καλύτερα αµειβόµενοι
πανεπιστηµιακοί νοµίζω σε όλες τις ηπείρους, µε το δικό σας
νόµο είχε κόστος 700.000 ευρώ. Η αµοιβή του Προέδρου ήταν
5.000 ευρώ. Με την τροπολογία που κάναµε µόλις ανέλαβα, εί-
παµε ότι θα καλέσουµε τους καλύτερους του κόσµου χωρίς
αµοιβή, να δούµε αν θα έρθουν. Ήρθαν όλοι. Είναι έντεκα στε-
λέχη και ούτε ένας από αυτούς δεν έχει ζητήσει ένα ευρώ
αµοιβή. Γιατί βεβαίως υπάρχουν και Έλληνες πανεπιστηµιακοί
και ξένοι πανεπιστηµιακοί λαµπροί οι οποίοι θέλουν να προσφέ-
ρουν, θέλουν να δώσουν, θέλουν να συµµετέχουν στην αναγέν-
νηση της χώρας. 

Σε αυτή την αναγέννηση της χώρας είναι καλό όλοι να κάνουµε
και την αυτοκριτική µας και να δούµε και µπροστά. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ)

Είπατε πολύ σωστά και ολοκληρώνω, ότι όλοι έχουµε τις ευ-
θύνες µας. Ξεκίνησα την οµιλία µου κάνοντας την αυτοκριτική
µου. Την αυτοκριτική µας, όµως, κύριε Παυλόπουλε, ο καθένας
εδώ µέσα πρέπει να την κάνει, γιατί όταν αποχωρήσατε από την
αλλαγή του 1982, έγινε ένας νόµος σταθµός, γιατί ο νόµος αυτός
απαντούσε στις προκλήσεις και στα προβλήµατα µιας εποχής
όταν η χώρα έβγαινε από τη δικτατορία και τον αυταρχισµό, όταν
άλλαζε το Πανεπιστήµιο. Σωστά τα είπατε. Στην πορεία, όµως,
ξέφυγε και οι καλύτερες των προθέσεων δεν µπόρεσαν να έχουν
τα αποτελέσµατα που θέλαµε. 

Η Νέα Δηµοκρατία στη συνέχεια ήταν ένα κόµµα που υποστή-
ριξε τις µεταρρυθµίσεις; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρία Υπουργέ, παρα-
καλώ, τελειώνετε. 

ΑΝΝΑ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων): Τελειώνω αµέσως, κύριε Πρόε-
δρε. 

Να σας θυµίσω ότι κάνατε µοµφή στον κ. Αρσένη για το θέµα
της επετηρίδας; Να θυµίσω πολλές άλλες συγκρούσεις; Να σας
θυµήσω -το είπε ο κ. Ευθυµίου- ότι φύγατε όταν έγινε το 2001 ο
νόµος για τα ΤΕΙ, κρίνοντάς τον αντισυνταγµατικό; Και βεβαίως
δεν εκρίθη αντισυνταγµατικός; Όµως, έγιναν, κάνατε, κάναµε
λάθη και φτάσαµε σε αυτό το σηµείο. Η χώρα είναι στην πλέον
κρίσιµη στιγµή. Δεν πρέπει κάποια στιγµή να ξεπεράσουµε τους
εαυτούς µας; 

Την προηγούµενη περίοδο ο κ. Σπηλιωτόπουλος ως Υπουργός
ξεκίνησε τον εθνικό διάλογο για την παιδεία. Δεν συµµετείχε το
ΠΑΣΟΚ; Δεν συµµετείχα εγώ σε όλες τις συνεδριάσεις µε προ-
τάσεις και µε κοινά πορίσµατα; Δεν βγάλαµε κοινό πόρισµα για
την πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια εκπαίδευση, κύριε Σπηλιω-
τόπουλε; Γιατί δεν µπορεί να γίνει αυτό τώρα; Γιατί πρέπει να
µην χτυπήσουµε εµείς, εσείς, το κάθε κόµµα εδώ µέσα, τη γενε-
σιουργό αιτία του προβλήµατος της χώρας και του πολιτικού συ-
στήµατος; Και σε αυτό το νοµοσχέδιο είναι η ώρα που θα
κριθούµε όλοι και ως κόµµατα, αλλά και ως πολιτικές προσωπι-
κότητες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει ο Βουλευ-
τής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ανδρέας Λυκουρέντζος για επτά
λεπτά.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
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φοι, ένα ερώτηµα θέλω να σας απευθύνω: Αν ήµασταν κυβέρ-
νηση η Νέα Δηµοκρατία και φέρναµε αυτό το νόµο, υπήρχε πε-
ρίπτωση να τον στηρίξετε; Θα ήσασταν στο πεζοδρόµιο. Σήµερα
θα καιγόταν η Αθήνα. Δεν έχετε συνεπώς το ηθικό και πολιτικό
δικαίωµα να οµιλείτε για συναίνεση. Η Αξιωµατική Αντιπολίτευση
µε τις τοποθετήσεις του εισηγητή µας και των άλλων Βουλευτών
σήµερα, σας έχουµε παράσχει σε τεράστια έκταση συναίνεση. 

Και φτάνετε, διότι στο µυαλό σας έχετε πάντα τις µεθοδεύ-
σεις, τις οποίες θέλετε να επιβάλλετε, στο να αρνείστε να απο-
δεχτείτε προτάσεις που θα µας διευκόλυναν να ψηφίσουµε κι
εµείς το νόµο. Άλλωστε, ξέρετε ότι ψηφίζουµε µία σειρά πολύ
µεγάλη που αγγίζει τα 2/3 των άρθρων. Δεν µπορείτε να επικα-
λείστε όλα αυτά τα οποία …

ΑΝΝΑ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων): Πείτε την πρότασή σας τώρα. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ: Σας τα έχει πει ο εισηγητής µας. 
ΑΝΝΑ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου

Μάθησης και Θρησκευµάτων): Εγώ δεν την άκουσα.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ: Εγώ δεν ανέβηκα για να ανα-

πτύξω τις θέσεις της Νέας Δηµοκρατίας. Ανέβηκα στο Βήµα και
έλαβα το λόγο για να αναπτύξω τις θέσεις µου και τις απόψεις
µου. Σας λέω, λοιπόν, ότι τις ξέρετε κι έχουν προηγηθεί πάρα
πολλές συζητήσεις, αλλά παραµένετε αµετακίνητη, γιατί στο
µυαλό σας, στο µυαλό του ΠΑΣΟΚ πάντοτε, ήταν οι µεθοδεύσεις,
ήταν οι µηχανισµοί, ήταν ο έλεγχος των διαδικασιών.

Δεύτερο ζήτηµα στο οποίο θέλω να αναφερθώ: Οι φιλελεύθε-
ρες ιδέες είναι προνόµιο της Νέας Δηµοκρατίας και της ΔΑΠ
ΝΔΦΚ. Ποιος µίλησε πρώτος για µη κερδοσκοπικά πανεπιστήµια;
Είµαστε εκείνοι οι οποίοι µιλήσαµε για την κατάργηση του ασύ-
λου; Είµαστε αυτοί οι οποίοι πιστεύουµε πάντοτε στην αξία των
φιλελεύθερων ιδεών; Όψιµα προσχωρήσατε σε αυτές.

Δύο αρχηγοί της Νέας Δηµοκρατίας, ο Αντώνης Σαµαράς και
ο Κώστας Καραµανλής, διετέλεσαν ηγέτες της ΔΑΠ, σε µια
εποχή µάλιστα στην οποία κυριαρχούσε η ιδεολογική τροµοκρα-
τία των προοδευτικών δυνάµεων, στις οποίες κατατάσσατε τους
εαυτούς σας ως φανατικοί δογµατικοί µαρξιστές και όχι µόνο. 

Και γιατί να έχουµε εµείς ευθύνες, κυρία Υπουργέ; Επικαλεί-
στε την επετηρίδα. Ψηφίσαµε όµως και εµείς τότε την κατάρ-
γηση της επετηρίδας. Τέτοιο επιχείρηµα βρήκατε για να µας
αντικρούσετε σήµερα;

Όλες τις µεταρρυθµίσεις που εµείς προτείναµε τις υπονοµεύ-
ατε. Εφαρµόσατε αυτά που θέλατε να καταργήσετε σήµερα. Ο
Αρχηγός του ΠΑΣΟΚ και Πρωθυπουργός διετέλεσε Υπουργός
Παιδείας. Τι εφάρµοσε τότε; Αυτά που µας λέτε τώρα ή αυτά που
είχατε ψηφίσει τότε; 

Ήρθατε προ ολίγου να µας πείτε ότι τότε έβγαινε η Ελλάδα
από τη δικτατορία; Το 1982; Μα, η Ελλάδα έχει υψηλής ποιότη-
τας δηµοκρατία από το 1974. Θεωρείτε δηλαδή ότι µπορείτε να
αντλείτε τέτοια ιδεολογική και πολιτική νοµιµοποίηση µε αβάσιµα
επιχειρήµατα; Μένετε πίσω.

Εγώ το πρωί σας άκουσα από την τηλεόραση. Σας επαινώ για
το θάρρος που έχετε να θίξετε ορισµένα από τα κακώς κείµενα.
Σας προσάπτω όµως την ατολµία στο να επιδιώξετε ειλικρινώς
τη συναίνεση, έτσι ώστε να µπορέσουµε να συµπορευτούµε.

Εν τέλει, για ποιο λόγο πρέπει να πληρώνει ο τόπος τις δικές
σας επιλογές και να έρχεστε εκ των υστέρων και να λέτε ότι όλοι
είµαστε το ίδιο; Ξέρετε πόσο κακό είναι αυτό για την ελληνική
κοινωνία; Όλοι οι πολιτικοί έχουµε βαφτιστεί ως «όλοι είστε το
ίδιο». Δεν έχετε όνοµα, όπως ούτε και εγώ έχω όνοµα στην εκλο-
γική µου περιφέρεια. Ονοµαζόµαστε «όλοι είστε το ίδιο». Μην το
λέτε λοιπόν!

Να καταλογίζετε τις ευθύνες που υπάρχουν όπως υπάρχουν,
διότι αυτή η πρακτική στρέφεται εναντίον της δηµόσιας ζωής της
χώρας και της δηµοκρατίας. Σταµατήστε αυτού του είδους την
επιχειρηµατολογία.

Είπατε προχθές σε συνέντευξή σας ότι δεν έχουν θέση τα κόµ-
µατα στα πανεπιστήµια. Πολύ ωραία! Έχετε αποφασίσει εσείς,
ως ΠΑΣΟΚ, πράγµατι να αποσυρθείτε ως κόµµα από τα πανεπι-
στήµια και τις πρακτικές που ακολουθείτε; Δεν είµαστε καθόλου
βέβαιοι. Άλλωστε µέχρι προσφάτως σε ό,τι έχει συµβεί στα πα-
νεπιστήµια εσείς και η Αριστερά έχετε πρωταγωνιστικό και ηγε-

µονικό ρόλο, κατά τρόπο που σήµερα να µην είστε σε θέση να
υπερασπιστείτε την εικόνα των ελληνικών πανεπιστηµίων και των
ΤΕΙ.

Ξέρετε ότι δεν περιποιεί τιµή σε κανέναν η εικόνα των πανεπι-
στηµίων ούτε για τους κυρίους και τις κυρίες που τα διοικούν.
Τα έχετε επισκεφτεί; Τα έχουµε επισκεφτεί όλοι µας. Δεν γνωρί-
ζουµε για την αδυναµία ασκήσεως διοικήσεως; Δεν γνωρίζουµε
ότι δεν είναι σε θέση να αξιοποιήσουν τις δυνατότητες που έχουν
είτε από τα κοινοτικά προγράµµατα είτε από τους δηµόσιους πό-
ρους ή από τα περιουσιακά τους στοιχεία; 

Μιλούν για οικογενειοκρατία στην πολιτική. Οποία οικογενειο-
κρατία στο πανεπιστήµιο! Έχετε ακούσει καθόλου για τις διαδι-
κασίες επιλογής καθηγητών; Έχετε ακούσει για πανέξυπνους
λέκτορες οι οποίοι, ενώ χρωστούσαν είκοσι επτά µαθήµατα, σε
µια-δυο εξεταστικές περιόδους τα πέρασαν και εξελέγησαν λέ-
κτορες χωρίς να έχουν πάρει ειδικότητα; Μιλώ για την Ιατρική. 

Αυτά πρέπει να τελειώνουν. Δεν µπορούν να τελειώσουν όµως
µε τη δική σας λογική, στην οποία θέλετε να συµφωνήσουµε έτσι
ώστε να µπορεί και ο νόµος σας να εφαρµοστεί, γιατί έτσι που
το πάτε, στο τέλος θα έχετε ένα νόµο που δεν θα εφαρµόζεται.
Αυτό πράγµατι θα είναι κακό για την ελληνική εκπαιδευτική κοι-
νότητα και τα ελληνικά πανεπιστήµια. 

Κυρία Υπουργέ, σε δεκαπέντε µέρες αρχίζει το σχολικό έτος.
Σχολικό έτος χωρίς βιβλία, χωρίς πρόσθετη διδακτική στήριξη,
µε µειώσεις των αµοιβών των εκπαιδευτικών, µε απίστευτη µεί-
ωση των προσλήψεων! Πού να συνέβαιναν, κυρία Υπουργέ, αυτά
επί Νέας Δηµοκρατίας; Θα είχε καεί ο τόπος.

Εµείς, βλέπετε, δεν εξωθούµε. Δεν αντέχει ο τόπος ακραίες
πρακτικές. Μας τις προσφέρατε εσείς, τις γευτήκαµε, τις απο-
στρεφόµαστε. Πώς να πάω στην εκλογική µου περιφέρεια, την
Αρκαδία, και να υπερασπιστώ ό,τι θα µπορούσα να κάνω από τις
πρωτοβουλίες σας, όταν οργιάζει ο κοµµατισµός; 

Μου κάνατε τόσες ερωτήσεις όταν ήµουν Υφυπουργός και πα-
ραδεχόµουν τις αδυναµίες του συστήµατος. Υπήρχαν πολλοί
εδώ που µου έλεγαν πόσο ξεπερασµένα είναι τα πράγµατα, να
αναπτύσσεται σε αυτή την εποχή ο κοµµατισµός. 

Σήµερα δεν πληροφορηθήκατε τι γίνεται στις επιλογές των δι-
ευθυντών; Έφτασε, κυρία Υπουργέ, στο σηµείο διευθυντής δευ-
τεροβάθµιας εκπαίδευσης να επιλέγει να προαχθεί η σύζυγός
του για διευθύντρια σε σχολείο. Ούτε καν αυτή η ευθιξία δεν
υπήρξε. Πρώτη φορά τέτοιος στυγνός κοµµατισµός!

(Θόρυβος -διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Σας παρακαλώ, κύριοι

συνάδελφοι!
Κύριε  Λυκουρέντζο, θα µου επιτρέψετε…
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ: Τελειώνω, κύριε  Πρόεδρε, τη

σκέψη µου.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Μισό λεπτό.
Εάν συνέβη κάτι τέτοιο, που εύχοµαι να µην έχει συµβεί, δεν

πρόκειται περί κοµµατισµού. Περί οικογενειακού φανατισµού
µπορεί να πρόκειται, αλλά όχι περί κοµµατισµού.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ: Κύριε  Πρόεδρε, δώστε όποια
εξήγηση εσείς θέλετε, αλλά επαναλαµβάνω…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Λέω ότι εύχοµαι να µην
έχει συµβεί. Και κατά πάσα πιθανότητα, δεν θα έχει συµβεί αυτό.

Σας παρακαλώ όµως, να ολοκληρώσετε.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ: Επαναλαµβάνω και συµπλη-

ρώνω τις σκέψεις µου, κύριε  Πρόεδρε.
Όταν εγώ, ως Υφυπουργός, δεχόµουν ότι αυτά τα φαινόµενα

πρέπει να τελειώσουν και το συζητούσαµε εδώ µε ερωτήσεις που
µου καταθέτατε, δεν µπορεί σήµερα να επαναλαµβάνονται µε
αυτό το βίαιο, εξοργιστικό και κυνικό τρόπο.

Κυρία Υπουργέ, βεβαίως όλα αυτά που σας είπα, θα µου πείτε
ότι αναφέρονται στο παρελθόν. Να συνοµιλήσουµε για το µέλ-
λον! Όψιµα προσχωρήσατε στις φιλελεύθερες ιδέες, όψιµα ωρι-
µάζετε στις ανάγκες του τόπου, όψιµα θυµηθήκατε την ανάγκη
της συναίνεσης. 

Όµως εµείς είµαστε εδώ, γιατί αυτή η παράταξη, η φιλελεύ-
θερη παράταξη συνοµιλεί µε το µέλλον και ένα όραµα έχει: να
φανεί χρήσιµη στον τόπο και πάνω απ’ όλα στην ελληνική νεο-
λαία. 

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Ε’ - 23 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ (ΑΠΟΓΕΥΜΑ) 2011                                                                15669



Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει ο κ. Φώτης
Κουβέλης.

ΑΝΝΑ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων): Κύριε  Πρόεδρε, απλά θα ζη-
τήσω ό,τι στοιχεία υπάρχουν να κατατεθούν και βεβαίως θα τα
δω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Βεβαίως. 
ΑΝΝΑ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου

Μάθησης και Θρησκευµάτων): Όπως ξέρει και ο κ. Λυκουρέ-
ντζος και εσείς ως Υπουργός Παιδείας, ο Υπουργός δεν κάνει τις
κρίσεις των διευθυντών. Ξέρετε πολύ καλά ότι υπάρχουν Τοπικά
Συµβούλια. Επίσης ξέρετε ότι έχει αλλάξει το θεσµικό πλαίσιο.
Γίνεται µε απολύτως αντικειµενικό τρόπο, µε συνεντεύξεις που
µαγνητοφωνούνται και µπορούν να δοθούν στη δηµοσιότητα.
Αλλά επειδή πάντοτε µπορεί να συµβεί κάτι, σας διαβεβαιώ ότι
θα το ελέγξω και παρακαλώ τα στοιχεία που έχετε να µου τα κα-
ταθέσετε.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ: Μισό λεπτό, κύριε  Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Μισό λεπτό, κύριε  Λυ-

κουρέντζο.
Η κυρία Υπουργός είπε αυτό που όλοι όσοι είχαµε διατελέσει

Υπουργοί στο παρελθόν κάναµε και θα κάνουµε. Θα ελέγχαµε τη
συγκεκριµένη περίπτωση.

Από την άλλη πλευρά όµως, για να είµαστε δίκαιοι, είπα ότι εύ-
χοµαι να µην έχει συµβεί και πιθανόν να µην έχει συµβεί αυτό. 

ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Μισό λεπτό, κύριε  Κου-

βέλη.
Από την άλλη πλευρά, για να είµαστε δίκαιοι, εάν τυχόν η κρι-

νόµενη είχε εµφανώς κριτήρια που υπερείχαν των άλλων, δεν θα
έπρεπε µόνο γι’ αυτό το λόγο να αποκλειστεί. Όµως ο έλεγχος
στον οποίο αναφέρθηκε η Υπουργός θα ρίξει φως και σε αυτήν
την υπόθεση. Γιατί κανείς σε αυτήν την Αίθουσα δεν είναι της
άποψης ότι θα πρέπει να υπάρχει αναξιοκρατία στην εκπαίδευση.
Αντίθετα, όλοι οι οµιλητές αυτό ακριβώς υπογραµµίζετε. Και όλοι
συµφωνούµε ότι πρέπει να υπάρχει απόλυτη διαφάνεια, ιδιαίτερα
στις κρίσεις και στις επιλογές.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ: Αυτό δεν συνέβη µόνο στην
Αρκαδία αλλά και στη Φθιώτιδα.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει ο κ. Κου-
βέλης.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ: Μα το είχα ήδη απαντήσει…
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε  Λυκουρέντζο,

έχει έλθει ο οµιλητής στο Βήµα.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

Η κυρία Υπουργός είπε ότι επειδή θίξατε αυτό το θέµα θα διε-
ξάγει τον απαιτούµενο έλεγχο, αλλά λέω να µην αδικούµε και εύ-
κολα ανθρώπους.

ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ: Κύριε  Πρόεδρε, εκτός από τον Κανονι-
σµό και η κοινοβουλευτική δεοντολογία νοµίζω ότι επιβάλλει να
δώσετε το λόγο αµέσως στον οµιλητή και να παραπέµψετε την
επίλυση του ζητήµατος που έχει προκύψει µεταξύ του κ. Λυκου-
ρέντζου και της κυρίας Υπουργού αµέσως µόλις τελειώσω την
οµιλία µου.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ναι, αυτό ακριβώς κά-
νουµε. Δεν σας κλέψαµε χρόνο. Τώρα πάτησα το κοµβίο για να
αρχίσει να µετράει ο χρόνος σας.

ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ: Δεν αναφέροµαι στο χρόνο. Αναφέροµαι
στην όρθια αναµονή, η οποία δεν είναι παραδεκτή ούτε δεοντο-
λογικά ούτε από τον Κανονισµό της Βουλής.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε συνθήκες µη ουσιαστικού
διαλόγου αξιοποιήθηκαν όλες οι παθογένειες του εκπαιδευτικού
συστήµατος που αφορά στην τριτοβάθµια εκπαίδευση και για
πολλές από αυτές δεν ευθύνεται το ίδιο το σύστηµα, αλλά ευθύ-
νεται και η πολιτεία. Συκοφαντήθηκαν πανεπιστηµιακοί και το συ-
νολικό έργο που επιτελούν τα ελληνικά πανεπιστήµια. Και
συκοφαντήθηκαν για να καταστεί δυνατή η συναίνεση στην κοι-
νωνία, να κτισθεί η συναίνεση στην κοινωνία γι’ αυτό το σχέδιο
νόµου.

Στόχος εδώ ήταν οι Έλληνες πολίτες, που δικαιούµαι να λέω
ότι δεν γνωρίζουν ακριβώς τι σηµαίνει, για παράδειγµα, «Ο κο-
σµήτορας επιλέγεται από το Συµβούλιο του Ιδρύµατος», αλλά
λειτουργούν µε βάση προσωπικές εµπειρίες από τα παιδιά τους.

Ανεξάρτητα από την επιτυχία αυτής της τακτικής για τη δηµι-
ουργία αγανακτισµένων πολιτών κατά των δήθεν βολεµένων πα-
νεπιστηµιακών, θεωρώ ότι αυτή η επιλογή τελικά στρέφεται κατά
της οποιασδήποτε µεταρρύθµισης. 

Οι µεταρρυθµίσεις, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χρειάζονται
πολιτική συναίνεση, για να µπορέσουν να επιτύχουν. Είναι βέβαιο
ότι η κοινωνία επιθυµεί αλλαγές στα πανεπιστήµια. Η ίδια η πραγ-
µατικότητα απαιτεί αυτές τις αλλαγές. Δεν είναι όµως καθόλου
βέβαιο ότι γνωρίζει αυτή η κοινωνία –που διεκδικεί τις αλλαγές
και τις επιθυµεί- αυτές τις αλλαγές που προωθούνται και τις
οποίες έχει επεξεργαστεί το επιτελείο του Υπουργείου. Αυτές
φοβάµαι ότι θα τις αναγνωρίσει και θα τις γνωρίσει αργότερα. 

Κυρία Υπουργέ, δεν είναι θετικό για τη δηµοκρατία µας να κα-
λείται η Βουλή των Ελλήνων σήµερα Τρίτη να συζητήσει και να
ψηφίσει έναν τόσο σοβαρό νόµο, όταν µόλις την Παρασκευή 19
Αυγούστου το απόγευµα και ενώ έχει εκπνεύσει η προθεσµία των
τροπολογιών, έχουµε το τελικό κείµενο. 

Γιατί υποβαθµίζεται τόσο πολύ η λειτουργία του νοµοθετικού
έργου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Το σχέδιο νόµου που συ-
ζητάµε σήµερα µας υποχρεώνει πράγµατι να απαντήσουµε σε
ένα θεµελιώδες ερώτηµα. Τι πανεπιστήµιο θέλουµε; 

Εµείς έχουµε δηλώσει µε σαφήνεια ότι θέλουµε ένα πανεπι-
στήµιο που να ανταποκρίνεται στις ανάγκες µιας δηµοκρατικής
κοινωνίας, στην οποία η γνώση συνιστά το θεµέλιο λίθο της. Αυτό
σηµαίνει ένα πανεπιστήµιο που ερευνά, που παράγει νέα γνώση,
που τη διδάσκει, αλλά και τη µεταδίδει στην κοινωνία για το κοινό
συµφέρον, ένα πανεπιστήµιο που καλλιεργεί τις ακαδηµαϊκές και
δηµοκρατικές αξίες.

Στη  βάση αυτή το πανεπιστήµιο πρέπει να χρηµατοδοτείται
από την πολιτεία, βεβαίως να αξιολογείται και βεβαιότατα να λο-
γοδοτεί για το έργο του. Στη βάση αυτή διοικείται και πρέπει να
διοικείται σωστά.

Θέλουµε, συνεπώς, ένα αποτελεσµατικό πανεπιστήµιο, αλλά
στην υπηρεσία της γνώσης και των σπουδών, που να κατοχυρώ-
νει τον κριτικό και αναπτυξιακό ρόλο της γνώσης ως δηµόσιο και
κοινωνικό αγαθό. Αν δεν υπάρχει αυτή η βάση, δεν µπορούµε να
συζητήσουµε για τα περαιτέρω. Στο παρόν σχέδιο νόµου έχω την
εκτίµηση ότι αυτή η βάση απουσιάζει. 

Εγγυάται το παρόν σχέδιο νόµου την έρευνα; Επιτρέψτε µου
την παρένθεση, κυρία Υπουργέ, για να σας ρωτήσω αναφορικά
µε την έρευνα και τα διδακτορικά: γιατί εξαιρείτε τα τεχνικά εκ-
παιδευτικά ιδρύµατα. Πρέπει κάποτε να συνεννοηθούµε. Δεν τη
θέλουµε αναβαθµισµένη την τεχνολογική εκπαίδευση; Δυστυχέ-
στατα εξακολουθεί να είναι υποβαθµισµένη και να µην βρίσκεται
στο επίπεδο εκείνο που πρέπει να θέλουµε όλοι µας. 

Εγγυάται λοιπόν το παρόν σχέδιο νόµου την έρευνα; Όχι µόνο
δεν την εγγυάται, αλλά και δεν το αφορά η έρευνα. Είναι χαρα-
κτηριστικό ότι δεν προβλέπει χρηµατοδότηση της έρευνας από
εθνικούς πόρους και ότι, ενώ αναφέρεται στον ευρωπαϊκό χώρο
εκπαίδευσης, απουσιάζει η αναφορά της έρευνας.

Θέλει η πολιτεία ένα πανεπιστήµιο ανοιχτό στη διεθνή κοινό-
τητα; Αν πράγµατι το θέλει –και εµείς πιστεύουµε ότι το οφεί-
λουµε στον ελληνικό λαό- πρέπει να το χρηµατοδοτήσει, να
δώσει κίνητρα στους καθηγητές να δηµιουργήσουν κοινές ερευ-
νητικές οµάδες µε συναδέλφους τους στην αλλοδαπή και να
έχουν παρουσία σε διεθνή συνέδρια, να µπορούν να οργανώνουν
στη σχολή τους αντίστοιχα συνέδρια. Δεν µπορεί να θέλουµε ένα
ανοιχτό στη διεθνή κοινότητα ελληνικό ανώτατο εκπαιδευτικό
ίδρυµα και ταυτόχρονα να είναι οι ίδιοι οι καθηγητές υποχρεω-
µένοι να χρηµατοδοτούν τη διεθνή παρουσία των πανεπιστηµίων
τους.

Το σχέδιο νόµου εγκαθιδρύει, κατά την εκτίµησή µας, ένα αυ-
ταρχικό σύστηµα διοίκησης των πανεπιστηµίων, για να διασφα-
λίσει τι; Τι ακριβώς θέλει η Κυβέρνηση από αυτό το νέο σύστηµα
διοίκησης. Εγκαθιδρύει ένα συµβούλιο που ταυτόχρονα ασκεί δι-
οίκηση. Εποπτεύει και ελέγχει, επιλέγει τον πρύτανη και τους κο-
σµήτορες, οι οποίοι διοικούν τις σχολές και αποφασίζουν τις
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επιτροπές εκλογής και εξέλιξης των καθηγητών.
Στην τελευταία εκδοχή του σχεδίου νόµου ο κοσµήτορας επί-

σης αποφασίζει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν θα δώσει άδεια
στον καθηγητή πλήρους απασχόλησης της σχολής, για να ασκή-
σει ελεύθερο επάγγελµα. Τι είδους απόλυτοι µονάρχες είναι
αυτοί οι κοσµήτορες;

Με την ευκαιρία να θέσω και το εξής. Στο ν. 1268/1982 προ-
βλεπόταν η πλήρης και αποκλειστική απασχόληση των καθηγη-
τών. Εµείς πιστεύαµε πάντοτε και πιστεύουµε ότι το
πανεπιστήµιο χρειάζεται και ανθρώπους αφοσιωµένους στο δι-
δακτικό και ερευνητικό έργο των πανεπιστηµίων. Οι υπόλοιποι
που θα ήθελαν να ασκήσουν ελεύθερο επάγγελµα, θα µπορού-
σαν να είναι πλήρους αλλά όχι και αποκλειστικής ή και µερικής
απασχόλησης.  

Οι πιέσεις, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ισχυρών οµά-
δων πανεπιστηµιακών φαίνεται ότι έπεισαν την Κυβέρνηση να κα-
ταργήσει την κατηγορία της αποκλειστικής απασχόλησης. Θα
µπορούν, δηλαδή, οι καθηγητές να ασκούν ελεύθερο επάγγελµα
µε την άδεια του κοσµήτορα. Καταλαβαίνετε τι εξουσία είναι
αυτή και τι είδους σχέσεις µπορεί να ευνοήσει µέσα στα πανεπι-
στηµιακά ιδρύµατα;

Ένα άλλο µεγάλο ατόπηµα του σχεδίου νόµου, «τα παρά-
θυρα». Παντού «παράθυρα». Δεν έχω το χρόνο να αναφερθώ
αναλυτικά.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Θα ολοκληρώσω, κύριε Πρόεδρε. 
Θα παραπέµψω στο άρθρο 10 παράγραφος 7 που αφορά στη

διάρκεια των κύκλων σπουδών και στη λήψη πτυχίου, στο άρθρο
17 παράγραφος 2 που αφορά στη κατοχή διδακτορικού διπλώ-
µατος για την εκλογή σε θέση καθηγητού, στο άρθρο 17 παρά-
γραφος 5 για τη δυνατότητα να υποβάλλει κάποιος
υποψηφιότητα έχοντας ολοκληρώσει όλες του τις σπουδές στο
ίδιο ίδρυµα.

Τέλος, εµείς υποστηρίζουµε την αναγκαιότητα της σύναψης
ενός νέου κοινωνικού συµβολαίου των ανωτάτων εκπαιδευτικών
ιδρυµάτων µε την πολιτεία. Στη ραχοκοκαλιά αυτού του νέου κοι-
νωνικού συµβολαίου θα πρέπει να είναι από τη µεριά της πολι-
τείας η εξασφάλιση της χρηµατοδότησης των πανεπιστηµίων για
να επιτελέσουν το έργο τους και από την πλευρά των πανεπιστη-
µίων η δέσµευσή τους να παράγουν αξιόλογο έργο. Τα πανεπι-
στήµια να αυτοδιοικούνται όπως ορίζει το Σύνταγµα της χώρας,
αλλά και να αξιολογούνται από ανεξάρτητη αρχή και να λογοδο-
τούν για το έργο τους.

Χάνεται η ευκαιρία. Δεν προωθείται επί της ουσίας η µεταρ-
ρύθµιση στα πανεπιστήµια. Εµείς καταψηφίζουµε επί της αρχής
το σχέδιο νόµου.

(Χειροκροτήµατα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Κουβέλη διαµαρ-

τυρηθήκατε στην αρχή, λέγοντας ότι για µερικά δευτερόλεπτα
σας παρατείναµε την ορθία παραµονή σας. Τώρα παρατείνατε,
βέβαια µε δική σας πρωτοβουλία, την παραµονή σας.

ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν σας είπα αυτό. Σας
είπα ότι µε κρατήσατε όρθιο σε αναµονή.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Είπατε ότι για µερικά
δευτερόλεπτα σας κρατούσαµε. Σας είπα µισό λεπτό, ζητούσαµε
συγγνώµη.

ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ: Προφανώς άλλο λέω εγώ, άλλο εσείς.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Εν πάση περιπτώσει. 
Το λόγο έχει η Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και

Θρησκευµάτων, κ. Άννα Διαµαντοπούλου για µια µικρή παρέµ-
βαση παρακαλώ. 

ΑΝΝΑ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων): Μόνο για ένα λεπτό, κύριε Πρό-
εδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Δεν πρέπει σας παρα-
καλώ να υπερβείτε τα δύο λεπτά, κυρία Υπουργέ.

Ορίστε, κυρία Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΑΝΝΑ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου

Μάθησης και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ πολύ.
Δεν θα αναφερθώ καθόλου επί της ουσίας. Θέλω να σταθώ σε

δύο σηµεία, κύριε Πρόεδρε, γιατί νοµίζω ότι είναι σωστό να βά-
ζουµε τα πράγµατα στη θέση τους.

Αναφερθήκατε σε προσχηµατικό διάλογο και σε διάλογο που
δεν έγινε. Θέλω να σας υπενθυµίσω ότι έγινε διακοµµατικός διά-
λογος σε τέσσερις ενότητες που αφορούσαν όλα τα επιµέρους
ζητήµατα, µοντέλο διοίκησης, σπουδές, διεθνοποίηση των πανε-
πιστηµίων. Στις 29/11/2010 ξεκινήσαµε και συµµετείχε από εσάς
ο κ. Τσούκαλης. Συνεχίσαµε στις 13/12 µε τον Κ. Ψαριανό, στις
22/12 µε τον κ. Αντωνίου, στις 10/01 µε τον κ. Αντωνίου.

Το κόµµα σας συµµετείχε σε όλη τη διαδικασία, κατέθεσε
πολύ συγκεκριµένες προτάσεις, ήταν σε πολύ θετικό κλίµα, συµ-
φωνούσαµε στα περισσότερα. Στην πορεία τα πράγµατα άλλα-
ξαν. Το καταλαβαίνω, το κατανοώ. Δεν µιλώ επί της ουσίας. Όχι
όµως, ότι δεν έγινε διάλογος.

ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ: Ουσιαστικός.
ΑΝΝΑ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου

Μάθησης και Θρησκευµάτων): Όταν ένα κόµµα συµµετέχει και
καταθέτει προτάσεις, δεν ξέρω γιατί δεν είναι ουσιαστικός. Εγώ
ήθελα απλά να σας καταθέσω τις ηµεροµηνίες και να δώσω και
τις θέσεις σας, τις οποίες είχατε καταθέσει τότε.

Δεύτερον, έγινε ένα ατόπηµα -επειδή αναφέρθηκε και ο προη-
γούµενος εισηγητής σας- από τη Δηµοκρατική Αριστερά, κύριε
Πρόεδρε,  την προηγούµενη εβδοµάδα. Έστειλα την Παρασκευή
άτυπα σε όλα τα κόµµατα, σε όλους τους εισηγητές, όλες τις
διορθώσεις και αλλαγές οι οποίες είχαν συζητηθεί στην επι-
τροπή, χωρίς να είµαι υποχρεωµένη από τον Κανονισµό, για να
έχετε το χρόνο να δείτε τις αλλαγές. Αυτές οι αλλαγές εστάλη-
σαν την Παρασκευή στις 19 του µηνός.

Την Πέµπτη στις 18, η Δηµοκρατική Αριστερά έβγαλε ανακοί-
νωση ότι αυτό το οποίο σας έστειλα δεν είχε λάβει υπ’ όψιν τις
αλλαγές και γι’ αυτό θα καταψηφίσει το νοµοσχέδιο. Νοµίζω, λοι-
πόν, ότι υπήρξε µία ταχύτης η οποία δεν είναι εύκολα εξηγήσιµη.

ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µπορούσα να έχω το
λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ορίστε, κύριε Κου-
βέλη, έχετε το λόγο, αλλά σας παρακαλώ κι εσάς να είστε πάρα
πολύ σύντοµος.

ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ: Εξαιρετικά σύντοµος.
Κυρία Υπουργέ, το χρόνο έκδοσης των ανακοινώσεων των

κοµµάτων έχω τη βεβαιότητα ότι τον αποφασίζουν τα ίδια τα κόµ-
µατα. Η ανακοίνωση, όταν εξεδόθη από το Γραφείο Τύπου της
Δηµοκρατικής Αριστεράς, έλαβε υπ’ όψιν το κείµενο το οποίο εί-
χαµε στα χέρια µας και δικαιούµεθα να το κρίνουµε. Με αυτήν
την κρίση εκδώσαµε την ανακοίνωσή µας. Επαναλαµβάνω ότι η
έκδοση της ανακοίνωσης αποτελεί κυριαρχικό –επιτρέψτε µου-
δικαίωµα του κάθε κόµµατος.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ο Πρωθυπουργός της
χώρας, ο κ. Γεώργιος Παπανδρέου, έχει το λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Αγαπητοί συνάδελφοι, ξέρετε καλά ότι τη µάχη που δίνουµε, και
δίνω προσωπικά, για την αντιµετώπιση του χρέους και των ελ-
λειµµάτων, το κάνουµε και το κάνω µε απόλυτη αφοσίωση και
χωρίς τον υπολογισµό του πολιτικού κόστους. Να σωθεί η χώρα,
αλλά και ο ελληνικός λαός από µεγάλα δεινά, την περιθωριοποί-
ηση και τη µιζέρια.

Αυτήν τη µάχη βήµα-βήµα την κερδίζουµε. Με τους κόπους και
τις θυσίες του ελληνικού λαού, αλλά και µε τις σκληρές και επί-
πονες διαπραγµατεύσεις στην Ευρώπη και αλλού. Δηµιουργούµε
ισχυρό περιβάλλον ασφάλειας, παρά τις δύσκολες συνθήκες που
επικρατούν στην ευρωπαϊκή οικονοµία και τις διεθνείς αγορές,
παρά τα συστηµικά προβλήµατα που αναδεικνύονται στην Ευ-
ρωζώνη. 

Οι δικές µας θέσεις, αναλύσεις αλλά και προτάσεις για την ευ-
ρύτερη κρίση θεωρώ  ότι δικαιώνονται. Όµως, αυτό δεν αρκεί. Η
λύση των συστηµικών προβληµάτων στην Ευρωπαϊκή Ένωση και
την Ευρωζώνη είναι ακόµη µπροστά µας. Είναι λοιπόν απαραί-
τητο, θα έλεγα ακόµα πιο αναγκαίο, να συνεχίσουµε το έργο που
ξεκινήσαµε και να βάλουµε τάξη στα του οίκου µας, να στεκόµα-
στε όλο και περισσότερο στις δικές µας παραγωγικές και δηµι-
ουργικές δυνάµεις.

Και βέβαια, σ’ αυτήν τη µάχη, υπήρξαν και υπάρχουν πολιτικές
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δυνάµεις που αρνούνται τις ευθύνες τους σε µια κρίσιµη καµπή
για το έθνος και το λαό µας. Πολλοί προτίµησαν την αποφυγή
του πολιτικού κόστους, προτάσσοντας το µικροκοµµατικό συµ-
φέρον πριν από το εθνικό. Προτίµησαν να αποστασιοποιηθούν
από την εθνική προσπάθεια που κάνουµε, θεωρώντας ότι έτσι θα
κερδίσουν ψηφοθηρικά. Ψάχνουν προσχήµατα για να κρυφτούν.
Για να δικαιολογήσουν τη στάση τους, εφευρίσκουν άλλοθι.

Αλλά, η µεγάλη αλλαγή που φέρνουµε µε το παρόν νοµοσχέ-
διο στο χώρο της ανώτατης εκπαίδευσης δεν είναι θέµα ούτε καν
µνηµονίου. Το υπαγορεύει η συνείδησή µας. Η συνείδηση ότι,
πρώτοι εµείς και κανένας άλλος θα λύσουµε τα προβλήµατά µας.
Οι κακοδαιµονίες της παιδείας δεν είναι αποτέλεσµα ούτε των
πολιτικών του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου, ή της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης ούτε καν της κρίσης. Οι αλλαγές που φέρνουµε
στην παιδεία σηµαίνει να συγκρουστούµε µε τους εαυτούς µας,
τις νοοτροπίες του παρελθόντος, ακόµα και τις δικές µας, του
ΠΑΣΟΚ, παρ’ ότι είµαστε υπερήφανοι για το νόµο-πλαίσιο, που
φέραµε στη δεκαετία του 1980.

Σήµερα, όµως, έχουµε µια διαφορετική πραγµατικότητα. Και
ξέρουµε και τα λάθη που έγιναν. Σήµερα η ελληνική κοινωνία
ζητά –και καλώς ζητά- να εµπεδωθεί η αξιοσύνη, να εφαρµόζο-
νται κανόνες ισονοµίας για όλους, να εµπεδωθεί η ευνοµία, η
αξιοκρατία και η διαφάνεια. Να απελευθερωθούν οι δηµιουργι-
κές δυνάµεις του τόπου από πελατειακούς παραγοντίσκους είτε
είναι στο ποδόσφαιρο, στα µέσα ενηµέρωσης, στον κοµµατικό ή
επιχειρηµατικό χώρο, είτε είναι στα πανεπιστήµια και τα ΤΕΙ.

Για εµάς η παιδεία δεν είναι καν θέµα που αφορά πρώτιστα
και άµεσα τη δηµοσιονοµική κατάσταση στη χώρα. Στην πραγ-
µατικότητα όµως, αφορά καθοριστικά στα βαθύτερα αίτια που
µας έφεραν εδώ. Ο χώρος της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης δεν
αποτέλεσε εξαίρεση στις παθογένειες που γενικότερα χαρακτή-
ρισαν τη χώρα. Μάλλον αποτελεί ένα παράδειγµα –ένα κακό πα-
ράδειγµα-των πελατειακών αντιλήψεων που ανδρώθηκαν στην
ελληνική κοινωνία από το ελληνικό κράτος.

Και για να µην παρεξηγηθώ, δεν λέω ότι δεν υπάρχει αξιόλογο
δυναµικό στο χώρο της παιδείας. Αντιθέτως. Έχουµε και πλούσιο
και πολύ ικανό ανθρώπινο δυναµικό από τα νηπιαγωγεία µέχρι
και τα πανεπιστήµια, έχουµε ανθρώπινο πλούτο.

Όµως, οι θεσµοί που δηµιουργήθηκαν, διαµόρφωσαν στρε-
βλές συµπεριφορές. Αντί να αναδεικνύουν το καλύτερο, η δια-
χείριση και οι θεσµοί αυτοί τροφοδοτούσαν το χειρότερο. Οι
θεσµοί που δηµιουργήθηκαν στο ελληνικό πανεπιστήµιο δέσµευ-
σαν τον ακαδηµαϊκό χώρο, τον αιχµαλώτισαν σε µια πελατειακή
αντίληψη και πρακτική. 

Μερικά παραδείγµατα. Παρουσιάζουµε τις υψηλότερες δαπά-
νες ανά φοιτητή µεταξύ χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αλλά
και χωρών όπως η Αυστραλία, το Ισραήλ, η Ιαπωνία  ή η Κορέα.
Χωρίς όµως ανάλογο αποτέλεσµα. Έχουµε, ταυτόχρονα, τη µε-
γαλύτερη αύξηση στις δαπάνες αυτές µεταξύ του 1995 και του
2005. 

Το ίδιο και µε τα µεταπτυχιακά προγράµµατα. Θεσµοθετήθη-
καν συχνά άκριτα, και χωρίς καµµία διαδικασία αξιολόγησης,
εξακόσια περίπου µεταπτυχιακά προγράµµατα, ενώ έχουν υπο-
βληθεί για έγκριση άλλα εκατό περίπου. 

Το αποτέλεσµα; Από τη µια η Ελλάδα να έχει το υψηλότερο
ποσοστό νέων που εισάγονται στην ανώτατη εκπαίδευση, από
την άλλη ένα από τα χαµηλότερα ποσοστά συµπλήρωσης σπου-
δών στις χώρες του ΟΟΣΑ και ένα από τα υψηλότερα ποσοστά
ανεργίας πτυχιούχων στην Ευρώπη. Δηλαδή, το εκπαιδευτικό
µας σύστηµα όπως λειτουργεί σήµερα παράγει και πολλούς φοι-
τητές που δεν συµπληρώνουν τις σπουδές τους, αλλά και πτυχι-
ούχους που δεν βρίσκουν διέξοδο στην αγορά εργασίας. Γιατί;
Γιατί ακολουθήθηκε και εδώ αντίστοιχη πορεία µε τις γενικότε-
ρες πελατειακές λογικές και το άναρχο και στρεβλό αναπτυξιακό
µοντέλο της χώρας. 

Το σύστηµά µας διαπνέεται από λογική άκρατου κρατικιστι-
κού, συγκεντρωτικού σχεδιασµού. Για να είµαι σαφής: Το Υπουρ-
γείο –και το ξέρω καλά, γιατί πέρασα από το Υπουργείο αυτό-
είναι αυτό που αποφασίζει ποια τµήµατα θα δηµιουργηθούν,
πόσοι φοιτητές κάθε χρόνο θα είναι, µηχανικοί, νοσοκόµοι, παι-
δαγωγοί, κτηνίατροι. Ποια λοιπόν αυτοδιοίκηση είναι; Για ποια

αυτοδιοίκηση µιλάµε; Και µε αυτήν την προσέγγιση πορευόµα-
στε κάθε χρόνο. Άσχετα από τις ανάγκες της κοινωνίας, της αγο-
ράς, της περιφερειακής ανάπτυξης ή της ίδιας της ζήτησης, των
επιθυµιών των φοιτητών. 

Πώς όµως γίνεται ο σχεδιασµός; Δυστυχώς, γίνεται µε πελα-
τειακά, σε µεγάλο βαθµό, κριτήρια. Πιέσεις στους εκάστοτε
Υπουργούς να δηµιουργήσουν ένα νέο τµήµα, ανάλογα µε τη
µόδα, ανάλογα µε τους εσωτερικούς συσχετισµούς των πανεπι-
στηµίων, ανάλογα µε τις περιφερειακές πιέσεις για ΑΕΙ σε κάθε
πόλη και σε κάθε χωριό. Δηλαδή, είχαµε και έχουµε ένα σοβιε-
τικό µοντέλο κεντρικού σχεδιασµού, χωρίς να είναι καν ορθολο-
γικός αυτός ο κεντρικός σχεδιασµός. Γιατί πολύ απλά είναι
πελατειακός. 

Αυτή η πελατειακή αντίληψη εξάρτησης, οµφάλιου λώρου µε
το κράτος, επεκτάθηκε βεβαίως και στο φοιτητικό κίνηµα. Η αγνή
πρόθεση, πράγµατι η αγνή πρόθεση για εκδηµοκρατισµό, για
συµµετοχή των φοιτητών στη διοίκηση τη δεκαετία του 1980, µε-
τατράπηκε σε ευκαιρία συναλλαγής των φοιτητοπατέρων µε κα-
θηγητές που φιλοδοξούσαν να αναλάβουν θέση διοίκησης, σε
ψήφο ή στήριξη µιας παράταξης µε αντάλλαγµα διευκολύνσεις
όλων των ειδών, µέχρι ακόµα και στη βαθµολογία φοιτητών. Η
εξαγορά αυτών των συνειδήσεων µετέτρεψε τα ελληνικά πανε-
πιστήµια σε κέντρα που δεν διδάσκουν ήθος και αξιοκρατία, αλλά
τη νόσο του ελληνικού πολιτικού συστήµατος: Την πελατειακή
συναλλαγή. Πώς να ευδοκιµήσει -δεν λέω ότι είναι παντού έτσι,
βεβαίως υπάρχουν και όλοι εκείνοι που κάνουν ίσως πολύ µεγά-
λες προσπάθειες, αλλά πνίγονται µέσα στο σύστηµα αυτό- πώς
λοιπόν, να ευδοκιµήσει η όποια προσπάθεια αποτελεσµατικότη-
τας, λογοδοσίας, διαφάνειας και αξιοκρατίας; Επικράτησαν ο ελ-
λιπής έλεγχος, η ανύπαρκτη στην πράξη αυτονοµία και
αυτοτέλεια, η απουσία στρατηγικού σχεδιασµού, σύνδεσης µε
τις ανάγκες της κοινωνίας και οικονοµίας, ούτε καν της τοπικής,
αξιολόγησης στόχων, προσπαθειών και αποτελεσµάτων. 

Γνωρίζετε όλοι καλά τις µάχες που και εγώ έχω δώσει για την
ουσιαστική συµµετοχή του πολίτη παντού. Γνωρίζετε όλοι καλά
πόσο σηµαντικό θεωρώ το ρόλο του συνδικαλιστικού κινήµατος.
Αλλά σήµερα, έχουµε καταστρέψει τον υγιή συνδικαλισµό στα
ΑΕΙ και τα ΤΕΙ. Η ΕΦΕΕ –δεν είναι τυχαίο- είναι ανύπαρκτη εδώ
και χρόνια. Έχουµε παρατάξεις που είτε έχουν ως κίνητρο να
µοιράσουν τις εξουσίες είτε απλά αµφισβητούν τα πάντα και αντι-
δρούν στα πάντα.

Από την Αριστερά µέχρι τη Δεξιά βλέπουµε να στηρίζεται ένας
συνδικαλισµός ψηφοθηρικός, της εξάρτησης και του συµβιβα-
σµού. Πίσω από τις πιο επαναστατικές κορώνες κρύβονται οι πιο
συντηρητικές πρακτικές της ελληνικής πολιτικής ζωής.

Γι’ αυτό χρειάζεται να απελευθερώσουµε τις δυνάµεις του φοι-
τητικού κινήµατος από τη συναλλαγή και να πάρουν την πραγ-
µατική τους θέση. Των πολιτικών προτάσεων, της διεκδίκησης
της ποιότητας, της αξιολόγησης του διδακτικού έργου. Χωρίς
συνδιαχείριση και συµβιβασµούς. Χωρίς φοιτητοπατέρες τρια-
ντάρηδες. Απελευθερώνοντας και τον καθηγητή από µία συναλ-
λαγή που καµµία σχέση δεν έχει µε το πραγµατικό του
ακαδηµαϊκό έργο. 

Ας είµαστε ειλικρινείς. Τίποτα δεν θα έχουµε κάνει και τίποτα
δεν θα πετύχουµε, αν δεν εξυγιάνουµε τη νοσηρή σχέση που
υπάρχει τώρα µεταξύ εκπροσώπων των φοιτητών και των εκπαι-
δευτικών ιδρυµάτων. Να δώσουµε τέλος στην αδιαφάνεια, στις
πελατειακές σχέσεις, στις αθέµιτες συναλλαγές που υποβαθµί-
ζουν τη λειτουργία των πανεπιστηµίων µας και παράγουν εξαι-
ρετικά αρνητικά πρότυπα στη νέα γενιά µας. Και αυτό περνά
αναγκαστικά µέσα από τη σύγκρουσή µας µε τις πελατειακές λο-
γικές που κυριάρχησαν τα τελευταία χρόνια στις φοιτητικές πα-
ρατάξεις και σε ολόκληρο το πανεπιστηµιακό σύστηµα.

Αυτή είναι ευθύνη όλων µας. Και καµµία πολιτική δύναµη δεν
έχει το δικαίωµα να κρυφτεί από την ευθύνη αυτήν ψαρεύοντας
στα θολά νερά, στο όνοµα δήθεν δηµοκρατικών δικαιωµάτων των
φοιτητών που στην πράξη δεν είναι παρά τα αθέµιτα προνόµια
µίας µειοψηφίας που νέµεται εξουσίες στο χώρο των πανεπιστη-
µίων και αποτελεί την εµπροσθοφυλακή στην προσπάθεια να µην
αλλάξει τίποτα, να µη θιγούν τα κακώς κείµενα.

Εγώ καλώ κάθε φοιτητή να συµµετάσχει στη µεγάλη προσπά-
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θεια αλλαγής του ελληνικού πανεπιστηµίου. Να συµµετάσχει
στον αγώνα για το νέο προσανατολισµό που θέλουµε για τα πα-
νεπιστήµιά µας. Για πανεπιστήµια και TEI που θα εγγυώνται την
ελευθερία σκέψης που σήµερα δεν υπάρχει ουσιαστικά, που θα
δίνουν πολλές επιλογές ζωής και επαγγέλµατος, που δεν θα κλεί-
νουν πόρτες στον νέο, αλλά θα ανοίγουν εκπαιδευτικές και επαγ-
γελµατικές ευκαιρίες, που θα κοιτάνε τις ανάγκες του φοιτητή
και όχι των συντεχνιακών συµφερόντων µίας ακαδηµαϊκής κοι-
νότητας, που θα συνδέονται άρρηκτα µε την περιφερειακή ανά-
πτυξη, όχι την ανάπτυξη της τοπικής καφετέριας, αλλά της
πραγµατικής τοπικής οικονοµίας µέσω ερευνών, καινοτοµιών, εκ-
παίδευσης και µετεκπαίδευσης, µέσω συνεργασιών µε τις παρα-
γωγικές δυνάµεις κάθε τόπου, αναδεικνύοντας και την
αναπτυξιακή ταυτότητα κάθε περιοχής. Συµβάλλοντας καθορι-
στικά στη γεωργία ή στον τουρισµό, στον πολιτισµό ή στην πο-
λεοδοµία, στην πράσινη ενέργεια ή τη ναυτιλία.

Ένα πανεπιστήµιο που θα πρωτοπορεί εκεί που η Ελλάδα έχει
συγκριτικά πλεονεκτήµατα και έτσι θα προσελκύει το ενδιαφέρον
όχι µόνο του Έλληνα, αλλά και του ξένου φοιτητή. Ένα πανεπι-
στήµιο και TEI που θα συνδέονται µε την κοινοκτηµοσύνη της πα-
γκόσµιας γνώσης στον ψηφιακό χώρο και θα µπορούν να
σταθούν ισότιµα και πρωτοπόρα εκεί.

Έχει αναρωτηθεί κανείς, γιατί δεν έχουµε ξένους φοιτητές στη
χώρα µας, που να έρχονται και να πληρώνουν τα δίδακτρά τους;
Όχι ο Έλληνας, αλλά ο ξένος φοιτητής, όπως γίνεται σε πολλές
άλλες χώρες; Γιατί, αντί να εξάγουµε φοιτητές, δεν εξάγουµε
γνώση; Γιατί τα ιδρύµατά µας να µην είναι ιδρύµατα ποιότητας,
ανταγωνιστικά διεθνώς, ανοιχτά και διεθνοποιηµένα, όπως µας
αξίζει και όπως µπορεί ο ελληνισµός, και το έχει αποδείξει; Όπως
έχει αποδείξει ο ελληνισµός της Διασποράς σε κάθε ακαδηµαϊκό
φορέα στο εξωτερικό.

Προσελκύοντας, βεβαίως, φοιτητές και ερευνητές, από τα
Βαλκάνια, τον αραβικό κόσµο, τον Καύκασο, την Ουκρανία και
Ρωσία, από την Άπω Ανατολή, την Αφρική, την υπόλοιπη Ευ-
ρώπη, αλλά βεβαίως και τον Ελληνισµό της Διασποράς.

Επίσης, στη χώρα µας έχουµε, δυστυχώς, µεγάλο αριθµό
ανέργων, όπως και ένα µεγάλο αριθµό γυναικών που έχουν πα-
ραδοσιακά αποσυρθεί από την αγορά εργασίας. Αναρωτηθήκαµε
γιατί τα ΑΕΙ και τα TEI, σε αντίθεση µε πολλές άλλες χώρες, δεν
έχουν σοβαρά και εκτεταµένα προγράµµατα εκπαίδευσης και µε-
τεκπαίδευσης ανέργων; Γιατί δεν συστήνονται ερευνητικά προ-
γράµµατα διά βίου εκπαίδευσης, για να δώσουν πολλές
ευκαιρίες σε τοπικό και περιφερειακό επίπεδο, σε ενήλικες, σε
γυναίκες, σε αγρότες, σε επιχειρηµατίες, σε επαγγελµατίες που
θέλουν είτε να ανανεώσουν, είτε να αποκτήσουν νέες γνώσεις
και προσόντα; 

Μας φταίει η εσωστρέφεια που δηµιούργησε ένα κρατικιστικό
σύστηµα, χωρίς αντανακλαστικά για τις εξελίξεις και το οικονο-
µικό ή κοινωνικό περιβάλλον.

Με αυτό το νοµοσχέδιο απελευθερώνουµε τα ΑΕΙ και τα ΤΕΙ
από τον κρατισµό και τα παραδίνουµε στην κοινωνία ως δηµόσια
εκπαιδευτικά ιδρύµατα. Δηλαδή, ιδρύµατα που λειτουργούν για
το δηµόσιο συµφέρον, όχι για τις στενές συντεχνίες ενός κρατι-
κού µορφώµατος, µε γνώµονα τις κοινωνικές και οικονοµικές
προτεραιότητες, µακριά, απελευθερωµένα από τις πελατειακές
πιέσεις, αλλά µε αξιολόγηση και πιστοποίηση για την ποιότητα
και το πραγµατικό τους έργο. 

Γι’ αυτό, αγαπητοί συνάδελφοι, σήµερα κρινόµαστε. Κρίνεται
η ειλικρίνεια των προθέσεων όλων µας, όταν διακηρύττουµε ότι
θέλουµε τις µεγάλες αλλαγές που θα διορθώσουν τα κακώς κεί-
µενα του παρελθόντος. Σήµερα, κρίνεται ποιες δυνάµεις είναι
πραγµατικά διατεθειµένες να συµβάλουν στην αλλαγή της
χώρας. Κι εµείς είµαστε έτοιµοι, κι εµείς συνεχίζουµε, κι εµείς
αποδεικνύουµε καθηµερινά ότι το Πανελλήνιο Σοσιαλιστικό Κί-
νηµα κι αυτή η Κυβέρνηση είναι η δύναµη -και θέλουµε να είναι
κι άλλες µαζί µας- που ακριβώς κάνουν αυτές τις µεγάλες αλλα-
γές.  

(Ζωηρά και παρατεταµένα χειροκροτήµατα από την πτέρυγα
του ΠΑΣΟΚ)

Και αντιθέτως, για άλλη µία φορά, υπάρχουν δυνάµεις που δί-
νουν µία µάχη οπισθοφυλακής για να µην αλλάξει τίποτα στη

χώρα µας, να µείνουν όλα στάσιµα. Σαν να ήταν όλα τέλεια. Σαν
να µην υπήρχαν προβλήµατα. Σαν να ήταν όλα καλώς καµωµένα.
Κι ότι απλά κάποιοι άλλοι φταίνε για τη µοίρα µας. Και κυρίως
όταν µιλάµε για το σύστηµα παιδείας µίας χώρας, τον ακρογω-
νιαίο λίθο που τελικά παράγει πολιτισµικά και κοινωνικά πρότυπα
σε µία κοινωνία, καθορίζει το µέλλον της χώρας µας και είναι ο
πυρήνας της συνοχής της κοινωνίας µας. 

Θέλουµε το νέο της πρωτοβουλίας και της πρωτοπορίας, στην
επιστήµη και στην κοινωνία. Στη σκέψη και στην πράξη. Ένα πα-
νεπιστήµιο χώρο δηµιουργίας. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο, όπως και κανένα
νοµοσχέδιο, δεν είναι πανάκεια. Δεν είναι και το τέλος της προ-
σπάθειας. Είναι  µία αναγκαία νέα αρχή. Απογαλακτίζεται το ελ-
ληνικό πανεπιστήµιο από µία γραφειοκρατική δουλεία. Δεν είναι
τυχαίο ότι ο συγκεντρωτισµός του ελληνικού κράτους πέρασε
και στα πανεπιστήµια και τα ΤΕΙ. Θα αναγκαστούν, όµως, να
βρουν το δικό τους βηµατισµό, τα πανεπιστήµια και τα ΤΕΙ, να
µπορούν να αποφασίζουν πολύ πιο αυτόνοµα, αλλά και να κρί-
νονται αυστηρά από τις αποφάσεις αυτές που θα λαµβάνουν.
Αυτό σηµαίνει ότι έχουµε ακόµα σηµαντικά βήµατα αλλαγών να
κάνουµε. 

Τα επαγγελµατικά δικαιώµατα δεν είναι δουλειά του κράτους
αλλά των επαγγελµατικών φορέων, των επιµελητήριων. Και θα
κρίνεται αντικειµενικά το έργο των ΑΕΙ και των ΤΕΙ για το αποτέ-
λεσµά τους, την ουσία και όχι το «χαρτί» που θα σφραγίζουν. Το
τι διδάσκουν, θα είναι δικό τους θέµα, σε ποιο επίπεδο, τι βιβλία,
ποια τµήµατα, ποιοι καθηγητές, τι τίτλους σπουδών, αλλά θα κρί-
νονται για το αν αυτό που δηλώνουν ανταποκρίνεται στην πραγ-
µατικότητα. Θα αξιολογούνται. Αν ένα µάστερ είναι πραγµατικά
µάστερ. Και αυτό από τις αρχές πιστοποίησης, από τον ίδιο το
φοιτητή που θα έχει µεγαλύτερη ευχέρεια επιλογών, και η επι-
λογή του θα είναι και κριτήριο χρηµατοδότησης και βέβαια και
από την αγορά που και σήµερα αµείλικτα κρίνει την ποιότητα των
σπουδών σε µία παγκοσµιοποιηµένη οικονοµία. 

Παραµένει επίσης, ζητούµενο το µεγάλο θέµα των εισαγωγι-
κών εξετάσεων όπως και του προσδιορισµού των αριθµών των
φοιτητών, όπου πρέπει να φύγουµε από το numerus clausus. Να
φύγουµε από την έννοια της εισαγωγής επίσης, µε προκαθορι-
σµένο επάγγελµα. Να δώσουµε ευελιξία και ελευθερία στις επι-
λογές του φοιτητή όταν µπει µέσα στο πανεπιστήµιο ή το ΤΕΙ.
Και κάτι που θα σπάσει το κόστος της φροντιστηριακής προετοι-
µασίας που σήµερα έχει υπονοµεύσει κάθε έννοια δωρεάν παι-
δείας. 

Κάνουµε σήµερα ένα µεγάλο βήµα, µετά από ουσιαστικό, θα
έλεγα, εξονυχιστικό, δηµοκρατικό διάλογο σε όλα τα επίπεδα.
Είναι ένα αποφασιστικό, ένα καθοριστικό και ιστορικό θα έλεγα
βήµα για το εκπαιδευτικό σύστηµα της χώρας. Μία µεγάλη µε-
ταρρύθµιση µε την οποία αλλάζουµε τη λογική του συστήµατος.
Μία αλλαγή που θα αφήσει τη σφραγίδα της για πολλά χρόνια
στην ιστορία του εκπαιδευτικού συστήµατος της χώρας µας. 

Ας σταθούµε όλοι αντάξιοι της ευθύνης µας να αλλάξουµε
αυτήν τη χώρα, στηρίζοντας αυτήν την προσπάθεια. Μία προ-
σπάθεια που αφορά το µέλλον της χώρας, το µέλλον των νέων
µας, τους οποίους πρέπει να εξοπλίσουµε µε ελευθερία, δηµι-
ουργικότητα, κριτική σκέψη, αναλυτική σκέψη, να µπορούν να
χτίσουν την Ελλάδα στην οποία θέλουν να ζήσουν. Να σταθεί και
η Ελλάδα στις δικές της και όχι σε δάνειες δυνάµεις.

Οι πολίτες στηρίζουν αυτήν την προσπάθεια, λένε «όχι» στη
στασιµότητα και στην οπισθοδρόµηση, θέλουν µεγάλες αλλαγές. 

Εµείς θα προχωρήσουµε. Η Ελλάδα αλλάζει και θα αλλάξει. 
Ευχαριστώ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ο Πρόεδρος της  Κοι-

νοβουλευτικής Οµάδας  του ΣΥΡΙΖΑ κ. Αλέξης  Τσίπρας έχει το
λόγο. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς): Κύριε Πρό-
εδρε, να ξεκινήσω  αµέσως ή να περιµένω µέχρι να παύσει η
«αναταραχή»; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Μπορείτε να ξεκινή-
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σετε, εκτός εάν θέλετε να περιµένετε µέχρι να εξέλθουν της Αι-
θούσης  οι συνάδελφοι που είναι όρθιοι. 

ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, η οµιλία του Πρωθυπουργού έλυσε πολλές
απορίες, που όλοι είχαµε όλο το τελευταίο διάστηµα. 

Το νοµοσχέδιο που συζητά κατακαλόκαιρο η Βουλή των Ελλή-
νων και αφορά σαρωτικές αλλαγές στο χώρο της τριτοβάθµιας
εκπαίδευσης δεν είναι κατά βάση…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Συγγνώµη, κύριε Τσί-

πρα. 
Παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι! Όσοι εξέρχεστε της Αίθουσας,

σας παρακαλώ να εξέρχεστε τουλάχιστον αθορύβως! 
Συνεχίστε, κύριε Τσίπρα.  
ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς): Θα πάρω
στο τέλος της  οµιλίας µου το λεπτό που έχασα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Θα σας το δώσουµε,
κύριε Τσίπρα. 

ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς): Ευχαριστώ
πολύ. 

Έλεγα, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι η οµιλία του
Πρωθυπουργού ήταν αποκαλυπτική. Και ήταν αποκαλυπτική
ακριβώς, διότι τουλάχιστον σε µένα έλυσε µία απορία.

Το νοµοσχέδιο που έχουµε µπροστά µας και είχαµε τη δυνα-
τότητα εν µέσω θέρους να εξετάσουµε σε πολλαπλές µορφές,
διότι άλλαζε κάθε τρεις µέρες, είναι στην ουσία ένα νοµοσχέδιο
Παπανδρέου. Είναι δηµιούργηµα Παπανδρέου και έχει να κάνει
µε την εµµονή του Πρωθυπουργού σε µία αποτυχηµένη από-
πειρα αλλαγής του Συντάγµατος πριν από λίγα χρόνια, η οποία
καταδικάστηκε από τις κινητοποιήσεις της ίδιας της εκπαιδευτι-
κής κοινότητας,  της ίδιας της κοινωνίας και µεγάλου µέρους όχι
µονάχα των ψηφοφόρων, αλλά και των µελών του ΠΑΣΟΚ. 

Πρόκειται στην πραγµατικότητα για µία εµµονή χρόνων που
προσπαθεί να υλοποιήσει σήµερα, τη στιγµή που η χώρα βρίσκε-
ται πραγµατικά σε µία κατάσταση έκτακτης ανάγκης, µέσα από
ένα νοµοσχέδιο που περνάει µε ταχύτατες διαδικασίες και φυ-
σικά µέσα στο κατακαλόκαιρο, µην τυχόν και ξυπνήσει η ακαδη-
µαϊκή κοινότητα από τον καλοκαιρινό λήθαργο και δηµιουργήσει
συνθήκες κινητοποιήσεων, που θα καταστήσουν ακόµη δυσχε-
ρέστερη αυτήν την επιλογή. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα  καταλαµβάνει ο  Α’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ.  ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ  ΝΙΩΤΗΣ)

Κατά την άποψή µας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η επιµονή
της Κυβέρνησης του κ. Παπανδρέου να προχωρήσει  σε αυτές
τις σαρωτικές αλλαγές στο χώρο της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης
αναδεικνύει τη βαθιά ιδεολογική µετάλλαξη ενός πολιτικού
χώρου. 

Μέχρι σήµερα µας λέγατε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της
Κυβέρνησης, ότι οι αλλαγές που προωθείτε, οι σαρωτικές και κοι-
νωνικά καταστροφικές αλλαγές, σας υπαγορεύονται από την
τρόικα, προκειµένου να σωθεί η χώρα από την χρεοκοπία. 

Μας λέγατε µάλιστα -εκτός ορισµένων, οι οποίοι δεν απέφευ-
γαν τον πειρασµό να υπερθεµατίσουν του µνηµονίου και να πουν
ότι πρόκειται για αλλαγές που ούτως ή άλλως θα κάνατε, ακόµη
και αν δεν υπήρχε η τρόικα, και ότι είναι ευλογία το µνηµόνιο- ότι
αυτές οι µεταρρυθµίσεις, που έχουν εξοντώσει και εξουθενώσει
την ελληνική κοινωνία, είναι µεταρρυθµίσεις οι οποίες σας επι-
βάλλονται και είναι έξω από την ιδεολογία σας.

Σήµερα µε το νόµο αυτό που φέρνετε, ένα νόµο που απηχεί
βεβαίως τη µετανεοτερικότητα των απόψεών σας, τις νεοφιλε-
λεύθερες αντιλήψεις σας οι οποίες συµπίπτουν, δένουν µε τις
πιο ακραίες δεξιές και νεοφιλελεύθερες πεποιθήσεις, αποδει-
κνύεται ότι δεν σας ορίζει κανένας αυτή την πολιτική. Είναι µία
πολιτική που ορίζεται από την ίδια την ιδεολογία σας. Αυτή είναι
η ιδεολογία σας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Κυβέρνησης.
Η ιδεολογία της µετανεοτερικότητας, του νεοφιλελευθερισµού,
µία ιδεολογία που συγκροτεί βεβαίως µέσα στην Αίθουσα µία κοι-
νοβουλευτική πλειοψηφία του κόµµατος του µνηµονίου, ανάµεσα

στο ΠΑΣΟΚ, στο Λαϊκό Ορθόδοξο Συναγερµό και στη Δηµοκρα-
τική Συµµαχία, δεν συγκροτεί όµως -και το γνωρίζετε πάρα πολύ
καλά- καµµία πλειοψηφία σε επίπεδο κοινωνίας. Δεν έχουµε
µπροστά µας µία µεταρρύθµιση. Έχουµε µία απόπειρα κατεδά-
φισης του δηµόσιου πανεπιστηµίου. Εγώ θα προσέθετα ότι είναι
η τελευταία πράξη κοινωνικής κατεδάφισης ενός αποτυχηµένου
Πρωθυπουργού, µιας καταστροφικής Κυβέρνησης. 

Θα έλεγα, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι είναι κι ένας
νόµος εµπνευσµένος από ανθρώπους που µισούν το δηµόσιο πα-
νεπιστήµιο, εµπνευσµένος από ανθρώπους –επιτρέψτε µου την
έκφραση- συµπλεγµατικούς απέναντι στο δηµόσιο πανεπιστήµιο,
ενδεχοµένως εµπνευσµένο σε ό,τι αφορά τις λεπτοµέρειές του
από αποτυχηµένους υποψήφιους πανεπιστηµιακούς, που αφού
δεν κατάφεραν να κριθούν επιτυχώς από την ακαδηµαϊκή κοινό-
τητα, τα βάζουν τώρα µε την ίδια την ακαδηµαϊκή κοινότητα. 

Καταργούνται τα συλλογικά όργανα, φιµώνεται η φοιτητική
συµµετοχή, αποδυναµώνεται η δηµοκρατική αντιπροσωπευτικό-
τητα, κατακερµατίζονται τα γνωστικά αντικείµενα, η γνώση εκ-
φυλίζεται σε αγοραία κατάρτιση. Τι είναι αυτό που ενισχύεται; Οι
εξαρτήσεις, οι σκληρές ιεραρχίες και η αδιαφάνεια.

Ακούσαµε τον Πρωθυπουργό να περιγράφει ένα σύστηµα
ανώτατης εκπαίδευσης λες και φύτρωσε ξαφνικά ή έπεσε από
τον ουρανό, το οποίο το χαρακτήρισε ως απόλυτα αδιαφανές,
το χαρακτήρισε ούτε λίγο ούτε πολύ ως σύστηµα διαπλοκής, ως
σύστηµα συνδιαλλαγής ανάµεσα στους φοιτητοπατέρες και τους
ακαδηµαϊκούς. 

Αναρωτιέται κανείς, όλα αυτά τα χρόνια ποιος υπηρέτησε αυτό
το µοντέλο; Όχι, ποιος το δηµιούργησε, αλλά ποιος το υπηρέ-
τησε. Δεν ήταν Υπουργός Παιδείας ο κ. Παπανδρέου όταν φύ-
τρωναν σχολές τιποτολογίας σχεδόν στους περισσότερους
νοµούς της χώρας, προκειµένου να ικανοποιήσουν πελατειακές
σχέσεις; Ποιοι ήταν αυτοί οι οποίοι δηµιούργησαν αυτό το σύ-
στηµα; Και προκειµένου να καταπολεµηθούν ορισµένες σοβαρές
ανεπάρκειες πρέπει να οδηγηθούµε στη συνολική κατεδάφιση
του δηµόσιου χαρακτήρα της ανώτατης εκπαίδευσης;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην πραγµατικότητα αυτό που
η πλειοψηφία ετοιµάζεται να ψηφίσει σε σχέση µε το θέµα της
αυτοδιοίκησης του πανεπιστηµίου, πρόκειται για ένα ολιγαρχικό,
αδιαφανές και θεσµικά ανέλεγκτο σύστηµα διοίκησης. Και όλα
αυτά, βεβαίως, στο όνοµα της καταπολέµησης φαινοµένων δια-
φθοράς και διαπλοκής.

Μετά τη µεταρρυθµιστική τοµή του 1982 που κατήργησε το
απαράδεκτο καθεστώς της έδρας, το σύστηµα διοίκησης των ΑΕΙ
στη χώρα µας προσαρµόστηκε επιτυχώς στη συνταγµατική επι-
ταγή του άρθρου 16 παράγραφος 5 για πλήρη αυτοδιοίκηση.

Το αυτοδιοίκητο των ΑΕΙ και η ακαδηµαϊκή ελευθερία θα ήθελα
να σας υπενθυµίσω -παρά τις όποιες παθογένειες και τα όποια
προβλήµατα- συνέβαλαν ώστε από τη Mεταπολίτευση και µετά
να υπάρξει στη χώρα µας µια πολύ σηµαντική άνθιση των επι-
στηµών. Και πρέπει να σταµατήσει αυτή η βάναυση επίθεση συλ-
λήβδην απέναντι στο δηµόσιο πανεπιστήµιο, γιατί είναι άδικη
αυτή η επίθεση.

Θα σας µιλήσω, κυρία Υπουργέ, µε στοιχεία γιατί είναι άδικη
αυτή η επίθεση.

Τα ελληνικά πανεπιστήµια έχουν προβλήµατα. Δεν είναι, όµως,
αυτή η εικόνα που θέλετε εσείς να δείξετε και ορισµένα Μέσα
Μαζικής Ενηµέρωσης, προκειµένου να δηµιουργήσουν πρό-
σφορο έδαφος στην κοινή γνώµη για να προωθηθεί η µεταρρύθ-
µιση, άντρα διαφθοράς. 

Το Εθνικό Κέντρο Τεκµηρίωσης αποδεικνύει ότι οι ελληνικές
δηµοσιεύσεις –το 80% των οποίων πραγµατοποιήθηκαν µε τη
συµµετοχή των ελληνικών ΑΕΙ- ακολουθούν συνεχώς ανοδική πο-
ρεία, µε αποτέλεσµα η χώρα µας το 2007 να καταταγεί δέκατη
έβδοµη µεταξύ των χωρών-µελών του ΟΟΣΑ ξεπερνώντας χώρες
όπως η Ιαπωνία, η Ιταλία, η Ισπανία.

Το Εθνικό Μετσόβιο Πολυτεχνείο έχει πολύ σηµαντικές διε-
θνείς περγαµηνές για την ερευνητική του δυνατότητα. 

Με λίγα λόγια θα έλεγα ότι το ελληνικό πανεπιστήµιο είναι
πολύ καλύτερο από αυτό που επιτρέπει η διεθνής θέση της
χώρας κι από αυτό βεβαίως που επιτρέπει η οικονοµική συµβολή
του κράτους στη λειτουργία του δηµόσιου πανεπιστηµίου. Γιατί
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είναι ωραίο να µιλάµε και να συγκρίνουµε µε το Χάρβαρντ, αλλά
το Χάρβαρντ το 2009 είχε προϋπολογισµό 3,8 δισεκατοµµύρια
δολάρια, δηλαδή κάτι παραπάνω απ’ ό,τι ο συνολικός προϋπο-
λογισµός όλων των ελληνικών πανεπιστηµίων, όλων των ελληνι-
κών ΑΕΙ. 

Άκουσα τον Πρωθυπουργό να λέει ότι η χώρα µας είχε πολύ
υψηλές κατά κεφαλήν δαπάνες, δαπάνες ανά φοιτητή. Ή έχουµε
πρόσβαση σε διαφορετικά στοιχεία ή ζούµε σε άλλη χώρα. Διότι
ακόµη και σε εποχές προ κρίσης, οι κατά κεφαλήν δαπάνες στη
χώρα µας ήταν από τις χαµηλότερες σε ευρωπαϊκό επίπεδο,
υψηλότερες µόνο από τις αντίστοιχες χωρών όπως η Βουλγαρία,
η Ρουµανία, η Λετονία, πολύ χαµηλές όµως σε ευρωπαϊκό και
διεθνές επίπεδο. Ας σταµατήσετε, λοιπόν, αυτή την έκρηξη µί-
σους απέναντι στην ακαδηµαϊκή κοινότητα και στο ελληνικό πα-
νεπιστήµιο.

Βεβαίως υπήρχαν φαινόµενα, τα οποία δεν τιµούν το ελληνικό
πανεπιστήµιο, φαινόµενα ευνοιοκρατίας, κοµµατικοκρατίας,
αλλά αυτά τα φαινόµενα δεν ήταν µια γενικευµένη καθηµερινή
κατάσταση. Αλήθεια, αντίστοιχα φαινόµενα δεν διαπιστώνουµε
συνολικά στο πολιτικό βίο της χώρας; Διανοήθηκε κανείς να προ-
τείνει την κατάργηση της κοινοβουλευτικής δηµοκρατίας γιατί
υπάρχουν φαινόµενα ευνοιοκρατίας ή διαπλοκής; Και τι έρχεστε
να αντιπαραβάλετε εν πάση περιπτώσει, σ’ αυτό το µοντέλο; Έρ-
χεστε να αντιπαραβάλετε ένα θεσµικά ανέλεγκτο και ολιγαρχικό
µοντέλο διοίκησης. Και βεβαίως αυτό δεν έχει να κάνει µονάχα
µε τον µικρό αριθµό των τεσσάρων ή πέντε τώρα µε την αλλαγή
που κάνατε, οι οποίοι εκλεγόµενοι από το Σώµα των διδασκό-
ντων, θα έχουν τη δυνατότητα να ορίζουν τα πάντα στο ελληνικό
πανεπιστήµιο. Κυρίως έχουν να κάνουν µε το χρόνο της θητείας
τους –εξαετής χρόνος θητείας- και µε την αδυναµία ελέγχου
αυτής της ολιγαρχίας που θα διοικεί. Και εκεί είναι η ουσία του
προβλήµατος.

Διότι αυτή η ολιγαρχία θα είναι παντελώς ανεξέλεγκτη να δι-
οικεί. Δεν θα ελέγχεται και δεν θα κρίνεται από κανένα αιρετό
δηµοκρατικό σώµα. Η ιστορική εµπειρία µας δείχνει ότι οι αυθαί-
ρετες αυταρχικές δοµές τείνουν πάντα να εκτρέφουν περισσό-
τερη διαπλοκή, διαφθορά, ιδιοτέλεια και παραβατικότητα από
δοµές που, παρά τα προβλήµατά τους, τίθενται στον έλεγχο και
στην κρίση αντιπροσωπευτικών δηµοκρατικών σωµάτων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κ. Προέδρου του ΣΥΡΙΖΑ)

Κύριε Πρόεδρε, θα µου δώσετε λίγο χρόνο ακόµα.
Κυρία Υπουργέ, καταφέρατε µ’ αυτή σας την προσπάθεια κάτι

που κανένας προκάτοχός σας δεν είχε καταφέρει: Συνενώσατε
το σύνολο της ακαδηµαϊκής κοινότητας εναντίον σας µε µικρές
εξαιρέσεις. Δεν είναι µονάχα τα κόµµατα. Δεν υπάρχει πρύτανης
που να µην αντιδρά. Πώς το καταφέρατε αυτό; 

Βέβαια για σας µπορεί να έχει µικρή σηµασία αν το σύνολο
των πρυτάνεων διαφωνεί. Άλλωστε µε το νόµο σας θα τους παύ-
σετε. Κάτι αντίστοιχο δεν έχει συµβεί ποτέ στη χώρα µας. Το να
παυθούν αιρετές, εκλεγµένες πρυτανικές αρχές ούτε επί δικτα-
τορίας συνέβη και θα το κάνετε όχι αύριο βέβαια, αλλά σ’ ένα
χρόνο από τώρα. Ή µάλλον έχει συµβεί µία φορά στο Αριστοτέ-
λειο Πανεπιστήµιο Θεσσαλονίκης το 1937, όταν επαύθη ο πρύ-
τανης επειδή ανέγνωσε µπροστά στο βασιλιά Γεώργιο τον δικό
του πανηγυρικό. Ρώτησε το βασιλέα: «Θέλετε τον δικό µου ή
αυτόν που µου έχει υπαγορεύσει η ασφάλεια;». Ο βασιλέας είπε:
«Τον δικό σας, κύριε». Ανέγνωσε τον δικό του και την άλλη µέρα
επαύθη. Δεν υπάρχει στην ιστορία από το 1837 έως σήµερα
παύση αιρετών εκλεγµένων πρυτανικών αρχών.

Τι σηµασία όµως έχει αυτό για σας; Τι σηµασία έχει αν µεγάλη
µερίδα της διανόησης διαφωνεί; Ακόµα και πρώην εκσυγχρονι-
στές διανοούµενοι καταγράφουν την διαφωνία τους. Τι σηµασία
έχει αν εννιακόσια δύο πανεπιστηµιακοί απ’ όλο τον κόσµο, µε-
ταξύ των οποίων πρυτάνεις, κοσµήτορες διακεκριµένων πανεπι-
στηµίων που διδάσκουν σε γνωστά πανεπιστήµια όπως του
Βερολίνου, της Βιέννης, του Λονδίνου, του Παρισίου, του Κέι-
µπριτζ, της Κολούµπια, του Μπέρκλεϊ, τις Οξφόρδης, του Πρί-
στον, του Χάρβαρντ εκφράζουν τη διαφωνία τους και ζητάνε να
γίνει ένας πραγµατικός διάλογος και µιλάνε για σεβασµό των ευ-
ρωπαϊκών ακαδηµαϊκών παραδόσεων; Τι σηµασία έχει και ποιος

νοιάζεται για τη γνώµη του Νόαµ Τσόµσκι ή του Ζίζεκ όταν εσείς
έχετε την υποστήριξη των Κοινοβουλευτικών Οµάδων του Λαϊκού
Ορθόδοξου Συναγερµού και της Δηµοκρατικής Συµµαχίας και
φυσικά όλων των διακεκριµένων αρθρογράφων του δηµοσιογρα-
φικού οργανισµού Λαµπράκη; Τι σηµασία έχει ο Τσόµσκι µπρο-
στά τους!

Ξέχασα να πω, κυρία Διαµαντοπούλου, ότι έχετε και την υπο-
στήριξη µιας µικρής µερίδας πανεπιστηµιακών που έχουν άµεσο
ή έµµεσο συµφέρον είτε προσδοκώντας να ξαναπροσπαθήσουν
να κάνουν καριέρα εκεί που απέτυχαν είτε επιδιώκοντας να έχουν
και θεσµική κατοχύρωση στις εξωπανεπιστηµιακές τους δραστη-
ριότητες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι αυτονόητο ότι θα καταψη-
φίσουµε το νοµοσχέδιο. Το ζήτηµα όµως δεν είναι αν εµείς θα
καταψηφίσουµε. Το ζήτηµα είναι αν αυτό που γίνεται σήµερα και
αύριο στο ελληνικό κοινοβούλιο µπορεί να προχωρήσει τη χώρα
µπροστά.

Άκουσα ότι η κυρία Υπουργός έχει άγχος για το αν τηρούνται
οι νόµοι και η τάξη σ’ αυτή τη χώρα εφόσον το µεγαλύτερο και
ιστορικότερο ίδρυµα της χώρας λέει ότι δεν θα εφαρµόσει το
νόµο αν ψηφιστεί. Μην έχετε τέτοιο άγχος διότι δεν είναι ότι δεν
θα τον εφαρµόσουν οι άνθρωποι. Δεν θα µπορεί να εφαρµοστεί
στην πράξη διότι είναι αντισυνταγµατικός. 

Ο Πρωθυπουργός της χώρας από το Βήµα της Βουλής για
άλλη µια φορά µας είπε ούτε λίγο ούτε πολύ ότι δεν του κάνει το
Σύνταγµα διότι είναι κρατικίστικη η δοµή του. Αν δεν του κάνει
το Σύνταγµα, κύριοι της Κυβέρνησης, να φέρει εδώ συνταγµα-
τική αναθεώρηση, όχι να το γράφει στα παλιά του τα παπούτσια.

Δεν θα εφαρµοστεί, γιατί δεν µπορεί να εφαρµοστεί και για
έναν ακόµα λόγο. Διότι δεν θα είστε για πολύ ακόµα Κυβέρνηση,
κυρία Διαµαντοπούλου, έχοντας καταστρέψει την ελληνική κοι-
νωνία για να εφαρµόσετε έναν τέτοιο νόµο.

Θα βρείτε απέναντι σας τους ίδιους τους ψηφοφόρους σας,
θα βρείτε απέναντι σας τις δυνάµεις τις κοινωνικές που θα αγω-
νιστούν για µια άλλη προοπτική σ’ αυτήν τη χώρα. Εµείς έχουµε
εµπιστοσύνη. Έχουµε εµπιστοσύνη στους πνευµατικούς ανθρώ-
πους της χώρας µας. Έχουµε εµπιστοσύνη στις δηµιουργικές
δυνάµεις της χώρας µας. Έχουµε εµπιστοσύνη στους νέους
ερευνητές, οι οποίοι σήµερα φεύγουν εξαιτίας της πολιτικής σας
σωρηδόν από το ελληνικό πανεπιστήµιο και πάνε στο εξωτερικό,
όχι γιατί δεν τους κάνει το ελληνικό πανεπιστήµιο, αλλά γιατί δεν
µπορούν να ζήσουν σ’ αυτήν τη χώρα. Έχουµε εµπιστοσύνη και
µ’ αυτές τις δυνάµεις θα δηµιουργηθεί αργά ή γρήγορα ένας
νέος συνασπισµός εξουσίας που αυτές τις µετανεωτερικές, νεο-
φιλελεύθερες και βαθιά συντηρητικές επιλογές θα τις βάλει
πραγµατικά στο χρονοντούλαπο της ιστορίας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο Πρόεδρος του Λαϊ-

κού Ορθόδοξου Συναγερµού, κ. Γεώργιος Καρατζαφέρης, έχει
το λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): Το ερώτηµα είναι τι αξίζει περισσότερο, να
είσαι µε την πλειοψηφία του µνηµονίου ή να είσαι µε τη µειοψη-
φία της µνηµειώδους βλακείας;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
Κυρία Υπουργέ, η ευρωπαϊκή σας φινέτσα είναι δεδοµένη,

αλλά φαίνεται έχετε παρασυρθεί από τα βήµατα του ταγκό, δύο
µπρος ένα πίσω. Αυτό που ξεκινήσατε µου άρεσε περισσότερο
από αυτό που είναι σήµερα στη Βουλή. Και µου άρεσε γιατί είναι
ακριβώς αυτά τα οποία πρεσβεύει ο Λαϊκός Ορθόδοξος Συνα-
γερµός δέκα χρόνια. Αυτά πρεσβεύουµε, αυτά λέγαµε, αυτά
λέµε και η λογική των πραγµάτων τα επιτάσσει. Ποια είναι η λο-
γική των πραγµάτων;

Πηγαίνετε σε οποιαδήποτε ευρωπαϊκή χώρα θέλετε και ιδιαί-
τερα πηγαίνετε σ’ αυτές τις χώρες που µέχρι πριν από είκοσι
χρόνια ήταν κάτω από τη σκέπη του κοµµουνισµού, να δείτε την
κατάσταση των πανεπιστηµίων και δείτε µετά την εικόνα των
δικών µας πανεπιστηµίων. Αυτήν την εικόνα θέλετε να συνεχί-
σουµε; 

Ξέρετε τι δράµα είναι να δείχνουν πανεπιστήµια και να δεί-
χνουν την Οξφόρδη, να δείχνουν την Σορβόννη και µετά να δεί-
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χνουν και τα δικά µας πανεπιστήµια, αυτό το χάλι, αυτό το ρη-
µαδιό, που δεν διαµαρτυρήθηκε ποτέ και κανείς γι’ αυτήν την αι-
σθητική εικόνα;

Σας αρέσει η αξιολόγηση των ελληνικών Πανεπιστηµίων; Σας
αρέσει η σειρά που έχουν στον παγκόσµιο πίνακα; Σας αρέσει
να βλέπετε ελληνικά πανεπιστήµια κάτω από πανεπιστήµια αφρι-
κανικών χωρών; Δεν µπορεί να σας αρέσει. Σκεφτείτε επιτέλους
εθνικά, σκεφτείτε πατριωτικά. Δεν προσβάλλεστε; Δεν έπρεπε
κάτι να γίνει; 

Δεν ξέρετε την πραγµατικότητα όλοι οι συνάδελφοι; Και δεν
µιλάω για την Αριστερά -έχει αποφασίσει το δρόµο της, επενδύει
στο χάος, δίνει συνεντεύξεις που το λένε αυτό, δεν µας ενδιαφέ-
ρει- αλλά µιλάω για όλους τους άλλους. Ξέρετε ότι υπάρχει αυτό
το λαθρεµπόριο που γίνεται έξω από την ΑΣΟΕ στην Πατησίων
και δεν µπορεί να παρέµβει η Αστυνοµία να σταµατήσει το λα-
θρεµπόριο που γίνεται απ’ έξω; Γιατί; Γιατί είναι υφαλοκρηπίδα
του ασύλου το πεζοδρόµιο που είναι έξω από τον τοίχο. Μην πλη-
σιάζετε, είναι η υφαλοκρηπίδα του ασύλου. Αυτό συµβαίνει σή-
µερα. Και όλα αυτά δεν πρέπει να τα ελέγξουµε; Πρέπει να
έχουµε διάφορα Βατικανό; Κάθε Πανεπιστήµιο κι ένα Βατικανό.
Τόσο καθυστερηµένοι είναι αυτοί οι Ευρωπαίοι που το έχουν κα-
ταργήσει;

Είχε πάει κορυφαίος εισαγγελέας της χώρας στο Λονδίνο σε
µια σύσκεψη για θέµατα εγκληµατικότητας, ανήκων δε ιδεολο-
γικά σε χώρο συγγενούς πολιτικά του ΠΑΣΟΚ και ο άνθρωπος
σηκώθηκε και µίλησε για το άσυλο και οι υπόλοιποι ογδόντα ει-
σαγγελείς από όλο τον κόσµο τον κοίταζαν σαν να τους µιλούσε
εξωγήινος.

Δεν καταλάβαιναν ποια είναι η λογική του ασύλου και τι είναι
το άσυλο, το να γίνονται ποινικές πράξεις και να µη µπορεί να
επέµβει η δικαιοσύνη και ζητούσαν επεξήγηση λέγοντας «Τι είναι
αυτά που µας λες;», γιατί µόνο εδώ υπάρχει αυτό. Και έπρεπε να
παραµείνουµε εκεί σταθερά και αµετακίνητοι για να εξυπηρετη-
θεί ποιος; Ο κοµµατικός στρατός της Αριστεράς. Περί αυτού
πρόκειται. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
Η Αριστερά µε δικά της λάθη και δικές της υπερβολές έχασε

κάποιους κοµµατικούς στρατούς. Θυµίζω πως έχασε τον κοµµα-
τικό στρατό στους ναυτικούς. Ζητούσαν συνεχώς και έτσι τους
πέταξαν έξω από τα καράβια. Έµειναν άνεργοι. Χάθηκε αυτός ο
στρατός. Μετά φώναζε: «Ζήτω οι λαθροµετανάστες!». Όταν
όµως, όλοι οι λαθροµετανάστες έγιναν οικοδόµοι και έχασαν οι
Έλληνες οικοδόµοι τη δουλειά τους έχασαν και αυτό τον στρατό.
Έτσι έχασαν όλους τους κοµµατικούς τους στρατούς. Ο µόνος
κοµµατικός στρατός πια ήταν οι φοιτητές. Ε, λοιπόν να περιχα-
ρακώσουµε το στρατό για να τον χρησιµοποιούµε σε διάφορες
επαναστατικές ασκήσεις που γίνονται κάθε φορά, όποιο κόµµα
και αν είναι στην εξουσία. Όχι εναντίον του ΠΑΣΟΚ, όχι εναντίον
της Νέας Δηµοκρατίας. Όποιο κόµµα και αν είναι, για να κάνουµε
τα παιχνίδια µας τα κοµµατικά έπρεπε να έχουµε αυτήν την αλ-
λοίωση στα πανεπιστήµια. 

Τι είναι τα πανεπιστήµια; Είναι ένας χώρος όπου υπάρχει η
ελεύθερη διακίνηση ιδεών. Υπάρχει ελεύθερη διακίνηση ιδεών
στα ελληνικά πανεπιστήµια; Πείτε µου, υπάρχει; Ποιος, λοιπόν,
υποστηρίζει στην Αίθουσα ότι υπάρχει; Δέχοµαι και διακοπές
(παύση). Δεν υπάρχει. Είναι µια συγκεκριµένη προσέγγιση από
ένα συγκεκριµένο χώρο και µια αφετηρία. Όποιος έχει αντίθετη
άποψη, όχι µόνο δεν µπορεί να την εκφράσει, αλλά κινδυνεύει
και η σωµατική του ακεραιότητα. Αυτό µας ευχαριστεί; Αυτό µας
ικανοποιεί; Αυτό θα συνεχίσουµε;

Γιατί όµως, σήµερα, κυρία Υπουργέ, έχετε δυσκολίες; Έχετε
δυσκολίες γιατί έχετε και εσείς τα δικά σας φταιξίµατα. Γιατί ενώ
ξεκίνησε ο Πρωθυπουργός την αντίδραση του µε το άρθρο 16,
ξεσηκώθηκε το βαρύ ΠΑΣΟΚ, ανέκρουσε πρίµα, σας έδωσε ευ-
καιρία η Νέα Δηµοκρατία µε τη ψηφοφορία τότε στο Σύνταγµα,
κάνατε την τρίχα τριχιά –γιατί περί τρίχας επρόκειτο- και βρήκατε
την ευκαιρία για να φύγετε. Ε, δεν υπάρχει Σύνταγµα. Εάν λοι-
πόν, τότε υπήρχε µια αλλαγή του Συντάγµατος, σήµερα τα πράγ-
µατα θα ήταν καθαρότερα και ευκολότερα. Και αν σήµερα
υπάρχει αυτή η υποχώρηση του 7-7-1 σε 8-6-1 είναι γιατί φοβό-
µαστε το Σύνταγµα. Περί αυτού πρόκειται. Γιατί η λογική επιτάσ-

σει την πρώτη έκφραση του νοµοσχεδίου. 
Σας ερωτώ: Εγώ θυµάµαι –και ας επιτραπεί αυτός ο λόγος να

είναι µνηµόσυνο- ένα σπουδαιότατο καθηγητή, τον οποίο πάρα
πολύ τιµούσα ως καθηγητή και είµαι σίγουρος και εσείς, κυρία
Υπουργέ, και η Αίθουσα που άφησε ιστορία ως καθηγητής, τον
Αιµίλιο Μεταξόπουλο. Όταν µπερδεύτηκε µε τα διοικητικά ο άν-
θρωπος ατύχησε ατυχία µεγάλη. Και κοντά στον αείµνηστο και
κάποιοι άλλοι. Τι τους θέλουµε δηλαδή; Τους θέλουµε καθηγη-
τές να διδάσκουν µε τον τρόπο που δίδασκε ο αείµνηστος –και
τον ξέρουν όσοι προέρχονται από το Πάντειο- ή τους θέλουµε
διαχειριστές µε τον οποιοδήποτε κίνδυνο ελλοχεύει; Ή παπάς ή
ζευγάς. Αυτό προσπαθεί το νοµοσχέδιο. 

Και έρχοµαι στη Νέα Δηµοκρατία. Εάν το φέρνατε εσείς αυτό
το νοµοσχέδιο, εµείς δεν θα χειροκροτούσαµε; Βεβαίως, και θα
χειροκροτούσαµε. Με τι από αυτά που φέρνει αυτό το νοµοσχέ-
διο διαφωνείτε; Διαφωνείτε για ποιο λόγο, για να ξέρουν οι νεό-
τεροι συνάδελφοι; Απ’ ό,τι βλέπω µέσα στην Αίθουσα δεν είναι
κανείς από τις εκλογές του 1981. Ήµουν εγώ ως ρεπόρτερ που
έκανα κοινοβουλευτικό ρεπορτάζ.

Όταν το 1982 ήρθε ο νόµος-πλαίσιο του ΠΑΣΟΚ και έφερε τη
διάταξη –άκουσον, άκουσον- ο στρατιώτης να ψηφίζει ποιος θα
είναι ο διοικητής, ο φοιτητής ποιος θα είναι ο καθηγητής, η τότε
Νέα Δηµοκρατία του Ευάγγελου Αβέρωφ έφυγε από την Αί-
θουσα καταγγέλλοντας: «Τι είναι αυτά που λέτε; Πού το βρήκατε
αυτό;». Σας παραπέµπω στα Πρακτικά. Μάλιστα, τότε για τις ανά-
γκες της TV PRESS µαγνητοσκοπούσαµε υποτυπωδώς και τα
έχω. Και για να µη σας εκθέσω, δεν θα τα βάλω αύριο να τα
παίξω.

Αυτό, λοιπόν, το οποίο  κατήγγειλε τότε η Νέα Δηµοκρατία και
έφευγε από την Αίθουσα, σήµερα που το ΠΑΣΟΚ κατάλαβε ότι
είναι άγονος γραµµή, έρχεσθε εσείς και λέτε «όχι, να ψηφίσουν
οι φοιτητές». Πείτε µου να καταλάβω. Σήµερα, εάν έρθει η κ. Δια-
µαντοπούλου και πει µόνο και µόνο γι’ αυτό ότι το δέχεται, εσείς
θα το ψηφίσετε. Αυτό είπατε. Είναι τραγικά και τραγελαφικά
πράγµατα αυτά. Όπως και τα επιχειρήµατα που ακούω ότι αν το
φέρνατε εσείς –ακούστε επιχείρηµα και παρακαλώ να αξιολογη-
θεί- το κακό ΠΑΣΟΚ θα έκαιγε τους δρόµους. Ωραία. Επειδή
αυτοί θα ήταν κακοί, θέλετε να παριστάνετε σήµερα εσείς τους
κακούς; Τι επιχειρήµατα είναι αυτά; Μακάρι να το φέρνατε εσείς. 

Ερωτώ όλους, χωρίς καµµία διάθεση να προσβάλω κανέναν
Υπουργό Εθνικής Παιδείας. Πείτε µου σας παρακαλώ έναν
Υπουργό Παιδείας που να έχει µείνει στην ιστορία. Κανείς. Μόνο
ο Παπανούτσος, ως Γενικός Γραµµατέας του Υπουργείου, γιατί
τόλµησε. Υπήρχε, λοιπόν, πεδίο δόξης µέρος του οποίου, όχι
όλο, προσπαθεί να καλύψει σήµερα η κ. Διαµαντοπούλου. Και
φέρνετε αντίρρηση εσείς της Νέας Δηµοκρατίας; Δεν θέλουµε
να σώσουµε τη χώρα από το άσυλο που βρίσκουν οι παρακρατι-
κοί; 

Ενθυµείσθε τη µεγάλη µέρα της δοκιµασίας της Κυβέρνησης
του Κωνσταντίνου Καραµανλή στις 6 Δεκεµβρίου 2008.

ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕΝΜΠΕΡΓΚ: Μαζί είµαστε σ’ αυτό…
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-

δοξου Συναγερµού): Ψηφίστε το νοµοσχέδιο για να υπάρχει…
ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕΜΠΕΡΓΚ: Για το άσυλο µιλάµε;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-

δοξου Συναγερµού): Μα, εάν καταψηφιστεί το νοµοσχέδιο, τότε
ό,τι και να κάνετε στο άρθρο χάνεται. Να το ξέρετε. Ό,τι και να
κάνετε χάνεται.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ) 
ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕΜΠΕΡΓΚ: Μα τι είναι αυτά…
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-

δοξου Συναγερµού): Κυρία Βόζεµπεργκ, είστε καινούργια κοι-
νοβουλευτικός, θα τα µάθετε µε το χρόνο. 

Οι δώδεκα οµάδες των αναρχικών κουκουλοφόρων συνεδρία-
ζαν στο Πολυτεχνείο. Συνοµιλώντας τότε µε τους ανθρώπους
που είχαν την ευθύνη τους ρώτησα εάν το γνώριζαν και µου
είπαν ότι το γνώριζαν και δεν µπορούσαν να κάνουν τίποτα. Δεν
µπορούσαν να πλησιάσουν πεντακόσια µέτρα. Πού; Στο κέντρο
όπου επαίρνοντο οι εγκληµατικές αποφάσεις. Τώρα πλέον δεν
θα υπάρχει αυτή η δυνατότητα, µε την πρόνοια του άρθρου. 

Θέλουµε να ξεκαθαρίσουµε τα πράγµατα ή όχι; Θέλουµε να
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κάνουµε ένα βήµα προς τα εµπρός; Θέλουµε να έχουµε µία δη-
µοκρατία που να καλύπτει όλους τους Έλληνες, ή θέλουµε µία
ελεγχόµενη δηµοκρατία, προκειµένου να παιχτούν διάφορα παι-
χνίδια; Αυτό είναι το µεγάλο ερώτηµα. 

Είµαι σίγουρος ότι εάν υπήρχε τρόπος να ψηφίσει ο κάθε Βου-
λευτής ιδιαιτέρως, θα υπερψηφίζετο το νοµοσχέδιο, µε µεγάλη
και ευρύτερη πλειοψηφία. Άλλο θέµα που όταν µπαίνει η κοµµα-
τική πειθαρχία ο καθένας πρέπει να στοιχηθεί µε την κοµµατική
πειθαρχία, όσο απείθαρχη και αν είναι η σκέψη του δίνοντος την
εντολή. 

Τι δεν µας αρέσει; Θα µπορούσαν να γίνουν δεκαπέντε πράγ-
µατα παραπάνω; Σαφώς. Γίνονται λίγα; Σαφώς. Αυτά τα λίγα,
όµως, δεν είναι αυτά τα οποία σαφώς πρεσβεύαµε εµείς εις τον
πατριωτικό χώρο, αλλά και η Νέα Δηµοκρατία όλα αυτά τα χρό-
νια, τουλάχιστον όσο την υπηρέτησα εγώ; Γιατί, λοιπόν, πηγαί-
νουµε κόντρα; 

Ακούστηκε και το εξής αστείο ότι η τρόικα µας έπιασε. Εµένα,
κυρία Διαµαντοπούλου, µε έπιασε πριν από δέκα χρόνια. Τα έχω
γράψει στο πρόγραµµα του ΛΑΟΣ αυτά. Η τρόικα ήξερε ότι σε
δέκα χρόνια θα γίνουν αυτά τα πράγµατα, θα έρθει η Ελλάδα σ’
αυτό το σηµείο, θα έρθει η τρόικα και µε είχαν πιάσει δέκα χρόνια
πριν και µου είπαν: «Πρόσεξε!». Αν δεν ήταν αστεϊσµοί αυτά, θα
ήταν πολιτικές αθλιότητες.

Επιτέλους, ας µην κρίνουν κάποιοι εξ ιδίων τα αλλότρια. Υπάρ-
χουν και κόµµατα που προτάσσουν τον πατριωτισµό. Και µην µου
πείτε ότι υπάρχει κανείς που δεν είναι πατριώτης. Όχι, όλοι είναι
πατριώτες. Με ποια σειρά ιεράρχησης, όµως; Κοιτάς πρώτα το
συµφέρον σου, κοιτάς την οικογένειά σου, κοιτάς τα χρήµατά
σου, κοιτάς τη δόξα και είσαι και πατριώτης; 

Σε µας, στο Λαϊκό Ορθόδοξο Συναγερµό, είναι άλλη η ιεράρ-
χηση. Πρώτα η πατρίδα, µετά η οικογένεια, µετά το συµφέρον,
µετά η δόξα και µετά οτιδήποτε άλλο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
Εάν, λοιπόν, κάπου µέσα σας φτερουγίζει αυτή η ιεράρχηση,

τη διεύθυνσή µας την ξέρετε. 
Σας ευχαριστώ πολύ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο κ. Σπυρίδων Ταλια-

δούρος, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας,
έχει το λόγο δι’ ολίγον, για  δύο -τρία λεπτά.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΑΛΙΑΔΟΥΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Συνυπογράφω την οµιλία του κυρίου Πρωθυπουργού υπό την

έννοια ότι συνιστά µια δριµύτατη και γι’ αυτό το λόγο αξιέπαινη
κριτική για τη συµπεριφορά του ΠΑΣΟΚ ως κυβέρνηση και ως
αντιπολίτευση τα τελευταία τριάντα χρόνια. Ουσιαστικά µε την
οµιλία του ο κύριος Πρωθυπουργός προέβη σε µια καταγγελία
των νοµοθετηµάτων και της πολιτικής που εφάρµοσε το ΠΑΣΟΚ
ως κυβέρνηση και της συνεχούς του άρνησης σε αλλαγές ως
αντιπολίτευση. Τα προβλήµατα που ανέφερε –κεντρικός σχεδια-
σµός, κρατισµός, φοιτητοπατέρες, διευκολύνσεις, πελατειακές
σχέσεις, αδιαφάνεια και όλα αυτά- είναι αποτελέσµατα του
νόµου-πλαισίου του 1982. 

Το 1993 το ΠΑΣΟΚ ως κυβέρνηση κατήργησε νοµοθετικές
ρυθµίσεις που προέβλεπε ο ν. 2083/92, ρυθµίσεις που κινούντο
προς την κατεύθυνση της επίλυσης των προβληµάτων αυτών,
όπως για παράδειγµα ήταν η ρύθµιση του προβλήµατος των αι-
ωνίων φοιτητών, που προέβλεπε δύο κύκλους σπουδών και ο
φοιτητής έπρεπε υποχρεωτικά να ολοκληρώσει τον πρώτο κύκλο
για να εισαχθεί στο δεύτερο και το 1993 το ακύρωσε. Προβλε-
πόταν η υποχρέωση κατάρτισης κανονισµού και ακυρώθηκε το
1993. Υπήρξαν διατάξεις για την αξιολόγηση και ακυρώθηκαν το
1993. Υπήρχαν προβλέψεις για τετραετείς προγραµµατισµούς
στα πανεπιστήµια και αυτά ακυρωθήκαν. Έτσι σταµάτησε µια ση-
µαντική προσπάθεια για την αναβάθµιση και τον εκσυγχρονισµό
των ελληνικών ανώτατων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων. 

Οµοίως, το 2004 ως το 2009 το ΠΑΣΟΚ δεν έδωσε τη συναί-
νεση και δεν ψήφισε θεσµικού χαρακτήρα αλλαγές, όπως είναι
η αξιολόγηση, όπως είναι οι τετραετείς προγραµµατισµοί, η αντι-
κειµενική κατανοµή της χρηµατοδότησης µε αλγόριθµο, η µία
θητεία των πρυτανικών αρχών, για να µην υπάρχει η συναλλαγή,
η ρύθµιση του θέµατος των αιωνίων φοιτητών, οι πιστωτικές µο-

νάδες, η διεθνοποίηση των ΑΕΙ, η καθολική ψηφοφορία, τα κοινά
µεταπτυχιακά µε ξένα πανεπιστήµια. Μάλιστα και η δυνατότητα
να γίνονται τα µαθήµατα και σε ξένη γλώσσα και γι’ αυτό κατα-
ψηφίστηκε και κατακρίθηκε η τότε κυβέρνηση. 

Βασική µας θέση είναι ότι η ανώτατη εκπαίδευση αποτελεί δη-
µόσιο αγαθό και πρέπει να διαφυλαχθεί η αυτοδιοίκηση των ανω-
τάτων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων, που πλήττεται σήµερα µε το
µοντέλο διοίκησης που εισάγετε. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ)

Θεωρούµε ότι πρέπει να αναπτυχθεί η σχέση εµπιστοσύνης
των ανωτάτων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων µε την κοινωνία και να
εφαρµοστούν οι αρχές της κοινωνικής λογοδοσίας. Η µεταρρύθ-
µιση στο χώρο της ανώτατης εκπαίδευσης προς την κατεύθυνση
της περαιτέρω αναβάθµισης της ποιότητας των σπουδών είναι
αναγκαία. Για να επιτύχει, όµως, πρέπει να είναι ριζική, αλλά να
είναι και ρεαλιστική και εφαρµόσιµη, αλλιώς θα µείνει στα χαρτιά. 

Εµείς είµαστε υπέρ της αξιολόγησης των ρυθµίσεων που προ-
βλέπετε, είµαστε υπέρ των ρυθµίσεων για τη διαφάνεια, είµαστε
υπέρ των ρυθµίσεων που κινούνται προς αυτήν την κατεύθυνση.

Όµως φοβούµαι ότι και αυτές οι καταγγελίες του Πρωθυπουρ-
γού θα µείνουν µετέωρες, γιατί το νοµοσχέδιο, µε το δυαδικό µο-
ντέλο διοίκησης που εισάγει, θα µείνει στα χαρτιά, θα
δηµιουργήσει προβλήµατα στα ιδρύµατα. Δεν δίνει τις λύσεις
που χρειαζόµαστε, λύσεις που είναι αναγκαίες για να προχωρή-
σουν τα ιδρύµατά µας µπροστά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Ταλιαδούρο, Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Νέας Δηµοκρα-
τίας.

Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνι-
στικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Χαλβατζής.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ο Πρωθυπουργός παροµοίασε την κατάσταση στα ελληνικά

πανεπιστήµια µε το σοβιετικό µοντέλο του κεντρικού σχεδια-
σµού. Αλήθεια, κύριε Πρωθυπουργέ, υπήρχε κανείς που αµφι-
σβητούσε το εκπαιδευτικό σύστηµα στη Σοβιετική Ένωση;
Υπήρχε κανείς που αµφισβητούσε την ανωτερότητα της επιστη-
µονικής γνώσης που παρείχαν εκείνα τα πανεπιστήµια; Την απο-
τελεσµατικότητα του εκπαιδευτικού συστήµατος την
αναγνώριζαν όλοι και αυτός ο κεντρικός σχεδιασµός συνέβαλε
αποφασιστικά για να ανθίσει η εκπαίδευση, η παιδεία και η γνώση
στη Σοβιετική Ένωση και τις άλλες σοσιαλιστικές χώρες. Αυτό
είναι το πρώτο.

Το δεύτερο, εσείς ως ΠΑΣΟΚ, δεν αποφασίσατε και δεν ιδρύ-
σατε σε κάθε κεφαλοχώρι και ένα ΤΕΙ, σε κάθε πρωτεύουσα
νοµού µία πανεπιστηµιακή σχολή; Εσείς δεν είστε υπεύθυνοι για
τη συνεχή υποβάθµιση των πανεπιστηµίων και µε αυτήν τη διάρ-
θρωση; 

Εσείς δεν είστε που καλλιεργήσατε την εντύπωση ότι η ανά-
πτυξη στην επαρχία θα στηριχθεί µε την ενοικίαση δωµατίων, µε
τη δουλειά στα εστιατόρια και τα µπαρ, όπως έγινε και στη δε-
καετία του ’50 που ήθελαν να στηρίξουν την οικονοµική δραστη-
ριότητα της επαρχίας µε την ύπαρξη µεγάλων στρατιωτικών
µονάδων; 

Οι δικές σας δυνάµεις στους καθηγητές και τους φοιτητές δεν
είναι αντίστοιχες µε τις δυνάµεις στους καθηγητές και στους φοι-
τητές της Νέας Δηµοκρατίας και της ΔΑΠ που συναλλάσσονται
στα θέµατα, ακόµα και στα µαθήµατα; Είναι κανείς που δεν το
γνωρίζει αυτό; Τελικά, ο Πρωθυπουργός πού νοµίζει ότι απευθύ-
νεται; Θεωρείτε ότι ο κόσµος δεν έχει µνήµη; 

Το τρίτο που ήθελα να σηµειώσω είναι κάτι που είπαµε και το
πρωί αναλυτικά. Με το σηµερινό νοµοσχέδιο κάνετε ένα τεράστιο
βήµα όχι µπροστά, αλλά προς τα πίσω. Είναι αλήθεια ότι ο νόµος
σας δεν υπαγορεύεται από καµµία τρόικα. Είναι το δικό σας πρό-
γραµµα, η δική σας πολιτική. Είναι η επιδίωξή σας να κυριαρχή-
σει απόλυτα η αστική ιδεολογία, η κυβερνητική πολιτική, η
πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης των µονοπωλίων, να µην µπο-
ρεί να εκφράζεται η µαρξιστική-λενινιστική αντίληψη, η άποψη
του ΚΚΕ στα πανεπιστήµια. Είναι αυτός ο νόµος σας και έχει την
επιδίωξη να ολοκληρώσετε την ιδιωτικοποίηση, εµπορευµατο-
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ποίηση της παιδείας, της µάθησης, της γνώσης. 
Καταργείτε το άσυλο και έχετε τη στήριξη της Νέας Δηµοκρα-

τίας και του ΛΑΟΣ για την κατάργηση αυτή. Μα, φυσικά δεν το
χρειαστήκατε ποτέ το άσυλο, γιατί η κυριαρχία της αστικής ιδε-
ολογίας περνούσε και περνάει µέσα από τα προγράµµατα, από
τα µαθήµατα, από τους καθηγητές, από το κράτος, παντού. 

Να είστε, όµως, σίγουροι, ότι παρ’ όλα τα µέτρα, παρά την
όποια κοινοβουλευτική πλειοψηφία, το εργατικό λαϊκό κίνηµα, το
κίνηµα της νεολαίας, το ταξικό συνδικαλιστικό κίνηµα, θα βάλει
φραγµό, θα αποτρέψει αυτήν ακριβώς τη λειτουργία που θέλετε
να εφαρµόσετε, το να κυριαρχήσει απόλυτη σιωπή. Σιωπή δεν
θα υπάρξει, όπως δεν υπήρχε και τότε –σας το είπα και το πρωί-
τότε που ο λαός ήταν αλυσοδεµένος!

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδος κ. Σπυρίδωνα Χαλβατζή. 

Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Λαϊκού Ορ-
θόδοξου Συναγερµού κ. Αστέριος Ροντούλης. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΙΩΑΝΝΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, είναι δυνατόν να µι-
λούν οι Αρχηγοί των κοµµάτων και µετά οι Κοινοβουλευτικοί Εκ-
πρόσωποι; Έχουµε και δουλειές να κάνουµε και καθυστερεί ο
κατάλογος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Βάσει του Κανονι-
σµού τον έχουν το λόγο. 

Ορίστε, κύριε Ροντούλη, έχετε το λόγο. 
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Αγαπητοί συνάδελφοι, εκτιµώ απε-

ριόριστα τον κ. Ιωαννίδη και δεν ήθελα να τον διακόψω, γιατί τον
συµπαθώ ιδιαιτέρως. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΙΩΑΝΝΙΔΗΣ: Μα καθυστερεί ο κατάλογος. 
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Νοµίζω ότι αν δεν είχατε διακόψει,

θα είχα ήδ τελειώσει.  
Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ, µηδενίστε το χρόνο µου. 
Αγαπητοί συνάδελφοι, ακούσαµε πριν από λίγο τον Πρόεδρο

του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού να δαπανά άνω του 50% του
χρόνου της οµιλίας του στην κατάργηση του περιλάλητου πανε-
πιστηµιακού ασύλου. Πρόκειται για µια πραγµατική τοµή. Δεν θα
αναµασήσω τα λόγια του Προέδρου του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-
ναγερµού. Θα καταθέσω µόνο ένα χαρακτηριστικό παράδειγµα
στην Αίθουσα, για να δούµε και να αντιληφθούµε όλοι τη σοβα-
ρότητα του ζητήµατος αυτού και το ορθό της καταργήσεως του
πανεπιστηµιακού ασύλου. 

Εν έτει 2005, αγαπητοί συνάδελφοι, το Οικονοµικό Πανεπιστή-
µιο Αθηνών διοργάνωσε την «Ηµέρα της Καριέρας», δηλαδή µια
ηµέρα στην οποία στο πανεπιστήµιο θα γινόταν µια συγκέντρωση
των καθηγητών, των φοιτητών και επιχειρηµατικών παραγόντων,
προκειµένου κάποιοι τελειόφοιτοι να βρουν δουλειά σε επιχειρή-
σεις. «Ηµέρα της Καριέρας», που θα µπορούσε να αποτελέσει
πιλότο, πρότυπο. Κι εµείς το προτείνουµε, κυρία Υφυπουργέ, για
όλα τα άλλα πανεπιστήµια. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή) 

Ξέρετε ποια ήταν η κατάληξη της πρωτοβουλίας αυτής; Ήταν
θλιβερή. Γιατί οµάδα εγκλείστων αναρχικών επιτέθηκε στους αν-
θρώπους αυτούς που ήταν συγκεντρωµένοι και αφού διαπληκτί-
στηκε µε καθηγητές, µε φοιτητές και µε επιχειρηµατικούς
παράγοντες που είχαν προσκληθεί να έρθουν στο πανεπιστήµιο,
δεν άφησαν να ολοκληρωθεί η συγκέντρωση αυτή και να παράγει
τα θετικά αποτελέσµατα που όλοι περίµεναν. 

Ερώτηµα: Από το ναυάγιο της συγκέντρωσης αυτής ποιος
έχασε; Δεν έχασαν οι φοιτητές, που θα µπορούσαν να βρουν την
επ’ αύριον ένα µέλλον επαγγελµατικό; Δεν έχασε σε αξιοπιστία
το ελληνικό πανεπιστήµιο; Προσεκλήθησαν οι άνθρωποι αυτοί.
Δεν έχασε στο σύνολό της η ελληνική κοινωνία; 

Επιβραβεύουµε, λοιπόν, εµείς εδώ στην Αίθουσα τέτοιου εί-
δους απαράδεκτες συµπεριφορές; Προφανώς και όχι, αγαπητοί
συνάδελφοι. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Νοµίζω ότι ήρθε η ώρα της αλήθειας. Πρέπει να πέσουν οι µά-
σκες και να λάµψει η θέση του κάθε κόµµατος αλλά και η ευθύνη

του Βουλευτού. Γι’ αυτό ο Λαϊκός Ορθόδοξος Συναγερµός θα
καταθέσει πρόταση ονοµαστικής ψηφοφορίας επί της αρχής του
νοµοσχεδίου, προκειµένου να δούµε ποιοι έχουν το σθένος να
στηρίξουν µια πράγµατι µεταρρυθµιστική πρωτοβουλία -µε όσες
αδυναµίες έχει, µε όσα µειονεκτήµατα έχει- αλλά που κινείται
προς την ορθή κατεύθυνση. 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υφυπουργέ, θέλω να ακούσετε δύο πράγµατα. Θα

ήθελα να παρίσταται στην Αίθουσα η αξιότιµη Υπουργός, είστε
εσείς στην Αίθουσα και µου κάνει το ίδιο, αλλά παρακαλώ πολύ
να τις τα µεταβιβάσετε αυτά που θα πω. 

Υπάρχουν αυτήν τη στιγµή -και έχω µπροστά µου- επτά χιλιά-
δες ωροµίσθιοι καθηγητές των δηµοσίων ΙΕΚ σε όλη τη χώρα και
οι άνθρωποι αυτοί, κυρία Υφυπουργέ, είναι απλήρωτοι για περί-
που δυόµιση χρόνια. Έλεος! Δεν µπορεί να αντέξει ένας άνθρω-
πος, κύριε Πρόεδρε, να εργάζεται επί δυόµισι χρόνια και να είναι
απλήρωτος. Και ξέρετε ποιο είναι το παράλογο; Ότι τους έχει
διαµηνυθεί από όλα τα συναρµόδια Υπουργεία ότι ένα κονδύλι
των 36.000.000 ευρώ έχει εγκριθεί από το Υπουργείο Οικονοµι-
κών από το Μάρτιο του 2011. 

Νοµίζω ότι εκφράζω ένα πάνδηµο αίτηµα –και επιτρέψτε µου
να πω όλων των παρατάξεων- γιατί αυτά τα πράγµατα δεν έχουν
κοµµατικό χρώµα, είναι δεδουλευµένα ανθρώπων, προκειµένου
οι άνθρωποι αυτοί να πάρουν τα χρήµατά τους. 

Το δεύτερο ζήτηµα εν τάχει, κύριε Πρόεδρε –και ευχαριστώ
για την ανοχή σας- είναι το εξής: Θα πρέπει να µας πείτε τι θα
συµβεί µε τα περίπου οκτακόσια νέα µέλη ΔΕΠ που έχουν περά-
σει όλες τις νόµιµες διαδικασίες, έχουν γίνει οι απαραίτητοι έλεγ-
χοι νοµιµότητας από τις πρυτανικές αρχές, αλλά εκκρεµεί ακόµη
η έκδοση του ΦΕΚ διορισµού τους. 

Καταλαβαίνετε ότι τα πανεπιστήµια δεν µπορεί να λειτουργή-
σουν, τους λείπει προσωπικό. Καταλαβαίνετε ότι οι άνθρωποι
αυτοί βρίσκονται σε οµηρία και αρκεί να σας πω ότι υπήρχε η δέ-
σµευση του πρώην Υφυπουργού κ. Πανάρετου ότι θα άρχιζε η
διαδικασία τοποθέτησής τους από το Δεκέµβριο του 2010 και θα
κατέληγε το καλοκαίρι του 2011. Υπάρχει ένα µεγάλο ζήτηµα σε
εκκρεµότητα και έχει να κάνει µε τη λειτουργικότητα των πανε-
πιστηµίων. Περιµένουµε επί αυτών των δύο ζητηµάτων ξεκάθα-
ρες απαντήσεις. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Ροντούλη. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΙΩΑΝΝΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, το ότι µίλησε έξτρα

λεπτά δεν µας πειράζει. Όµως, ο Κανονισµός είναι Κανονισµός.
Όταν µιλά ο Πρόεδρος του Κόµµατος, δεν µπορεί να µιλά µετά
και ο εκπρόσωπος! Δεν γίνεται! Δεν µπορεί αυτό να το εκµεταλ-
λευόµαστε. 

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, να ενηµερώσετε το
συνάδελφο ότι υπάρχει η δευτερολογία και η τριτολογία του Κοι-
νοβουλευτικού Εκπροσώπου. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΙΩΑΝΝΙΔΗΣ: Όµως, να σεβόµαστε και το Βου-
λευτή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Ιωαννίδη,
προβλέπεται από τον Κανονισµό...

ΙΩΑΝΝΗΣ ΙΩΑΝΝΙΔΗΣ: Άµα µιλήσει και ο κάθε Βουλευτής δε-
κατέσσερα λεπτά, δεν θα τελειώσουµε ποτέ!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Προβλέπεται από
τον Κανονισµό πρωτοµιλία δώδεκα λεπτά, δευτεροµιλία έξι
λεπτά και τριτοµιλία τρία λεπτά από τους Κοινοβουλευτικούς Εκ-
προσώπους. Αυτό το δικαίωµα εξήντλησαν οι Κοινοβουλευτικοί
Εκπρόσωποι. 

Το λόγο έχει ο προτελευταίος από τους Κοινοβουλευτικούς
Εκπρόσωπους, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Συνασπι-
σµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Θόδωρος Δρίτσας για τρία
λεπτά. Θα παρακαλέσω όλους να δείξουν σεβασµό στην τήρηση
του χρόνου. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Δεν είναι καθόλου τυχαίο, κύριε Πρόεδρε, κάτι που επισηµά-

ναµε όσοι µιλήσαµε µέχρι τώρα από την πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ, ότι
η Κυβέρνηση κάνει ένα άλµα εκδίκησης...

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Παρακαλώ πολύ
λίγο ησυχία στην Αίθουσα. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΙΩΑΝΝΙΔΗΣ: Τι ησυχία! Να τηρούµε τους κανονι-
σµούς για να κάνουµε ησυχία και όλα αυτά. Το έχουµε κάνει ρο-
ντέο εδώ πέρα! Όποιος θέλει µπορεί να µιλά! 

Με συγχωρείτε, κύριε Δρίτσα. Καµµία σχέση µε εσάς, δεν έχει
να κάνει µε εσάς. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Κύριε Ιωαννίδη, το καταλαβαίνω. Έχω
βρεθεί και εγώ στη θέση σας. Εγώ θα µπορούσα να παραχω-
ρήσω τη θέση µου και να µιλήσω µετά, αλλά, εν πάση περιπτώ-
σει, καταλαβαίνω ότι πρέπει να κλείσει ο κύκλος των
Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων. Θα είµαι σύντοµος, κύριε Ιωαν-
νίδη, και δεν θα περάσω τα τρία λεπτά. 

Πιστεύω ότι είναι πολύ εύστοχη, µετά την οµιλία του κυρίου
Πρωθυπουργού, η επιλογή του ΣΥΡΙΖΑ να θέσει θέµα συνταγµα-
τικής συµβατότητας αυτού του νοµοσχεδίου και να αναφερθεί,
όπως κάναµε στην αρχή αυτής της συνεδρίασης, στο άρθρο 16. 

Απεδείχθη –και το τόνισε πριν και ο Πρόεδρος της Κοινοβου-
λευτικής µας Οµάδας- ότι ο Πρωθυπουργός διακατέχεται από
το σύνδροµο της αποτυχίας να εξασφαλίσει και να υλοποιήσει
το όνειρό του να καταργήσει το άρθρο 16. Περί αυτού πρόκειται.
Και µαζί µε την ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας, µε πρωθυπουρ-
γική κατεύθυνση και προτροπή, οργανώνεται αυτό το ανοσιούρ-
γηµα που ανοίγει το δρόµο στην ιδιωτική ανώτατη εκπαίδευση,
που καταργεί το δηµόσιο πανεπιστήµιο και που κρατά ένα κέλυ-
φος γιατί δεν τολµά να υπερασπιστεί το νεοφιλελευθερισµό που
υπηρετεί αυτή η Κυβέρνηση, αυτό δηλαδή που την έκανε να συ-
µπεριφερθεί µε τους ανάλογους τρόπους απέναντι στους διε-
θνείς δανειστές, απέναντι στην πολιτική του µνηµονίου, απέναντι
στην τρόικα. Είναι εκεί που συναντήθηκε µε το Λαϊκό Ορθόδοξο
Συναγερµό στο µνηµόνιο, είναι εδώ που συναντιέται στα θέµατα
της παιδείας! 

Δεν είναι καθόλου τυχαίο αυτό. Είναι θλιβερό οι πολιτικές δυ-
νάµεις που έλειψαν από όλους τους δηµοκρατικούς αγώνες της
σύγχρονης Ελλάδας, να συναντιούνται µε το µεταλλαγµένο
ΠΑΣΟΚ που υποδύεται τον συνεχιστή  των κοινωνικών αγώνων
και των κοινωνικών κατακτήσεων της µεταπολιτευτικής περιό-
δου, που σήµερα το ίδιο τους καταγγέλλει. 

Αυτό που συνέβη στην ελληνική κοινωνία όλες αυτές τις δεκα-
ετίες, η δηµοκρατική άνθιση, σήµερα πρέπει να τεθεί σε αµφι-
σβήτηση και πρέπει τα χτυπηθεί και το άσυλο και όλα τα
δηµοκρατικά δικαιώµατα. Το απέδειξε περίτρανα η οµιλία του
Πρωθυπουργού.

Τίποτε άλλο δεν θέλω να πω, παρά µόνο να καταγγείλω αυτή
την οδυνηρή για την ελληνική κοινωνία αντιδηµοκρατική εκτροπή
της σηµερινής Κυβέρνησης.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡEΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ κ. Θεόδωρο Δρίτσα.
Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ κ.

Πέτρος Ευθυµίου.
ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, νοµίζω ότι ήταν ορατή

η πλήρης αµηχανία και της Δεξιάς και των κοµµάτων της Αριστε-
ράς. Η πλήρης αµηχανία ξεκίνησε από τον κ. Ταλιαδούρο, ο
οποίος συµφώνησε, όπως είπε, απολύτως µε τον Πρωθυπουργό,
για να διαφωνήσει µετά µε τον εαυτό του. Αυτό είναι εκπληκτικό
ως λογικό σχήµα, ως πολιτικό σχήµα να συµφωνείς απολύτως
και να υιοθετείς ένα ολόκληρο σκεπτικό και µετά να το ανατρέ-
πεις. Δείχνει ότι µάλλον υπάρχει ένα είδος πολιτικής αµηχανίας,
που στηρίζεται στο εντελώς κουραστικό παράδοξο της Νέας Δη-
µοκρατίας, να πιστεύει ότι είναι ένα κόµµα για το οποίο κάθε
φορά τα θέµατα παρθενογεννώνται ανάλογα µε τη θέση που βρί-
σκεται. Όταν βρίσκεται στην κυβέρνηση ξεχνά τι υποστήριζε ως
αντιπολίτευση και όταν έρχεται στην αντιπολίτευση ξεχνά τι διέ-
πραξε ως κυβέρνηση. Και ειδικότερα, δεν µπορεί να γελοιοποι-
ούµε τα θέµατα.

Μας είπε , για παράδειγµα, ο κ. Ταλιαδούρος ότι το ΠΑΣΟΚ
εναντιώθηκε στη δηµιουργία διεθνούς πανεπιστηµίου. Θέλω να
θυµίσω ότι το ΠΑΣΟΚ είπε το εξής: Βρήκε η Νέα Δηµοκρατία ένα
προεδρικό διάταγµα που επέτρεπε σε όλα τα πανεπιστήµια της
χώρας να κάνουν διεθνή τµήµατα και περιόρισε τη δυνατότητα

µόνο στο Διεθνές Πανεπιστήµιο Θεσσαλονίκης. Αυτό, το ονοµά-
ζει κανένας δυσµενή και αρνητική κριτική; Είναι ακριβώς η αντί-
ληψη που επανέρχεται τώρα στο ότι πρέπει να επιδιώξουµε όλα
τα πανεπιστήµια να έχουν διεθνή τµήµατα και όχι µόνο ένα. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Δεν είναι το ίδιο.
ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Είναι απόλυτα το ίδιο και ακόµα καλύ-

τερο. 
Θέλω να πω ένα τελευταίο, γιατί σέβοµαι απολύτως την ανά-

γκη η Βουλή να δίνει το χώρο έκφρασης στο Βουλευτή, όπως
σωστά είπε ο κ. Ιωαννίδης, και δεν θέλω να περάσω τα τρία
λεπτά. Θα πω κάτι πολύ συγκεκριµένα και οριστικά στους φίλους
της Αριστεράς.

Δεν µπορεί και σε καµµία περίπτωση δεν νοµιµοποιείται κανείς
να λέει ότι αυτή τη στιγµή πραγµατοποιείται µία αυταρχική
εκτροπή στα πανεπιστήµια µε βάση το άσυλο. Κύριε Δρίτσα, σας
ρωτάω, µια και εσείς πριν λίγο λέγατε ότι η έκφραση της δηµο-
κρατίας στο πανεπιστήµιο είναι οι εκλεγµένοι πρυτάνεις από το
σύνολο του πανεπιστηµιακού χώρου, εάν υπήρξε ποτέ δυνατό-
τητα πραγµατοποίησης συνόδου πρυτάνεων σε πανεπιστηµιακό
χώρο; 

Θα σας πω, λοιπόν, εγώ προσωπικά, ότι το 2003, στη Γεωπο-
νική Σχολή Αθηνών, οι είκοσι εκλεγµένοι πρυτάνεις, µε τον
Υπουργό Παιδείας µιας επίσης εκλεγµένης κυβέρνησης δεν µπο-
ρούσαν να συνεδριάσουν, διότι εκατό αυτοκλήτως αυτοχαρακτη-
ριζόµενοι «προστάτες της δηµοκρατικής νοµιµότητας» δεν
επέτρεπαν στους είκοσι εκλεγµένους πρυτάνεις και σε έναν
εκλεγµένο Υπουργό να συνεδριάσουν µέσα στο πανεπιστήµιο.
Αυτή είναι η έννοια του ασύλου; Αυτό είναι το άσυλο; Εάν, λοι-
πόν, αυτό θεωρείτε άσυλο, κάνετε βαρύτατο λάθος να ταυτίζε-
στε µε τον πιο άθλιο αυταρχισµό στο πανεπιστήµιο απέναντι σε
πραγµατικά δηµοκρατικά εκλεγµένες αρχές. 

Η προστασία του ασύλου είναι δεδοµένη ως άσυλο ανταλλα-
γής ιδεών και δηµοκρατίας µέσα στο πανεπιστήµιο. Αυταρχισµός
όµως από οποιονδήποτε στο πανεπιστήµιο δεν επιτρέπεται και
ιδίως να καλύπτεται από ένα κόµµα της Αριστεράς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Πέτρο Ευθυµίου, Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΠΑΣΟΚ.

Θα ήθελα να ενηµερώσουµε την Αίθουσα ότι η συνεδρίαση σή-
µερα θα τελειώσει στη 1.00’ τα ξηµερώµατα και θα ψηφιστεί το
νοµοσχέδιο επί της αρχής. Όσοι οµιλητές δεν προλάβουν να το-
ποθετηθούν, στην αυριανή συνεδρίαση, µετά τις αγορεύσεις των
εισηγητών και των ειδικών αγορητών στην κατ’ άρθρον συζή-
τηση, θα οµιλήσουν πρώτοι. 

Το λόγο έχει ο κ. Ιωάννης Ιωαννίδης, Βουλευτής της Νέας Δη-
µοκρατίας της Θεσσαλονίκης.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΙΩΑΝΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Για το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα, πρώτα απ’ όλα θέλω

να επισηµάνω ότι κατατέθηκε και στην επιτροπή, αλλά και στην
Ολοµέλεια, την πιο ακατάλληλη στιγµή µε τα πανεπιστήµια κλει-
στά και τους καθηγητές και φοιτητές απόντες. Εκτιµώ ότι η κυρία
Υπουργός θα µπορούσε να µην αγνοήσει τις σχετικές εκκλήσεις
και να δώσει περισσότερο χρόνο για µελέτη και ουσιαστική δια-
βούλευση µε την πανεπιστηµιακή κοινότητα.

Η τελική µορφή του νοµοσχεδίου έχει τεράστιες διαφορές από
αυτά που συζητούσαµε στην επιτροπή και εµείς ενηµερωθήκαµε
σήµερα. Αυτή είναι η πραγµατικότητα, παρ’ όλο που λέει ότι
έστειλε τα e-mails, τα οποία δεν ήρθαν την Παρασκευή και, επο-
µένως, ό,τι είχαµε να πούµε ήταν αυτά που είχαµε συζητήσει
στην επιτροπή. 

Περιλαµβάνονται σε αυτό διατάξεις, που είναι αντιγραφή µο-
ντέλων διεθνών ιδιωτικών ιδρυµάτων και είναι δύσκολα υλοποιή-
σιµες ή πραγµατικά ανεφάρµοστες, οι οποίες θα προκαλέσουν
µέγιστη αναστάτωση και παράλυση στα ανώτατα ιδρύµατα. 

Επειδή, όµως, από την πλευρά µας στη Νέα Δηµοκρατία πι-
στεύουµε στην ακοµµάτιστη παιδεία, θα τοποθετηθούµε υπεύ-
θυνα και εδώ στην Ολοµέλεια µε µοναδικό γνώµονα την ποιότητα
παροχής µόρφωσης στη νεολαία µας. 

Επειδή άκουσα και τον Πρωθυπουργό της χώρας να λέει ότι
το ΠΑΣΟΚ προχωράει και θα είχαµε κερδίσει χρήµατα αν τυχόν
είχαµε κάνει πανεπιστήµια, γιατί δεν έρχονται από το εξωτερικό
φοιτητές κ.λπ., αυτό που έχω να πω είναι να θυµηθεί ότι το

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Ε’ - 23 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ (ΑΠΟΓΕΥΜΑ) 2011                                                                15679



άρθρο 16, το οποίο είχε συµφωνήσει ότι θα το ψηφίσει, µόλις η
νεολαία του κόµµατος είπε ότι δεν συµφωνεί, οι πανεπιστηµιακοί
έφυγαν –αυτό είναι τροµερό- από µια συνταγµατική πλέον ανα-
θεώρηση και όχι από ένα νοµοσχέδιο, που, άλλωστε, έφυγαν από
όλα τα νοµοσχέδια στα πεντέµισι χρόνια της Νέας Δηµοκρατίας
και όχι δεν συναίνεσαν, αλλά δεν συζητούσαν καν και αποχωρού-
σαν από την Αίθουσα.

Όλες αυτές, λοιπόν, οι αλλαγές περιλαµβάνουν διατάξεις που
ακροβατούν συνταγµατικά και καταστρατηγούν τη διοικητική αυ-
τοτέλεια και αυτονοµία µε τελική κατάληξη την εµπλοκή στη λει-
τουργία των πανεπιστηµίων. 

Είπε ο Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού για το
άσυλο κ.λπ. Αυτά δεν τα χαρίζουµε σε κανέναν. Αυτές είναι οι
θέσεις της Νέας Δηµοκρατίας  και η πρώτη, η οποία κατάφερε
και πήγε κόντρα σε όλο αυτό το «ποτάµι», ήταν η Μαριέττα Γιαν-
νάκου και -αν θυµάστε- κάθε µέρα στο νοµοσχέδιο καιγόταν η
Αθήνα. 

Το ΠΑΣΟΚ αντιδρούσε σε όλα αυτά τα οποία έφερνε η Νέα
Δηµοκρατία που ήταν υπέρ των πανεπιστηµίων. Εµείς είµαστε
υπέρ των αλλαγών σε ό,τι δεν είναι καλό και γι’ αυτό το λόγο θέ-
λουµε να προχωρήσουµε, τα παιδιά µας να έχουν καλύτερη παι-
δεία, οι πανεπιστηµιακοί να λειτουργούν αξιοκρατικά και όχι µε
οτιδήποτε άλλα τεχνάσµατα. Όµως, όταν µιλάει για αξιολόγηση
αυτήν τη στιγµή, ας µην ξεχάσουµε, λοιπόν, ότι όταν είπαµε για
την εξωτερική και εσωτερική αξιολόγηση στο «νόµο-πλαίσιο»,
τότε αποχώρησε το ΠΑΣΟΚ πάλι και δεν τον ψήφισε. Εποµένως
πρέπει να θυµόµαστε γιατί εδώ ζούµε όλοι.

Όσον αφορά αυτό το οποίο είπε ο κ. Ευθυµίου ως Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος -που τον εκτιµώ απεριόριστα και πέρασε
από το Υπουργείο Παιδείας- ότι η Νέα Δηµοκρατία λειτουργεί
ανάλογα µε το αν τυχόν είµαστε κυβέρνηση ή αντιπολίτευση, η
Νέα Δηµοκρατία λειτουργεί για το καλό του τόπου και γι’ αυτόν
το λόγο ποτέ δεν προσπαθεί να κερδίσει από την αντιπολίτευση. 

Έχουµε ψηφίσει –και µας λένε πολλοί ότι είναι ντροπή να το
λέµε- τα µισά νοµοσχέδια που έχει φέρει το ΠΑΣΟΚ, γιατί η χώρα
είναι σε κίνδυνο. 

Εγώ θα βγω τώρα στην τηλεόραση µε τον κ. Γερουλάνο και
έχω εντολή σε οτιδήποτε είναι καλό για τον αθλητισµό να συµ-
φωνήσουµε και να έχουµε και εµείς το κοµµατικό κόστος, όχι να
το έχει µόνο το ΠΑΣΟΚ, αλλά να το έχουµε όλοι. Γιατί; Γιατί πρέ-
πει να πολεµήσουµε αυτούς που είναι εχθροί του αθλητισµού.
Το ίδιο ισχύει -και είναι πιο βασικό- για την παιδεία. 

Εποµένως, στο ότι ήταν «επτά-επτά και ένας» και τώρα είναι
«οκτώ-έξι και ένας» υπάρχει ένα θετικό, ότι οι πανεπιστηµιακοί
θα είναι περισσότεροι. Παραµένει, όµως, το ότι τα εξω-πανεπι-
στηµιακά µέλη επιτρέπεται να µην είναι σχετικά µε την εκπαί-
δευση και τη µόρφωση και κυρίως η πρόβλεψη ότι από αυτούς
θα µπορεί να προέρχεται ο πρόεδρος του συµβουλίου µε σηµα-
ντικές αρµοδιότητες. 

Αρνητικό σηµείο είναι, επίσης, ότι το συµβούλιο δεν θα ελέγχε-
ται από τη σύγκλητο και δεν θα λογοδοτεί σε αυτή, ενώ θετικό
είναι η συνεχόµενη θητεία των µελών που περιορίστηκε στα οκτώ
χρόνια κατά ανώτατο. Υπάρχει, όµως και στα οκτώ χρόνια αυτά
το γεγονός ότι το συµβούλιο έχει ρυθµιστικές αρµοδιότητες επί
των πάντων και αυτό δηµιουργεί τον κίνδυνο εµφάνισης αδιαφά-
νειας και αυταρχικότητας. Πρόκειται δηλαδή για ξεκάθαρη κατάρ-
γηση των αιρετών οργάνων και υποβάθµιση της εκπροσώπησης
της πανεπιστηµιακής κοινότητας.

Επιπρόσθετα, το νοµοσχέδιο καθιστά τη διοίκηση των πανεπι-
στηµίων αναποτελεσµατική, δεδοµένου ότι θα υπάρχει και πρό-
εδρος του συµβουλίου και πρύτανης. Υποβαθµίζεται αισθητά ο
ρόλος του πρύτανη, δεδοµένου ότι ως µη µέλος του συµβουλίου
διοίκησης δεν διαθέτει δικαίωµα ψήφου. 

Για το θέµα της οντότητας της σχολής προβλέπεται ένα τερά-
στιο γραφειοκρατικό σχήµα, τρεις παράλληλες ξεχωριστές σχο-
λές για κάθε εξειδίκευση, σχολή προπτυχιακή, µεταπτυχιακή. Η
πρώτη αναφέρεται στο άρθρο 9. Στο άρθρο 11 αναφέρεται η µε-
ταπτυχιακή. Και στο άρθρο 12 αναφέρεται η Σχολή Διά Βίου Μά-
θησης και η Εξ Αποστάσεως Εκπαίδευση. 

Σηµειώνω, επίσης, ότι είναι αρνητικό το ότι ο κοσµήτορας της
κάθε σχολής δεν θα εκλέγεται από εκπροσώπους των επιµέρους

τµηµάτων, αλλά από το δεκαπενταµελές συµβούλιο διοίκησης. 
Για τους καθηγητές έρχεται ένας θεσµός συµβασιούχου-επι-

στήµονα, θεσµός «STAGE», που το σίγουρο είναι ότι θα παρα-
µείνει ανενεργός, διότι δεν υπάρχει σοβαρός επιστήµονας από
σοβαρό πανεπιστήµιο που να δεχθεί να εργαστεί µε καθεστώς
πλήρους απασχόλησης για ένα έως τρία µόλις χρόνια. 

Μειώνονται οι βαθµίδες των διδασκόντων –τα είπαµε και στην
επιτροπή- καταργείται ο λέκτορας. 

Το πρόβληµα το οποίο ανακύπτει από τις τριετείς πανεπιστη-
µιακές σπουδές είναι µεγάλο, γιατί όλη η Ευρώπη στρέφεται στο
θεσµό των τετραετών σπουδών. Είναι λάθος αυτά που δεν κά-
ναµε όταν έπρεπε να τα κάνουµε να τα κάνουµε έστω και καθυ-
στερηµένα πλέον, αυτά που έχουν ξεπεράσει άλλοι. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Επειδή διαµαρτυρήθηκα προηγουµένως, τελειώνω. 
Χρειαζόµαστε, λοιπόν, καλά καταρτισµένα στελέχη και εξειδι-

κευµένα, καλούς επιστήµονες δηλαδή. Αυτή η ανάγκη δεν καλύ-
πτεται σίγουρα από τη συρρίκνωση του χρόνου σπουδών και από
τον ακρωτηριασµό των γνώσεων για λόγους οικονοµίας. 

Αυτό το οποίο είναι σοβαρό είναι ότι ο πρύτανης και ο κοσµή-
τορας θα πρέπει να εκλέγονται µε διάφορους τρόπους, όχι από
το συµβούλιο αυτό στο οποίο υπάρχουν εξωπανεπιστηµιακοί,
αλλά από τους πανεπιστηµιακούς αξιοκρατικά. Όπως λέει η
κυρία Υπουργός, πρέπει να διαλέξουν πέντε, τρεις κ.λπ. και να
ψηφίσουν ποιον από αυτούς θέλουν, ώστε να µείνει το αυτοδιοί-
κητο και να µην µπούµε σε τεράστιες διαδικασίες, αν τυχόν βγά-
λουν αντισυνταγµατικό το νοµοσχέδιο. 

Θα είµαστε, λοιπόν, µαζί σας και µεταφέρετε και στην κυρία
Υπουργό που αυτήν τη στιγµή απουσιάζει ότι αυτό είναι το ζη-
τούµενο. Από εκεί και πέρα, όλοι µαζί θα προχωρήσουµε, γιατί
είναι καλύτερα να έχουµε πάρει κάτι πίσω και να είναι υλοποιή-
σιµο το νοµοσχέδιο, δηλαδή να µπορεί να εφαρµοστεί και όχι να
το περάσουµε και να είναι ανεφάρµοστο. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Ιωάννη Ιωαννίδη, Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης της Νέας Δηµο-
κρατίας. 

Το λόγο έχει ο κ. Μιχαήλ Κριτσωτάκης, Βουλευτής Ηρακλείου
του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς. 

Ορίστε, κύριε Κριτσωτάκη, έχετε το λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπαίνω στον πειρα-

σµό να απαντήσω σε ένα ερώτηµα που έθεσε Πρόεδρος κόµµα-
τος και είπε «Τι είναι χειρότερο; Να είσαι µνηµονιακός ή να είσαι
µνηµειώδης βλάκας;». Η απάντηση είναι απλή. Να είσαι και τα
δύο. 

Κάποιος Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος είπε «αν γινόταν η εκ-
δήλωση των αποφοίτων στο πανεπιστήµιο, θα έβρισκαν δου-
λειά». Σιγά! Να κάνουµε τώρα, λοιπόν, εκδηλώσεις, να βρουν
όλοι δουλειά, να τελειώνουµε!

Μην πάµε, λοιπόν, να εντυπωσιάσουµε ούτε να βάψουµε αυγά
µε κάτι που λέει ο ελληνικός λαός! Θα σας έλεγα ότι άλλη µία
µεταρρύθµιση είναι περίπου όπως οι παρελάσεις. Έρχονται στην
ώρα τους και όλοι ξέρουν τι θα γίνει. Όλοι οι Υπουργοί κάνουν
και µία παρέλαση. Όπως έλεγε και κάποιος άλλος οµιλητής,
«κάθε χωριό και στάδιο, κάθε πόλη και ένα τµήµα», κ.λπ..

Το θέµα είναι το εξής: Αλλαγές και βελτιώσεις µπορούν να γί-
νουν σ’ αυτό το νοµοσχέδιο; Εγώ θα έλεγα ότι ενώ δεν βελτιώ-
νεται, ορισµένες αλλαγές πρέπει να γίνουν και θα πω µετά
κάποιες απ’ αυτές.

Είναι Αύγουστος, λοιπόν, και όλα τα βαριά νοµοσχέδια για την
παιδεία έρχονται Αύγουστο και αυτό κάτι υποδηλώνει. Θέλουν
να γίνουν κάτω από το τραπέζι, κάτω από την κάψα του Αυγού-
στου και µακριά από ό,τι δηµοκρατικό και ό,τι µπορεί να φέρει
διάλογο, ό,τι µπορεί να φέρει η παρουσία και του ενός και του
άλλου, µε την ισότητα των όπλων.

Άρα αυτό αµέσως δείχνει τις προθέσεις. Κάποιοι φοβούνται
τις αντιδράσεις, γιατί ξέρουν ότι δεν µπορούν να πείσουν. Είναι
επικίνδυνο ότι για τη νεοφιλελεύθερη και δογµατική σκέψη της
Κυβέρνησης αποτελεί συντεχνία κάθε κλάδος εργαζοµένων και
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κάθε φωνή πνευµατικού ανθρώπου που αντιστέκεται στην ισο-
πέδωση µίας ολόκληρης κοινωνίας και ενός εκπαιδευτικού συ-
στήµατος που έχει χίλια προβλήµατα. Όµως, αυτό δεν είναι λύση
προς το καλύτερο, είναι προς το χειρότερο. Μπορεί, βέβαια, να
συγκαταλέγει στις συντεχνίες τους πάνω από εννιακόσιους –
ίσως σήµερα είναι πάνω από χίλιοι- πανεπιστηµιακούς. Ανέφερε
και ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ τον
Τσόµσκι, τον Ζίζεκ και άλλους.

Για µας, το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παιδείας για την τρι-
τοβάθµια εκπαίδευση θα είναι η χαριστική βολή στη δηµόσια και
δωρεάν τριτοβάθµια εκπαίδευση που δεν είναι καλή, αλλά δεν
θέλει χειροτέρευση. Με το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο επί της ου-
σίας θεσµοθετείται ένα κατ’ επίφαση πανεπιστήµιο που δεν θα
είναι πλέον ούτε δωρεάν ούτε δηµόσιο ούτε πανεπιστήµιο. 

Κάνετε χάρη, δήθεν, στους σπουδαστές των ΙΕΚ και τους δί-
νετε µία διέξοδο για τα πανεπιστήµια, αλλά εγώ έχω στα χέρια
µου µία επιστολή, µε την οποία ζητούν να διαβαστεί αυτό το χρό-
νιο πρόβληµά τους στους Βουλευτές του Κοινοβουλίου. Λένε «εί-
µαστε επτά χιλιάδες ωροµίσθιοι καθηγητές των δηµόσιων ΙΕΚ σε
όλη τη χώρα…» και αναφέρονται στις οικογένειές τους, κ.λπ..
Είναι αγανακτισµένοι, γιατί µένουν απλήρωτοι για τριάντα δύο
µήνες έως σήµερα. 

Κάντε αυτά και µην κάνετε αυτά που λέτε, τα πολλά και τα µε-
γάλα που δεν θα έχουν αποτελέσµατα!

Θα σας πω ακόµα ότι κοκοροµαχείτε µε τη Νέα Δηµοκρατία,
όχι γιατί διαφωνείτε –κάτι που θα δικαιολογούσα- αλλά γιατί συµ-
φωνείτε σε µία αντιλαϊκή, αντικοινωνική και αντιεκπαιδευτική πο-
λιτική. Ενώ συµφωνείτε, πρέπει και να µαλώσετε. Πρέπει να πείτε
τι δεν έκανε ο ένας και τι δεν έκανε ο άλλος. Φαίνεται ότι όταν
και οι δύο είστε αντιπολίτευση, είστε καλύτεροι. Να µείνετε εκεί!

Αν σας έλεγε κάποιος αυτά που διηγήθηκε ο Πρωθυπουργός,
όταν αυτά συνετελούντο, θα τον κατακεραυνώνατε, ακριβώς
όπως κατακεραυνώνει σήµερα η ηγεσία της Κυβέρνησης και του
Υπουργείου όσους αρθρώνουν ένα διαφορετικό κριτικό λόγο,
είτε είναι κόµµατα είτε είναι η πανεπιστηµιακή κοινότητα ή οποι-
οσδήποτε, εν πάση περιπτώσει. Όλοι είναι συντεχνίες όταν είναι
αντίθετοι σε σας και όταν είναι αντίθετοι στη νεοφιλελεύθερή
σας αντίληψη, κυρία Υπουργέ.

Καταγγέλλετε τους πάντες –ακόµα και τον εαυτό σας κατήγ-
γειλε ο Πρωθυπουργός- γι’ αυτά που έχετε κάνει στο παρελθόν
και κάνετε τα ίδια στο παρόν καταστρέφοντας το µέλλον του
τόπου, για να κάνετε ξανά ανέξοδη και ψεύτικη κριτική αργό-
τερα. Το λογαριασµό, όµως, τον πληρώνει ο λαός και η νεολαία.
Δεν τον πληρώνει ούτε το ΠΑΣΟΚ ούτε η Νέα Δηµοκρατία, αλλά
δυστυχώς τον πληρώνει το πολιτικό σύστηµα. Βέβαια, δεν φταίτε
εσείς, όταν εξάλλου το πρόβληµα στην Ελλάδα –το είπε και ο κύ-
ριος Πρωθυπουργός- είναι ότι έχουµε σοβιετικού τύπου δηµο-
κρατία. Μάλλον, νοµίζω ότι θα φταίει το κακό µας το ριζικό!

Θα πω τώρα κάτι άλλο. Υπάρχει µία ανακοίνωση από έναν Ευ-
ρωβουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ που λέει ότι η Κοµισιόν του απάντησε
και του είπε ότι οι χαµηλοί µισθοί των εκπαιδευτικών, η κοινωνική
ανισότητα και η κακή ποιότητα των εκπαιδευτικών συστηµάτων
φουντώνουν την παραπαιδεία σ’ όλη την Ευρώπη. Αυτήν την
απάντηση θα την καταθέσω στα Πρακτικά, γιατί δεν την λέει ένα
κόµµα της Αριστεράς ή κάποιος άλλος, αλλά τη λέει η Κοµισιόν
και νοµίζω ότι είναι σηµαντικό, γιατί ο Νίκος Χουντής στην ερώ-
τηση µε την οποία ζήτησε να πληροφορηθεί τα αποτελέσµατα
της έρευνας του δικτύου NESSE για την παραπαιδεία στην
Ευρώπη, πήρε την απάντηση ότι κάθε χρόνο τα ευρωπαϊκά
νοικοκυριά δαπανούν δισεκατοµµύρια ευρώ για ιδιωτική
φροντιστηριακή βοήθεια που καλύπτει τις τρεις βαθµίδες της
εκπαίδευσης!

Σας θυµίζει κάτι στην Ελλάδα; Φαίνεται πως και η Ευρώπη
γίνεται Ελλάδα σιγά-σιγά και φταίει µία νεοφιλελεύθερη
αντίληψη. Δείτε το φαινόµενο που βρίσκεται σε φάση έκρηξης!
Είναι σαφές ότι η εµπορευµατοποίηση της εκπαίδευσης
αυξάνεται! Καλούσε, µάλιστα, την Κοµισιόν να παραθέσει τα
στοιχεία που διαθέτει για την ανάπτυξη της παραπαιδείας στις
χώρες της Ευρώπης που είναι µέλη της και να λάβει µέτρα για
τον περιορισµό της εµπορευµατοποίησης της εκπαίδευσης.

Αυτό το νοµοσχέδιο που κάνετε σ’ αυτή την βαριά διαπίστωση

που την κάνει η Κοµισιόν έχει να πει τίποτε ή µήπως αυτά είναι
σ’ αυτά που δεν βλέπετε, κυρία Υπουργέ;

Επίσης, θα έλεγα ότι πέρα από το ότι νοµοθετείτε κρυφά – και
κρυφά εννοώ από την Κοινότητα, όταν λείπει η Κοινότητα- αρχίζει
η νέα σχολική χρονιά και τώρα που µιλάµε ακόµα δεν έχουν τυ-
πωθεί τα σχολικά βιβλία. Εσείς κάνετε λόγο για παράδοση βι-
βλίων µόνο στα βασικά µαθήµατα και το συµπέρασµα είναι ένα:
Φέτος τα παιδιά δεν θα έχουν καν τα απαιτούµενα βιβλία για τα
µαθήµατά τους στις τάξεις και εσείς µεθοδικά ετοιµάζετε τάξεις
είκοσι πέντε ατόµων στην πρωτοβάθµια και των είκοσι οχτώ-τριά-
ντα µαθητών στη δευτεροβάθµια. 

Αυτές θα είναι οι τάξεις του νέου σχολείου και το «ζήτω ο µα-
θητής, πάνω ο µαθητής κ.λπ.» που λέγατε; Θα σας πω ότι η ίδια
η κυρία Υπουργός ψυχρά µας ενηµέρωσε ότι φέτος θα διορι-
στούν µόλις εξακόσιοι µόνιµοι εκπαιδευτικοί στην πρωτοβάθµια
και δευτεροβάθµια εκπαίδευση και ότι ισχύει ο κανόνας του ένα
προς δέκα που θέλει η τρόικα. Θα πω ακόµα ότι οι εξακόσιοι διο-
ρισµοί των εκπαιδευτικών θα γίνουν την ώρα που ο αριθµός
αυτών που προβλέπεται να συνταξιοδοτηθούν θα ξεπεράσει
τους δύο χιλιάδες οκτακόσιους το 2011.

Θα σας πω ότι στο Ηράκλειο τα κενά στην πρωτοβάθµια φθά-
νουν τα τριακόσια είκοσι και δεν θα καλυφθούν φυσικά. Πόσες
διδακτικές ώρες θα χαθούν και τι θα πείτε για τις ώρες που θα
χαθούν από τις απεργίες ενώ τα άλλα δεν σας ενδιαφέρουν;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα έλεγα ακόµα ότι υπάρχουν αρκετά πράγµατα που θα µπο-
ρούσε κανείς να πει, αλλά έχω στα χέρια µου δύο πράγµατα που
θα καταθέσω.

Το πρώτο είναι ότι κάνετε µία αλλαγή προς το χειρότερο στην
παράγραφο 2 του άρθρου 77 για τα µέλη ΔΕΠ και πετάτε έξω
τους ήδη εκλεγµένους γιατί δεν δηµοσιεύθηκαν. Έχουν τα
πάντα, αλλά δεν έχουν τη δηµοσίευση. Κι επειδή δεν πρόλαβαν,
γιατί τους προλάβατε εσείς µε το νοµοσχέδιο, τους πετάτε απ’
έξω.

Ένα δεύτερο είναι ότι έχω στα χέρια µου την τροπολογία των
ανθρώπων που είναι σήµερα στα πανεπιστήµια, στο εργαστη-
ριακό προσωπικό των ΑΕΙ και των ΤΕΙ, το ειδικό τεχνικό προσω-
πικό, που είναι εκπρόθεσµο, γιατί προλάβατε να κάνετε γρήγορα
τις διαδικασίες -εγώ θα έλεγα κακώς- και είναι και αυτή µία εκ-
πρόθεσµη. Κάντε κάτι σε αυτό τουλάχιστον.

Τέλος, σας καταθέτω µία ολόκληρη σειρά από την πλευρά των
Προέδρων των ΤΕΙ όλης της χώρας µε επιστολές, µε θέσεις και
παρατηρήσεις για συγκεκριµένες αλλαγές τις οποίες δεν τις
έχετε λάβει υπ’ όψιν γιατί δεν είναι µόνο οι πρυτάνεις που είναι
οµόθυµοι εναντίον σας, αλλά εναντίον του νοµοσχεδίου αυτού
και αυτής της λογικής είναι και οι Πρόεδροι των ΤΕΙ όλης της
χώρας.

Ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε και για την ανοχή σας. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μιχαήλ Κριτσωτάκης κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Μιχαήλ Κριτσωτάκη, Βουλευτή Ηρακλείου του Συνασπισµού
Ριζοσπαστικής Αριστεράς. 

Θα κάνω µία ανακοίνωση προς το Σώµα πριν προχωρήσουµε. 
Μετά την κατάθεση ονοµαστικής ψηφοφορίας επί της αρχής

του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού σήµερα θα ολοκληρωθεί η
συζήτηση επί της αρχής µε όσους οµιλητές προλάβουν µέχρι τη
1.00 η ώρα. Δεν θα γίνει ψηφοφορία. Αύριο θα συνεχίσουµε µε
την κατ’ άρθρο συζήτηση και µε τους υπόλοιπους οµιλητές και
στις 13.00’ η ώρα θα διεξαχθεί η ονοµαστική ψηφοφορία. 

ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕΜΠΕΡΓΚ: Οι υπόλοιποι επί της
αρχής πότε θα µιλήσουν;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Θα µιλήσουν προ-
φανώς όλοι επί του καταλόγου. Σήµερα θα φθάσουµε µέχρι τη
1.00’ η ώρα και θα συνεχίσουµε αύριο µε τη διαδικασία που γνω-
ρίζουµε και στις 13.00’ η ώρα θα γίνει ονοµαστική ψηφοφορία. 

Το λόγο έχει τώρα ο κ. Ζήσης Τζηκαλάγιας, Βουλευτής Καστο-
ριάς της Νέας Δηµοκρατίας, για επτά λεπτά. 
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ΖΗΣΗΣ ΤΖΗΚΑΛΑΓΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, στο πολύ ενδιαφέρον νοµοσχέδιο για την ανώτατη εκ-
παίδευση που συζητούµε σήµερα είχα την εντύπωση από τις
πρωινές ώρες που βρισκόµουν στην Αίθουσα ότι είχε κάνει µία
µεγάλη κοιλιά το πολιτικό επίπεδο της Αίθουσας.

Ευτυχώς ανέβηκε το θερµόµετρο µετά τον πολιτικό λόγο που
άρθρωσαν οι οµιλητές µας, κ. Παυλόπουλος, κ. Λυκουρέντζος,
ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος από την απάντηση που
έδωσε η Υπουργός Παιδείας, αν θέλετε και από την οµιλία του
Πρωθυπουργού. 

Ειπώθηκαν πολλά πράγµατα για το αν τα ανώτατα εκπαιδευ-
τικά ιδρύµατα είναι σωµατειακού ή ιδρυµατικού χαρακτήρα. 

Αυτό που δεν µπορεί να αµφισβητηθεί και προκύπτει ξεκάθαρα
από την όλη συζήτηση είναι ότι η µεγαλύτερη κατάκτηση της
χώρας είναι το Σύνταγµα του 1975, που µπορεί να έχει υποστεί
µέχρι τώρα τρεις αναθεωρήσεις, αλλά ουσιαστικά αυτό αποτελεί
τον Καταστατικό Χάρτη της χώρας, αυτό αποτελεί το ανώτερο
θέσφατο, το οποίο είµαστε υποχρεωµένοι όλοι να πιστεύουµε
και να υπερασπιζόµαστε, παρά του ότι θεωρώ ότι η Υπουργός
Παιδείας διέπραξε ένα ατόπηµα όταν απαντώντας στους προλα-
λήσαντες Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας είπε ότι η δηµοκρα-
τία στην εκπαίδευση ήρθε το 1982. Ευτυχώς δεν ξεπέρασε το Β’
Αντιπρόεδρο της Κυβέρνησης, όταν πριν από λίγο καιρό είχε πει
σε αυτήν εδώ την Αίθουσα ότι η πολιτική δηµοκρατία αποκατα-
στάθηκε στην Ελλάδα το 1981 και όχι το 1974.

Ουσιαστικά, λοιπόν, η σηµερινή συζήτηση αποτελεί και έναν
απολογισµό της τριακονταετίας µετά την ψήφιση του νόµου -
πλαισίου του 1268/1982, που τότε θυµόµαστε, όσοι θυµόµαστε
–εγώ συµµετείχα στη διοίκηση της σχολής µου τότε σαν εκπρό-
σωπος των φοιτητών το 1982- ότι είχε έρθει σαν µια µεγάλη και-
νοτοµία, µια µεγάλη επανάσταση, µια µεγάλη µεταρρύθµιση για
την κατάργηση της αυθαιρεσίας της καθηγητικής έδρας. 

Ας κάνουµε σήµερα έναν απολογισµό τριάντα χρόνια µετά. Εί-
µαστε ευχαριστηµένοι από αυτό που έγινε; Τότε ίσως, υπήρχε ο
καθηγητής αυθεντία. Νοµίζω ότι µέχρι τότε υπήρχαν πολλοί ικα-
νοί και άριστοι, οι οποίοι µπορούσαν να πάρουν θέση στο πανε-
πιστήµιο, να συµµετέχουν στο επιστηµονικό και ερευνητικό
γίγνεσθαι της χώρας. Σήµερα, τριάντα χρόνια µετά, είµαστε ικα-
νοποιηµένοι; Μήπως υπάρχουν συντεχνίες; Μήπως υπάρχει οι-
κογενειοκρατία σε πολλά επίπεδα τέτοια που αν περισσέψουν
θέσεις από γιούς, κόρες, ανιψιούς, παρατρεχάµενους, τότε ίσως
κάποιος που διακρίνεται στην αριστεία να µπορέσει να πάρει
θέση στο πανεπιστήµιο;

Ο νόµος -πλαίσιο τότε είναι η αιτία θεωρώ της µείωσης του
επιπέδου σπουδών που έγινε τα τελευταία τριάντα χρόνια. Έχω
πει πολλές φορές, το ξαναλέω και σήµερα, ότι θεωρώ πως φυ-
σικά και έκαναν διάφορα καλά οι κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ, αλλά
το µεγαλύτερο κακό που έκανε στη χώρα το ΠΑΣΟΚ τα τελευταία
τριάντα χρόνια -που έχει κυβερνήσει τα περισσότερα- είναι στο
θέµα της παιδείας, που µια µεγάλη µερίδα των αποφοίτων και
των λυκείων και αν θέλετε και των πανεπιστηµίων είναι ηµιµαθείς
ή ανελλήνιστοι. Αυτό είναι το µεγαλύτερο κακό.

Ο Πρωθυπουργός της χώρας από αυτό το Βήµα πριν µια ώρα
περίπου είπε ότι δεν έχουµε φοιτητές στα πανεπιστήµια µας,
αλλά από άλλες χώρες. Πώς να έχουµε, όµως, κύριε Πρωθυ-
πουργέ και κυρία Υπουργέ; Πραγµατικά, θυµόµαστε τη δεκαετία
του ’60 και του ’70 που είχαµε φοιτητές Άραβες, Παλαιστίνιους,
Αφρικανούς. Σήµερα θα έπρεπε να έχουµε και ευρωπαίους φοι-
τητές στα ελληνικά πανεπιστήµια, αλλά δυστυχώς έπεσε κυρίως
το επίπεδο σπουδών και σαν χώρα γίναµε πολύ ακριβότερη.

Θέλατε τότε να κάνετε ένα πνευµατικό, επιστηµονικό προλε-
ταριάτο. Δηµιουργήσατε έτσι εκατοντάδες χιλιάδες άνεργους
πτυχιούχους. Άλλοι είναι επιστήµονες, άλλοι είναι ουσιαστικά µε
πτυχία χωρίς αντίκρισµα. Υπάρχουν χιλιάδες πτυχιούχοι καθηγη-
τικών σχολών. Έγιναν οι διαγωνισµοί του ΑΣΕΠ για να πάρουν
θέση κάποιοι µε µια επίπονη προσπάθεια µετά από χρόνια, αλλά
ακόµα κι αυτό το ΑΣΕΠ καταστρατηγείται. Πώς καταστρατηγεί-
ται; Όταν επιτρέψατε, κυρίως εσείς, µε διάφορα παραθυράκια
και Κερκόπορτες, να καταργούνται οι λίστες των επιτυχόντων
του ΑΣΕΠ µε κάποιες ώρες που κάποιοι ευνοούµενοι έπαιρναν
για πρόσθετη διδασκαλία. Έτσι, έχουµε σηµερινούς σαραντάρη-

δες που έχουν δώσει τρεις φορές εξετάσεις µέσω ΑΣΕΠ και τε-
λικά ακόµη δεν έχουν διοριστεί.

Άνθησε αυτά τα χρόνια η παραπαιδεία, τα φροντιστήρια. Δεν
νοµίζω να υπάρχει άλλη ευρωπαϊκή χώρα η οποία να έχει φρο-
ντιστήρια. Και κατορθώσατε µε αυτό το νόµο του 1982 να
έχουµε, άκουσον-άκουσον, φροντιστήρια και για φοιτητές και για
σπουδάζοντες στην ανωτέρα και στην ανωτάτη παιδεία. 

Ίσως στο µόνο δίκιο που είχε η κυρία Υπουργός ήταν όταν είπε
για τη δηµοκρατική εκπαίδευση που έγινε µετά το ’82, αυτό το
άλµα που έκανε από το ’74 µέχρι το ’82, να αφορούσε ότι µέχρι
το ’74 ήταν θέσφατο το «κάθε πόλη και στάδιο, κάθε χωριό και
γυµναστήριο». Μετά το 1982 το νέο θέσφατο είναι κάθε πόλη και
πανεπιστήµιο, κάθε κωµόπολη και ΤΕΙ.

Εσείς, λοιπόν, αφού γεµίσατε όλη την Ελλάδα, όπως εύστοχα
είπε κάποιος οµιλητής, µε τµήµατα της «τιποτότητας» έρχεστε
τώρα να τα µαζέψετε, όπως µαζεύετε και το θέµα µε τους λέκτο-
ρες. 

Από τότε ως εκπρόσωπος των φοιτητών είχα πει –και πολλοί
άλλοι φυσικά εµπειρότεροι και µε πολλές ακαδηµαϊκές περγα-
µηνές- ότι οι κάτοχοι διδακτορικού διπλώµατος που ανήκαν στο
τότε ΕΔΙΠΙ, αυτόµατα έγιναν λέκτορες, χωρίς καµµία κρίση, έστιν
ουν θείας δίκης οφθαλµός. Έρχεστε τώρα εσείς να το καταργή-
σετε στην προσπάθειά σας να τα µαζέψετε. Και φυσικά θα ψηφι-
στεί αύριο αυτό το νοµοσχέδιο και ακόµη για την ταµπακέρα
–που η ταµπακέρα είναι τι θα γίνει µε τα διάφορα πανεπιστηµιακά
και τεχνολογικά τµήµατα που υπάρχουν σε όλη την Ελλάδα- δεν
µας έχετε πει τι θα κάνετε. 

Πότε θα τολµήσετε να ανοίξετε την ατζέντα να δώσετε όνοµα
και διεύθυνση για το ποια σκοπεύετε να καταργήσετε και ποια
σκοπεύετε να συγχωνεύσετε;

Σαφώς και είµαστε κατά των τριών ετών σπουδών. Δεν είναι
δυνατόν να γίνει αυτό. Θα πάµε, όπως και άλλοι απέδειξαν, τριά-
ντα χρόνια πίσω. Είναι δυνατόν να µιλάµε τώρα για τριετή σπου-
δές πανεπιστηµιακού επιπέδου;

Όσον αφορά τα περιφρονηµένα κατά πολλούς ΤΕΙ, λέµε ότι
δεν πάµε καλά ως χώρα γιατί έχουµε πολλούς επιστήµονες –µε
ή χωρίς εισαγωγικά- µε πτυχία και δεν έχουµε τεχνολόγους επι-
στήµονες. Έγιναν διάφορες προσπάθειες για τεχνική για επαγ-
γελµατική εκπαίδευση. Έγιναν τα ΤΕΙ ανώτατα εκπαιδευτικά
ιδρύµατα. Καλώς έκαναν και έγιναν. Υπάρχουν τµήµατα ΤΕΙ που
είναι σίγουρα πολύ καλύτερου επιπέδου από κάποια τµήµατα ΑΕΙ
και είναι πολλά αυτά. Υπάρχουν τµήµατα ΤΕΙ τα οποία έχουν
αξιολογηθεί από διεθνείς αξιολογητές. Στην περιοχή µου, στη
δυτική Μακεδονία, είναι τρία τµήµατα –τα δύο στην Καστοριά,
το ένα στην Κοζάνη- που θεωρήθηκαν από διεθνείς αξιολογητές
ότι είναι επαρκέστατα. 

Ακούστε τη φωνή των εκπροσώπων των ΤΕΙ και κυρίως το αί-
τηµά τους που είναι να έχουν το δικαίωµα να δίνουν διδακτορικά
διπλώµατα. Αν δεν το έχουν αυτό το δικαίωµα, ουσιαστικά τους
οδηγούµε στη στασιµότητα και την υποβάθµιση.

Έκανα αυτές τις πολιτικές αναφορές παρά το ότι είχα στην
αρχή σκοπό να πω για τα επτά σηµεία του νοµοσχεδίου όπου
µπαίνουν ζητήµατα συνταγµατικότητας µε βάση την εισήγηση
της επιστηµονικής επιτροπής της Βουλής. 

Νοµίζω ότι η Νέα δηµοκρατία έχει αποδείξει ότι είναι εδώ. Στη-
ρίζει τα θετικά και φυσικά επί της αρχής δεν µπορεί παρά να µη
διαφωνήσει γι’ αυτό που πάει να γίνει σήµερα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Τζηκαλάγια, Βουλευτή Καστοριάς της Νέας Δηµοκρατίας.

Το λόγο έχει ο κ. Παναγιώτης Κουρουµπλής, Ανεξάρτητος
Βουλευτής Αιτωλοακαρνανίας. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, «πάσα γαρ
επιστήµη, χωριζοµένη αρετής, πανουργία και ου σοφίαν». Με
αυτά τα µεστά νοήµατος λόγια προσδιόρισε ο θείος Πλάτων εδώ
και δυόµισι χιλιάδες χρόνια το ποια θα πρέπει να είναι η σχέση
του επιστήµονα, του ταγού γενικά, µε την έννοια της αρετής. Ότι
θα πρέπει, δηλαδή, η συµπεριφορά κάθε προσώπου που παίζει
ένα ρόλο στην κοινωνία, να συνδέεται µε την έννοια της αρετής.

Τίθεται, λοιπόν, ένα µεγάλο ερώτηµα αν αυτά που διαπιστώ-
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νουµε σήµερα στο δηµόσιο βίο, έχουν σχέση µε αυτά που είπε ο
Πλάτων εδώ και δυόµισι χιλιάδες χρόνια.

Επιχειρούµε, λοιπόν, σήµερα για άλλη µια φορά να απαντή-
σουµε σε παθογένειες που έχουν γεννηθεί κατά την πορεία των
τελευταίων τριάντα χρόνων ιδιαίτερα σε έναν ευαίσθητο τοµέα
που είναι το εκπαιδευτικό µας σύστηµα, η ανώτατη παιδεία.

Κύριε Πρόεδρε, από την εποχή της κατοχύρωσης της δηµο-
κρατίας στα πανεπιστήµια όπου ο νόµος 1268 του 1982 ήλθε να
αντικαταστήσει τον αυταρχισµό που κυριαρχούσε µέχρι τότε, φο-
βάµαι ότι πάλι διαπιστώνοντας σειρά προβληµάτων και παθογε-
νειών πάµε σ’ ένα ολιγαρχικό σύστηµα εκπαίδευσης στην
ανώτατη παιδεία. 

Το ερώτηµα που έχω είναι το εξής: Δεν ευθύνεται για την κακή
ποιότητα του δηµόσιου πολιτικού βίου η έλλειψη εσωκοµµατικής
δηµοκρατίας στα ελληνικά πολιτικά κόµµατα; Είναι ίσως η µεγα-
λύτερη παθογένεια του πολιτικού µας συστήµατος. Μήπως ευ-
θύνεται το πολιτικό σύστηµα γιατί ανέχθηκε την µη τήρηση των
κανόνων που θέσπιζαν οι νόµοι εκείνοι και σήµερα έρχεται απα-
ντώντας σ’ αυτές τις παθογένειες µε το «πονάει κεφάλι, κόβει κε-
φάλι»;

Κύριε Πρόεδρε, αν σήµερα υπάρχουν πολύ µεγάλα προβλή-
µατα στην ανώτατη εκπαίδευση, είναι άµοιρο το πολιτικό σύ-
στηµα; Δεν είµαστε εµείς που ιδρύσαµε εκατοντάδες σχολές,
«φθηνές» σχολές οι οποίες παράγουν επιστήµονες ανέργους
που δεν τους έχει ανάγκη η αγορά; Φαίνεται απ’ όλη αυτή την
προσπάθεια των τελευταίων χρόνων ότι ρίξαµε βάρος σε επιστή-
µες όπως είναι η νανοτεχνολογία και η ροµποτική, επιστήµες που
πραγµατικά συµβάλλουν στην εξέλιξη και των επιστηµών και της
οικονοµίας που τις έχει ανάγκη η οικονοµία; Αντίθετα, έχουµε
πληθώρα λογιστών και ειδικοτήτων που δεν τις έχει ανάγκη η
αγορά. Λέγεται ότι θα είχαµε 3% λιγότερη ανεργία αν οι σχολές
µας πραγµατικά είχαν µία σχέση µε τις ανάγκες της αγοράς. 

Κύριε Πρόεδρε, το µεγάλο ερώτηµα είναι τι πανεπιστήµιο θέ-
λουµε. Θέλουµε πανεπιστήµιο που θα συµβάλει στην ολοκλή-
ρωση της προσωπικότητας των πολιτών, των νέων ανθρώπων,
ένα πανεπιστήµιο δηµοκρατικό, ένα πανεπιστήµιο προσπελάσιµο
απ’ όλες τις κοινωνικές τάξεις ώστε να µπορούν οι νέοι ανεξάρ-
τητα από κοινωνική θέση να αποκτούν τη γνώση που θέλουν ή
µε διάφορους τρόπους τελικά επεξεργαζόµαστε τη διολίσθηση
στην ιδιωτική εκπαίδευση, στα ιδιωτικά πανεπιστήµια που σε τε-
λική ανάλυση θα δηµιουργηθούν από τους πλούσιους αυτής της
χώρας όταν τα δικά τους τα παιδιά θα πηγαίνουν σε πανεπιστή-
µια του εξωτερικού;

Επιθυµούµε, λοιπόν, ένα δηµόσιο πανεπιστήµιο αναβαθµι-
σµένο και επιχειρούµε µία νέα νοµοθετική παρέµβαση. Έλεγε ο
Ευάγγελος Παπανούτσος ότι η εκπαίδευση θέλει το νοµοθέτη
της. Φαίνεται ότι µέχρι σήµερα δεν βρήκε το νοµοθέτη της γιατί
αν παρακολουθήσει κανείς όλα αυτά που έχουν συµβεί και πραγ-
µατικά υπάρχουν παθογένειες, αντί να αντιµετωπίσουµε µ’ έναν
τρόπο αποφασιστικό όλα αυτά τα χρόνια αυτά τα φαινόµενα,
κάθε φορά επιχειρούµε µία θεσµική παρέµβαση που η ζωή έχει
αποδείξει ότι στο τέλος το ίδιο το πολιτικό σύστηµα δεν την υλο-
ποιεί, γιατί όλοι γνωρίζουµε πόσοι νόµοι και θεσµοί έχουν ψηφι-
στεί, δίχως, ωστόσο, να έχουν υλοποιηθεί. 

Κύριε Πρόεδρε, όλοι γνωρίζουµε ότι αυτή τη στιγµή οι εισα-
γωγικές εξετάσεις είναι ένας «χάρος» που περνάει πάνω από την
ψυχή των νέων ανθρώπων. Όλοι γνωρίζουµε ότι οι νέοι µας σή-
µερα βιώνουν το µαρτύριο της παρατεταµένης εφηβείας ζώντας
κάτω από το οικογενειακό περιβάλλον, γιατί δεν τους δίνουµε τη
δυνατότητα να πετάξουν µε τα δικά τους φτερά. Ενώ είναι οι νέοι
µε τα περισσότερα προσόντα από κάθε άλλη γενιά, τους δίνουµε
τις λιγότερες ευκαιρίες.

Κύριε Πρόεδρε, όλοι γνωρίζουµε ότι απέτυχε η επαγγελµατική
εκπαίδευση και δεν έχουµε το κουράγιο ως πολιτικό σύστηµα να
πούµε ότι ήταν καλύτερα που οι σχολές ήταν στον ΟΑΕΔ γιατί
πραγµατικά έβγαζαν ανθρώπους επαγγελµατίες που τους είχε
ανάγκη η αγορά και σήµερα θα είχαµε πολύ λιγότερη ανεργία.
Τα επαγγέλµατα αυτά στο τέλος θα τα ασκούν αλλοδαποί.

Αντί, λοιπόν, να καταργήσουµε τις εισαγωγικές εξετάσεις, να
δώσουµε µια άλλη κατεύθυνση στο λύκειο. Διότι αν σήµερα µ’
αυτό το σύστηµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δώσουµε τη δυ-

νατότητα ώστε ο µαθητής στο λύκειο να πηγαίνει να παρακολου-
θεί τα µαθήµατα που θέλει, θα είναι βέβαιο ότι οι αίθουσες θα
είναι άδειες, διότι ακριβώς ξέρουµε ότι όλοι θα είναι στα φροντι-
στήρια, τα φροντιστήρια που πραγµατικά συµβάλλουν στην
αφαίµαξη της οικονοµίας της ελληνικής οικογένειας. 

Θα πρέπει, λοιπόν, να δούµε όλα αυτά τα ζητήµατα. Υπάρχει
χρόνος. Η Κυβέρνηση και το αρµόδιο Υπουργείο στο πλαίσιο
αυτής της προσπάθειας που κάνουν πρέπει να δουν µια σειρά
από ζητήµατα που µπορούν να δώσουν κοινό τόπο. Η οποιαδή-
ποτε µεταρρύθµιση θέλει και τη στήριξη των περισσότερων πο-
λιτικών δυνάµεων. Θα πρέπει, λοιπόν, να βρούµε τον κοινό τόπο
έστω µέχρι αύριο που θα συζητηθούν τα σχετικά άρθρα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έλεγε ο «Γέρος της Δηµοκρα-
τίας» ότι η Ελλάς δεν έχει πρώτες ύλες: Βέβαια, τον τελευταίο
καιρό αποδεικνύεται ότι έχει και πρώτες ύλες. Και εδώ πρέπει η
Κυβέρνηση απνευστί να προσδιορίσει τις ΑΟΖ που προσδιορί-
ζουν τον ορυκτό πλούτο της χώρας- αλλά ότι διαθέτει πνευµα-
τικό κεφάλαιο. 

Η ζωή έχει αποδείξει ότι πραγµατικά η Ελλάδα, το ελληνικό
DNA, έχει τέτοια δυνατότητα γιατί οι περισσότεροι νέοι που
έχουν φύγει και έχουν διαπρέψει στο εξωτερικό, έχουν τελειώσει
τα ελληνικά πανεπιστήµια. Άρα αυτή η ισοπεδωτική λογική στο
βωµό της προώθησης κάποιων επιλογών δεν εξυπηρετεί να απα-
ξιώνουµε τα ελληνικά πανεπιστήµια, που πραγµατικά παρουσία-
σαν και λάθη και αδυναµίες κάτω από την ανοχή του πολιτικού
συστήµατος, αλλά παρουσίασαν και σηµαντικό πνευµατικό έργο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Αν έχετε την καλο-
σύνη, κύριε Κουρουµπλή, να ολοκληρώσετε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, η Ελλάδα
είναι εικοστή πέµπτη σε διακόσια τριάντα ερευνητικά κέντρα πα-
γκοσµίως από πλευράς διεθνών δηµοσιεύσεων σε διεθνή περιο-
δικά. Δεν είναι τυχαίο αυτό για να το αγνοούµε και να το
απαξιώνουµε.

Πιστεύω, λοιπόν,  ότι η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Παι-
δείας, η οποία επιχειρεί µια προσπάθεια µε θετικά σηµεία, πρέπει
να δει µε νηφαλιότητα και µε κατανόηση και τις προτάσεις σε ό,τι
αφορά την εξουσία που παρέχεται σ’ αυτό το συµβούλιο, που
δεν θα είναι ελεγκτική, θα είναι διοικητική…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Κουρουµπλή,
αν έχετε την καλοσύνη ολοκληρώστε τις σκέψεις σας.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόε-
δρε.

Αγνοεί την πραγµατική βάση που θα πρέπει να είναι το Εκλε-
κτορικό Σώµα, δηλαδή το διδακτικό προσωπικό. Νοµίζω ότι πρέ-
πει να εξετάσει την πρόταση του Βουλευτή κ. Σπύρου Βούγια.
Αν γίνει αποδεκτή αυτή η πρόταση, νοµίζω ότι η µεγάλη πλειο-
ψηφία του Κοινοβουλίου θα στηρίξει αυτήν την προσπάθεια και
αυτήν τη µεταρρύθµιση, την οποία θα δείξει η ίδια η ζωή αν
πραγµατικά έχει βάση, έχει προοπτική και έχει περιεχόµενο.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Παναγιώτη Κουρουµπλή, Ανεξάρτητο Βουλευτή Αιτωλοακαρ-
νανίας.

Το λόγο έχει ο κ. Κωνσταντίνος Αϊβαλιώτης, Βουλευτής Β’ Αθη-
νών του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού, για επτά λεπτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η τύχη τελικά φαίνεται ότι παίζει παράξενα παιχνίδια. Μετά

από τριάντα χρόνια από την ανάληψη της εξουσίας από το
ΠΑΣΟΚ, καλείται σήµερα το ίδιο κόµµα να ξεκαθαρίσει έναν κρί-
σιµο τοµέα της δηµόσιας και εθνικής ζωής, όπως είναι η παιδεία,
από όλα όσα επέφερε ο αλήστου µνήµης νόµος-πλαίσιο του Αν-
δρέα Παπανδρέου, που διέλυσε φυσικά την ανώτατη εκπαί-
δευση, καταρράκωσε το κύρος των ελληνικών πανεπιστηµίων,
έφερε αναξιοκρατία και ηµιµάθεια και έκανε τα πανεπιστηµιακά
ιδρύµατα, δυστυχώς, συνώνυµα του χαβαλέ.

Όσοι από εµάς σπουδάσαµε σε ελληνικά δηµόσια πανεπιστή-
µια -εγώ τέλειωσα δύο το Οικονοµικό Τµήµα του Πανεπιστηµίου
Αθηνών και έκανα µεταπτυχιακό στην ΑΣΟΕ- είδαµε µε τα µάτια
µας την παράκρουση µε το δηµοκρατικό πέντε. Ή µήπως δεν το
ξέρουµε το δηµοκρατικό πέντε, κύριε Κιλτίδη; Μήπως δεν ξέ-
ρουµε τις κλίκες και τις παρεούλες, τους καθηγητές που έµπαι-
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ναν από το παράθυρο; Θα αναφερθώ µετά στον αγώνα που
έκανε ο κ. Πανάρετος.

Μήπως δεν ξέρουµε τους καθηγητές που έτρεµαν στο αµφι-
θέατρο µπροστά στους γκαουλάιτερ και τους εργατοπατέρες;
Είδαµε τις κτηριακές εγκαταστάσεις που θυµίζουν γήπεδο από
τη βρωµιά και τη µιζέρια. Είδαµε τους ρεµπεσκέδες συνδικαλι-
στές, φοιτητές να αποφοιτούν και να γίνονται άσχετοι γιατροί,
σκιτζήδες οικονοµολόγοι, αστοιχείωτοι νοµικοί και δάσκαλοι
χωρίς να έχουν πάρει µυρωδιά από γνώση και κατάρτιση. Μήπως
αυτά τα φανταζόµαστε; Εµείς που πήγαµε σε δηµόσια ελληνικά
πανεπιστήµια δεν βλέπαµε τι γινόταν; 

Αυτά λοιπόν όλα τα δηµιούργησε η λαίλαπα του λαϊκισµού του
Ανδρέα Παπανδρέου πριν τριάντα χρόνια, όπου σήµερα καλείται
το κόµµα που τα δηµιούργησε να τελειώνει µε αυτό το Γόρδιο
δεσµό. Όπως όµως έχει πει ο Άλµπερτ Κάµυ «ο Γόρδιος δεσµός
δεν λύνεται, κόβεται».

Συµπληρώθηκε, λοιπόν, ένας χρόνος από τότε που υπέβαλα
στη Βουλή την ερώτηση για την οικογενειοκρατία στα ΑΕΙ και
ακόµη δεν έχω πάρει πλήρη απάντηση, παρ’ ότι ο παριστάµενος
πρώην Υφυπουργός, ο κ. Πανάρετος, δύο φορές τουλάχιστον –
αν κάνω λάθος να µε διορθώσετε- έκανε κρούση προς τα ιδρύ-
µατα να ανταποκριθούν και να πουν τι γίνεται µε αυτήν την
περιβόητη οικογενειοκρατία.

Λαλίστατοι κατά τα άλλα λάβροι καθηγητές βάζουν στο ίδιο
τσουβάλι όλους τους πολιτικούς –όλοι οι πολιτικοί φταίνε το ίδιο-
βγαίνουν στις τηλεοράσεις και κουνάνε το δάκτυλο, αλλά βου-
βαίνονται όταν θέτουµε το ζήτηµα της οικογενειοκρατίας µε τα
παιδάκια, τις συζύγους, τα ανίψια, τα αδέλφια τα οποία έχουν κα-
ταβολευτεί σε µοσχοπληρωµένες καθηγητικές θέσεις -κληρονο-
µώντας τις από τους γονείς- και πληρωµένες από τον κυρίαρχο
ελληνικό λαό που γογγύζει να βγάλει το µήνα. Όταν δηλαδή βο-
λεύονται οι γονείς, όλα είναι καλά. 

Εγώ δεν πήγα ποτέ σε σικ ιδιωτικά σχολεία, δεν τελείωσα Κο-
λέγιο Αθηνών, δεν πήγα στα πανάκριβα σχολεία της ελίτ. Τελεί-
ωσα δηµόσιο σχολείο από την αρχή µέχρι το τέλος και
πανεπιστήµιο, όπως είπα και πιο πριν στην Ελλάδα, όπως επίσης
και κρατικό πανεπιστήµιο στο Βέλγιο, στις Βρυξέλλες. Άρα έχω
πλήρη άποψη και για το δηµόσιο εκπαιδευτικό σύστηµα της Ελ-
λάδος, αλλά και για κάποια εκπαιδευτικά ιδρύµατα του εξωτερι-
κού, όπως είναι αυτό µιας αναπτυγµένης δυτικής χώρας, δηλαδή
του Βελγίου. Εκεί, λοιπόν, είδα παρεούλες. Είδα όµως πιο πολύ
τα κολλητιλίκια στην Ελλάδα, τις έδρες που καταλάµβανε ο γιος,
η κόρη κ.λπ., την ισχύ της παρεούλας και της κλίκας και της θο-
λοκουλτούρας στα πανεπιστήµια. Διαπίστωσα ιδίοις όµµασι ότι
οι λοµπίστες, οι κλίκες και οι κολλητοί υπάρχουν και σε πανεπι-
στήµια του εξωτερικού, όπως γίνεται κατ’ εξοχήν στο πανεπιστή-
µιο των Βρυξελλών, όπου κάποιοι φιλότουρκοι καθηγητές κάνουν
ό,τι θέλουν. Πουθενά όµως δεν υπάρχει το ξεσάλωµα των γόνων
που παρατηρείται εδώ. Προσπάθησε ο κ. Πανάρετος προς τιµήν
του –εµένα µε χωρίζει ιδεολογική άβυσσος µε το ΠΑΣΟΚ- να βγά-
λει µία άκρη µε την οικογενειοκρατία. Και όχι µόνο αυτό. Αποδει-
κνύεται ότι κάποιοι καθηγητές που είναι κολλητοί πολιτικών
χώνουν τις κορούλες τους στα πανεπιστήµια, αδικούν άλλα παι-
διά µε πτυχία και προσόντα, τα οποία µένουν έξω. Και άλλοι βα-
ρύγδουποι γλιτώνουν µε κόλπα τα δικαστήρια για βαρύτατα
αδικήµατα, όπως είναι η πλαστογραφία των διπλωµάτων ή πα-
ράνοµες µετεγγραφές φοιτητών από βαλκανικές χώρες –βαρύ-
τατα αδικήµατα- και καταφέρνουν µάλιστα και κατσικώνονται σε
δηµόσιες θέσεις και ο κόσµος έξω στην πλατεία αγανακτεί και
ζητάει ονόµατα και κυρώσεις για όσους εκµεταλλεύτηκαν την
ισχύ τους και βόλεψαν τα βλαστάρια τους αποµυζώντας τα δη-
µόσια ταµεία.

Παρακαλώ, λοιπόν, κυρία Υπουργέ, επειδή έχω θέσει κατ’ επα-
νάληψη το ζήτηµα στη Βουλή –δύο φορές µου έχει απαντήσει ο
κ. Πανάρετος σε ερωτήσεις που έχω κάνει στη Βουλή και δύο
φορές εγγράφως- να µάθουµε επιτέλους, ποιοι είναι και πόσοι
είναι αυτοί που βόλεψαν τα παιδάκια τους κληρονοµώντας ακα-
δηµαϊκές θέσεις, σε ποια ιδρύµατα και ποιοι καθηγητές αρνού-
νται πεισµατικά να µας πληροφορήσουν τι έγινε µε τις
προσλήψεις γόνων σε θέσεις διδακτικού προσωπικού.

Δυστυχώς ο χρόνος είναι πολύ περιορισµένος. Από τότε που

έφερα στη Βουλή το ζήτηµα της οικογενειοκρατίας στην τριτο-
βάθµια εκπαίδευση, δεν προλαβαίνω να λαµβάνω επώνυµες και
ανώνυµες καταγγελίες για κρούσµατα προκλητικής αδικίας σε
πανεπιστήµια και ΤΕΙ µε ωφεληµένους τους περίφηµους γόνους.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΡΓΥΡΗΣ)

Πού ήταν όµως όλοι αυτοί οι καθηγητές που σήµερα κατακε-
ραυνώνουν τους πολιτικούς όταν διορίζονταν όλοι αυτοί από το
παράθυρο; Πού ήταν αυτοί όταν µόνο στην Ιατρική Σχολή είκοσι
ένας γόνοι καθηγητών έγιναν διδακτικό προσωπικό, εκεί δηλαδή
που ήταν καθηγητές οι µανάδες και οι πατεράδες τους; Και προ-
σέξτε, αυτά έγιναν µόνο την τελευταία δεκαπενταετία.

Πότε επαναστάτησαν κάποιοι λαλίστατοι καθηγητές πανεπι-
στηµίων όταν σαράντα τέσσερις κόρες και γιοι καθηγητών µόνο
στο Πανεπιστήµιο Αθηνών, µόνο την τελευταία δεκαπενταετία
έγιναν λέκτορες, καθηγητές, αναπληρωτές επίκουροι, ενώ άλλα
παιδιά µε ένα κάρο πτυχία έµειναν απ’έξω; Πότε αυτοί οι πρωι-
νατζήδες, οι µεσηµεριανατζήδες, οι βραδινατζήδες της ιδιωτικής
και άλλης τηλεόρασης ρώτησαν αυτούς τους καθηγητές: «Γιατί
δεν επαναστατούσατε όταν βλέπατε να µπαίνουν κάποιοι από το
παράθυρο όταν έµεναν παιδιά του λαού απ’ έξω;».

Καταθέτω, λοιπόν, στα Πρακτικά την απάντηση που µου
έστειλε ο κ. Πανάρετος µε τη λίστα µε τους σαράντα τέσσερις
γόνους καθηγητών που έγιναν λέκτορες καθηγητές κ.λπ. µόνο
στο Πανεπιστήµιο Αθηνών µόνο τα τελευταία δεκαπέντε χρόνια.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Αϊβαλιώτης
καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Μήπως σε τµήµα πανεπιστηµίου σε σύνολο πενήντα επτά δι-
δασκόντων είναι διορισµένα δέκα ζευγάρια; Δηλαδή, από τους
πενήντα επτά διδάσκοντες οι είκοσι είναι άντρες και γυναίκες πα-
ντρεµένοι µεταξύ τους.

Υπάρχει τµήµα άλλου πανεπιστηµίου που πατέρας και γιος
είναι καθηγητές και είναι διορισµένοι στο ίδιο τµήµα, στον ίδιο
τοµέα και στο ίδιο εργαστήριο; Υπάρχει Έλληνας καθηγητής που
διαπρέπει σήµερα στο Κεντάκι στην Αµερική, αλλά κρίθηκε τε-
λείως ακατάλληλος για ελληνικό πανεπιστήµιο, µε αποτέλεσµα
η αµερικανική ακαδηµαϊκή κοινότητα να κρατάει την κοιλιά της
από τα γέλια για τα χάλια της Ελλάδας; 

Υπάρχει τµήµα ιατρικής σχολής πανεπιστηµίου όπου, κόµµα
της Αριστεράς έχει το 100% των διδασκόντων; Κοιτάξτε την κα-
ταγγελία που έλαβα στο e-mail και την οποία καταθέτω στα Πρα-
κτικά. Δεν περνάει ούτε απ’έξω κανείς αν δεν είναι στρατευµένο
µέλος του κόµµατος αυτού.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Αϊβαλιώτης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Είναι αλήθεια ότι ο κ. Μουτσόπουλος είπε ότι η πιθανότητα για
το παιδί ενός αγρότη ή ενός εµπόρου να εργαστεί ως µέλος ΔΕΠ
στην Ιατρική Σχολή Αθηνών, φτάνει µία στις τριάντα χιλιάδες, ενώ
για έναν συγγενή καθηγητή είναι µια στις δύο; Στην Ιατρική
Σχολή του Αριστοτελείου αληθεύει ότι στους εκατόν ογδόντα
εννέα λέκτορες και επίκουρους οι εξήντα εννέα έχουν συγγενική
σχέση µε τους υπόλοιπους; Τους ψάξαµε έναν-έναν και µία-µία
–και το υπογραµµίζω- όλους αυτούς που είναι εκεί; 

Καταθέτω δηµοσίευµα της κ. Άννας Ανδριτσάκη από την εφη-
µερίδα «ΕΛΕΥΘΕΡΟΤΥΠΙΑ», όπου βλέπει κανείς γιους, κόρες, γα-
µπρούς, νύφες, ανίψια κ.λπ., να έχουν καταλάβει θέσεις
διδασκόντων.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Αϊβαλιώτης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Παρακαλώ, λοιπόν, κυρίες Υπουργοί, να δεσµευτείτε ότι όλοι
ανεξαιρέτως οι διορισµοί της τελευταίας δεκαπενταετίας θα επα-
ναξιολογηθούν ένας προς ένας, ώστε να νιώσει ο Έλληνας αγα-
νακτισµένος πολίτης της πλατείας ότι ακούµε τι λέει και
ξεκαθαρίζουµε επιτέλους την κατάσταση στην τριτοβάθµια εκ-
παίδευση που παραπαίει µεταξύ ανυποληψίας και αναξιοκρατίας
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και τα πανεπιστήµιά µας έχουν εξαφανιστεί από τις λίστες µε τα
καλύτερα πανεπιστήµια του κόσµου.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Η Αναπληρωτής
Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης κ. Φώφη Γεννηµατά, έχει
το λόγο για µια παρέµβαση. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας,
Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Επειδή αναφέρθηκαν προηγουµένως Βουλευτές στα ζητήµατα
των απλήρωτων εργαζοµένων εκπαιδευτικών στα ΙΕΚ, θεωρώ ότι
είναι ένα πάρα πολύ σοβαρό ζήτηµα και κατανοώ απόλυτα την
αγωνία αυτών των ανθρώπων, θα ήθελα να δώσω µερικές απα-
ντήσεις, παρ’ότι έχω αρκετές φορές απαντήσει από το Βήµα της
Βουλής σε σχετικές ερωτήσεις άλλων Βουλευτών. 

Όπως ίσως γνωρίζετε, το πρόβληµα αυτό το βρήκαµε στο
Υπουργείο Παιδείας, δεδοµένου ότι για αρκετά χρόνια εργάζο-
νταν οι ωροµίσθιοι στα ΙΕΚ χωρίς να προβλέπεται στον προϋπο-
λογισµό του πρώην ΟΑΕΚ σχετικό κονδύλι για να µπορέσουν να
πληρωθούν. Από την πρώτη στιγµή που αναλάβαµε τα καθήκο-
ντά µας στο Υπουργείο Παιδείας και η κ. Διαµαντοπούλου και
εγώ προσωπικά, ξεκινήσαµε τις προσπάθειες για να αντιµετωπι-
στεί αυτό το ζήτηµα, να εξασφαλίσουµε τα κονδύλια αλλά και,
προφανώς, να µην επαναληφθεί στο µέλλον. Και στις δύο αυτές
κατευθύνσεις έχουν δροµολογηθεί πράγµατα και θέλω να σας
ενηµερώσω και για τα δύο.

Κατ’αρχάς έχουν δοθεί όλα τα χρήµατα για το 2011 και δεν
υπάρχουν εκκρεµότητες αυτήν τη στιγµή, δεδοµένου ότι, όπως
σας είπα, προσπαθήσαµε να µην αφήνουµε πια προβλήµατα
όπως στο παρελθόν. 

Σε σχέση µε τα χρέη των προηγούµενων ετών έχει ήδη πιστω-
θεί το σχετικό κονδύλι στον κωδικό του Υπουργείου µας και µά-
λιστα µε ποσοστό διάθεσης 100%, σε αντίθεση µε όλους τους
άλλους κωδικούς. Γνωρίζετε τους περιορισµούς στη διαδικασία
πληρωµών. Εάν, λοιπόν, θεωρητικά είχαν συγκεντρωθεί όλα τα
δικαιολογητικά και είχαν ελεγχθεί από την υπηρεσία δηµοσιονο-
µικού ελέγχου, θα µπορούσαν αύριο κιόλας να πληρωθούν όλοι
αυτοί οι εργαζόµενοι. Γιατί καθυστερούµε και πού υπάρχει το
πρόβληµα; Ορίστηκε από το Υπουργείο Οικονοµικών µε υπουρ-
γική απόφαση, συγκεκριµένη διαδικασία που ορίζει δικαιολογη-
τικά και όπως καταλαβαίνετε δεν µπορούµε να την παραβούµε.
Έχουµε φτιάξει οµάδες των τριάντα ατόµων για να ενισχύσουµε
όλη αυτή την προσπάθεια και να αντιµετωπίσουµε τη γραφειο-
κρατία, ενισχύουµε και την υπηρεσία δηµοσιονοµικού ελέγχου
του Υπουργείου µας, παρ’ότι δεν είναι δική µας, δεν εποπτεύεται
άµεσα από εµάς, αλλά κατανοούµε το ζήτηµα.

Πιστεύω ότι µέσα στο Σεπτέµβριο το σύνολο των δικαιολογη-
τικών θα είναι στη διάθεση της Υπηρεσίας Δηµοσιονοµικού Ελέγ-
χου και από εκεί και πέρα θα πρέπει να ενταλµατοποιηθούν. Άρα
έχουν δροµολογηθεί όλα και για να µη δηµιουργηθούν ξανά ελ-
λείµµατα, αλλά και έχει εξασφαλιστεί το κονδύλι για να πληρω-
θούν. Ας κάνουµε λίγο υποµονή ακόµα. Και όσοι θέτουν το
ζήτηµα θέλω να τους παρακαλέσω: δεν το έθεσε κανείς όλα αυτά
τα χρόνια που δούλευαν χωρίς να υπάρχουν τα χρήµατα στους
προϋπολογισµούς. Τώρα που κάνουµε την προσπάθεια, δεν µπο-
ρούµε να δώσουµε χρήµατα του Έλληνα φορολογούµενου πο-
λίτη χωρίς ελέγχους. Είµαστε οι τελευταίοι που θα το κάνουµε
αυτό. 

Σας ευχαριστώ.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα το λόγο για

ένα λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Γιατί δεν αφήνετε να

προχωρήσει η συζήτηση; Παρακαλώ, έχετε το λόγο.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΛΗΣ: Κυρία Υπουργέ, νοµίζω ότι η απά-

ντηση είναι ξεκάθαρη. Πολύ σύντοµα οι άνθρωποι αυτοί θα πά-
ρουν τα οφειλόµενα, τα δεδουλευµένα. Και νοµίζω ότι αν σας
έχουν ακούσει, έχουν ικανοποιηθεί από την απάντησή σας. 

Περιµένω, όµως, και από την κυρία Υπουργό να απαντήσει για
το ζήτηµα των οκτακοσίων µελών ΔΕΠ που έθεσα πριν από λίγο.
Είναι άνθρωποι που πέρασαν όλες τις νόµιµες διαδικασίες και

έλαβαν και τη διαβεβαίωση, όπως προανέφερα, από τον κ. Πα-
νάρετο, ότι µέχρι το καλοκαίρι του 2011 θα είχαν τοποθετηθεί
στις θέσεις τους. Τίθεται ζήτηµα λειτουργικότητας των πανεπι-
στηµίων και θεωρώ ότι είναι δίκαιο, πρέπον και σωστό άνθρωποι
που πέρασαν όλες τις νόµιµες διαδικασίες επιτέλους να δικαιω-
θούν.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ: Πότε θα διοριστούν;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Παρακαλώ, κύριοι συ-

νάδελφοι. Το λόγο έχει η Υπουργός για να απαντήσει.
ΑΝΝΑ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου

Μάθησης και Θρησκευµάτων): Ουδεµία σχέση, κύριε συνά-
δελφε. 

Αυτό, όµως, που είπατε, κύριε Ροντούλη -το έχουµε συζητήσει
και άλλες φορές- είναι ότι η έγκριση που έχουµε φέτος και οι τε-
λικές υπογραφές -νοµίζω είναι θέµα αυτής της εβδοµάδας- είναι
για τετρακόσιους. Δηλαδή από τους οκτακόσιους, θα διοριστούν
οι τετρακόσιοι φέτος. Ελπίζω µέχρι τέλος Αυγούστου να µπορέ-
σουµε να το έχουµε κλείσει αυτό το θέµα. Για τους επόµενους
τετρακόσιους ξέρετε πώς είναι τώρα το θέµα των εγκρίσεων ανά
Υπουργείο. Μετά την 1η του Γενάρη υπολογίζω ότι θα πάρουµε
την έγκριση για τους άλλους τετρακόσιους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Πήρατε δύο απαντή-
σεις µέσα σε ένα λεπτό.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Όταν έχουµε να πούµε

ευχάριστα πράγµατα, αφήνουµε να αναλύονται.
Το λόγο έχει ο Γεώργιος Κοντογιάννης, Ανεξάρτητος Βουλευ-

τής του Νοµού Ηλείας. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΝΤΟΓΙΑΝΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύ-

ριοι συνάδελφοι, κυρίες Υπουργοί, κάθε φιλελεύθερος άνθρω-
πος, κάθε ορθολογιστής πολιτικός θα µπορούσε να
προσυπογράψει το µεγαλύτερο µέρος της οµιλίας του Πρωθυ-
πουργού. Κρίνοντας αντικειµενικά τα όσα είπε πρέπει να αποδε-
χτούµε και την αυτοκριτική του, αλλά και τη διάθεση που
φαίνεται να έχει για εκσυγχρονισµό της παιδείας.

Θα επισηµάνω την πρόθεσή του για πάταξη του κοµµατισµού
στα πανεπιστήµια, για την επιβολή του οποίου, όµως, έχει τερά-
στια ευθύνη το ΠΑΣΟΚ. Και θα ρωτήσω ευθέως, κυρία Υπουργέ:
Πόσο ειλικρινής είναι αυτή η πρόθεση; Ναι, το παρόν νοµοσχέδιο
κάνει ένα βήµα για την κατάργηση του κοµµατισµού, είστε, όµως,
αποφασισµένοι να αποδεχτείτε µια πρόταση για ενιαίο ψηφοδέλ-
τιο στις φοιτητικές εκλογές;

ΑΝΝΑ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων): Το λέει µέσα ο νόµος.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΝΤΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ενιαίο ψηφοδέλτιο;
ΑΝΝΑ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου

Μάθησης και Θρησκευµάτων): Ναι, ενιαίο ψηφοδέλτιο, ενιαία
λίστα.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΝΤΟΓΙΑΝΝΗΣ: Καλό αυτό. Μόνο έτσι θα ξερι-
ζώσουµε πάντως τον κοµµατισµό στα ΑΕΙ και στα ΤΕΙ. 

Κύριε Πρόεδρε, είναι γεγονός ότι έχουµε φτάσει στο σηµείο
µηδέν. Είναι πραγµατικά κρίµα η χώρα που γέννησε τις κλασικές
σπουδές, την ιατρική, την έρευνα και τόσους άλλους τοµείς των
επιστηµών να µην αποτελεί την πρώτη επιλογή φοιτητών από το
εξωτερικό. Είναι βέβαιο ότι η Ελλάδα θα µπορούσε να γίνει κέ-
ντρο σπουδών και σε µεταπτυχιακό επίπεδο, όχι µόνο των Βαλ-
κανίων, αλλά και της Νοτιοανατολικής Μεσογείου. 

Αντί, λοιπόν, να προσελκύουµε φοιτητές, περισσότεροι νέοι
µας φεύγουν στο εξωτερικό για να σπουδάσουν, αλλά πλέον και
να παραµείνουν εκεί για να δουλέψουν. Αυτό αποτελεί τη µεγα-
λύτερη απόδειξη πως το σύστηµα µε την παρούσα µορφή έχει
αποτύχει. Χρειάζονται, λοιπόν, ριζικές τοµές, χρειάζονται αλλα-
γές που θα αναβαθµίσουν τα ΑΕΙ και ΤΕΙ και µε τόλµη θα αντιµε-
τωπίσουν καταστάσεις και συµφέροντα που έχουν παγιωθεί εδώ
και δεκαετίες.

Η παιδεία µπορεί και πρέπει να αποτελέσει το µεγαλύτερο συ-
γκριτικό πλεονέκτηµα της χώρας µας στη σύγχρονη ανταγωνι-
στική εποχή. Αλλά για να συµβεί αυτό, πρέπει να εγκαταλείψουµε
τις αγκυλώσεις του παρελθόντος και να πετάξουµε τους κοµµα-
τικούς παραµορφωτικούς φακούς µε τους οποίους παρακολου-
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θούµε µέχρι σήµερα την εθνική αυτή υπόθεση.
Υπό αυτό το πρίσµα, ακόµα και ο πιο σκληρός επικριτής δεν

µπορεί να µην αναγνωρίσει πως το Υπουργείο Παιδείας, µε το
παρόν νοµοσχέδιο, έχει την πρόθεση να αντιµετωπίσει παθογέ-
νειες ετών. Χτυπάει σ’ ένα βαθµό τον κοµµατισµό στα ανώτερα
και ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα, τα οποία στόχος είναι να
πάψουν να είναι εκτροφεία κοµµατικών στελεχών και προπαρα-
σκευαστές συνδικαλιστών δηµοσίου. 

Επικεντρώνει τη δραστηριότητα των καθηγητών αποκλειστικά
στη διδασκαλία και την έρευνα, βάζοντας σε δεύτερη µοίρα τη
συµµετοχή τους στα ζητήµατα διοίκησης. 

Καταργεί το άσυλο µε τον αναχρονιστικό τρόπο που ίσχυε.
Δίνει τη δυνατότητα στα ιδρύµατα να έχουν χρηµατοδότηση επι-
πλέον της κρατικής. Επιτρέπει και διευκολύνει τη σύνδεση των
ιδρυµάτων µε την κοινωνία και την αγορά. 

Βέβαια είναι γεγονός πως οι προθέσεις δεν αρκούν. Η επιτυχία
της µεταρρύθµισης θα εξαρτηθεί από το κατά πόσον θα εφαρ-
µοστούν στην πράξη αυτές οι αρχές και από το κατά πόσο η ακα-
δηµαϊκή κοινότητα θα πειστεί τελικά για τη σκοπιµότητα του
όλου εγχειρήµατος. 

Δυστυχώς τα µηνύµατα δείχνουν ότι θα έχουµε έναν πολύ δύ-
σκολο χειµώνα. Δυστυχώς πάλι θα πληρώσουν αυτοί που δεν
φταίνε, που δεν είναι άλλοι από τους µαθητές και τους φοιτητές. 

Ακούµε τους καθηγητές να λένε ότι δεν θα εφαρµόσουν το
νόµο. Αλήθεια, σε µία δηµοκρατική πολιτεία έχουν το δικαίωµα
κοινωνικές οµάδες να µην εφαρµόζουν νόµους; Μάλιστα το ερώ-
τηµα αυτό προκύπτει εντονότερο εάν αναλογιστεί κανείς ότι
αυτή η διακήρυξη για άρνηση εφαρµογής των νόµων γίνεται από
πανεπιστηµιακούς δασκάλους. 

Έχουν αυτό το δικαίωµα; Τι παράδειγµα δίνουν στην κοινωνία
όταν καλούν σε απειθαρχία, όχι για κάποιο ζήτηµα που αφορά
στη λειτουργία της δηµοκρατίας και την προάσπιση των δηµο-
κρατικών θεσµών, αλλά για ζήτηµα που αφορά στα του οίκου
τους. 

Τελικά, µήπως η εφαρµογή ή όχι του νόµου στη συγκεκριµένη
περίπτωση λαµβάνει, κυρία Υπουργέ, άλλη διάσταση, γενικό-
τερη, που έχει σχέση µε τη δυνατότητα της Κυβέρνησης να
εφαρµόσει ή όχι την πολιτική της; Γιατί το µεγάλο πρόβληµα
αυτής της Κυβέρνησης είναι ότι ψηφίζει νόµους που δεν τους
εφαρµόζει και δυστυχώς σας έχουν πάρει χαµπάρι και στο εξω-
τερικό. Γι’ αυτό ακριβώς αµφισβητείται η δυνατότητά σας να
βγάλετε τη χώρα από την κρίση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν και σε γενικές γραµµές το
νοµοσχέδιο κινείται στη σωστή κατεύθυνση, αυτό δεν σηµαίνει
φυσικά ότι δεν υπάρχουν αντιρρήσεις. Υπάρχουν όµως περιθώ-
ρια για διορθωτικές κινήσεις, όπως επί παραδείγµατι η εκλογή
των εσωτερικών µελών του συµβουλίου να γίνεται από τα  µέλη
ΔΕΠ µε δισταυρία. Έτσι αποφεύγονται οι οµαδοποιήσεις και δια-
σφαλίζεται η αξιοκρατία. Ως Δηµοκρατική Συµµαχία έχουµε κα-
ταρτίσει σειρά προτάσεων που σας έχουν παραδοθεί έγκαιρα. 

Κλείνοντας θέλω να αναφερθώ στο ζήτηµα της έρευνας, η
οποία δεν ενισχύεται στο βαθµό που θα έπρεπε µε το παρόν νο-
µοσχέδιο. Η στήριξη του ερευνητικού τοµέα είναι αναγκαία όχι
µόνο γιατί µπορεί να αποτελέσει µοχλό ανάπτυξης για τη χώρα
µας, αλλά κυρίως γιατί θα βάλει φρένο στη µετανάστευση υψη-
λού επιπέδου επιστηµόνων στο εξωτερικό, οι οποίοι αναγκάζο-
νται να αφήσουν τον τόπο τους, γιατί πραγµατικά οι συνθήκες
που τους παρέχονται δεν είναι οι κατάλληλες για να εξελίξουν
την επιστήµη τους .

Σύµφωνα µε στοιχεία που παρουσιάζει στο βιβλίο του «Επεν-
δύοντας στη φυγή η διαρροή επιστηµόνων από την Ελλάδα την
εποχή της παγκοσµιοποίησης» ο καθηγητής Λόης Λαµπριανίδης,
εκατόν δεκατέσσερις χιλιάδες µε εκατόν τριάντα εννέα χιλιάδες
Έλληνες πτυχιούχοι ζουν και εργάζονται στο εξωτερικό, περίπου
δηλαδή το 9% µε 11% του συνόλου των πτυχιούχων, ποσοστό
πολύ υψηλότερο από άλλες ευρωπαϊκές χώρες. Μάλιστα περισ-
σότεροι από τρεις χιλιάδες Έλληνες είναι καθηγητές στα αµερι-
κανικά πανεπιστήµια και πέντε χιλιάδες εργάζονται στα
πανεπιστηµιακά και ερευνητικά κέντρα της Ευρώπης. 

Δεν είναι, λοιπόν, πραγµατικά κρίµα, σε µια περίοδο που όλα
µοιάζουν αδιέξοδα, το πιο υγιές και ελπιδοφόρο κοµµάτι αυτού

του τόπου να µεταναστεύει; Στο χέρι µας είναι να δηµιουργή-
σουµε τις συνθήκες εκείνες που θα κρατήσουν τους νέους επι-
στήµονες να προσφέρουν στον τόπο τους. Το παρόν νοµοσχέδιο
αποτελεί µια πρώτης τάξεως ευκαιρία, η οποία όµως φοβάµαι
ότι περνά ανεκµετάλλευτη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο είναι ένα
πρώτο βήµα για την αλλαγή που χρειάζεται η παιδεία στη χώρα
µας. Μπορεί να παρουσιάζει προβλήµατα, µπορεί να µην είναι
τόσο τολµηρό όσο θα έπρεπε και σίγουρα χρειάζεται να ακολου-
θήσουν και άλλες νοµοθετικές πρωτοβουλίες για να υπάρξει φώς
στο τούνελ, αλλά δεν µπορεί να µη δεχθούµε πως κινείται προς
τη σωστή κατεύθυνση και για το λόγο αυτό η Δηµοκρατική Συµ-
µαχία θα το ψηφίσει επί της αρχής. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει η κ. Αµ-

µανατίδου, Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ στη Β’ Περιφέρεια Θεσσαλο-
νίκης.

ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ: Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, το νοµοσχέδιο µε τον κατά άλλα ελκυστικό και επικοι-
νωνιακό τίτλο «Δοµή, λειτουργία, διασφάλιση της ποιότητας των
σπουδών και διεθνοποίηση των ανώτατων εκπαιδευτικών ιδρυ-
µάτων» ψηφίζεται εσπευσµένα µέσα στο καλοκαίρι µε τα πανε-
πιστήµια κλειστά, τους φοιτητές απόντες και φυσικά παρά την
κάθετη αντίδραση της συνόδου των πρυτάνεων και την αποδο-
κιµασία του κύριου συνδικαλιστικού οργάνου των πανεπιστηµια-
κών, της ΠΟΣΔΕΠ. 

Το Υπουργείο βέβαια ισχυρίζεται ότι έχει γίνει εκτεταµένος
διάλογος. Αυτός όµως υπήρξε προσχηµατικός, αφού οι περίφη-
µες προσθήκες και αλλαγές του Υπουργείου ουσιαστικά δεν αλ-
λάζουν το πνεύµα του νόµου και δεν εξαπατούν κανέναν. Ο
νόµος αυτός είναι καταστροφικός για το δηµόσιο δωρεάν πανε-
πιστήµιο. Εγείρει ζητήµατα συνταγµατικότητας, καταλύει το αυ-
τοδιοίκητό του, καθιστά αδιαφανή και συγκεντρωτική τη διοίκησή
του, επιτείνει τη διαφθορά που υποτίθεται ότι έρχεται να αντιµε-
τωπίσει και πλήττει τους φοιτητές. Βάζει από το «παράθυρο» δί-
δακτρα, υποβαθµίζει τα πτυχία τους, καταλύει τα επαγγελµατικά
δικαιώµατα των αυριανών πτυχιούχων. 

Το νοµοσχέδιο επιχειρεί να επιβάλει την ακραία νεοφιλελεύ-
θερη πολιτική της Μπολόνια, η οποία έχει ήδη αποτύχει στο εξω-
τερικό. Αυτά που εισηγείται δεν είναι πράγµατα καινοτόµα.
Κυρίως όµως δεν είναι καθόλου καινούργια.

Η προσπάθεια άλωσης του δηµόσιου  δωρεάν πανεπιστηµίου
είχε ξεκινήσει ήδη µε το «νόµο Γιαννάκου» και τώρα ολοκληρώ-
νεται µε αυτόν το νόµο-πλαίσιο. Η Κυβέρνηση εκµεταλλεύεται
την οικονοµική κατάσταση για να δροµολογήσει τη µετάλλαξη
του πανεπιστηµίου, ενός πανεπιστηµίου που οι κυβερνήσεις του
δικοµµατισµού επί χρόνια πλήττουν µε τις διαδοχικές απόπειρες
µεταρρυθµίσεών τους, µε τη χρόνια υποχρηµατοδότηση και προ-
σφάτως µε τη συνεχή κατασυκοφάντηση της παρεχόµενης γνώ-
σης και το διασυρµό των πανεπιστηµιακών λειτουργών στα µάτια
της κοινής γνώµης. Είναι γνωστό πως η επικοινωνιακή πολιτική
της Κυβέρνησης διακρίνεται για τις ικανότητές της. Όµως αυτό
είναι δουλειά χρόνων, µε την αµέριστη συµπαράσταση όλων των
Μέσων Μαζικής Ενηµέρωσης. Κι ενώ η Κυβέρνηση διά στόµατος
της Υπουργού αλλά και διά της ειδικής αγορήτριας της Πλειο-
ψηφίας σήµερα το πρωί µας διαβεβαίωσε πως ο νόµος διεθνο-
ποιεί τα πανεπιστήµιά µας φέρνοντας επιφανείς  επιστήµονες
από το εξωτερικό που υποτίθεται ότι θα τα αναβαθµίσουν, την
ίδια στιγµή περισσότεροι από εννιακόσιοι πανεπιστηµιακοί –και
σας το επεσήµαναν και ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας και οι υπόλοιποι συνάδελφοί µου- προσωπικότητες των επι-
στηµών και των γραµµάτων του εξωτερικού, απευθύνουν
έκκληση να µην ψηφιστεί ο νόµος, γιατί ο νόµος αυτός θα κλονί-
σει την ερευνητική και διδακτική προοπτική των ελληνικών πανε-
πιστηµίων και θα επιφέρει ένα ακόµη πλήγµα στην ελληνική
κοινωνία και οικονοµία. Μήπως κι αυτοί ανήκουν στις περίφηµες
συντεχνίες, στις οποίες έχει εντάξει ο Πρωθυπουργός λίγο ως
πολύ ολόκληρη την ελληνική κοινωνία που αντιτίθεται στην κα-
ταστροφική πολιτική της Κυβέρνησής του;

Πάγια θέση της εξυγίανσης και αναβάθµισης του πανεπιστη-
µιακού χώρου ήταν η επιβολή πραγµατικής, πλήρους και απο-
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κλειστικής απασχόλησης, που θα συνοδεύεται από αξιοπρεπείς
αµοιβές. Αυτό το καίριο ζήτηµα είναι απορίας άξιον, κυρία
Υπουργέ, πώς δεν περιέχεται στο σχέδιο νόµου που εσείς θέλετε
να µας πείσετε ότι είναι καλό και ότι σκέφτεστε τους πάντες, εκ-
παιδευτικούς και φοιτητές. 

Όσο για τις ελάχιστες και επουσιώδεις αλλαγές που υπερπρο-
βλήθηκαν από τα Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης και που µας τις πα-
ρουσίασε σήµερα το πρωί η κυρία Υπουργός ως αποτέλεσµα της
συζήτησης στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων, αυτές δεν
αλλάζουν στο ελάχιστο το βασικό χαρακτήρα του νοµοσχεδίου
που εισάγει µια αγοραία αντίληψη για την εκπαίδευση αντιµετω-
πίζοντας τα πανεπιστήµια ως ανώνυµες εταιρείες. 

Με το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο επί της ουσίας θεσµοθετείται
ένα κατ’ επίφασιν πανεπιστήµιο που δεν θα είναι πλέον ούτε δω-
ρεάν ούτε δηµόσιο αλλά ούτε και πανεπιστήµιο. Γι’ αυτό ακόµη
και αν ψηφιστεί, θα µείνει στην πράξη κενό γράµµα. Απέναντι σ’
ένα νοµοσχέδιο που βρίθει αντισυνταγµατικών διατάξεων η ακα-
δηµαϊκή κοινότητα θα υπερασπιστεί το Σύνταγµα, τις αρχές και
τις αξίες του δηµόσιου, δωρεάν και ακαδηµαϊκού πανεπιστηµίου,
όπως και το δικαίωµα όλων των νέων στη δωρεάν, δηµόσια πα-
νεπιστηµιακή εκπαίδευση και µόρφωση. 

Η κοινωνία θα ορθώσει το ανάστηµα της και θα αντισταθεί, για
να ανατρέψει τις πολιτικές της Κυβέρνησης και µάλιστα την ίδια
την Κυβέρνηση. Και πείτε µου γιατί θα πρέπει να πιστέψουµε τις
καλές προθέσεις της Κυβέρνησης και του Υπουργείου; Σε αυτήν
και µόνο τη θητεία έχετε καταφέρει καταστροφικά πλήγµατα στα
ελληνικά πανεπιστήµια. 

Σήµερα τα Ιδρύµατα, δίνουν στην κυριολεξία αγώνα για να
κρατηθούν στη ζωή. Η ανώτατη εκπαίδευση, όχι µόνο δεν εξαι-
ρέθηκε από τις επαχθείς ρυθµίσεις του µνηµονίου, αλλά επι-
πλέον εφαρµόστηκε µια πολιτική που στο όνοµα της διαφάνειας
έχει µπλοκάρει κάθε δυνατότητα αντεπίθεσης των Ιδρυµάτων.
Τα κοινοτικά κονδύλια για την έρευνα, τι κάνουν κυρία Υπουργέ;
Λιµνάζουν! Ενώ, προτάσεις των Ιδρυµάτων για την εξοικονόµηση
πόρων ούτε καν συζητιούνται. Η Κυβέρνηση αφήνει τα Ιδρύµατα
να ρηµάξουν θεωρώντας προφανώς, ότι έτσι θα κάµψει τις αντι-
στάσεις τους στη θεσµική επιχείρηση µετάλλαξης όσων επιζη-
τούν από το πέρασµα του οικονοµικού «Αρµαγεδδώνα». 

Συγκεκριµένα τα πανεπιστήµια αντιµετώπισαν µείωση των κον-
δυλίων του τακτικού προϋπολογισµού της τάξης του 48,62%.  Σε
ορισµένα Ιδρύµατα οι περικοπές ξεπερνούν ακόµα και το 60%,
µε πιο ακραία την περίπτωση του Πανεπιστηµίου Πελοποννήσου
που βλέπει µείωση της τάξης του 70%.

Αυτά τα στοιχεία δεν µπορείτε να τα κρύβετε. Σε αυτό θα πρέ-
πει να προστεθούν οι καθυστερήσεις στη χρηµατοδότηση των
ερευνητικών προγραµµάτων, στις υποτροφίες, στο διορισµό εκα-
τοντάδων εκλεγµένων µελών ΔΕΠ, απολύσεις συµβασιούχων δι-
δασκόντων, δραµατικές δηλαδή καταστάσεις που οδήγησαν την
Αρχιτεκτονική Αθηνών και τα ΤΕΙ Θεσσαλονίκης και Πειραιά σε
αναστολή της λειτουργίας τους. 

Αυτή, λοιπόν, η Κυβέρνηση που κλείνει τα πανεπιστήµια και τα
ΤΕΙ θέλει ταυτόχρονα να τα σώσει και να τα εκσυγχρονίσει και
να τα µεταρρυθµίσει, όταν έκανε τα πάντα για τα να υποβαθµίσει
και να τα συκοφαντήσει; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού) 

Κύριε Πρόεδρε, θα παρακαλούσα για την ανοχή σας.
Τέλος, θα ήθελα να επισηµάνω ότι στο  νοµοσχέδιο αυτό δεν

θίγει µόνο τους φοιτητές, αλλά επιτίθεται σφόδρα και στους
νέους ερευνητές και στις χαµηλότερες βαθµίδες του διδακτικού
προσωπικού. Ουσιαστικά διώχνει µια ολόκληρη γενιά νέων επι-
στηµόνων έξω από τη χώρα. Όχι µόνο δεν καταργεί τα γνωστά
407, αλλά καταργεί και τη βαθµίδα του λέκτορα και τη µονιµό-
τητα του επίκουρου. 

Πώς ακριβώς εξυπηρετούν αυτές οι αλλαγές στον εκσυγχρο-
νισµό του πανεπιστηµίου τον οποίο συστηµατικά επικαλείστε;
Αυτό που κάνετε είναι να παγιώνετε και να γενικεύετε τις επισφα-
λείς και κακοπληρωµένες σχέσεις εργασίας.

Με το άρθρο 16 του παρόντος νόµου δηµιουργείτε ένα και-
νούργιο ακαδηµαϊκό προλεταριάτο, χωρίς καµµία σχέση µε την
έρευνα, χωρίς κανένα λόγο στη διοίκηση των Ιδρυµάτων, στα

προγράµµατα σπουδών, σε µόνιµη εργασιακή επισφάλεια. Αντί
να καταργήσετε το 407 και να εντάξετε το προσωπικό αυτό σε
µόνιµες θέσεις που καλύπτουν πάγιες διδακτικές και ερευνητικές
ανάγκες, ουσιαστικά γενικεύετε και θεσµοθετείτε εκ νέου µια
εξαιρετικά προβληµατική πραγµατικότητα. Δηµιουργείτε συνθή-
κες Μεσαίωνα, εισάγοντας τον πιο ακραίο νεοφιλελευθερισµό
στο δηµοκρατικό δηµόσιο πανεπιστήµιο. 

Είναι φανερό ότι µε αυτό το νόµο η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ
µόνο στόχο έχει να διαλύσει τη δηµόσια και δωρεάν εκπαίδευση
που παρέχονταν στο ελληνικό πανεπιστήµιο και να εναρµονίσει
την ελληνική εκπαιδευτική πραγµατικότητα µε τις επιταγές του
πιο ακραίου νεοφιλελεύθερου δόγµατος για την τριτοβάθµια εκ-
παίδευση. Ο νόµος αυτός έρχεται να καταλύσει κάθε τι δηµόσιο
και δωρεάν στο πανεπιστήµιο. Όλα αυτά µε διορισµένες διοική-
σεις, µε την πρωτοφανή παύση νόµιµα και δηµοκρατικά εκλεγ-
µένων πανεπιστηµιακών αρχών, γιατί δεν έχει κανένα κοινωνικό
σύµµαχο και µόνο έτσι το Υπουργείο µπορεί να επιβάλει την επι-
κίνδυνη πολιτική του.  

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Είναι απολύτως βέβαιο ότι όλοι όσοι υπερασπίζονται τη δη-

µόσια και δωρεάν εκπαίδευση, σε όλες τις βαθµίδες, θα αντιτα-
χθούν στην υλοποίηση του και δεν θα αφήσουν τα πανεπιστήµια
βορά στις αδηφάγες ορέξεις της νεοφιλελεύθερης αγοράς. 

Η θέση του ΣΥΡΙΖΑ είναι: απόσυρση του νοµοσχεδίου, που
διαλύει και την Τριτοβάθµια δηµόσια και δωρεάν παιδεία.

Αυτά που κάνετε –και είδαµε και τις αλλαγές, ειδικά στο άρθρο
77 για τα µέλη ΔΕΠ- είναι τραγικά. Διότι αυτό που βγαίνετε και
λέτε ειδικά στην παράγραφο 2 ότι: «Οι διαδικασίες εκλογής και
εξέλιξης σε θέσεις µελών ΔΕΠ, για τις οποίες έχει εκδοθεί η προ-
κήρυξη ή έχει υποβληθεί αίτηση» µε τα νέα δεδοµένα το έχετε
απαλείψει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ολοκληρώστε παρα-
καλώ.

ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ: Αν αυτό θεωρείτε ότι
είναι σωστό και υπέρ του δηµοσίου πανεπιστηµίου µέσα σε όλα
αυτά που κάνετε, είστε πολύ γελασµένοι. Αυτό το νοµοσχέδιο
δεν πρόκειται να λειτουργήσει στην πράξη. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το Προεδρείο ξανα-
κάνει έκκληση για το θέµα της τήρησης του χρόνου γιατί είναι
άλλοι εξήντα συνάδελφοι για να µιλήσουν. 

ΧΡΥΣΗ ΑΡΑΠΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, µπορείτε να µας πείτε
για τη διαδικασία επί των άρθρων και το πώς θα εξελιχθεί;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Απόψε θα πάµε µέχρι
την 1η πρωινή. Θα συνεχίσουµε αύριο το πρωί µέχρι τις 13.00’
το µεσηµέρι, οπότε θα γίνει η ονοµαστική ψηφοφορία. Μέχρι
τότε θα µιλάµε επί της αρχής. 

ΧΡΥΣΗ ΑΡΑΠΟΓΛΟΥ: Επί των άρθρων; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Μετά θα πάµε στα

άρθρα. 
Υπάρχουν άλλες απορίες;
ΧΡΥΣΗ ΑΡΑΠΟΓΛΟΥ: Όχι, ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ο κ. Ιωάννης Μιχελο-

γιαννάκης, Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ στο Νοµό Ηρακλείου, έχει το
λόγο. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΙΧΕΛΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Φαίνεται ότι τελικά η µοίρα του ΠΑΣΟΚ θέλει αυτό και µόνο να

φέρνει πάντοτε µπροστά τις µεγάλες µεταρρυθµίσεις. Φαίνεται
ότι η αλλαγή γι’ άλλη µια φορά ενός νέου αναπτυξιακού παρα-
γωγικού µοντέλου µε στόχο πια ένα πτυχίο µε κύρος και ένα πτυ-
χίο συνδεδεµένο µε την κοινωνία να είναι και πάλι, γι’ άλλη µια
φορά, δικό µας έργο. 

Ας ανατρέξουµε στο έτος 1932. Η πολιτική κατάσταση του
τότε δηµιουργεί ένα βαυαρικό µοντέλο, το οποίο µετά από τέσ-
σερα-πέντε χρόνια εµπλουτίζεται µε γαλλικά στοιχεία και αυτή η
ιστορία τραβά µέχρι και το 1982, οπότε ο δικός µας πολιτικός
φορέας κάνει τότε τη µεγάλη µεταρρύθµιση. Αυτή η µεταρρύθ-
µιση µε τα λάθη και τις αναπροσαρµογές της για τριάντα χρόνια
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κρατιέται στο σύστηµα.
Και ξαφνικά –λένε- ότι ερχόµαστε να µεταρρυθµίσουµε Αυγου-

στιάτικα. Είναι ξαφνικό, όταν ιδεολογικά από το 2007 ο πολιτικός
φορέας είχε θέσει τις αρχές του νοµοσχεδίου που σήµερα θα
ψηφίσει; Όταν η πρώτη επιτροπή από το Σεπτέµβριο του 2010
το επεξεργάζεται; Όταν έχουµε ήδη τετρακόσιες συλλογικές
προτάσεις; Όταν έχουν ακουστεί όλα τα θεσµικά όργανα, ΕΣΥΠ,
πρυτάνεις, ΓΣΕΕ, ΟΣΕΚ, ΕΣΔΕΠ, ΠΟΣΔΕΠ, ΟΛΜΕ, ΟΛΙΕΛΕ,
Υπουργοί, Ένωση Ευρωπαϊκών Πανεπιστηµίων; Δύο χιλιάδες
επαφές της Υπουργού και του Υπουργείου µε τους καθηγητές!
Αυτό δεν δείχνει σεβασµό σε αυτά τα θεσµικά όργανα, που ακού-
σαµε τη φωνή τους, ώστε να κατεβάσουµε το νόµο-πλαίσιο; 

Λένε ότι φέρνουµε έναν νόµο-πλαίσιο, ο οποίος δεν εξυπηρετεί
σηµερινές ανάγκες. Το λέµε ξεκάθαρα. Νόµος-πλαίσιο για εµάς
είναι αυτός που έχει τρία πόδια: καθηγητές, φοιτητές και κοινω-
νία, ένας νόµος-πλαίσιο µε χαρακτηριστικά δηµόσιου πανεπιστη-
µίου. Και δηµόσιο είναι ξεκάθαρο τι θα πει. Σηµαίνει ότι
θεσµοθετώ πλαίσιο και το χρηµατοδοτώ εγώ ο ίδιος, αλλά το
ελέγχω και λογοδοτώ γι’ αυτό. 

Θα είναι αυτοδιοικητικό. Μπράβο, Υπουργέ µου. Όπως είπατε
πολύ καλά στην επιτροπή, τις εννιακόσιες ογδόντα σελίδες του
Υπουργείου τις κάνετε εκατόν είκοσι βάζοντας µεταφορά αρµο-
διοτήτων και δίνετε επιτέλους αυτοδιοικητικό χαρακτήρα στο εγ-
χείρηµα. Θα είναι δηµοκρατικό, αξιοκρατικό και συνταγµατικό. 

Θα ήθελα να κάνω δύο ακόµη παρατηρήσεις. Μικρό πράγµα
ήταν ότι ενιαίος κανονισµός λειτουργίας δεν υπήρχε καθόλου;
Μικρό πράγµα είναι ότι στα όρια της συνταγµατικότητας µέχρι
και ο προηγούµενος νόµος για δέκα χρόνια πηγαινοερχόταν –και
το γνωρίζετε πολύ καλά- µέσα στα δικαστήρια; 

Χρηµατοδοτούµε φοιτητή και στόχο. Πού είναι το κακό; Ο στό-
χος δεν είναι αξιολόγηση; Ο φοιτητής δεν είναι µονάδα για να
µπορεί ανάλογα µε τις τοπικές, εθνικές, ευρωπαϊκές και διεθνείς
ανάγκες να χαρακτηρίζει το σύστηµα; Κάθε ΑΕΙ διασφαλίζει πό-
ρους και περιουσία. Τι άλλο να διασφαλίσει όταν σέβεται περι-
ουσιακά στοιχεία και αξιοποιεί πόρους; 

Έρχοµαι στους τρεις κύκλους σπουδών. Λαλίστατη η άλλη
Αριστερά µίλησε για Μπολόνια και για τότε συστήµατα της πε-
φωτισµένης δήθεν νέας πολιτείας πτυχιούχων. Δεν θα ξεχάσω
ποτέ τις αναλύσεις του ΚΚΕ παλαιότερα, από τα ΚΑΤΕ για την
εξειδικευµένη δήθεν εργασία, µέχρι και τα ΤΕΙ και την ιδεολογική
διαφορά που είχε πάντοτε µαζί µας και που σήµερα φαίνεται ότι
ξεγυµνώνεται τελικά µε την ανεπάρκειά του. 

Υπάρχει η δυνατότητα αξιοποίησης κληροδοτηµάτων και χο-
ρηγιών. Πού είναι το κακό; Να αξιολογούνται οι καθηγητές στα
πέντε χρόνια. Πού είναι το κακό; Να δώσω επιτέλους στο άσυλο
πνευµατικότητα και πολιτισµικά να το συνδέσω µε το αύριο και
να φύγουµε από χωροταξικά και γεωγραφικά όρια. 

Πρέπει να δηµιουργήσω νέο χάρτη ανώτατης εκπαίδευσης και
να διεθνοποιήσω τις σπουδές. Δεν είναι διεθνισµός τύπου Λένιν,
τέτοια στοιχεία για να µπαίνουν εδώ ως ιδεολογικά µέσα. Τους
πείραξε η λέξη διεθνοποίηση όταν σήµερα γνωρίζουµε πολύ
καλά ότι για να διαφοροποιήσεις παραγωγικές σχέσεις, πρέπει
να αναπτύξεις παραγωγικές δυνάµεις. Και αυτός είναι ο πολιτι-
κός φορέας µας και αυτά είναι τα πιστεύω µας.

Χαµηλά, άτοκα δάνεια φοιτητών. Γιατί άραγε; Δεν θα γίνει ή
δεν το έχει ανάγκη η σηµερινή κοινωνία; 

Υπουργέ µου, κάποιες παρατηρήσεις. Αιώνιος φοιτητής, τον
γνώρισα στην Ιατρική σε ένα µάθηµα, στο πελατειακό, κρατικί-
στικο, όπως είπε και ο Πρόεδρός µας πριν, µοντέλο, και έφθανε
στο σηµείο να µπει και να εγκλωβιστεί σε µία τέτοια κατάσταση. 

Προτείνω, όπως βάζετε όταν εργάζεται 2ν στο χρόνο, ας πάει
στον «αιώνιο» φοιτητή, που να µην υπάρχει, ν+µ/2. Δηλαδή, στην
Ιατρική εκεί που είναι έξι χρόνια να γίνει συν τρία, στις σχολές
που είναι πέντε χρόνια να πάει επί 2,5. Να είναι, δηλαδή, ένας
αλγόριθµος µαθηµατικός τύπος, που να δίνει τέτοια χαρακτηρι-
στικά.

Δεύτερον, να διασφαλίσουµε τις ανθρωπιστικές σπουδές.
Αυτές δεν πωλούν θεωρητική γνώση. Πρέπει κάποια ώρα αυτές
που δεν πωλούν στον ανταγωνισµό της αγοράς να βρουν µία δια-
σφάλιση. Αυτό πρέπει να το κάνουµε.

Το βιογραφικό ξεκάθαρα είναι σήµερα φτιαχτό, το φτιάχνουν.

Γνωρίζω πολύ καλά ότι –και η Υπουργός το έχει πει πολλές
φορές αυτό- δεν πρέπει να είναι µοναδικό κριτήριο του φτιαχτού
βιογραφικού. Κριτήριο είναι η σχέση δασκάλου-φοιτητή που
αυτή αξιολογείται καθηµερινά.

Διά βίου µάθηση. Άκουσα τον Πρωθυπουργό µας πριν και είπε
τη λέξη διά βίου εκπαίδευση, ορόσηµο πια στον πολιτικό φορέα
µας, σίγουρα νέο διάβηµα για το αύριο.

Στο νέο χάρτη θα κάνουµε εδώ πραγµατικά να κάνουµε τη µε-
γάλη υπέρβαση, να φύγουµε και από κοµµατικά και από τοπικί-
στικα κριτήρια. Μέχρι τότε τα κενά των αυριανών φοιτητών,
Υπουργέ µου, ώστε να είµαστε έτοιµοι σε αυτό το εγχείρηµα, σε
αυτήν τη µεταρρύθµιση, να πάει µπροστά.

Πράγµατι απελευθερώνουµε δυνάµεις, πράγµατι όπως είπαµε
συγκρουόµαστε µε τον εαυτό µας, πράγµατι κατεβάζουµε από
τον τοίχο τις κορνίζες των «άχρηστων» πτυχίων και τα θέτουµε
στη διάθεση της κοινωνίας και πράγµατι αλλάζουµε το ίδιο το
αύριο.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει η Βου-
λευτής Α’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ελισσάβετ Βόζε-
µπεργκ.

ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕΜΠΕΡΓΚ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Στερηθήκαµε τη µαντινάδα από τον κ. Μιχελογιαννάκη, που
είναι εξαιρετικός συνάδελφος, αλλά νοµίζω κάποια άλλη χρονική
στιγµή να µας την πει.

Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πραγµατικά σε
αυτό το σχέδιο νόµου ξέρετε ότι η Νέα Δηµοκρατία ευρύτερα
στον τοµέα της παιδείας έχει µια συναίνεση την οποία έχει εκδη-
λώσει, ψηφίζοντας σε πάρα πολλές χρονικές στιγµές πρωτοβου-
λίες της Κυβέρνησης που θεωρούσε ότι ήταν σε σωστή
κατεύθυνση για το συµφέρον της χώρας και του τόπου.

Προβληµατίζοµαι για την έκθεση του Επιστηµονικού Συµβου-
λίου σε θέµατα αντισυνταγµατικότητας. Άκουσα µε πολλή προ-
σοχή τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο κ. Ευθυµίου να µιλάει για
το κατά πόσο όταν η Νέα Δηµοκρατία είναι στην αντιπολίτευση
ή στην Κυβέρνηση υποστηρίζει τη µία ή την άλλη συνταγµατική
ερµηνεία ως προς τις εκδοχές που το Σύνταγµά µας έχει ειση-
γηθεί και που εµείς έχουµε ψηφίσει.

Είπε πριν ο Πρόεδρος του ΛΑΟΣ πριν ότι δεν έχω κοινοβου-
λευτική εµπειρία. Έχω, όµως, επαγγελµατική εµπειρία και είµαι
από τους Βουλευτές που υποστηρίζουν –θα µου επιτρέψετε- ότι
πρέπει επαγγελµατίες να είναι µέσα στην πολιτική και ίσως λίγο
να υποβαθµιστούν οι επαγγελµατίες πολιτικοί.

Θα πω, λοιπόν, ότι από την εµπειρία µου ως νοµικός το Σύ-
νταγµα δεν επιδέχεται πολλές ερµηνείες. Είναι ο καταστατικός
χάρτης του κράτους που σε συγκεκριµένες διατάξεις δεν επιδέ-
χεται παρά µόνο µία ανάγνωση. Έτσι, λοιπόν, συµβαίνει και µε
το άρθρο 16 παρ. 5. Είτε υπάρχει αυτοδιοίκητο στο πανεπιστήµιο
είτε όχι.

Θα µου πείτε, καταλύεται το αυτοδιοίκητο µε το Συµβούλιο
που εισηγείται το Υπουργείο Παιδείας; Θα σας πω ότι µε προ-
βληµατίζει η Έκθεση του Επιστηµονικού Συµβουλίου της Βου-
λής. Αν θέλετε να το καταργήσουµε είναι µία συζήτηση που
πρέπει να λάβει ύστερο χρόνο, δεν είναι της παρούσης. 

Να µη λάβουµε -αν θέλετε- υπ’ όψιν µας τις απόψεις συνταγ-
µατολόγων εγκρίτων της χώρας µας ή θέλουµε να λάβουµε τις
αντίθετες; Είναι ένας προβληµατισµός. Όµως, αναµφίβολα θίγει,
κατά την προσωπική µου άποψη, ένα τµήµα του αυτοδιοίκητου
στο βαθµό που το συµβούλιο πλέον έχει διοικητικά καθήκοντα
στο βαθµό που τα έχει.

Έρχοµαι τώρα στο θέµα της συναίνεσης µε αφορµή αυτό, στο
οποίο αναφέρθηκα πριν. 

Θέλετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να πιστέψει η Νέα Δη-
µοκρατία ότι η Κυβέρνηση ήθελε συναίνεση από τη Νέα Δηµο-
κρατία ή µήπως ήθελε έγκριση -για να µιλάµε τα σωστά ελληνικά
που µιλάµε όλοι εδώ µέσα- για προειληµµένες αποφάσεις; Συ-
ναίνεση τι σηµαίνει ; Ότι στο τραπέζι κατατίθενται και οι µεν και
οι δε απόψεις και γίνεται ένας συγκερασµός -συγκλίσεις, απο-
κλίσεις- και καταλήγουµε κάπου. 
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Γιατί το λέω αυτό; Γιατί σήµερα ο εισηγητής µας και ο Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος, ο κ. Ταλιαδούρος, έθεσε µία παρά-
µετρο και είπε: «Κύριοι, εισάγετε ένα νέο θεσµό και θέλετε µε
αυτόν το θεσµό να εισηγηθείτε µια τοµή, το συµβούλιο» και λέτε
ότι «το συµβούλιο, εκτός των διοικητικών καθηκόντων, για τα
οποία η Νέα Δηµοκρατία είναι κάθετα αντίθετη, να προτείνει και
να επιλέγει τον πρύτανη και τον κοσµήτορα». Και εκεί εµείς εί-
µαστε αντίθετοι, αλλά προτείνουµε κάτι, µια επιλογή. Λέµε, το
Συµβούλιο, αφού το θέλετε, ναι, το εγκρίνουµε, ναι, το ψηφί-
ζουµε, να επιλέξει δύο ή τρεις πρυτάνεις, δηλαδή δύο ή τρεις
προσωπικότητες που να έχουν τα στοιχεία εκείνα της αξιοκρα-
τίας και, κυρίως, της επιστηµοσύνης να είναι πρυτάνεις, αλλά
από εκεί και πέρα, αφήστε ένα ευρύτερο εκλογικό εκλεκτορικό
σώµα να επιλέξει τον πρύτανη και τον κοσµήτορα. Εκεί είναι η
διαφωνία µας και, οπωσδήποτε, δεν είναι στο άσυλο και δεν είναι
στο άσυλο γιατί δεν το καταλαβαίνουµε εµείς µε την έννοια που
διαρκεί εδώ και χρόνια.

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυρία Υπουργέ,
µε κάθε ειλικρίνεια, λάθη έχουµε κάνει κι εµείς κι εσείς, αλλά σί-
γουρα από τη Μεταπολίτευση και µετά είναι το ΠΑΣΟΚ που διοι-
κεί τη χώρα, είναι το ΠΑΣΟΚ που έχει κάνει τις µεταρρυθµίσεις
στην παιδεία, πάρα πολλές σηµαντικές, αλλά και πάρα πολλά
λάθη, θα µου επιτρέψετε. 

Η Νέα Δηµοκρατία έκανε κάποιες τοµές πολύ σηµαντικές. Ψή-
φισε την αξιολόγηση. Ψήφισε τη χρηµατοδότηση µε ένα τρόπο
λογοδοσίας. Ψήφισε τις τετραετείς σπουδές. Σε όλα αυτά είχε
απέναντι το ΠΑΣΟΚ -και πρέπει να το δεχθούµε, να έχουµε την
αυτοκριτική µας σ’ αυτήν την Αίθουσα ανά πάσα ώρα και στιγµή-
και τώρα ζητάτε τη συναίνεση; Θέλουµε να την παρέχουµε και
θα δείτε ότι θα την παράσχουµε αύριο σε πολύ σηµαντικά
άρθρα.

Είπε ο Πρόεδρος του ΛΑΟΣ –νοµίζω και κάποιος άλλος οµιλη-
τής- ότι επί της αρχής έχει σηµασία. Μα, οι εντυπώσεις µας εν-
διαφέρουν ή η ουσία; Η ουσία ποια είναι; Ζητάτε τη συναίνεση
από τη Νέα Δηµοκρατία σε ένα σχέδιο νόµου, που η ίδια η ΠΑΣΠ
την 1-7-2011 το ονόµασε νοµοσχέδιο-«έκτρωµα»; Είναι η νεολαία
σας που σας ενδιαφέρει. 

Μιλάτε για ένα πανεπιστήµιο ανοιχτό στην κοινωνία. Ποιος
αντιλέγει σ’ αυτό; 

Ανοιχτό στην κοινωνία, όµως, χωρίς όρους οικονοµίας, κύριε
Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυρία Υπουργέ, χωρίς
όρους κοινωνίας και οικονοµίας;

Με το σχέδιο νόµου που θα ψηφιστεί αύριο το πρωί τα πτυχία,
τα οποία θα παράσχει το πανεπιστήµιο στους φοιτητές του δεν
θα έχουν αντίκρισµα στην αγορά εργασίας. Με ένα 18% στην
ανεργία επίσηµα και πολύ παραπάνω ανεπίσηµα, αυτό λέγεται
αναβάθµιση στην παιδεία; Για να µη φθάσω παραπάνω. 

Θέλω να µιλήσω για πολλά, αλλά να σας πω ότι µιλάτε για
βαθιά µεταρρύθµιση και να σας ρωτήσω αν είναι βαθιά µεταρ-
ρύθµιση απλώς και µόνο ότι εστιάζουµε σε ένα ολιγάριθµο, ευά-
ριθµο όργανο, το οποίο θα επιλέγει τα όργανα της διοίκησης και
τους επικεφαλείς; 

Μιλάτε για αριστεία όταν έχετε καταργήσει τη βάση του «10»
και πότε; Όταν γνωρίζετε πολύ καλά –και απευθύνοµαι στην
κυρία Υπουργό που είναι παρούσα- ότι οι επιτροπές του Υπουρ-
γείου Παιδείας επί δύο χρόνια δεν έχουν αξιολογήσει τις τετρα-
κόσιες περίπου αιτήσεις για τις έρευνες να αξιολογηθούν, όπου
απορρίφθηκε έρευνα της ερευνήτριας κ. Παπαδοπούλου, που
έτυχε διεθνούς διακρίσεως το 2011;

Μιλάµε, λοιπόν, ψευδεπίγραφα, απλώς για να πείσουµε ότι κά-
νουµε µια βαθιά µεταρρύθµιση; 

Δεν θα αρνηθώ ποτέ ότι το Υπουργείο Παιδείας και η κ. Δια-
µαντοπούλου –την οποία εκτιµώ προσωπικά- έκαναν εργώδεις
και πολύ σηµαντικές προσπάθειες. Όµως, είναι ατελέσφορο
αυτό το σχέδιο νόµου που προτείνετε.

Υπήρξε ένας εκνευρισµός σ’ αυτήν την Αίθουσα το πρωί. Είµαι
–γνωρίζετε- από την ώρα που ξεκίνησε το σχέδιο νόµου µέχρι
τώρα παρούσα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Επιτρέψτε µου να πω αυτό, κύριε Πρόεδρε, και τελειώνω. 

Οι εννιακόσιοι δύο πανεπιστηµιακοί δάσκαλοι διεθνούς ανα-
γνωρίσεως –ο κ. Πανάρετος είναι παρών, ξέρει σε ποιους ανα-
φέροµαι και όλοι γνωρίζουµε, να µην αναφερθώ µόνο στον
Τσόµσκι και εξαιρέσω κάποιους άλλους- είπαν: «Μην το εφαρ-
µόσετε αυτό το σχέδιο νόµου, έχει παντού αποτύχει». Η κυρία
Υπουργός είπε «πού το γνωρίζουν αυτό;». Μα, εκεί είναι το θέµα;
Εκφράζονται αυθαίρετα κάποιες προσωπικότητες διεθνούς ανα-
γνωρίσεως; Κάτι µπορεί να ξέρουν. Τους ρωτήσαµε; Ρωτήσαµε
γιατί απέτυχε, αν απέτυχε, η αξιολόγηση στο βαθµό που απέ-
τυχε; Γνωρίζουµε εάν συνδεόταν µε τη χρηµατοδότηση και αν
είναι ο λόγος αυτός για τον οποίο απέτυχε; Γνωρίζουµε γιατί το
σύστηµα της παιδείας µας έχει φθάσει σε απαξιωτικά χαρακτη-
ριστικά µετά από το 1974 µέχρι σήµερα και ποιος ευθύνεται για
αυτό;

Εγώ δεν θα σας πω έτσι στενά κοµµατικά ότι αποκλειστικά ευ-
θύνεται το ΠΑΣΟΚ. Μπορεί να ευθύνεται κάπου και η Νέα Δηµο-
κρατία. Μπορεί να ευθύνεται η νοοτροπία του Έλληνα, όταν
αφήνεται να αυθαιρετεί σε κάποια σηµεία. Το ρωτήσαµε; Κάναµε
µία έρευνα εκ βάθρων για να πούµε ότι η τοµή την οποία τώρα
επιλέγουµε πράγµατι χτυπάει το σύστηµα στην παθογένειά του;
Δεν το κάναµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Απλώς, επικοινω-
νιακά µιλάµε και επικοινωνιακά µε κάποια µέσα που βοηθούν την
επικοινωνία σε συγκεκριµένη κατεύθυνση, θα µου επιτρέψετε να
πω. 

Είχα την τιµή να µε επιλέξει το κόµµα µου για κάποιους µήνες
ως τοµεάρχη. Είχα µια πολύ καλή και συγκρουσιακή και συγκλι-
τική και αποκλιτική επικοινωνία µε το Υπουργείο Παιδείας. Το
Υπουργείο Παιδείας έπρεπε να µας ενώνει όλους και µε τον
εθνικό του χαρακτήρα που αφαιρέθηκε. 

Όµως, αυτό το οποίο έχω να πω είναι ότι δεν βοηθάτε για τη
συναίνεση. Δεν βοηθήσατε. Μπορεί να υιοθετήσατε κάποιες
πολύ ήσσονος σηµασίας προτάσεις, δεν βοηθήσατε, όµως, στον
πυρήνα. Πιστέψτε µε. Είµαι πολύ ειλικρινής στο λόγο µου, όπως
υπήρξα πάντα στη ζωή µου και όπως πιστεύω ότι είναι η πλειο-
νότητα των οµιλητών εδώ, πέραν από κοµµατικές αγκυλώσεις.

Θέλουµε να συναινέσουµε. Κάντε και τώρα µια προσπάθεια.
Έχουµε αύριο µια ονοµαστική ψηφοφορία που είναι στις 13.00’
το µεσηµέρι. Μην αποκλείετε να συναινέσουµε επί της αρχής και
µη µας λένε κάποιοι ότι αν δεν συναινέσετε επί της αρχής και ψη-
φίσετε κάποια σηµαντικά άρθρα, σηµαίνει ότι είστε ριψάσπιδες.
Δεν το δεχόµαστε. Επί της αρχής σηµαίνει ότι συµφωνούµε στον
πυρήνα, στην ολότητα του σχεδίου νόµου και κυρίως στην ιδεο-
λογία που διαπνέει ένα σχέδιο νόµου, γιατί οι αποκλίσεις µας
µπορεί να είναι σηµαντικές -είµαστε κόµµα της Αξιωµατικής Αντι-
πολίτευσης, θεσµικά ελέγχουµε την Κυβέρνηση- αλλά είναι βέ-
βαιο –και τελειώνω οριστικά, κύριε Πρόεδρε- ότι η Νέα
Δηµοκρατία έχει αποδείξει ότι στη σωστή κατεύθυνση ξέρει να
ψηφίζει εκείνες τις πρωτοβουλίες που βοηθούν τον ελληνικό λαό.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ο Ανεξάρτητος Βου-

λευτής του Νοµού Αχαΐας κ. Νικόλαος Τσούκαλης έχει το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, όπως και η κ. Διαµαντοπούλου ανέφερε σε

µία σύντοµη παρέµβασή της, απαντώντας στον Πρόεδρό µας,
τον κ. Φώτη Κουβέλη, η Δηµοκρατική Αριστερά ανταποκρίθηκε
αµέσως στην πρόσκληση την οποία απηύθυνε το Υπουργείο
προς όλα τα κόµµατα, προκειµένου να συµµετάσχει στη διακοµ-
µατική επιτροπή. 

Βεβαίως συµµετείχαµε, γιατί ως κόµµα, που εκφράζει το δια-
χρονικό ρεύµα της ανανεωτικής Αριστεράς, είχαµε ένα προνόµιο,
είχαµε ένα πλεονέκτηµα. Είχαµε ένα προσχέδιο νόµου, το οποίο
ως κόµµα το είχαµε καταθέσει κατά τη συζήτηση του νοµοσχε-
δίου που είχε καταθέσει στη Βουλή και είχε ψηφιστεί η κ. Γιαν-
νάκου. Ήταν το σχέδιο νόµου, το προσχέδιο το δικό µας του
αείµνηστου Λευτέρη Παπαγιαννάκη, το οποίο θεωρούσαµε ότι
πραγµατικά ανταποκρινόταν στο σύγχρονο πανεπιστήµιο. 

Στην πρώτη συνεδρίαση πράγµατι συµµετείχα εγώ. Συµµετεί-
χαµε ως Δηµοκρατική Αριστερά, γιατί θεωρούσαµε, είχαµε απο-
δεχθεί τις προτάσεις τότε του Υπουργείου ως βάση συζήτησης.
Αυτό είναι κρίσιµο για το χώρο το δικό µας.
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Συµµετείχαµε, λοιπόν, σε αυτήν τη διαδικασία. Ολοκληρώθηκε
αυτή η διαδικασία. Φθάσαµε στη συζήτηση αυτού του νοµοσχε-
δίου. Καταθέσαµε κατά τη διάρκεια της συζήτησης στην επι-
τροπή εξασέλιδο υπόµνηµα παρεµβάσεων, οι οποίες πόρω
απείχαν από την παραδοσιακή και γνωστή θέση και –αν θέλετε-
και από το λεξιλόγιο της Αριστεράς. Έννοιες και θεσµοί ταµπού
για την Αριστερά για εµάς ήταν εκτός του γενικότερου προβλη-
µατισµού. 

Επιµένουµε ακόµα και αυτή τη στιγµή ότι δεν έγινε ουσιαστι-
κός διάλογος, γιατί τον ουσιαστικό διάλογο τον εννοούµε ως µία
διαδικασία η οποία οδηγεί κάπου, δηλαδή ουσιαστικά ότι κατα-
νοείς και δείχνεις µε τη συµπεριφορά σου ότι όταν συνοµιλείς µε
τον άλλο, αξιολογείς τις προτάσεις του και απορρίπτεις ή απο-
δέχεσαι µε συγκεκριµένη αιτιολογία. Η εκτίµησή µας είναι ότι
κάτι τέτοιο, δυστυχώς, δεν έγινε και γι’ αυτό ακριβώς λέµε ότι
δεν έγινε ουσιαστικός διάλογος.

Κυρία Υπουργέ, παρακολουθήσαµε µε πολύ µεγάλη προσοχή
την τοποθέτηση της κ. Διαµαντοπούλου το πρωί. Υπέπεσε σε ένα
σοβαρό µεθοδολογικό λάθος, το οποίο δεν πείθει. Ενώ, δηλαδή,
διεκτραγώδησε την κατάσταση που επικρατεί στο ελληνικό πα-
νεπιστήµιο πάνω σε πραγµατική βάση, µε περιστατικά τα οποία
προσωπικά θα µπορούσα να τα εµπλουτίσω αναφέροντας και
άλλα –και οικογενειοκρατίες και διασπάθιση δηµόσιου χρήµατος
και µία εξεζητηµένη αποκοπή των πανεπιστηµίων από τις τοπικές
κοινωνίες- χρησιµοποίησε αυτήν την αποτίµηση ως αιτιολογική
βάση για να µας αποδείξει ότι οι προτάσεις, τις οποίες καταθέτει
και περιλαµβάνονται στο νοµοσχέδιο, είναι οι ορθές. 

Από πού προκύπτει ότι οι προτάσεις τις οποίες κατέθεσε είναι
οι σωστές; Γιατί να µην είναι κάτι άλλο και όχι αυτά τα οποία ανέ-
φερε η κυρία Διαµαντοπούλου;

Ο Πρόεδρός µας κατέθεσε µε πολλή σαφήνεια ποιες είναι οι
δικές µας θέσεις, όσον αφορά τις αρχές που πρέπει να διέπουν
τη σύγχρονη ανώτατη εκπαίδευση. Όµως, όποια άποψη και να
έχουµε, κάποιες σταθερές που πρέπει να διέπουν την ανώτατη
εκπαίδευση και γενικότερα την παιδεία δεν µπορούν να παραµε-
ριστούν. 

Είχα την τύχη να είµαι φοιτητής του αείµνηστου Αριστόβουλου
Μάνεση και συζητούσαµε πάρα πολύ σοβαρά αυτά τα θέµατα σε
µία µεταβατική περίοδο, πολύ θερµή και πολύ ενδιαφέρουσα,
την περίοδο εκείνη που ψηφίστηκε και ο νόµος του 1982. Ο Αρι-
στόβουλος Μάνεσης συνήθιζε να µας αναφέρει και στα µαθή-
µατά του τη γνωστή ρήση του 1958 του Παπανούτσου όσον
αφορά την εκπαίδευση, την παιδεία. Η παιδεία, έλεγε ο Παπα-
νούτσος, είναι η λειτουργία µε σκοπό να ενταχθεί ο νέος άνθρω-
πος σε ένα ιστορικά καθορισµένο πνευµατικό και οικονοµικό
σύστηµα. 

Ως Δηµοκρατική Αριστερά, περιµέναµε να υπάρξει πλήρης
εξειδίκευση ως προς το τι σηµαίνει σήµερα «πνευµατικό και οι-
κονοµικό σύστηµα», µε σκοπό να υπερκεραστούν αγκυλώσεις και
καρκινώµατα, αν θέλετε, που ζούµε σήµερα, γιατί θεωρούµε ότι
η ανώτατη εκπαίδευση και γενικότερα η εκπαίδευση στη χώρα
πρέπει να είναι ο µοχλός της ανάπτυξης. 

Ξέρετε, έχουµε και κάποιες παραδόσεις εδώ, σ’ αυτή τη χώρα.
Ακούσαµε τον κύριο Πρωθυπουργό. Ξέρετε τι µου θύµισε η το-
ποθέτησή του; Από την τοποθέτησή του έλειπε η έννοια του αν-
θρωπισµού, του ανθρώπου. Μου θύµισε πάρα πολύ αγορά,
δηλαδή πώς να προσαρµοστούµε στις αγορές, πώς να ετοιµά-
σουµε επιστήµονες που να ανταποκριθούν στις αγορές! 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το προειδοποιητικό κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Αυτό δεν είναι το προνόµιο, δεν είναι η ιστορική παράδοση της
χώρας. Έπρεπε να µας απαντήσει ο κύριος Πρωθυπουργός τι
πρέπει να κάνουµε τους εξήντα, εκατό χιλιάδες νέους επιστήµο-
νες! Πρέπει να τους κρατήσουµε στη χώρα! Βγάζουµε επιστήµο-
νες οι οποίοι διαπρέπουν στο εξωτερικό! Ποιες είναι οι προτάσεις
να τους κρατήσουµε; Αυτό δεν το ακούσαµε! Αυτή είναι η µεγάλη
µας αγωνία!

Η Δηµοκρατική Αριστερά προσήλθε και κατέθεσε συγκεκριµέ-
νες θέσεις όσον αφορά το διφυές σύστηµα διοίκησης των πανε-
πιστηµίων. Ναι, αποδεχθήκαµε το Συµβούλιο! Το αποδεχθήκαµε
µε συγκεκριµένο περιεχόµενο και όχι µ’ αυτό το περιεχόµενο που

εσείς αναφέρετε! Το δεχθήκαµε µε το περιεχόµενο να εγκρίνει
τον προϋπολογισµό του ιδρύµατος, να εγκρίνει τον απολογισµό
λειτουργίας, τη στρατηγική ανάπτυξη του ιδρύµατος, τις συνερ-
γασίες, τον προγραµµατισµό και την προγραµµατική συµφωνία
µε την πολιτεία, την αξιοποίηση της δηµόσιας περιουσίας, την
έγκριση και αναθεώρηση του πλαισίου λειτουργίας, εσωτερικούς
κανονισµούς, διαδικασίες εσωτερικού ελέγχου, την ευρωπαϊκή
και διεθνή προβολή του ιδρύµατος.

Δεχτήκαµε τον Ενιαίο Ευρωπαϊκό Χάρτη, δεχτήκαµε την αξιο-
λόγηση µε εξωτερικούς κριτές, µε κατάλογο των πανεπιστηµίων
και πάρα πολλά πράγµατα τα οποία είναι έξω από την πεπατη-
µένη. Αλήθεια γιατί πολλά από αυτά δεν τα δεχτήκατε; 

Και τα κορυφαία, το άρθρο 6, 7,8  για παράδειγµα, για εµάς
είναι το στοιχείο που µας οδήγησε και έγειρε την πλάστιγγα,
προκειµένου να πούµε το όχι επί της αρχής. Τα περισσότερα από
αυτά τα οποία ανέφερε και η κυρία Υπουργός στην τοποθέτησή
της, όσον αφορά τις παθογένειες του ελληνικού εκπαιδευτικού
συστήµατος και των ανωτάτων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων,  τα
αποδεχόµαστε. 

Κλείνω µε το εξής, γιατί πρέπει να πω κάτι για τα ΑΤΕΙ και πρέ-
πει να καταθέσω και κάτι στα Πρακτικά. Ακόµα δεν έχουµε κατα-
νοήσει γιατί αποκλείονται τα ΑΤΕΙ από τη διαδικασία απονοµής
διδακτορικών διπλωµάτων. Για ποιο λόγο; Θέστε αυστηρούς
όρους, ελέγξτε τους. Όµως, το Συµβούλιο Τεκµηρίωσης –και
έχω τα στοιχεία εδώ- δίνει λαµπρά παραδείγµατα ΑΤΕΙ ανά την
Ελλάδα που έχουν τη δυνατότητα να παράσχουν διδακτορικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Τσούκαλης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Βεβαίως δεν έχουµε κατανοήσει για ποιο λόγο διασπάται το
βοηθητικό επιστηµονικό προσωπικό των πανεπιστηµίων σε δύο
φορείς. 

Τελειώνω µε το εξής. Πρέπει να κλείσω µε ένα χαρακτηριστικό
στοιχείο, µία ρήση που προσδιορίζει την ελληνική παράδοση στη
παιδεία και είναι ρήση του Αριστοτέλη. «Αυτοί που µελέτησαν
προσεκτικά τον τρόπο διακυβέρνησης των ανθρώπων πρέπει να
έχουν πειστεί ότι η τύχη των εθνών εξαρτάται από την εκπαί-
δευση των νέων». Δεν ξέρω κατά πόσο αυτή η αρχή περιλαµβά-
νεται σ’ αυτό εδώ το νοµοσχέδιο, πάντως σε κάθε περίπτωση ως
Δηµοκρατική Αριστερά δηλώνουµε ότι όσο περνάει από το χέρι
µας δεν θα είµαστε αυτοί οι οποίοι θα θέσουµε προσχώµατα
στην υλοποίηση του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου στα πανεπιστή-
µια. Είµαστε όµως πεπεισµένοι ότι ορισµένες ρυθµίσεις δεν είναι
δυνατόν να υλοποιηθούν. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ο Βουλευτής του

ΠΑΣΟΚ στο Νοµό Λευκάδας κ. Σπυροπάνος Μαργέλης έχει το
λόγο. 

ΣΠΥΡΟΠΑΝΟΣ ΜΑΡΓΕΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι το

νοµοσχέδιο που κουβεντιάζουµε σήµερα είναι από τα σηµαντι-
κότερα, τα πιο σπουδαία νοµοσχέδια που έχουµε κουβεντιάσει
αυτά τα δύο χρόνια εδώ στη Βουλή των Ελλήνων. 

Αναφέρεται και αφορά το µέλλον του ελληνικού πανεπιστη-
µίου, δηλαδή το µέλλον της χώρας µας ουσιαστικά. Το ελληνικό
πανεπιστήµιο, µε τα χίλια προβλήµατα που έχει, τις παθογένειες,
τις δυσκολίες, όλα αυτά τα οποία όλοι διεκτραγωδούµε, εν τού-
τοις έχει πολύ καλούς φοιτητές, έχει πολύ καλούς καθηγητές,
έχει ανθρώπους δηλαδή που διαπρέπουν και στην Ελλάδα και
στο εξωτερικό. 

Όµως, δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι µε ένα καλύτερο θεσµικό
πλαίσιο, σε ένα καλύτερο περιβάλλον µπορεί αυτό το ελληνικό
πανεπιστήµιο να έχει πολύ καλύτερα αποτελέσµατα και πολύ κα-
λύτερη ποιότητα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ζούµε σε ένα κόσµο που αλλά-
ζει µε ραγδαίους ρυθµούς. Η χώρα µας είναι ισότιµο µέλος της
Ευρωπαϊκής Ένωσης και οφείλουµε να παρακολουθούµε τι γίνε-
ται σε άλλες χώρες. Οφείλουµε να βλέπουµε ότι οι άλλες χώρες
αντιµετωπίζουν γρήγορα τα προβλήµατα που δηµιουργούνται,
δίνουν λύσεις, στηρίζουν τα πανεπιστήµιά τους, στηρίζουν την
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εκπαίδευσή τους. 
Στη χώρα µας λειτουργούµε ουσιαστικά τριάντα χρόνια µε ένα

νόµο και µε µικρές αλλαγές που έχουν γίνει σε αυτόν. Όµως, τα
πράγµατα έχουν αλλάξει. Οι συνθήκες του ’82 µε τις συνθήκες
του σήµερα είναι τελείως διαφορετικές. Είναι άλλες οι ανάγκες,
άλλες οι προτεραιότητες, άλλες οι δυνατότητες, άλλα αν θέλετε
τα οράµατα, οι ιδέες και οι σκέψεις που είχαµε τότε. 

Σήµερα όλοι διαπιστώνουµε ότι στο ελληνικό πανεπιστήµιο
υπάρχουν πάρα πολλά προβλήµατα. Δεν λειτουργεί ουσιαστικά
η δηµοκρατία, οι δηµοκρατικές διαδικασίες, δεν υπάρχει η ποιό-
τητα που θέλουµε, δεν υπάρχει η αποτελεσµατικότητα που θέ-
λουµε, όλοι διαπιστώνουµε ότι δεν λειτουργεί το άσυλο όπως το
είχαµε φανταστεί και το είχαµε θεσµοθετήσει το 1982, για τους
λόγους που τότε το θεσµοθετήσαµε.

Αντί να κάνουµε προτάσεις, αντί όλοι πραγµατικά να σκύψουµε
δηµιουργικά και συνθετικά πάνω σε αυτό το µεγάλο πρόβληµα,
ακούµε όλες αυτές τις ώρες εδώ στη Βουλή λόγους που οδη-
γούν στην καταστροφή, στην ανησυχία, που επιτείνουν τη σύγ-
χυση και την αγωνία και την ανασφάλεια του ελληνικού λαού.
Λέµε ότι καταργείται το δηµόσιο πανεπιστήµιο, καταργείται η δω-
ρεάν παιδεία, λέµε ότι καταργείται η δηµοκρατία στο πανεπιστή-
µιο, ότι ιδιωτικοποιείται το πανεπιστήµιο, λέµε ότι το
πανεπιστήµιο θα γίνει ΙΕΚ. Όλα αυτά ακούγονται στη Βουλή των
Ελλήνων. Λέµε ακόµα ότι για όλα αυτά φταίει το ΠΑΣΟΚ που κυ-
βέρνησε πολλά χρόνια, που έκανε αυτό το νόµο -πλαίσιο. Την
ίδια στιγµή, όµως, που λέµε αυτά, δεν συµφωνούµε να τα αλλά-
ξουµε. 

Ε, λοιπόν, η δική µας ευθύνη και η δική µας διαφορετική αντί-
ληψη για τα πράγµατα είναι αυτή: ότι αντιλαµβανόµαστε πού
πάνε τα πράγµατα, αντιλαµβανόµαστε πώς λειτουργεί η διεθνής
εµπειρία, πώς λειτουργεί ο κόσµος και ερχόµαστε µε αυτόν το
νόµο σήµερα, που είναι ένας νόµος -πλαίσιο πραγµατικά, να αλ-
λάξουµε τα πράγµατα, να δηµιουργήσουµε πραγµατικά και να
ενισχύσουµε το αυτοδιοίκητο στο ελληνικό Πανεπιστήµιο, να δη-
µιουργήσουµε οργανισµούς σε κάθε πανεπιστήµιο, σε κάθε
σχολή, για να βοηθήσουµε τη λειτουργία του Πανεπιστηµίου, να
κάνουµε πιο αποτελεσµατικό το ελληνικό Πανεπιστήµιο να δούµε
νέους τρόπους διοίκησής του και νέους τρόπους χρηµατοδότη-
σής του, διότι αυτά είναι χρήµατα που πληρώνει ο ελληνικός
λαός και µάλιστα, σε δύσκολες συνθήκες που βιώνει η χώρα µας.
Δεν ανακαλύπτουµε την Αµερική, αλλά απλά παρακολουθούµε
τι γίνεται στον κόσµο και οφείλουµε να το κάνουµε αυτό. 

Οφείλουµε ως Κυβέρνηση, ως πολιτικό σύστηµα, ως Βουλή
των Ελλήνων να µην είµαστε απλοί διαπιστωτές ή παρατηρητές
των εξελίξεων και των δεινών ή των προβληµάτων που υπάρχουν.
Το χρέος µας το µεγάλο είναι να παίρνουµε αποφάσεις και βε-
βαίως για να πάρουµε αποφάσεις πρέπει να κάνουµε διάλογο.
Και νοµίζω ότι έχει γίνει εξαντλητικός διάλογος. Μην είµαστε
υποκριτές. Κουβεντιάσαµε έναν ολόκληρο χρόνο, ατέλειωτες
ώρες έχουν γίνει συζητήσεις στη διακοµµατική επιτροπή, στο
Εθνικό Συµβούλιο Παιδείας, µε τους πρυτάνεις, µε διακεκριµέ-
νους πανεπιστηµιακούς. Ατέλειωτες συναντήσεις και ατέλειωτες
ώρες συζήτησης και κουβέντας έχουν γίνει σε µια προσπάθεια
να βρούµε µία συνθετική πρόταση, σε µία προσπάθεια να βρούµε
πρόταση που θα την διακρίνει η τόλµη, που θα αναφέρεται στο
µέλλον και θα δίνει λύση στα προβλήµατα. 

Νοµίζω ότι µε αυτό το νοµοσχέδιο που κουβεντιάζουµε σή-
µερα πραγµατικά, όπως ανέφερα και στην αρχή είναι µία από τις
καλύτερες πρωτοβουλίες που έχουµε πάρει αυτά τα δύο χρόνια
εδώ στην Βουλή. Οφείλω να εκφράσω την ικανοποίησή µου και
τα συγχαρητήριά µου στην πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Παι-
δείας, γιατί τολµά πραγµατικά να αντιµετωπίζει τις αγκυλώσεις,
τις παθογένειες και όλα αυτά που έχουν δηµιουργηθεί όλα αυτά
τα χρόνια και να δίνει λύση. Νοµίζω ότι µε αυτό το νοµοσχέδιο
δηµιουργούµε πραγµατικά –αν το εφαρµόσουµε και εδώ είναι
ένα θέµα- ένα νέο πανεπιστήµιο, ένα ανοιχτό πανεπιστήµιο, ανοί-
γουµε νέους δρόµους, θα λειτουργήσουµε µε ανοιχτούς πραγ-
µατικά ορίζοντες, ένα πανεπιστήµιο το οποίο θα είναι ανοιχτό
στην κοινωνία, θα είναι ανοιχτό στην αγορά, θα είναι ανοιχτό στις
παραγωγικές δυνάµεις και στην παραγωγική διαδικασία του
τόπου, ένα πανεπιστήµιο που έχει ανάγκη τελικά η χώρα µας.

Γιατί η αξιολόγηση των καθηγητών, η αξιολόγηση των πανεπι-
στήµιων, η αξιολόγηση των σχολών είναι ζητούµενα, κύριοι συ-
νάδελφοι και δεν γίνεται να µην υπάρχει αξιολόγηση στους
καθηγητές, το κύριο έργο των οποίων, εκτός από τη µετάδοση
της γνώσης, είναι να αξιολογούν τους φοιτητές τους. Δεν µπορεί,
δηλαδή, οι άνθρωποι οι οποίοι κατ’ εξοχήν είναι αξιολογητές, οι
ίδιοι να µην αξιολογούνται. Οφείλουν να αξιολογούνται. Αυτό
είναι καλό και για τους ίδιους, διότι θα τους παρακινήσει να βελ-
τιωθούν και οι ίδιοι και να γίνουν καλύτεροι και πρωτίστως είναι
καλό για τους Έλληνες φοιτητές, γιατί θα έχουν καλύτερους δα-
σκάλους.

Είναι πολύ καλό που συνδυάζουµε και επιχειρούµε να εξαρτή-
σουµε τη χρηµατοδότηση του ελληνικού Πανεπιστήµιου και των
ΤΕΙ από την αποτελεσµατικότητα που θα έχουν, από τα προγράµ-
µατα που θα σχεδιάζουν και από τα αποτελέσµατα που θα έχουν
αυτά, πέρα από τη βασική χρηµατοδότηση, την οποία προφανώς
δεν στερούµε και δίνουµε σε όλα τα πανεπιστήµιά µας και δί-
νουµε σε όλα τα τεχνολογικά εκπαιδευτικά ιδρύµατα. Είναι πολύ
καλό που δεχόµαστε κατά τη διαδικασία επιλογής των καθηγη-
τών από επιτροπές να µετέχουν και ξένοι, διακεκριµένοι επιστή-
µονες, από µεγάλα πανεπιστήµια του κόσµου.

Η γνώση δεν είναι υπόθεση ελληνική. Δεν είµαστε δυόµισι χι-
λιάδες χρόνια πριν, που οι Έλληνες παραγάγαµε µόνο γνώση
γιατί παραγάγαµε τότε µόνο γνώση. Σήµερα γνώση παράγεται
σε όλο τον πλανήτη, σε όλο τον κόσµο. 

Δεν µπορεί να είµαστε, λοιπόν, κλεισµένοι στο καβούκι µας.
Καλά κάνουµε και λέµε και ξένοι καθηγητές από µεγάλα πανεπι-
στήµια να µετέχουν στις επιτροπές που θα επιλέγουν και θα κρί-
νουν τους καθηγητές. Καλά κάνουµε που αξιολογούµε, λοιπόν,
τους καθηγητές. Καλά κάνουµε που προβλέπουµε και καθηγητές
που είναι σε ξένα πανεπιστήµια, Έλληνες ή και ξένοι, να µπορούν
να διδάξουν και σε ελληνικά πανεπιστήµια. Καλά κάνουµε που
προσπαθούµε να διεθνοποιήσουµε τα ελληνικά πανεπιστήµια,
διότι αυτό νοµίζω πως θα είναι προς όφελος του τόπου. 

Θα ήµουν ευτυχής αν θα µπορούσαµε στα επόµενα χρόνια –
προβλέπεται άλλωστε από το νοµοσχέδιο- η επιτροπή αυτή να
αξιολογήσει τα αποτελέσµατα αυτή της νοµοθετικής µας πρω-
τοβουλίας και να είναι θετικά αυτά τα αποτελέσµατα. 

Σε κάθε περίπτωση, όµως, εδώ είµαστε για να συνεργαστούµε
µε τη νέα διοίκηση των πανεπιστηµίων, να διορθώσουµε τα λάθη,
τις παρενέργειες, τις παραλείψεις, ενδεχοµένως τις αβλεψίες και
να φθάσουµε πραγµατικά σε ένα νοµοθετικό πλαίσιο, σε ένα θε-
σµικό πλαίσιο το οποίο θα στηρίζει το σύγχρονο ελληνικό πανε-
πιστήµιο.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει η κ.
Ελένη Τσιαούση, Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ στο Νοµό Έβρου.

ΕΛΕΝΗ ΤΣΙΑΟΥΣΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κύριε πρώην Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, το νοµοσχέδιο για τα ΑΕΙ, το οποίο σήµερα συζητάµε,
εισάγει µία γενναία, ριζοσπαστική και ηθικής τάξης µεταρρύθ-
µιση, η οποία και αποτελεί βασικό πυλώνα υπέρβασης της πρω-
τοφανούς κρίσης που βιώνει η χώρα. Η επιτυχής έξοδος από τον
κυκλώνα και η δόµηση προϋποθέσεων σταθερής και πολυδιά-
στατης διαδικασίας ανάπτυξης και ευηµερίας για την πατρίδα
µας, προϋποθέτει µεταξύ άλλων τη δυνατότητα των ελληνικών
ΑΕΙ να προσφέρουν στο µέλλον της Ελλάδος, στους νέους, ένα
υψηλής ποιότητας και ανταγωνιστικό µε τις άλλες χώρες επίπεδο
παιδείας, γνώσης, µόρφωσης, σε συνδυασµό µε ηθικές επιστη-
µονικές αξίες που θα διαχέονται σε όλα τα πεδία της κοινωνίας,
από τις διαπροσωπικές σχέσεις µέχρι την επαγγελµατική ζωή.

Το πρόβληµα που διαπερνά το σώµα της χώρας δεν είναι µόνο
ούτε κυρίως οικονοµικό. Είναι πρόβληµα αξιών, πνευµατικό, πο-
λιτισµικό. Απωλέσαµε ως έθνος τον ορθολογικό προγραµµατι-
σµό, τη δηµιουργικότητα, την αυτογνωσία, το πνεύµα της
καινοτοµίας. Παγιδευτήκαµε στην αδράνεια, την αµηχανία, στο
αδιέξοδο. Χθες βλέπαµε όλοι πού οδηγούµαστε.

Αγαπητοί συνάδελφοι, η αναγκαία µεταρρύθµιση της ανώτα-
της εκπαίδευσης µε την ψήφιση του νοµοσχεδίου, συγκροτεί µια
µοναδική και ίσως αναντικατάστατη ευκαιρία για τη χώρα να σπά-
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σουµε το φαύλο κύκλο νοσηρών φαινοµένων, στρεβλώσεων,
ανοµιών και διαπλοκών και να θεσµοθετήσουµε κανόνες για ένα
δηµόσιο πανεπιστήµιο, µοχλό προσωπικής, κοινωνικής, εθνικής
ανάπτυξης, αξιοποίησης των τεράστιων ικανοτήτων του πιο ζω-
ντανού κοµµατιού της κοινωνίας, της νεολαίας µας. Ένα δηµόσιο
πανεπιστήµιο, ατµοµηχανή παραγωγής υψηλού έργου, πνευµα-
τικού, ηθικού, πολιτιστικού φάρου και πυξίδας για το έθνος. Έτσι
θα αξιοποιηθούν οι εξαιρετικοί δάσκαλοι των ελληνικών πανεπι-
στήµιων, που επιτελούν πραγµατικά αξιοζήλευτο έργο, η ελλη-
νική πανεπιστηµιακή κοινότητα, εκείνη που δεν βολεύεται µε τις
παθογένειες των πανεπιστηµιακών ιδρυµάτων, αλλά αναζητεί διε-
ξόδους καλλιέργειας των γνώσεων και των χαρισµάτων της.

Η κυρία Υπουργός είπε σε δηλώσεις της ότι πρέπει να σταµα-
τήσει το κλειστό σύστηµα που υπάρχει σήµερα στα πανεπιστή-
µια, που δεν λογοδοτεί πουθενά. Υπάρχει κανείς που διαφωνεί
µε αυτό; Υπάρχει κανείς που διαφωνεί στο ότι το πανεπιστήµιο
δεν είναι οίκος κανενός; Σε ποιους τελικά ανήκει; Και για χάρη
ποιων υπάρχει το ελληνικό δηµόσιο πανεπιστήµιο; Σ’ αυτό το
ερώτηµα έρχεται να απαντήσει το νοµοσχέδιο.

Η συνταγµατική κατοχυρωµένη αυτοτέλεια των ΑΕΙ δεν σηµαί-
νει ότι είναι κλειστές λέσχες των εργαζοµένων και των φοιτού-
ντων σ’ αυτά. Είναι πλέον απαραίτητη η κατοχύρωση της
παρουσίας και του ελέγχου της κοινωνίας, χωρίς να διαταράσ-
σεται και να αναιρείται η διοικητική αυτοτέλειά τους.

Όπως επεσήµαναν και οι καθηγητές του Συνταγµατικού Δι-
καίου κύριοι Αλεβιζάτος και Μανιτάκης, η αυτοδιοίκηση των ΑΕΙ
δεν είναι αυτοσκοπός, αλλά το µέσο για την εξυπηρέτηση της
συνταγµατικής αποστολής τους.

Σε κάθε κλάδο οι ίδιοι οι εργαζόµενοι δεν είναι και οι καταλλη-
λότεροι να αξιολογούν τις επιδόσεις τους. Χρειάζεται και η
γνώµη τρίτων που βλέπουν εξ ορισµού πιο αντικειµενικά τα πράγ-
µατα. Για να υπάρχει διαφάνεια και λογοδοσία, ο ελέγχων και ο
ελεγχόµενος δεν µπορούν να ταυτίζονται. Μόνο µε τον έλεγχο
της κοινωνίας θα φύγουν οι ανεξέλεγκτες αλληλοσυναλλασσό-
µενες οµάδες εξουσίας που υπάρχουν, η ευνοιοκρατία, η οικο-
γενειοκρατία, η αδιαφάνεια, η διαφθορά.

Αυτό το νοµοσχέδιο τολµά να θέσει κανόνες, τολµά να δηλώ-
σει «φτάνει ο στρουθοκαµηλισµός». Για το µέλλον των παιδιών
µας δεν έχουµε δικαίωµα να εθελοτυφλούµε λέγοντας ότι όλα
είναι ωραία και καλά και ότι δεν χρειάζονται αλλαγές. 

Έχουµε υποχρέωση να είµαστε τολµηροί και να συζητήσουµε
ανοιχτά και χωρίς προκαταλήψεις και για το περίφηµο πανεπιστη-
µιακό άσυλο που συνδέεται µε τη δηµοκρατία και την ελευθερία
της διακίνησης ιδεών. Πρόκειται για ένα σηµείο αντιλεγόµενο και
πεδίο αντιπαράθεσης απόψεων. Πρέπει όµως επιτέλους να συµ-
φωνήσουµε ότι η ανέγερση τοίχων σε γραφεία καθηγητών, οι
προπηλακισµοί, οι βιαιοπραγίες πανεπιστηµιακών, η καταστροφή
δηµόσιας περιουσίας, οι τυφλές συγκρούσεις µεταξύ των παρα-
γωγικών τάξεων δεν έχουν σχέση µε το πανεπιστηµιακό άσυλο.
Μία απίθανη υποκρισία της πολιτικής εξουσίας στηρίχθηκε σε µία
απίστευτη θεσµική ευθυνοφοβία και ατολµία των πανεπιστηµια-
κών αρχών και τα δύο αυτά µαζί συνδυάστηκαν και «έδεσαν» µε
µια συνειδητή απραξία εισαγγελικών και αστυνοµικών αρχών.
Τουτέστιν όλοι συνυπεύθυνοι είµαστε γι’ αυτόν το «γόρδιο δεσµό»
και πρέπει να τον λύσουµε.

Το δηµόσιο πανεπιστήµιο δεν έχει ανάγκη από τυπικές εγγυή-
σεις για να προασπίσει την αξία του και να δικαιώσει την απο-
στολή του. Η πιο ασφαλής εγγύηση δεν µπορεί να είναι άλλη από
την ποιότητα της δουλειάς του. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, σήµερα είµαστε υποχρεωµένοι περισ-
σότερο από κάθε άλλη χρονική στιγµή και µε βάση την κρισιµό-
τητα της συγκυρίας να αποφασίσουµε τι είδους παιδεία θέλουµε
για τα παιδιά µας, αυτά τα παιδιά που βγαίνοντας από τα πανε-
πιστήµια θα «χτίσουν» την Ελλάδα που η δική µου γενιά και οι µε-
γαλύτεροι κοντέψαµε να γκρεµίσουµε. Αφού τα κάναµε όπως τα
κάναµε, τουλάχιστον ας τους δώσουµε τα εργαλεία για να διορ-
θώσουν τα λάθη µας.

Αγαπητοί συνάδελφοι, όλοι µας πρέπει να παραδεχθούµε ότι
εδώ και είκοσι δύο µήνες βήµα-βήµα, προσεκτικά, µε σχέδιο, µε
στρατηγική και προπαντός µε εξαντλητικό διάλογο η εκπαίδευση
στη χώρα µας αλλάζει έχοντας ως πυρήνα το µαθητή όπως το-

νίζει σ’ όλους τους τόνους η Υπουργός και σ’ αυτό συµφωνεί
ολόκληρη η κοινωνία. Μένει να κερδίσουµε το στοίχηµα παλεύ-
οντας για τις αλλαγές που προωθούνται. Θα το έχουµε καταφέ-
ρει όταν όλα τα παιδιά του κόσµου και του αγρότη και του
οικοδόµου και του άνεργου θα έχουν ίδιες ευκαιρίες µε τα άλλα
παιδιά, γιατί δεν θα χρειάζεται να πληρώνουν 1000 και πλέον
ευρώ το µήνα για φροντιστήρια αφού θα παίρνουν όλα τα εφόδια
για την εισαγωγή τους στα πανεπιστήµια από τα δηµόσια σχο-
λεία.

Κυρία Υπουργέ, το επόµενο στοίχηµα –και χαίροµαι που κά-
νατε ιδιαίτερη αναφορά σ’ αυτό- θα είναι όλα τα παιδιά µας που
εισάγονται στην τριτοβάθµια εκπαίδευση να µπορούν να φοιτή-
σουν άσχετα µε την οικονοµική τους κατάσταση. Υπάρχουν πάρα
πολλοί νέοι σήµερα που λόγω της κρίσης δεν σπουδάζουν
παρ’όλο που πέτυχαν να εισαχθούν γιατί οι γονείς τους δεν µπο-
ρούν να αντεπεξέλθουν οικονοµικά.

Αγαπητοί συνάδελφοι, η ανάγκη για βαθιές διαρθρωτικές αλ-
λαγές στο ελληνικό δηµόσιο πανεπιστήµιο, οι οποίες εκκρεµούν
εδώ και δεκαετίες είναι πλέον όρος επιβίωσης όχι µόνο για τα
πανεπιστήµια αλλά και για το σύνολο της χώρας. Είναι δεδοµένο
ότι η επιστηµονική ακαδηµαϊκή κοινότητα έχει και τη θέληση και
τη δυνατότητα να ανταποκριθεί µε επιτυχία στις προκλήσεις του
εκσυγχρονισµού και των µεταρρυθµίσεων των ΑΕΙ. Είναι δεδο-
µένο επίσης ότι οι ανατροπές κατεστηµένων έχουν κόστος και
χρειάζονται κότσια. Αυτή η Κυβέρνηση έχει τα κότσια.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο

Αθανάσιος Γιαννόπουλος, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας στο
Νοµό Φθιώτιδας.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνά-
δελφοι, πραγµατικά µου έκανε εντύπωση η οµιλία του Πρωθυ-
πουργού που παρακολούθησα όπου αναρωτήθηκε γιατί δεν
έρχονται ξένοι φοιτητές στα πανεπιστήµιά µας. Δεν έρχονται
διότι πρώτον έχουν και στις χώρες τους καινούργια πανεπιστήµια
που είναι και αγγλόφωνα, αλλά δεν δείχνουµε και εµείς µία διά-
θεση να έχουµε τέτοιους φοιτητές. Θα µπορούσαµε κάλλιστα να
έχουµε αγγλόφωνα τµήµατα στα πανεπιστήµιά µας και να
έχουµε και προπτυχιακούς και µεταπτυχιακούς φοιτητές. Δυστυ-
χώς ούτε αυτό κάναµε.

Θα ήταν πολύ εύκολο, κυρία Υπουργέ, να πάρετε το νόµο
Γιαννάκου και να δηµιουργήσετε προϋποθέσεις διόρθωσης του
νόµου σ’ όσα σηµεία δεν θεωρούσατε ότι είναι ικανοποιητικός
για εσάς. 

Εγώ προσωπικά είχα διαφωνήσει µε τα εκλεκτορικά σώµατα,
τριάντα οι δέκα να είναι από την περιφέρεια. Πού καταλήξαµε;
Να πληρώνουν αυτοί οι οποίοι ήσαν υποψήφιοι να έρχονται, διότι
το ελληνικό δηµόσιο δεν πλήρωνε τα έξοδα. Κατ’ αυτόν τον
τρόπο, θα έλεγα, γινόταν και ένας εκµαυλισµός της
οποιασδήποτε ψήφου που έπρεπε να πάρουν οι υποψήφιοι.
Τώρα εσείς λέτε ότι θα έρθουν από το εξωτερικό οι εκλέκτορες.
Δηλαδή αυτούς πως τους φαντάζεστε να έρθουν;

Σε κάποια πανεπιστήµια γίνεται µε ειδικό γνωστικό αντικείµενο
όταν υπάρχει ειδικό θέµα που τους έχουν καλέσει. Θυµάµαι από
την Ινδία για κάποιο θέµα ειδικών λοιµώξεων που ήταν στο
Καρολίνσκα.

ΑΝΝΑ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων): Με τηλεδιάσκεψη, κύριε
συνάδελφε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν είναι εύκολη η τηλεδιά-
σκεψη. Στην Ιατρική µπορεί να είναι εύκολο, γιατί έχουµε το pap
med και µας δίνει δυνατότητες, σε έναν όµως καθηγητής της Φι-
λοσοφικής, της Αρχαιολογίας, της Θεολογίας, που θα κριθεί µ’
ένα βιβλίο που έχει γράψει πεντακόσιες σελίδες, πως θα του δώ-
σετε εσείς τη δυνατότητα να έχει ο ξένος εκλέκτορας αντικειµε-
νική κρίση; Είναι λάθος, τέλος πάντων...

ΑΝΝΑ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων): Υπάρχει πρόβλεψη.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ: Θα σας πω το εξής τώρα: Η
πανεπιστηµιακή µου θητεία, µου δίνει το δικαίωµα να κάνω ορι-
σµένες κρίσεις. Είµαι τριανταεπτά χρόνια στο πανεπιστήµιο. Ξε-
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κίνησα ως πανεπιστηµιακός βοηθός, πρώτος πανεπιστηµιακός
βοηθός, επιµελητής, µε βρήκε ο ν. 1268 και έγινα λέκτορας, επί-
κουρος καθηγητής αναπληρωτής, τακτικός καθηγητής και έχω
δικαίωµα να πω ορισµένες σκέψεις.

Νόµος-πλαίσιο. Ένας ήταν ο νόµος-πλαίσιο 1963-64, Παπα-
νούτσου-Παπανδρέου. Αυτός ήταν ένας θετικός νόµος που τότε
από το αυταρχικό πανεπιστήµιο βρεθήκαµε σ’ άλλες δοµές. Τότε
-δεν τα γνωρίζετε εσείς- υπήρχαν τα δίδακτρα, εξέταστρα υπήρ-
χαν τα βιβλία, τα πλήρωναν οι φοιτητές και φτάσαµε σ’ αυτήν την
αυταρχικότητα.

Υπήρξαν καθηγητές -γιατί ήµουν φοιτητής και προδικτατορι-
κός και δικτατορικός- της Ιατρικής Σχολής, οι οποίοι απελύθη-
σαν, διότι πούλαγαν τα βιβλία. Δεν θέλω να πω ονόµατα,
µακαρίτες είναι τώρα. 

Το πανεπιστήµιο, λοιπόν, έλυσε µια λαίλαπα και βγήκε από τη
δικτατορία το 1974. Και ερχόµαστε στο 1982, λειτούργησε µ’
αυτές τις δυνατότητες που είχε τότε και εσείς λέτε ότι ήταν µια
µεγάλη τοµή, νόµος-πλαίσιο ο ν.1268. 

Ο ιστορικός του µέλλοντος θα πει γι’ αυτόν το νόµο, διότι
όσοι ζούµε και όσοι έχουµε βιώµατα και από το νόµο και από
την πανεπιστηµιακή µας θητεία, αλλά και από την ιστορία του
πανεπιστηµίου δεν θα µπορέσουµε µε αντικειµενικότητα να
προσεγγίσουµε τα θέµατα. 

Θα σας πω, όµως, ότι τότε, το 1981, που ήρθατε στην εξουσία,
τα µεγάλα πανεπιστήµια ήσαν δύο: Ήταν το Καποδιστριακό και
ήταν και το Αριστοτέλειο. Μετά έπρεπε το ΠΑΣΟΚ να δηµιουρ-
γήσει προϋποθέσεις καθηγητικής αυθεντίας. Μπαίνουµε, λοιπόν,
στη δηµιουργία περιφερειακών πανεπιστηµίων, που αν κοιτάξετε
τα βιογραφικά σηµειώµατα των περισσοτέρων που έγιναν καθη-
γητές στα περιφερειακά πανεπιστήµια ανήκαν στην κεντροαρι-
στερά.

Δεν κάνω σχόλιο γι’ αυτό, απλώς και µόνο σας αναφέρω την
αναγκαιότητα που είχε τότε το ΠΑΣΟΚ στην κοινωνία να δηµι-
ουργήσει προϋποθέσεις καθηγητικής αυθεντίας, διότι πάντοτε
οι πολιτικοί καταφεύγουν στους καθηγητές του πανεπιστηµίου.
Καλώς ή κακώς. Τέλος πάντων έτσι είναι το µοντέλο.

Όλοι οι άλλοι νόµοι-πλαίσιο, που δηµιουργήθηκαν και αναφέρ-
θηκαν κατά καιρούς, απλώς και µόνο είχαν τους επιθετικούς
προσδιορισµούς για να προσδίδουν και στο νόµο που κατέθετε
ο κάθε Υπουργός, αλλά και η κάθε κυβέρνηση τη σοβαρότητα,
την οποία θα ήθελαν να έχουν. Δεν είναι νόµοι-πλαίσιο, είναι
νόµοι µε διορθωτικές διατάξεις.

Αυτήν εδώ ολόκληρη την επιτοµή που έχουµε πιστεύω ότι κα-
νένας συνάδελφος δεν την έχει διαβάσει όλη -ούτε εγώ τη διά-
βασα όλη- αλλά νοµίζει κανείς ότι αναφέρονται µέσα καινοτόµες
διατάξεις που δεν έχουν συµβεί ποτέ στο πανεπιστήµιο. Και
όµως αυτά τα οποία αναφέρονται, αναφέρονται σ’ όλους τους
νόµους που κατά καιρούς έχουν εισηγηθεί. Κάποιες τροποποιή-
σεις, θετικές, αρνητικές. 

Πάµε τώρα στο νόµο. Ποιο είναι το βασικό κοµµάτι του νόµου;
Είναι ο τρόπος διοίκησης των πανεπιστηµίων. Εκεί είναι η όλη
ιστορία. Έχουµε πρόβληµα µε τις πρυτανικές αρχές που υπάρ-
χουν τώρα; Υπάρχει πρόβληµα. 

Τους νόµους ποιοι τους κάνουν; Εµείς οι άνθρωποι. Ποιοι
εφαρµόζουν τους νόµους; Άνθρωποι πάλι. Αν δεν µπορούν να
εφαρµόσουν και αν δεν εφαρµόζονται σωστά οι νόµοι, δεν εφαρ-
µόζονται διότι απλούστατα κάποιοι πρυτάνεις, κάποια πρυτανικά
όργανα απλώς και µόνο ήσαν δηµοσιοσχετίστες ή ήσαν της πα-
ρεοκρατίας ή ήσαν άνθρωποι, οι οποίοι δεν θα έκαναν για το
αξίωµα αυτό. Και πώς θα είστε εσείς σίγουροι ότι αύριο αυτό το
µοντέλο διοίκησης που λέτε θα είναι τόσο πολύ απογαλακτι-
σµένο από κόµµατα και από πολιτικές αρχές και ιδιαίτερα τον
Υπουργό, διότι ο παντεπόπτης όλων θα είναι ο εκάστοτε Υπουρ-
γός Παιδείας, ώστε δεν θα έχει τις οποιεσδήποτε επιρροές; 

Απλώς και µόνο σας το θέτω αυτό σαν έναν προβληµατισµό
διότι ακούστηκαν πολλά, ότι οι αµαρτίες του πανεπιστηµίου είναι
ακριβώς οι φοιτητές που ψηφίζουν τώρα. Αυτό υπάρχει και το
γνωρίζετε πάρα πολύ καλά. Άλλο που ψήφιζαν σαν µπουλούκια
των κοµµάτων κάποιοι και δηµιουργούνταν οι διαπροσωπικές
σχέσεις, οι οποίες έφταναν και σε φθηνές συναλλαγές. Τώρα
όµως, µε την καθολική ψηφοφορία δίνεται η δυνατότητα στους

υπεύθυνους φοιτητές να αναλάβουν τις ευθύνες και να επιλέξουν
και να εκλέξουν τους καλύτερους. Άρα, λοιπόν, δεν νοµίζω ότι
δηµιουργεί κάποια ιδιαίτερη καινοτοµία στο πανεπιστήµιο υπό τη
µορφή ότι θα λειτουργήσει καλύτερα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να ξέρετε ότι λοιδορή-
θηκε το ελληνικό πανεπιστήµιο και τα πανεπιστήµια γενικότερα
όπως και οι καθηγητές. Όλα µπήκαν σε ένα τσουβάλι: Τα πανε-
πιστήµια τα ελληνικά δεν αξίζουν. Καθηγητές, άνθρωποι οι οποίοι
είχαν διαπροσωπικές σχέσεις ή οποιεσδήποτε άλλες µικρότητες.
Αν παραδεχθούµε αυτά, θα πρέπει να απαντήσουµε στα παιδιά
µας και τη νεολαία. Δηλαδή, πρέπει να τους κόψουµε την κάθε
ελπίδα; Πρέπει να τους κόψουµε το κάθε όραµα που έχουν για
το καλύτερο. Διότι µοιραίως θα δουν ότι αφού τα πανεπιστήµια
της Ελλάδος δεν λειτουργούν, οι καθηγητές είναι παράνοµοι και
άνοµοι, άρα λοιπόν δεν τους µένει τίποτα παρά να φύγουν. Όχι.
Το πανεπιστήµιο λειτούργησε µε κανόνες, λειτούργησε προβλη-
µατικά όχι δηµοκρατικά µέχρι το 1974, υπήρξε η αυθεντία του
καθηγητή. Αναφέροµαι όµως στις θετικές επιστήµες. Η αυθεντία
υπήρξε τότε, διότι δεν είχε δυνατότητα πρόσβασης το κάθε παιδί
στην εκπαίδευση. 

Και ναι µεν ο Παπανούτσος και ο  Παπανδρέου τότε –και γίνε-
ται και ένα µνηµόσυνο στα ονόµατά τους-  έδωσαν τη δυνατό-
τητα της δωρεάν παιδείας, γιατί πράγµατι είχε ανάγκη ο τόπος
από τη δωρεάν παιδεία. Τώρα, οι έχοντες και κατέχοντες πρέπει
να πληρώσουν γι’ αυτούς που δεν έχουν. Αναφέροµαι στα συγ-
γράµµατα. Δεν µπορεί να δίνονται συγγράµµατα –µιλάω για την
Ιατρική Σχολή- τέσσερις χειρουργικές, πέντε παθολογίες. Πού
το βρήκαµε αυτό γραµµένο, αυτήν την πολυτέλεια; Έρχεται
όµως το Κοµµουνιστικό Κόµµα και λέει «Όχι, είναι ταξική η απά-
ντηση εάν υπάρξει µια τέτοια µεταχείριση των φοιτητών». Αυτά
πρέπει να δούµε και να συµµορφωθούµε και να δούµε τι γίνεται
στο εξωτερικό για να έχουµε πόρους ώστε να ανακυκλωθούνε
µέσα στο εκπαιδευτικό µας σύστηµα. 

Ακούστηκε προχθές ότι εξήντα καθηγητές στο Πανεπιστήµιο
Ιωαννίνων ότι είναι φοροφυγάδες. Ήταν µια καθαρή σπίλωση κα-
θηγητών, επιστηµόνων µε µεγάλα ερευνητικά προγράµµατα και
δεν ήξεραν να µας πουν από το Υπουργείο Οικονοµικών ότι
έχουν φορολογηθεί τα ερευνητικά προγράµµατα και ότι αυτά δεν
αποτελούν εισόδηµα. Αυτό πρέπει να σας απασχολήσει και πρέ-
πει να το δείτε. Απλώς και µόνο αναφέρω αυτές τις λεπτοµέρειες
για να σας δείξω ακριβώς ότι µπορείτε µέχρι αύριο πολλά πράγ-
µατα να τα διορθώσετε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Έρχοµαι τώρα στο θέµα των λεκτόρων που πρέπει να το δείτε.
Ξέρω, κύριοι συνάδελφοι, ότι έχετε την αγωνία αυτή αλλά είναι
κάπου δύο χιλιάδες λέκτορες. Τι θα κάνετε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Μα, απάντησε. Ολο-
κληρώστε, σας παρακαλώ. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ: Σας είπα ότι αυτό φαίνεται ότι
είναι έµµεση επιταγή της τρόικας να φύγουν από το πανεπιστή-
µιο, να απολυθούν οι λέκτορες αυτοί. Είναι δύο χιλιάδες άτοµα.
Πρέπει κάτι να κάνετε. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΑΝΝΑ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα το
λόγο για µισό λεπτό µόνο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Μάλιστα, κυρία
Υπουργέ, έχετε το λόγο. 

ΑΝΝΑ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, παίρνω το λόγο
µόνο για να µη δηµιουργούνται εντυπώσεις. Δεν υπάρχει κανένα
θέµα απόλυσης κανενός. Απορώ, κύριε Γιαννόπουλε. Υπάρχουν
µεταβατικές περίοδοι για όλους και µάλιστα για τους λέκτορες
υπάρχουν ιδιαίτερες ευνοϊκές διατάξεις ώστε να µη θεωρήσει
κανένας ότι θα αδικηθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ο Βουλευτής του Λαϊ-
κού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Κώστας Κιλτίδης έχει το λόγο. 

Πήγα να πω ανεξάρτητος, κύριε Κιλτίδη. Μπερδεύτηκα. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΙΛΤΙΔΗΣ: Ούτως ή άλλως, κύριε Πρόεδρε,
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πάντοτε αδέσµευτος και ανεξάρτητος υπήρξα. 
Αγαπητοί συνάδελφοι, πράγµατι η πρώτη µου οµιλία είναι

κοντά στα µεσάνυχτα ως Βουλευτής πλέον του Λαϊκού Ορθόδο-
ξου Συναγερµού. Φέροντας την πατριωτική και λαϊκή αντίληψη
ζωής ενσυνείδητα επί δεκαετίες, µε προβληµατισµό και τολµώ
και πω και σκεπτικισµό, άκουσα την οµιλία του Πρωθυπουργού,
όπου µου ανακάλεσε ξανά όλον αυτόν τον προβληµατισµό που
ενάµιση χρόνο, κυρία Υπουργέ, βιώνουµε και εµείς αλλά και ο
ελληνικός λαός πρωτίστως. 

Ήρθε ο Πρωθυπουργός και µίλησε, λες και σε αυτήν τη χώρα
οι συνθήκες είναι ιδανικές, λες και βιώνουµε µια ήρεµη πολιτική
περίοδο όπου πράγµατι η ανάγκη έχει να αναδείξει τοµές ή νο-
µοθετικές πρωτοβουλίες και από την άλλη, ανακαλώντας στη
µνήµη µου εικόνες, είδα την εικόνα του τραγικού πλέον Υπουρ-
γού Οικονοµικών, του κ. Βενιζέλου, ο οποίος προφανώς και βιώ-
νει την τραγικότητα των στιγµών, ο οποίος και προσπάθησε –και
θέλω να είµαι δίκαιος- να ενθυµίσει ότι εάν δεν υπάρχει συστρά-
τευση, κυβερνητική τουλάχιστον, η Βουλή πρέπει να συστρατευ-
τεί και τότε πριν ενάµιση χρόνο και ξανά τώρα, υπενθυµίζοντας
ότι τουλάχιστον τα δυο τρίτα του ελληνικού Κοινοβουλίου πρέπει
να συστρατευτούν για να ληφθούν οι αποφάσεις που πρέπει να
ληφθούν. 

Μιλάµε για τα πανεπιστήµια. Για ποια πανεπιστήµια, σε ποια
πατρίδα, σε ποια χώρα, για ποιο λαό; Έναν δοκιµαζόµενο και χει-
µαζόµενο; Αυτό είναι πρωτίστως που πρέπει να µας προβληµα-
τίσει. Πάντοτε η συγκυρία και η επικαιρότητα αναδεικνύουν την
αναγκαιότητα των νοµοθετικών πρωτοβουλιών και των πολιτικών
δράσεων και αποφάσεων. Οι διαπιστώσεις έχουν εξαντληθεί.
Είναι η ώρα των αποφάσεων και των δράσεων και φοβούµαι ότι
το µήνυµα των καιρών δεν ελήφθη έστω και καθυστερηµένα. Εάν
δεν συστρατευτεί ο πολιτικός κόσµος του αστικού χώρου του-
λάχιστον, δεν πιστεύω ότι υπάρχει λύση και προοπτική για τον
ελληνικό λαό του σήµερα. 

Στο παρόν νοµοσχέδιο, κυρία Υπουργέ, γίνεται κάτι πολύ απλό
και είναι προς τη σωστή κατεύθυνση, µε τρεις άξονες, κατά την
εκτίµησή µου. Αλλά τι είναι; Είναι µια ανάταξη προς το σωστό.
Όλα αυτά προϋπήρχαν στο παρελθόν. Αυτά τα οποία επιχει-
ρούµε σήµερα µε καθυστέρηση τεσσάρων-πέντε δεκαετιών να
επαναφέρουµε, υπήρχαν. Και επειδή είµαι γιατρός κατά την επι-
στήµη και το επάγγελµα, είναι ανάταξη προς το σωστό. Δηλαδή
ποιο; Οι τρεις άξονες: φοιτητές, άσυλο, διοίκηση - έλεγχος. 

Φοιτητές. Χρειάζεται επαναπροσδιορισµός ότι ο φοιτητής είναι
ένας εκπαιδευόµενος, ένας περαστικός του πανεπιστηµίου, άρα
δεν µπορεί να καθορίζει τη διοίκηση του πανεπιστηµίου; Είναι εκ-
παιδευόµενος, αντικειµενικά και εξ ορισµού. Και εµείς ανατάσ-
σουµε αυτήν την έννοια αυτήν τη στιγµή. Λέτε και
ανακαλύπτουµε την Αµερική! Και κατόπιν ψάχνουµε να βρούµε
γιατί οπισθοδροµεί αυτός ο τόπος και αυτή η πατρίδα. Γιατί αυ-
θύπαρκτες έννοιες τις έχουµε διαστρέψει επί σειρά ετών. 

Άσυλο. Είναι δυνατόν ο νόµος να µην εφαρµόζεται σε οποια-
δήποτε στιγµή, σε οποιοδήποτε χώρο της επικράτειας; Και εµείς
ανακαλύψαµε ξαφνικά πάλι κάτι διαφορετικό. Ανάταξη προς το
σωστό γίνεται. Προφανώς το επικροτούµε, αλλά είναι ανάταξη,
δεν είναι τίποτα το προοδευτικό, τίποτα το καινοτόµο, τίποτα που
να έχει µια άλλη προοπτική εκτός από αυτή που είχε πριν από
τέσσερις περίπου δεκαετίες. 

Και ως φοιτητής της ιατρικής θέλω να θυµίσω σε κάποιους
αυτό που είπε και άλλος συνάδελφος, ότι ήταν τραγικές εκείνες
οι στιγµές του δηµοκρατικού πέντε και του εξοβελισµού κάθε κα-
θηγητή που είχε µια αυτόνοµη φωνή, συνήθως επιστηµονική. 

Και όχι µόνο αυτό, αλλά υπήρχαν φοιτητές γκρεµισµένοι στις
χαράδρες, στις τάφρους των πανεπιστηµίων, νεκροί οι περισσό-
τεροι -ή έτσι τουλάχιστον θεωρούνταν- και να µην µπαίνει το
ασθενοφόρο, να µην µπαίνει η Αστυνοµία γιατί στις 3.00’ η ώρα
τα χαράµατα έψαχναν να βρουν τον πρύτανη ή οποιονδήποτε
εντεταλµένο για να λειτουργήσει. Τα βιώσαµε αυτά ως φοιτητές. 

Σχετικά τώρα µε τον έλεγχο και την αυτοδιοίκηση. Αγαπητοί
συνάδελφοι, δεν υπάρχει χώρος ή οργανισµός µε οποιοδήποτε
προσδιορισµό κατά την αυτοδιοίκηση και προφανώς υπάρχει η
απόλυτη έννοια της αυτοδιοίκησης που προσδιορίζεται ως αυ-
τοδιοίκηση. Είναι η αυτοδιοίκηση πρώτου και δευτέρου βαθµού,

όπως τη λέµε τώρα -από τα πανάρχαια χρόνια µε τον κοινοτισµό
των Ελλήνων προϋπήρχε- όπου η αυτονοµία προφανώς και υφί-
σταται. Αλλά δεν είπε κανένας ότι η διοίκηση δεν ασκείται από
αυτούς που πρέπει να διοικούν και δεν θα ελέγχονται από τους
εντεταλµένους της κρατικής εξουσίας, εν προκειµένω της πολι-
τείας. Είναι δεδοµένο ότι πάλι, σε αυτόν τον τρίτο άξονα, αυτό
το νοµοθέτηµα κινείται προς τη σωστή κατεύθυνση.

Η ελευθερία, αγαπητοί συνάδελφοι, η αρετή των αρετών
προσδιορίστηκε από τον «ογκόλιθο» της παγκόσµιας Κοινωνιο-
λογίας, τον Αριστοτέλη, και φοβούµαι ότι βιάστηκε από τους νε-
οέλληνες στα ελληνικά πανεπιστήµια. Ήρθε η ώρα και ορθώς
πράττετε, να αναταχθεί προς την κατεύθυνση που πρέπει. 

Στο άρθρο 44 θα σταθώ, γιατί πριν από λίγο άκουσα τον κ.
Γιαννόπουλο κι έχω µία αντίθετη άποψη επ’ αυτού. Στο άρθρο
44, αγνοώντας προφανώς ότι υφίσταται διεθνές πανεπιστήµιο
στη Θεσσαλονίκη, όπου µπορούν να γίνουν ξενόγλωσσα µαθή-
µατα, αφήνετε τη δυνατότητα να γίνει εκπαίδευση σε άλλη
γλώσσα. 

Ακούστε, αγαπητέ συνάδελφε, εγώ θα το πω και ας είναι και
για την ιστορία. Ο καθένας γράφει εξάλλου τη δική του ιστορία.
Η ελληνική γλώσσα είναι το συγκριτικό πλεονέκτηµα του ελληνι-
κού έθνους, του ελληνικού λαού. Δεν είναι εργαλείο συνεννόη-
σης η ελληνική γλώσσα. Είναι πολιτισµός από τη φύση της, είναι
πνευµατική πρόοδος από τη φύση της. Απεµπολώντας αυτό το
πρωταρχικό συγκριτικό πλεονέκτηµα εγκληµατούµε κατά του
έθνους και της πατρίδος. Εγκληµάτησαν και άνθρωποι του
χώρου µου µε τη µαλλιαρή ή οτιδήποτε άλλο επήλθε, και άλλοι
µε την άναρχη παρουσία, την ασύντακτη ελληνική γλώσσα και
δεν µπορούµε να συνεννοηθούµε. 

Είναι αδιανόητο αυτό να γίνει στην τριτοβάθµια εκπαίδευση.
Δεν µπορεί επουδενί λόγο να απεµποληθεί η ελληνική γλώσσα
και το µεγαλείο της και η συνεισφορά της που έχει για το µέλλον,
για τα Ελληνόπουλα. Οι νευρικές συνάψεις, όπως έλεγαν οι κα-
θηγητές µου στην Ιατρική, θα µειωθούν, αν χάσουµε την ελληνική
γλώσσα και το υπέρτερο αυτό συγκριτικό πλεονέκτηµα, το χαρι-
σµατικό, που υφίσταται στον Έλληνα πολίτη θα χαθεί σιγά-σιγά
και θα µοιάζουµε κι εµείς µε όλους τους άλλους και δεν θα
έχουµε τη διαφορετικότητα που θα υπάρχει. 

Εγώ ειλικρινά εύχοµαι πέραν των τριών αξόνων και άλλα πολλά
να έρθουν και προ πάντων ήρθε η ώρα της ελληνικής γλώσσας,
κύρια Υπουργέ, και είστε η εντεταλµένη. Και ο µακαρίτης ο Τρί-
τσης και ο µακαρίτης ο Ράλλης και όλοι οι άλλοι κατάλαβαν τα
λάθη τους. Ήρθε η ώρα η ελληνική γλώσσα να αναταχθεί και
αυτή και αυτό είναι δικό σας έργο, του Υπουργείου Παιδείας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕΔΡEΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει η Βου-
λευτής του ΠΑΣΟΚ στο Νοµό Βοιωτίας κ. Βασιλική Τσόνογλου –
Βυλλιώτη.

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΤΣΟΝΟΓΛΟΥ–ΒΥΛΛΙΩΤΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η παιδεία απο-
τελεί το βασικό θεµέλιο λίθο κάθε λαού και τη µεγάλη ελπίδα για
την ανάπτυξή του. Η ανάπτυξη της γνώσης αποτελεί επίκεντρο
της εκπαιδευτικής πολιτικής της Κυβέρνησης του ΠΑΣΟΚ και δε-
δοµένου ότι η παιδεία αποτελεί βασικό θεµέλιο για την κατά-
κτηση της ευρωπαϊκής ευηµερίας και της ανταγωνιστικότητας,
καλούµαστε µέσω του παρόντος φιλόδοξου και ριζοσπαστικού,
τολµηρού αυτού νοµοσχεδίου να δηµιουργήσουµε εκείνες τις
συνιστώσες που είναι απαραίτητες προκειµένου να βελτιωθεί η
ποιότητα και να υπάρξει πρόοδος στην εκπαιδευτική ανάπτυξη
της χώρας µας.

Ο ν. 1268/1982 αποτέλεσε το πρότυπο για την ανώτατη εκπαί-
δευση και ανταποκρινόταν στις ανάγκες της εποχής, αυτής της
συγκεκριµένης χρονικής περιόδου. Οι ανάγκες όµως που έχουν
προκύψει λόγω των συνεχών εξελίξεων παγκοσµίως, µας υπο-
δεικνύουν ότι ο νόµος αυτός έχει πλέον διατελέσει στο έπακρο
το σκοπό για τον οποίο είχε θεσµοθετηθεί και καλούµαστε εµείς
σήµερα να τολµήσουµε ουσιαστικές αλλαγές και παρεµβάσεις
που η απελθούσα Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας δεν είχε το
σθένος να κάνει.
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Μέσω του παρόντος νοµοσχεδίου γίνονται εξειδικεύσεις ανα-
φορικά µε την οργάνωση των ΑΕΙ µε κύριο στόχο την πλήρη αυ-
τοδιοίκησή τους, ώστε να υλοποιήσουν την αποστολή τους
πλήρως και επιτυχώς, απαλλαγµένα από µικροπολιτικές και λοι-
πές σκοπιµότητες, αλλά ταυτόχρονα να αναδειχθεί και µια δια-
δικασία µέσω της οποίας θα δηµιουργηθούν ισχυρές,
αποτελεσµατικές και υπεύθυνες δοµές αυτάρκους διοίκησης,
ανοικτές στην κοινωνία.

Το παρόν νοµοσχέδιο ενσωµατώνει βεβαίως και θετικά σηµεία
προηγουµένων νόµων. Ταυτόχρονα επιχειρεί να απαλλάξει τα
ΑΕΙ από τις υπάρχουσες παθογένειες και να δηµιουργήσει τις
προϋποθέσεις εκείνες για µια νέα εποχή, όπου οι λέξεις επιστήµη
και ανάπτυξη θα βρίσκονται στο καθηµερινό λεξιλόγιο των νέων
ανθρώπων, δίνοντας ελπίδες για ένα καλύτερο αύριο, νέες προ-
οπτικές τόσο για εκείνους όσο και για όλη τη χώρα που περνάει
δύσκολες ώρες.

Μέσω του παρόντος νοµοσχεδίου δίνεται µια µεγάλη ευκαιρία
στην ανώτατη εκπαίδευση της χώρας, καθώς συγκροτούνται
ισχυρά αυτοδιοικούµενα ιδρύµατα, µεταρρύθµιση η οποία έχει
ήδη εφαρµοστεί επιτυχώς σε ευρωπαϊκές χώρες, στις ΗΠΑ, αλλά
και σε χώρες της Ασίας, µε αποτέλεσµα την ενίσχυση των ακα-
δηµαϊκών επιδόσεων και την επιτάχυνση της ανάπτυξης και
τέλος τη δηµιουργία της κοινωνίας της γνώσης. 

Για να είµαστε πιο σαφείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυ-
βέρνηση του ΠΑΣΟΚ µε το παρόν νοµοσχέδιο διαµορφώνει τους
όρους εκείνους και τις απαραίτητες προϋποθέσεις ώστε η χώρα
µας να εξασφαλίσει τη θέση που της ανήκει ανάµεσα στις λοιπές
αναπτυγµένες κοινωνίες. 

Στόχοι του παρόντος νοµοσχεδίου αποτελούν η απελευθέ-
ρωση των δηµιουργικών δυνάµεων του ελληνικού δηµόσιου πα-
νεπιστηµίου και των ΤΕΙ από διαδικασίες που δεν έφεραν
ικανοποιητικά αποτελέσµατα στο παρελθόν και η ταυτόχρονη
αποµάκρυνση από στεγανά και πελατειακές συµπεριφορές, ώστε
να εξασφαλιστεί ωφέλιµη και απρόσκοπτη η δηµόσια χρηµατο-
δότηση, η αξιολόγηση, ο έλεγχος, η παροχή δωρεάν και υψηλού
επιπέδου παιδείας, αγαθά που οφείλουµε σε ολόκληρη την ελ-
ληνική κοινωνία και σε κάθε Έλληνα φοιτητή ξεχωριστά.

Θα υπάρχει διεύρυνση του αυτοδιοίκητου του κάθε ΑΕΙ µε πα-
ράλληλη εκχώρηση σηµαντικών αρµοδιοτήτων της κεντρικής
εξουσίας στα όργανα του ιδρύµατος και ταυτόχρονη εξασφά-
λιση ανάδειξης κάθε υγιούς πρωτοβουλίας. Σε κάθε ίδρυµα θα
υπάρχουν τα θεσµικά εκείνα αντίβαρα που θα διασφαλίζουν τη
λειτουργία τους και θα λειτουργούν µε βάση τις δηµοκρατικές
αρχές. Με τον τρόπο αυτό η διοίκηση θα είναι αποτελεσµατική,
το εκπαιδευτικό έργο θα είναι συντονισµένο και αναβαθµισµένο,
ενώ η αξιοκρατία, η διαφάνεια, η λογοδοσία θα υπάρχουν σε όλα
τα επίπεδα.

Τα ελληνικά ΑΕΙ θα συνδέονται πλέον µε την κοινωνία και την
εν γένει οικονοµία της χώρας, ώστε να ενισχυθεί η εθνική αλλά
και η διεθνής τους παρουσία. Κάθε φοιτητής και κάθε φοιτήτρια
θα υποστηρίζεται έµπρακτα τόσο µε γενικά όσο µε ειδικά µέτρα,
ώστε να αποκτήσουν τις απαιτούµενες γνώσεις, τις ικανότητες
και δεξιότητες εκείνες που θα είναι απαραίτητες για να πετύχουν
και να καταξιωθούν. 

Σε όλα τα επίπεδα θα υπάρχει διαφάνεια. Κάθε ίδρυµα θα
αξιολογείται από την ακαδηµαϊκή κοινότητα, αλλά ταυτόχρονα
και από τη διεθνή ακαδηµαϊκή κοινότητα, ώστε να δηµιουργη-
θούν δεσµοί συνεργασίας µε τη διεθνή κοινωνία. Οι σκοποί που
έρχεται να εκπληρώσει η εκπαίδευση θα είναι ισόρροποι και θα
έχουν σαν στόχο την ανάπτυξη τόσο σε ανθρωπιστικό όσο και
πολιτιστικό επίπεδο. 

Για πρώτη φορά εισάγονται θεσµοί διεθνούς κύρους που
έχουν δοκιµαστεί προκειµένου να επικρατήσει η αξιοκρατία στην
ανάδειξη και εξέλιξη των καθηγητών και ταυτόχρονα το όλο λει-
τούργηµα να είναι ελκυστικό για εκείνους που επιλέγουν να
ασχοληθούν µε την εκπαίδευση και την έρευνα και να την υπη-
ρετήσουν µε δύναµη ψυχής. 

Το παρόν νοµοσχέδιο κατοχυρώνει την ακαδηµαϊκή ελευθερία
στην έρευνα, τη διδασκαλία, οδηγεί στην ελεύθερη έκφραση, τη
διακίνηση ιδεών µέσα από σαφείς προβλέψεις, τόσο για την προ-
στασία όσο και για την ασφάλεια του προσωπικού και της περι-

ουσίας των ΑΕΙ.
Η αριστεία πλέον ενθαρρύνεται, προάγεται και επιβραβεύεται

και µέσω αυτού κάθε ίδρυµα έχει πλέον τη δυνατότητα να παρέ-
χει τίτλους που θα αντιστοιχούν σε πραγµατικές και όχι επίπλα-
στες δεξιότητες, µε στόχο τη σύγχρονη γνώση και την
πραγµάτωσή της. 

Ταυτόχρονα, προβλέπονται διαδικασίες και µορφές σύµπρα-
ξης που συνδέουν την ανώτατη εκπαίδευση µε τη διεθνή ακαδη-
µαϊκή κοινότητα σε ευρωπαϊκό και σε παγκόσµιο επίπεδο, όπως
είπαµε. Η έρευνα και η διδασκαλία διεθνοποιούνται και τα ελλη-
νικά ιδρύµατα θα είναι πλέον σε θέση να προσελκύσουν και αλ-
λοδαπούς φοιτητές καθώς και τα αριστεία που θα δίνονται θα
έχουν διεθνή ανταπόκριση και η εκπαίδευση που θα παρέχεται
θα είναι πλέον ποιοτική.

Μέσω όλων αυτών των ανακατατάξεων θα επιταχυνθούν οι
διαδικασίες επιτυχούς και αποτελεσµατικής ενσωµάτωσης των
ελληνικών ΑΕΙ στον ενιαίο ευρωπαϊκό χώρο της ανώτατης εκπαί-
δευσης και έρευνας, θα ενισχυθεί η διασύνδεση των παρεχόµε-
νων εκπαιδευτικών και ερευνητικών υπηρεσιών των ΑΕΙ µε τα
ευρωπαϊκά εκπαιδευτικά και ερευνητικά ιδρύµατα, ενώ παράλ-
ληλα ενισχύεται η ακαδηµαϊκή αυτοδιοίκηση µε πολυσχιδή σύν-
θεση στα ιδρύµατα που καλούνται να την οργανώσουν και να την
εφαρµόσουν µε οργανισµούς και εσωτερικούς κανονισµούς που
τα ίδια θα επεξεργάζονται και θα συντάσσουν.

Κυρία Υπουργέ, επ’ ευκαιρίας του παρόντος νοµοσχεδίου πολ-
λοί κατηγόρησαν τη διακτινισµένη παιδεία. Βεβαίως είναι γνωστό
ότι η περιφερειακή σύγκλιση προέρχεται µέσα από την περιφε-
ρειακή ανάπτυξη. 

Ένα στοιχείο που έδωσε πνοή και ανάπτυξη στην περιφέρεια
ήταν τα περιφερειακά πανεπιστήµια. Ο φηµολογούµενος σχεδια-
σµός κατάργησης του Πανεπιστηµίου Στερεάς Ελλάδας δυστυ-
χώς έχει επιφέρει µεγάλο προβληµατισµό και ανησυχία σε όλη
την περιοχή όχι µόνο για το κεντρικό τµήµα που βρίσκεται στη
Λαµία αλλά και για το τµήµα ΑΕΙ της Λιβαδειάς. Τα περιφερειακά
πανεπιστήµια είναι εκείνα που δίνουν ζωή όχι µόνο διότι µπορούν
φοιτητές από την περιοχή τους να σπουδάζουν πράγµατι σ’
αυτά, κοντά στις κατοικίες τους, αλλά και διότι διαχέουν τη
γνώση, την εµπειρία και τις δεξιότητές τους σε όλη την κοινωνία
και βεβαίως είναι εκείνα τα οποία µπορούν να προάγουν το κοι-
νωνικό γίγνεσθαι µε τη δραστηριότητά τους. Συνεπώς θεωρώ και
εκτιµώ ότι είναι εγκληµατικό να τα καταργήσουµε σ’ αυτή τη
φάση που προσβλέπουµε στην ανάπτυξη της τριτοβάθµιας εκ-
παίδευσης. 

Με την ευχή, λοιπόν, ότι δεν θα προχωρήσει τέτοιου είδους
κατάργηση και µε την ευχή ότι το παρόν νοµοσχέδιο πράγµατι
σκοπεύει και θα επιτύχει το ανοιχτό πανεπιστήµιο στην πράξη,
εκεί όπου συντελείται η γνώση, η καινοτοµία, η έρευνα και όπου
λαµβάνουν χώρα οι ιδεολογικοπολιτικές ζυµώσεις, όπου εξελίσ-
σεται το ακαδηµαϊκό γίγνεσθαι µε προσήλωση στην ελευθερία
και τη δηµοκρατία, µακριά από κρατισµούς, συγκεντρωτισµούς
και πελατειακές σχέσεις, µε ελπίδα για ένα καλύτερο αύριο,
καλώ όλο το Σώµα να υπερψηφίσει το παρόν νοµοσχέδιο. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ )

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο Βου-
λευτής του ΠΑΣΟΚ κ. Γείτονας. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΕΙΤΟΝΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η παιδεία ως συνολικός πνευ-

µατικός πλούτος ανθρώπων και λαών, θα έλεγα ως διά βίου
πνευµατική καλλιέργεια και αγωγή ψυχής, το «µόνον αθάνατον
και θείον», σύµφωνα µε τον Πλούταρχο, ήταν ανέκαθεν για τους
Έλληνες φάρος ελπίδας του Έθνους, αλλά και θεµέλιο επιτευγ-
µάτων. 

Να θυµηθώ εδώ και το Γέρο της Δηµοκρατίας που πραγµατικά
έκανε τη µεγάλη µεταρρύθµιση τότε µε τον Παπανούτσο, για τη
δωρεάν Παιδεία, που έλεγε ότι «το εθνικόν ιδεώδες, το οποίο
είναι σε αρµονία µε το ανθρωπιστικό ιδεώδες, παραµένει» -και
για µένα πρέπει να παραµένει- «πάντα ο κύριος σκοπός της Παι-
δείας». Αυτά έλεγε ο Γέρος της Δηµοκρατίας.

Ιδιαίτερα σήµερα στην εποχή της παγκοσµιοποίησης και του
σκληρού ανταγωνισµού η εξασφάλιση υψηλής θέσης ανάµεσα
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στις οικονοµίες και τις κοινωνίες της γνώσης είναι διαβατήριο για
την ευηµερία και στη χώρα µας και υπ’ αυτήν την έννοια η επέν-
δυση στην παιδεία είναι επένδυση στο αύριο, στο µέλλον. Στον
κόσµο των ανοιχτών συνόρων, στο σηµερινό κόσµο, άνεµος µε-
ταρρυθµίσεων πνέει παντού όσον αφορά τα εκπαιδευτικά ζητή-
µατα. Άλλωστε η εκπαίδευση δεν είναι στατικό ζήτηµα. Είναι µια
ζωντανή πραγµατικότητα που διαρκώς εξελίσσεται και πρέπει να
συµβαδίζει και µε τις απαιτήσεις και τις ανάγκες κάθε εποχής. 

Και γι’ αυτό, επειδή ακούω κριτική για το ν.1268/82, θέλω να
πω ότι για την εποχή του ήταν πρωτοποριακός, έφερε το δηµο-
κρατικό πανεπιστήµιο και τα πανεπιστήµιά µας απέδωσαν έργο,
ανεξάρτητα από τις στρεβλώσεις σε συµπεριφορές που δηµι-
ουργήθηκαν µε τα κατεστηµένα και τις πελατειακές σχέσεις.
Όµως σήµερα έχει εξαντλήσει τα περιθώρια του. Κανένας δεν
µπορεί να το αµφισβητήσει αυτό. Όπως δεν µπορεί να αµφισβη-
τήσει και δεν πρέπει να µηδενίζουµε και να απαξιώνουµε το έργο
που έχουν κάνει τα πανεπιστήµια.

Όµως, η ζωή προχωράει, έχουµε νέες ανάγκες, νέες προκλή-
σεις και χρειαζόµαστε µεταρρυθµίσεις. Η νοµοθετική πρωτοβου-
λία της Κυβέρνησης ανταποκρίνεται σ’ αυτήν την ανάγκη,
δηλαδή για µια πιο σύγχρονη δοµή και λειτουργία στα πανεπι-
στήµια και στα ΤΕΙ, µε κύριους στόχους -για εµένα, έτσι εγώ
αποτυπώνω τους στόχους του νοµοσχεδίου- την αναβάθµιση της
ποιότητας των σπουδών -αυτό είναι το βασικό στοιχείο- και την
εξωστρέφεια των Ιδρυµάτων µε την έννοια του ανοίγµατος στην
κοινωνία, αλλά και στο διεθνή χώρο. Δεν ζούµε µόνοι µας στον
κόσµο αυτό, πώς να το κάνουµε! 

Το παρόν νοµοσχέδιο έχει ένα πλεονέκτηµα, τουλάχιστον µε
τη δική µου εµπειρία, έτσι το αποτιµώ. Ποιο είναι το πλεονέ-
κτηµα; Είναι ότι δεν επιχειρεί να ανακαλύψει τον τροχό. Γιατί
είναι αυτό σύνηθες στις µεταρρυθµίσεις σε όλους τους τοµείς.
Και σωστά το κάνει αυτό. Αξιοποιεί την ήδη δοκιµασµένη διεθνή
και ευρωπαϊκή εµπειρία. Αναφέρθηκε λεπτοµερώς η Υπουργός
σε αυτά τα ζητήµατα.

Έχουν εγερθεί αντιδράσεις από την πανεπιστηµιακή κοινότητα
και ορισµένα κόµµατα. 

Για εµένα είναι σηµαντικό ότι η ηγεσία του Υπουργείου που ξε-
κίνησε και συνεχίζει το διάλογο, προχώρησε ήδη σε βελτιώσεις
και είναι ανοιχτή ακόµα και σε άλλες προτάσεις. Και µακάρι να
υπάρξει η µεγαλύτερη δυνατή συναίνεση. 

Για να δούµε τώρα τι λένε άλλα κόµµατα και φορείς: Κάποιοι
θεωρούν ότι  συναίνεση σηµαίνει υποταγή µιας σηµαντικής ελευ-
θερίας, που είναι η εκπαίδευση, σε συντεχνιακές, κοµµατικές ή
πελατειακές λογικές. Αυτό δεν είναι συναίνεση, αυτό είναι υπο-
ταγή της µεγάλης ελευθερίας που αποτελεί η εκπαίδευση. Και
εδώ είναι η αντίφασή τους. 

Κάποιοι άλλοι –µας είπε µάλιστα ο Γραµµατέας της Νέας Δη-
µοκρατίας σήµερα απ’ αυτό εδώ το Βήµα- αρνούνται το δικαίωµά
µας και το δικαίωµα στην Υπουργό να απαιτεί συναίνεση. Αν εί-
χαµε φέρει εµείς  είπε το νοµοσχέδιο, το ΠΑΣΟΚ θα είχε δράσει
κατά τέτοιον τρόπο, που θα είχε καεί η Ελλάδα: Δεν είναι λογικές
αυτές. 

Τα µεν κόµµατα της Αριστεράς µε την αρνητική στάση που
παίρνουν, για κάθε αλλαγή ουσιαστικά, αντικειµενικά ταυτίζονται
µε κατεστηµένες νοοτροπίες και µε τη συντήρηση, η δε Νέα Δη-
µοκρατία -που όµως µας είπε ο κ. Λυκουρέντζος, εκλεκτός συ-
νάδελφος και συµπατριώτης µου από το Νοµό Αρκαδίας- δήθεν
διαλέγεται µε το µέλλον, αυτό µας είπε σήµερα- ουσιαστικά δίνει
µάχη οπισθοφυλακών και εδώ, απ’ αυτό το Βήµα. Ιανός είναι πάλι
η Νέα Δηµοκρατία, µε δύο πρόσωπα. 

Όσον αφορά στη συναίνεση. Καλώς το επιχειρεί η Κυβέρνηση
και η Υπουργός έχει ευήκοον ους και µακάρι να υπάρξουν βελ-
τιωτικές προτάσεις που σε κάθε περίπτωση δεν αλλάζουν ουσια-
στικά τη φιλοσοφία του νοµοσχεδίου και δεν αναιρούν το στόχο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δεν έχω χρόνο, έχω δύο λεπτά, γι’ αυτό θα αναφερθώ µόνο
στην «ταµπακιέρα» όσον αφορά τις διατάξεις. «Ταµπακιέρα»
ποιοί είναι; Το συµβούλιο του ιδρύµατος. Εισάγεται αυτό ως νέος
θεσµός, εφαρµόζεται, όπως είπε -δεν το ανακαλύψαµε, εµείς, σε
είκοσι πέντε από τις είκοσι επτά χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Τώρα πού είναι οι αντιρρήσεις; Στο διευρυµένο ρόλο του συµ-
βουλίου, ιδιαίτερα στην εκλογή του πρύτανη καθώς και στην σύν-
θεσή του που περιλαµβάνει και εξωτερικά µέλη. Εδώ είναι κυρίως
το πεδίο έκφρασης των αντιδράσεων από τους πρυτάνεις, που
επικαλούνται νόθευση του αυτοδιοίκητου, προσχηµατικά. Γιατί
είναι σαφές ότι η όντως συνταγµατικά κατοχυρωµένη αρχή της
πλήρους αυτοδιοίκησης των πανεπιστηµίων δεν θίγεται. 

Το Σύνταγµα αυτή την αρχή κατοχυρώνει, της πλήρους αυτο-
διοίκησης. Δεν κατοχυρώνει πρότυπο διοίκησης. Και µε τις διορ-
θώσεις που έκανε η Υπουργός αυτό είναι τελείως ξεκάθαρο ότι
δεν θίγεται το αυτοδιοίκητο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Εγώ, όµως, λέω ότι σε κάθε περίπτωση –και το λέω µια φορά
ακόµα και στην Υπουργό- επειδή και οι νέες ισορροπίες που επι-
χειρεί ο νόµος στο πλαίσιο του Συντάγµατος είναι λεπτές, οποι-
αδήποτε βελτιωτική πρόταση ακουστεί –και είναι εδώ
πανεπιστηµιακοί, βλέπω και τον κ. Βούγια- που δεν θίγει τη φιλο-
σοφία του νόµου και ενισχύει τα εχέγγυα σωστής εφαρµογής και
ως προς το αυτοδιοίκητο µπορεί και πρέπει να γίνει αποδεκτή. 

Πριν κλείσω, θα ήθελα να κάνω µία παρατήρηση, κυρία
Υπουργέ, που αφορά την παράγραφο 7 του άρθρου 10, η οποία
διεγράφη. Εγώ εδώ έχω µία αντίρρηση. Μου εξηγήσατε τους λό-
γους που διεγράφη, όµως θέλω να σας πω κάτι. 

ΑΝΝΑ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων): Θυµίστε µου λίγο, κύριε Γείτονα. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΕΙΤΟΝΑΣ: Πρόκειται για την παράγραφο 7
του άρθρου 10 που αφορούσε τα ιδρύµατα πενταετούς ή υπερ-
πενταετούς διάρκειας σπουδών και κυρίως τα πολυτεχνεία. Από
την ώρα που καθιερώνεται για όλα τα ιδρύµατα διπλός κύκλος,
δυνατότητα δηλαδή να υπάρξουν δύο κύκλοι σε σχέση µε τα πτυ-
χία, για µένα υπάρχει ένα ζήτηµα που θα πρέπει να το δείτε. Απο-
σύρατε µεν την παράγραφο, αλλά θα πρέπει αυτό το ζήτηµα να
το δούµε. Δεν πρέπει να οδηγηθούµε σε ισοπεδώσεις πτυχίου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνω -και ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε, για την ανοχή σας- λέγοντας ότι οι καιροί ου µενετοί.
Να ξέρουµε ότι οι οποιεσδήποτε θεµιτές διαφορές ή ιδεολογικές
αντιπαραθέσεις δεν πρέπει να οδηγήσουν σε συγκρούσεις. Δεν
πρέπει να πετροβολήσουµε µία εθνική προσπάθεια, όπως αυτά. 

Όπως είπε και ο Πρωθυπουργός, δεν είναι πανάκεια. Είναι ένα
σηµαντικό βήµα, µια εθνική προσπάθεια για την αναβάθµιση της
ανώτατης παιδείας. Και θέλω να θυµίσω ότι η παιδεία και η νεο-
λαία µας έχει πληρώσει στο παρελθόν το µάρµαρο από τέτοιες
συγκρούσεις, κοµµατικές συγκρούσεις και αντιπαραθέσεις, δογ-
µατισµούς και συντεχνιακές λογικές και στάσεις. Επιβάλλεται
από όλους ψυχραιµία και αυτοσυγκράτηση. Αυτές οι απειλές ότι
δεν θα εφαρµοστεί ο νόµος δεν πρέπει να ακούγονται. 

Εκείνο δε που θέλω να πω σε όσους ιδιαίτερα κόπτονται και
για το δηµόσιο πανεπιστήµιο –και µε αυτό τελειώνω- είναι ότι το
δηµόσιο πανεπιστήµιο δεν κρίνεται βάσει υποκειµενικών εγχώ-
ριων κριτηρίων, αλλά µέσα από τη διεθνή καταξίωσή του µε βάση
παραδεδεγµένα πρότυπα και από την αξία των πτυχίων που δίνει.
Αυτό είναι το κύριο κριτήριο. Τα υπόλοιπα εκ του πονηρού.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ο Βουλευτής του
ΠΑΣΟΚ στην Α’ Θεσσαλονίκης κ. Σπύρος Βούγιας έχει το λόγο. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΒΟΥΓΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, αισθάνοµαι αµήχανος και

συγκινηµένος γιατί σε επτά λεπτά πρέπει να χωρέσω σκέψεις,
σχέδια και αγώνες µιας ζωής και να µεταφέρω συνοπτικά µια
τριαντάχρονη εµπειρία. Θα ήθελα, παράλληλα, να αποτίσω ένα
µικρό φόρο τιµής σε ένα νόµο τον 1268/82 που συνόδευσε και
παρακολούθησε την ανάπτυξη της ελληνικής κοινωνίας τα τελευ-
ταία τριάντα χρόνια, διαµόρφωσε οράµατα και έστησε στην
ουσία όχι µόνο ένα περιβάλλον, αλλά και το έδαφος για την εξέ-
λιξη όλου του ελληνικού πανεπιστηµίου, φέρνοντας δύο µεγάλες
τοµές. Δεν θέλω βέβαια να συγκρίνω τα δυο νοµοσχέδια, γιατί
ήταν άλλη η εποχή του ν. 1268 –εποχή ανάπτυξης, ελπίδας, αι-
σιοδοξίας, σοσιαλδηµοκρατικών αρχών- και άλλη η κρίσιµη και
δύσκολη εποχή οικονοµικής και  κοινωνικής κρίσης του παγκο-

15696 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



σµιοποιηµένου χρηµατοπιστωτικού συστήµατος που περνάµε
σήµερα. 

Γι’ αυτόν το λόγο ακριβώς ο νόµος πρέπει να ξεπεράσει την
εποχή του, να γίνει και αυτός µια µεγάλη µεταρρύθµιση, για να
µπορέσει να διαρκέσει, να εφαρµοστεί και να µακροηµερεύσει,
όπως και ο προηγούµενος. 

Με την έννοια αυτή θα ήθελα από την αρχή να ευχηθώ «καλή
τύχη» όχι µόνο στην Υπουργό, που ανέλαβε το πολιτικό θάρρος
να καταθέσει µια µεγάλη µεταρρύθµιση όπως αυτή την οραµα-
τίζεται, αλλά και στο ελληνικό πανεπιστήµιο και στους πανεπι-
στηµιακούς που θα κληθούν να το εφαρµόσουν την επόµενη
µέρα. 

Πιστεύω, όµως, ότι χρειάζονται δυο-τρία ακόµη ουσιαστικά ση-
µεία βελτίωσης, τα οποία θα δώσουν τη δυνατότητα µιας ευρύ-
τερης αποδοχής, γιατί µεταρρύθµιση δεν είναι µόνο ένας νόµος
που ψηφίζεται στη Βουλή. Είναι ένα σύστηµα διαχρονικό, το
οποίο ζητά από τους ανθρώπους που καλούνται να το εφαρµό-
σουν, συναίνεση. 

Και εννοώ όχι µόνο την πολιτική συναίνεση που µπορεί να έχει
εδώ ο νόµος από ένα, δύο, τρία ή και περισσότερα κόµµατα και
ίσως της αξιωµατικής αντιπολίτευσης µέχρι αύριο το µεσηµέρι,
αλλά κυρίως τη συναίνεση αυτών που θα κληθούν –επαναλαµ-
βάνω την επόµενη µέρα- να τον εφαρµόσουν, που θα στελεχώ-
σουν τις επιτροπές, θα καταθέσουν υποψηφιότητες, και θα
διαµορφώσουν αντικειµενικά εκλεκτορικά σώµατα για να κρίνουν
τις εξελίξεις.

Το πανεπιστήµιο δεν είναι ένα ταχύρρυθµο επαγγελµατικό κέ-
ντρο κατάρτισης. Είναι ένας χώρος όπου όχι µόνο µεταδίδεται
µία γνώση, αλλά ταυτόχρονα αµφισβητείται. Διδάσκεται και ο
προβληµατισµός, η µεθοδολογία ανάλυσης που πρέπει να διδα-
χθεί στους φοιτητές. Διαµορφώνονται ειδικές σχέσεις µεταξύ δι-
δασκόντων και διδασκοµένων. Είναι ένας πολύ ευαίσθητος
χώρος που χρειάζεται ειδικές συνθήκες για να µπορέσει να απο-
δώσει.

Ο φόρος τιµής στον προηγούµενο νόµο δεν σηµαίνει πως δεν
αντιλαµβάνοµαι τις παθογένειες, τις στρεβλώσεις και τις υστε-
ρήσεις ενός πλαισίου που εφαρµόστηκε τριάντα χρόνια αποδο-
τικά και έφερε µεγάλη ανθοφορία στο ελληνικό πανεπιστήµιο. Η
αλήθεια είναι πως αντιστράφηκε η πυραµίδα. Από τη µονοδιά-
στατη, παρωχηµένη έδρα του µοναδικού καθηγητή µε τους πολ-
λούς βοηθούς και επιστηµονικούς συνεργάτες καταλήξαµε στην
αντεστραµµένη πυραµίδα µε πολλούς καθηγητές και λιγότερους
επίκουρους, λέκτορες, βοηθούς και επιστηµονικούς συνεργάτες.

Πιστεύω πως µπορεί να βρεθεί ένας πιο ορθογώνιος και επο-
µένως πιο σταθερός τρόπος µιας οµαλής µετάβασης, που θα βα-
σίζεται πάνω σε ένα ισορροπηµένο δίπολο, αυτό, του
απαραίτητου κοινωνικού ελέγχου που φέρνει ο καινούργιος
νόµος, που δεν υπήρχε µέχρι τώρα, και της ακαδηµαϊκής νοµι-
µοποίησης, της αξιοπρέπειας δηλαδή, που προκύπτει από τη δυ-
νατότητα των ακαδηµαϊκών που επιλέγουν εκπροσώπους για την
πανεπιστηµιακή καθηµερινότητα.

Πιστεύω πως από αυτό που συνέβαινε µέχρι σήµερα, ο κρίνων
να είναι και κρινόµενος, ο ελέγχων να είναι και ελεγχόµενος, δη-
λαδή ο πρύτανης που εκλέγεται από την πανεπιστηµιακή κοινό-
τητα, να έχει αναγκαστικά τη σχέση εξάρτησης και πολλές φορές
συναλλαγής και αδιαφάνειας µε αυτούς που τον εκλέγουν, πρέ-
πει να αλλάξει. Γιατί και µε τον καινούργιο νόµο πάλι ελέγχων και
ελεγχόµενος είναι ο ίδιος. 

Το συµβούλιο, αιρετό βέβαια και µε πλειοψηφία οκτώ εσωτε-
ρικών πανεπιστηµιακών, όχι για µικροσυσχετισµούς, αλλά για να
µην υπάρχει µία κάθετη διάκριση µε επτά εσωτερικών και επτά
εξωτερικών, που θα δηµιουργούσε ίσως διαχωρισµούς µεταξύ
τους, πρέπει να λειτουργήσει ενιαία, να αποκτήσει µία συνθετική
ικανότητα και ο κοινός στόχος να είναι το καλό πανεπιστήµιο,
αυτό που κάθε γονιός οραµατίζεται να στείλει το παιδί του.

Έχουµε, λοιπόν δεδοµένο τον κοινωνικό έλεγχο ενώ το δεύ-
τερο σηµείο είναι η αξιολόγηση. Αυτά είναι τα δύο βασικά στοι-
χεία και οι τοµές που φέρνει το νοµοσχέδιο. Πιστεύω, όµως, πως
δεν πρέπει να αναπαράγουµε το ίδιο µοντέλο, όπου ο κρίνων να
είναι και κρινόµενος, δηλαδή το Συµβούλιο που επιλέγει τον πρύ-
τανη, στην ουσία τον διορίζει, να επιλέγει και τους κοσµήτορες

και εποµένως η σύγκλητος να είναι και αυτή επιλεγµένη και διο-
ρισµένη να κρίνεται από αυτούς που την επέλεξαν. Πρέπει να
πάµε σε ένα αρµονικό δίπολο ανάµεσα στον κοινωνικό έλεγχο
που φέρνει το συµβούλιο και στην ακαδηµαϊκή νοµιµότητα που
προκύπτει από ενός είδους εκλογή για τον πρύτανη και κυρίως
για τους κοσµήτορες.

Έχω καταθέσει τροπολογίες για τη διάρθρωση των σπουδών.
Ο καυγάς δεν είναι για το πάπλωµα, δεν είναι µόνο για το πως
θα µπορέσουν οι πανεπιστηµιακοί να εκλέγουν έναν δικό τους
άνθρωπο. Η εκλογή δεν θα γίνεται πλέον µε τον ίδιο ξεπερα-
σµένο τρόπο, µε κοµµατικά ψηφοδέλτια, τεράστιες προεκλογικές
καµπάνιες µε κοµµατικούς υποψηφίους, αλλά θα γίνεται κάτω
από συγκεκριµένες συνθήκες. Και µπορεί η Υπουργός να βρει
µέχρι αύριο το µεσηµέρι έναν τέτοιο επιλεγµένο τρόπο.

Κατέθεσα, λοιπόν τέσσερις τροπολογίες ουσιαστικές και δύο
δευτερεύουσες, αν και σηµαντικές, για οµάδες εργαζοµένων στο
πανεπιστήµιο, από τις οποίες η πρώτη έγινε αποδεκτή και µάλι-
στα µε το σηµείο που συµπεριλαµβάνει και τη βαθµίδα του ανα-
πληρωτή στις επιλογές των εσωτερικών µελών του συµβουλίου.
Η αλλαγή αυτή έγινε αποδεκτή ευµενώς από την πανεπιστηµιακή
κοινότητα, µόνο που και εγώ συµφωνώ πως δεν αρκεί.

Στη δεύτερη τροπολογία πρότεινα την εκλογή του πρύτανη
από το σύνολο µελών του ΔΕΠ µετά από προεπιλογή και πρό-
ταση του συµβουλίου, γιατί έτσι µπορούσε να επιτευχθεί η
ύπαρξη του αρµονικού διπόλου που προανέφερα. 

Χωρίς να θέτω τόσο µεγάλο βάρος σε αυτή, θα ήθελα να το-
νίσω τη σηµασία της τρίτης τροπολογίας που αφορά την εκλογή
των κοσµητόρων από τα µέλη ΔΕΠ κάθε σχολής. Εδώ µε τις και-
νούργιες αρµοδιότητες της σχολής και τις µεγάλες αρµοδιότη-
τες του κοσµήτορα, πιστεύω πως η σύγκλητος που
διαµορφώνεται και είναι η καρδιά του κάθε ιδρύµατος πρέπει να
είναι αιρετή. Οι κοσµήτορες, λοιπόν, πρέπει να εκλέγονται από
τα µέλη ΔΕΠ, από το µικρόκοσµο ή το µεγάλο κόσµο κάθε σχο-
λής που ξέρει και ενδιαφέρεται για τα προγράµµατα σπουδών
και τις επιµέρους ειδικότητες. Έτσι και η σύγκλητος θα είναι αι-
ρετή.

Θα τολµούσα να κάνω, έστω και αυτήν την ύστατη ώρα, µια –
θα έλεγα- συµβιβαστική πρόταση µέσα στο δικό µου πλαίσιο σκέ-
ψης, η οποίο ίσως µπορεί να γίνει αποδεκτή. 

Αν ο πρύτανης είναι το κοµβικό σηµείο µιας φιλοσοφίας του
νοµοσχεδίου που θέλει να πάρει από τους πρυτάνεις αυτήν την
αρµοδιότητα που είχαν µέχρι τώρα, την ανεξέλεγκτη ισχύ που
προέκυπτε από µία γενικευµένη ψηφοφορία άµεση και συνολική,
νοµίζω πως αυτό µπορεί να γίνει µέσα από µία αιρετή σύγκλητο
από την οποία ο πρύτανης θα επιλέγεται. Αν δεχθεί, δηλαδή, το
Υπουργείο την επιλογή οι κοσµήτορες να είναι αιρετοί, αυτό το
θεωρώ σηµαντικότερο από την επιλογή του πρύτανη. Γιατί θα
συγκροτούν µία αιρετή σύγκλητο. Η σύγκλητος πρέπει να είναι
η καρδιά του πανεπιστηµίου και µε τις αρµοδιότητες που δόθη-
καν από το Υπουργείο έχει τη δυνατότητα να αποφασίζει για όλα
τα ακαδηµαϊκά ζητήµατα.

Αν η σύγκλητος, λοιπόν, επιλέγει τον πρύτανη, νοµίζω πως
αυτός ο πρύτανης, προερχόµενος από ένα αιρετό σώµα, θα έχει
την ακαδηµαϊκή νοµιµοποίηση που χρειάζεται. Αυτό θέτω για
προβληµατισµό, έστω και την τελευταία στιγµή.

Η τέταρτη τροπολογία είναι η ενίσχυση του τµήµατος. Οι φοι-
τητές πρέπει να µπαίνουν σε τµήµατα, να ξέρουν ότι ο αρχιτέ-
κτονας είναι διαφορετικός από το χηµικό µηχανικό. Η σχολή,
βέβαια, ενισχυµένη µπορεί οριζόντια να συνδέσει τις επιµέρους
επιλογές των τµηµάτων και να τις συντονίσει. 

Τέλος, η επαναφορά του τοµέα δυνητικά, όχι υποχρεωτικά, η
δυνατότητα, δηλαδή, λειτουργίας τοµέων εκεί που ένα µεγάλο
τµήµα, στο πτυχίο, στο δίπλωµα ή στον τίτλο σπουδών, µπορεί
να προσθέσει µέσω των τοµέων και την εξειδίκευση των δύο τε-
λευταίων ετών στα πενταετή τµήµατα των πολυτεχνείων. Καλώς
ή κακώς, αυτό αποσύρθηκε. Πρέπει ο φοιτητής και µπορεί σή-
µερα να διατηρήσει το δικαίωµα να εργαστεί ως πολιτικός µηχα-
νικός γενικών καθηκόντων και γενικών δικαιωµάτων, αλλά να έχει
και το πρόσθετο ουσιαστικό προσόν να είναι υδραυλικός µηχα-
νικός, συγκοινωνιολόγος, δοµοστατικός ή εδαφοτεχνικός, γιατί
αυτό του δίνει ένα πλεονέκτηµα στη δύσκολη αγορά εργασίας
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που υπάρχει σήµερα.
Πιστεύω, λοιπόν, πως ανάµεσα στο απολύτως συµµετοχικό,

ανοιχτό και γι’ αυτό ευάλωτο δηµοκρατικό πανεπιστήµιο του σή-
µερα, το οποίο έχει ξεπεραστεί από τα πράγµατα και το σχέδιο
που προτείνεται, µπορούµε να αναζητήσουµε και να πετύχουµε,
ακόµα και αυτήν την ύστατη ώρα, την ισορροπία ανάµεσα στον
αναγκαίο διοικητικό έλεγχο και την ακαδηµαϊκή αυτοδιοίκηση για
ένα πανεπιστήµιο, που µπορεί να είναι ταυτόχρονα δηµοκρατικό
και αποτελεσµατικό και θα παράγει ουσιαστική γνώση, προχω-
ρηµένη έρευνα, ήθος και ακαδηµαϊκή αξιοπρέπεια.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο κ. Θεό-
φιλος Λεονταρίδης, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας στο Νοµό
Σερρών.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΛΕΟΝΤΑΡΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι,  έρχεται σήµερα προς ψήφιση στη Βουλή το νοµο-
σχέδιο για την τριτοβάθµια εκπαίδευση, τη στιγµή που στην πρω-
τοβάθµια και δευτεροβάθµια εκπαίδευση ξεκινά η χρονιά µε τις
χειρότερες προϋποθέσεις.

Η πρώτη εικόνα της φετινής χρονιάς θα έχει µαθητές χωρίς βι-
βλία, τάξεις χωρίς εκπαιδευτικούς, νέο πρόγραµµα µαθηµάτων
χωρίς σαφείς οδηγίες. Για πρώτη φορά στην Ελλάδα δεν θα
υπάρχουν δάσκαλοι και καθηγητές να καλύψουν τις διδακτικές
ώρες, παρά τις διαβεβαιώσεις του Υπουργείου Παιδείας ότι µε
τον εξορθολογισµό του εκπαιδευτικού προσωπικού και µε το πλή-
ρες ωράριο δεν θα παρουσιαστεί κανένα πρόβληµα στη ροή της
σχολικής χρονιάς. 

Οι εκπαιδευτικοί σηµειώνουν είκοσι χιλιάδες κενά, ενώ από τις
αρχές του µήνα διαµαρτύρονταν για τους µειωµένους µόνιµους
διορισµούς που θα πραγµατοποιηθούν. Τελικά, το Υπουργείο επι-
βεβαίωσε τους εξακόσιους διορισµούς σε πρωτοβάθµια και δευ-
τεροβάθµια εκπαίδευση και τη µείωση κατά 50% σε αναπληρωτές
καθηγητές. 

Οι ποµπώδεις εξαγγελίες της Κυβέρνησης για δήθεν µεγάλες
αλλαγές και εκσυγχρονισµό στην παιδεία αποδεικνύονται µέρα
µε την µέρα ένα επικοινωνιακό παραπέτασµα για να περάσουν
µέτρα, που θα οδηγήσουν στην ακόµα πιο βαθιά απαξίωση της
δηµόσιας εκπαίδευσης και θα καταργήσουν και εκείνα τα λίγα
εναποµείναντα στοιχεία της δωρεάν παιδείας. 

Αποτελεί, πλέον, κακόγουστο αστείο η εξαγγελία του Πρωθυ-
πουργού για ενίσχυση της παιδείας µε 1 δισεκατοµµύριο ευρώ
όταν ανέλαβε τη διακυβέρνηση της χώρας. Η προχειρότητα, η
ανοργανωσιά και η αυθαιρεσία µε την οποία χειρίστηκε η Κυβέρ-
νηση αυτόν το νευραλγικής σηµασίας τοµέα, δηµιουργεί όλες τις
προϋποθέσεις για ταλαιπωρία µαθητών και γονέων.  Εξάλλου,
αυτό φάνηκε και µε τις περιβόητες συγχωνεύσεις των σχολείων,
που έγιναν πρόχειρα, χωρίς διάλογο και µε αυθαίρετο τρόπο,
αναστατώνοντας τις τοπικές κοινωνίες σε µία τόσο κρίσιµη
εποχή. 

Μέσα σε όλα αυτά, οι περικοπές σε µισθούς, τα «φοροµπη-
χτικά» µέτρα, ο φόβος για περικοπές στο εφάπαξ και η επιδεί-
νωση των εργασιακών συνθηκών θερίζουν τους εκπαιδευτικούς,
οι οποίοι ψάχνουν εναγωνίως την πόρτα της εξόδου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλοι µας συµφωνούµε ότι η
επένδυση στην παιδεία είναι το µέλλον της χώρας και µάλιστα η
µοναδική λύση στα οικονοµικά αδιέξοδα. Στο χώρο της παιδείας
πρέπει να υπάρχει µακροπρόθεσµη στρατηγική, χωρίς να υπάρ-
χουν πειραµατισµοί από Υπουργό σε Υπουργό ή από κυβέρνηση
σε κυβέρνηση που ξήλωνε όσα έκανε η προηγούµενη. 

Ο χώρος της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης πρέπει να είναι χώρος
αριστείας, χώρος µάθησης και γνώσης, χώρος δηµιουργίας,
χώρος αξιοκρατίας και ποιότητας νέων επιστηµόνων που θα στε-
λεχώσουν το δηµόσιο και ιδιωτικό τοµέα, για να πάνε τη χώρα
πιο µπροστά. 

Ποιο µπορεί, όµως, να είναι το όραµα σήµερα των νέων επι-
στηµόνων που φοιτούν στα ΤΕΙ ή τα ΑΕΙ, όταν τους στερήσατε
την προοπτική να διεκδικήσουν µια θέση στην αγορά εργασίας
µε την πολιτική σας; Αντιλαµβάνεστε ότι µια ολόκληρη γενιά πάει
χαµένη εξαιτίας της µείωσης της απασχόλησης και της έκρηξης
της ανεργίας που µαστίζει ιδιαίτερα τους νέους ανθρώπους; Πώς

µπορεί σήµερα να αισθάνεται ένας νέος ή µια νέα που γκρεµίζο-
νται τα όνειρά τους από την κατάσταση που έχει διαµορφωθεί;
Γιατί πλέον ισχυροί τίτλοι σπουδών δεν έχουν αντίκρισµα για το
µέλλον τους στην αγορά εργασίας. Έχει µείνει πλέον το πτυχίο
τους στην κορνίζα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το προς ψήφιση σχέδιο νόµου
δεν είναι ρεαλιστικό και εφαρµόσιµο, ώστε να υπάρχει εύρυθµη
λειτουργία στην τριτοβάθµια εκπαίδευση. Παρουσιάζει δοµικά
ελλείµµατα που εύλογα δηµιουργούν αντιδράσεις, πολλώ δε µάλ-
λον σε περίοδο κρίσης. 

Καταστρατηγείται µέσα από τις διατάξεις του η αυτοδιοίκηση
των ΑΕΙ, η οποία είναι συνταγµατικά κατοχυρωµένη και θεµελιώ-
δης προϋπόθεση ακαδηµαϊκής ελευθερίας. 

Ο προτεινόµενος τρόπος διοίκησης µε συµβούλια διοίκησης
στα οποία συµµετέχουν εξωπανεπιστηµιακοί, αλλά κυρίως η
εκλογή του πρύτανη από το συµβούλιο και όχι άµεσα από τα
µέλη της ακαδηµαϊκής κοινότητας του ιδρύµατος, δηλαδή από
το φυσικό του χώρο, θα ενισχύσει τη συναλλαγή, την αδιαφάνεια
και τη διαφθορά. 

Η κατάργηση της βαθµίδας του λέκτορα οδηγεί στην εξαφά-
νιση της δυναµικότερης µερίδας του προσωπικού των πανεπιστη-
µίων, η οποία προσφέρει νυχθηµερόν µε πενιχρές αµοιβές το
µεγαλύτερο µέρος του διδακτικού και ερευνητικού έργου που
παράγεται στην τριτοβάθµια εκπαίδευση. 

Είναι σαφές ότι πρέπει να αντιµετωπιστούν τα προβλήµατα.
Πρέπει να γίνει µία περαιτέρω προσπάθεια αλλαγών προς την κα-
τεύθυνση της βελτίωσης του θεσµικού πλαισίου, της βελτίωσης
της ποιότητας της παρεχόµενης εκπαίδευσης, για να εξασφαλι-
στεί το άνοιγµα των ανώτατων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων στην
κοινωνία, στην οικονοµία, στη διεθνοποίηση και στην αποδοτική
αξιολόγησή τους. Τα ελληνικά πανεπιστήµια και ΤΕΙ χρειάζονται
ρυθµίσεις που θα θωρακίζουν και δεν θα αποδοµούν το δηµόσιο
και ακαδηµαϊκό χαρακτήρα τους. 

Επιζητούµε την αναβάθµιση των ΤΕΙ και είµαστε αντίθετοι µε
την κατάργηση των ερευνητικών εργαστηρίων που προβλεπόταν
σε νόµο του 2009 και στη µη δυνατότητα εκπόνησης -κάτω από
προϋποθέσεις- εξωτερικής αξιολόγησης προγραµµάτων διδακτο-
ρικών σπουδών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πρόκληση της Ελλάδας για
την παιδεία του µέλλοντος είναι µία µεγάλη ευκαιρία και δεν θα
πρέπει να περάσει αναξιοποίητη. Θέλουµε ένα πανεπιστήµιο και
ένα ΤΕΙ που παράγει γνώση, κάνει έρευνα, αξιολογείται και λο-
γοδοτεί για το έργο του. Θέλουµε ανώτατη εκπαίδευση που απο-
τελεί πολύτιµο δηµόσιο αγαθό, όπου θα έχουν πρόσβαση όλοι οι
πολίτες. Πρέπει να ενισχύσουµε τα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύ-
µατα, ώστε να ανταγωνίζονται τα προηγµένα πανεπιστήµια άλλων
χωρών και να προσελκύουν και ξένους φοιτητές. Πρέπει να επι-
διώκουµε ανώτατη εκπαίδευση που θα δέσει µε την κοινωνία, µε
την παραγωγή, µε την αγορά εργασίας. 

Σε λίγες µέρες θα βγουν τα αποτελέσµατα των εξετάσεων για
τα πανεπιστήµια και τα ΤΕΙ. Κάθε γονιός θα σκεφθεί µε τις δύ-
σκολες οικονοµικές συνθήκες που περνά πώς θα στείλει τα παι-
διά του να σπουδάσουν. Γι’ αυτήν τη χαρά της επιτυχίας που θα
νιώσουν γονείς και παιδιά µέσα από σκληρούς αγώνες πρέπει να
τους δώσουµε προοπτική ότι δεν θα πάνε χαµένοι οι κόποι τους
και τα όνειρά τους. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο κ. Ιωάν-

νης Βούρος, Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ στη Β’ Περιφέρεια Αθηνών. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΟΥΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, από τις 10.30’ που ξεκί-

νησε αυτή η διαδικασία αυτής της συζήτησης µέχρι και τώρα,
που είναι περασµένα µεσάνυχτα, προσπάθησα να κρατήσω κά-
ποια στατιστικά στοιχεία, προκειµένου να επικεντρώσω –αν θέ-
λετε- τις όποιες αντιπαραθέσεις σε κάποια σηµεία. 

Είναι καταπληκτικό! Εκτός από τα αριστερά κόµµατα που λόγω
ιδεολογίας –σεβαστής, κατά τα άλλα- απορρίπτουν στο σύνολό
του το νοµοσχέδιο, η µεγαλύτερη αντιπαράθεση εννέα στις δέκα
φορές επικεντρώνεται σε ένα και µόνο σηµείο, στο θέµα της δι-
οίκησης, στο κοµµάτι που αφορά την εξουσία, στο ποιος δηλαδή
έχει το µαχαίρι, ποιος και το καρπούζι, ποιος έχει τη σχέση, ποιος
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έχει τη συναλλαγή, ποιος έχει τη δυνατότητα της οµηρίας και
όλων αυτών των δεινών που έχουµε συναντήσει στο παρελθόν!

Χάνουµε την ουσία! Χάνουµε την ψυχή! Χάνουµε την ψίχα, αν
θέλετε, που είναι η εκπαίδευση, η παιδεία και οι δύο πόλοι που
συνθέτουν αυτό το σηµείο, δηλαδή τους καθηγητές, το εκπαι-
δευτικό προσωπικό, την αξιολόγησή τους, την εξέλιξή τους και
τους φοιτητές.

Τιµώ τους καθηγητές των πανεπιστηµίων. Τιµώ τους καθηγη-
τές µου, αυτούς που στις δικές µου σπουδές έκαναν το παν, για
να µεταδώσουν γνώση. Όµως, δεν µπορούσα να µη βλέπω συγ-
χρόνως και το ότι ασφυκτιούσαν σ’ αυτό το φαύλο κύκλο, σ’
αυτόν το σφιχτό εναγκαλισµό µίας εσωστρέφειας. Ένας κοχλίας
τους συµπίεζε στο να µην µπορούν να ανοίξουν τα φτερά τους,
να εξελιχθούν, να αξιολογηθούν και, επιτέλους, να µεταφέρουν
περισσότερη και ουσιαστικότερη γνώση στους φοιτητές, εµάς.

Τίθεται το ερώτηµα, κυρία Υπουργέ και κύριοι συνάδελφοι, αν
µπορούν ακόµα οι δυτικές κοινωνίες να κατασκευάσουν το είδος
εκείνο του ατόµου που είναι απαραίτητο και χρήσιµο για τη συ-
νέχιση της λειτουργίας τους. Το πρώτο και κύριο εργαστήριο
είναι η οικογένεια, αλλά δεν θα το αναλύσω τώρα, γιατί δεν είναι
της παρούσης. Από την άλλη, έχουµε το εκπαιδευτικό σύστηµα
και την περιρρέουσα κουλτούρα. 

Αυτό το εκπαιδευτικό σύστηµα, κύριε Ροντούλη, υφίσταται
κρίση περιεχοµένου. Τι µεταδίδεται; Τι πρέπει να µεταδίδεται;
Πώς µεταδίδεται; Ποιος το µεταδίδει; Με ποια κριτήρια; Έχουµε,
δηλαδή, κρίση προγραµµάτων και κρίση του στόχου, προς τον
οποίο καταρτίζονται τα όποια προγράµµατα. Δεν πρέπει να φο-
βόµαστε να παραδεχθούµε πως για πολλούς εκπαιδευτικούς το
λειτούργηµα έχει καταντήσει –όχι µε ευθύνη δική τους- αγγαρεία
για τα προς το ζην και για κάποιους φοιτητές µία βαρετή υπο-
χρέωση µε ζητούµενο την απόκτηση ενός πτυχίου που θα επιτρέ-
πει την άσκηση κάποιου επαγγέλµατος, εάν βεβαίως βρει
δουλειά στις τρέχουσες συνθήκες της κοινωνίας και της αγοράς!

Κύριοι συνάδελφοι, η παιδεία, ο πολιτισµός και ο τουρισµός
είναι τοµείς στους οποίους η Ελλάδα µπορεί να συναγωνιστεί τις
µεγάλες και πλούσιες χώρες. Θα αφήσω κατά µέρος αυτούς
τους δύο πυλώνες και θα επικεντρωθώ στην παιδεία. Δυστυχώς
το πρόβληµα της παιδείας γίνεται και αυτό, όπως και όλα τα
άλλα, αντικείµενο κοµµατικών ανταγωνισµών, αντικείµενο δηµα-
γωγίας. Κάτι που νοµίζω ότι παραδεχόµαστε όλοι πια είναι ότι
είναι ασυµβίβαστο όχι µόνο προς το συµφέρον των φοιτητών
αλλά γενικότερα προς το συµφέρον του τόπου. 

Η παιδεία, κυρία Υπουργέ, δεν είναι ζήτηµα νόµων ούτε διατά-
ξεων. Είναι ζήτηµα εθνικό! Δεν είναι πολιτικό πρόβληµα. Θα εί-
µαστε, λοιπόν, στο σωστό δρόµο, όταν οι καθηγητές
αναγνωρίσουν ως αποκλειστικό χρέος τους την παραγωγή χρή-
σιµων επιστηµόνων, οι δε φοιτητές ως βασικό τους καθήκον την
άρτια επιστηµονική τους µόρφωση. 

Αυτό που χρήζει ιδιαίτερης συζήτησης και ίσως άπτεται και της
αντιπαράθεσης που έχει γεννήσει το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο
είναι ότι τις περισσότερες φορές σαν λαός ψάχνουµε τις λύσεις
για όλα τα ζητήµατα στο παρελθόν. Έχουµε αυτήν την τάση να
παρελθοντολογούµε. Γυρίζουµε το κεφάλι στο παρελθόν και αυ-
τόµατα, γυρίζοντας το κεφάλι στο παρελθόν, γυρίζουµε την
πλάτη µας στο µέλλον, στα σκοτεινά σηµεία της ιστορίας µας και
στις λαµπρές σελίδες δόξης! Όµως, έτσι κι αλλιώς, αυτά είναι
που µας τυφλώνουν, αυτά που µας εµποδίζουν να δούµε ξεκά-
θαρα και το τώρα και το µετά!

Φροντίζουµε, λοιπόν, για το µέλλον βελτιώνοντας την εκπαί-
δευση, βελτιώνουµε το µέλλον της ανθρωπότητας και βελτιώ-
νουµε το µέλλον του τόπου. Όλοι γνωρίζουµε –και έχουµε πειστεί
γι’ αυτό- πως το µέλλον της πατρίδας εξαρτάται από την εκπαί-
δευση της νεολαίας. Ήρθε η ώρα να επαναθεµελιώσουµε την έν-
νοια της παιδείας σε όλα τα επίπεδα. Πρέπει να αφήσουµε πίσω
µας µέσα που έχουν αποδειχθεί αναποτελεσµατικά και παρωχη-
µένα, όπως τον προσανατολισµό των σπουδών βάσει της αποτυ-
χίας των υποψηφίων και δεν πρέπει να φοβηθούµε τη διόρθωση
αποφάσεων του παρελθόντος που πρέπει να διορθωθούν. Δεν
πρέπει να διστάσουµε µπροστά σε πειράµατα µε υλικά αυτές τις
νέες ιδέες και πρέπει να σταµατήσουµε τη συσσώρευση τάχα µε-
ταρρυθµίσεων που ποτέ στο παρελθόν δεν αξιολογήθηκαν ή

αξιολογήθηκαν µε υποκειµενικά κοµµατικά κριτήρια και όχι µε
κριτήρια υπέρ και µόνο του φοιτητή.

Η επί της ουσίας αυτονοµία των πανεπιστηµίων δίνει µεγαλύ-
τερη έµφαση στην πρωτοβουλία. Θα δώσει σε κάθε ίδρυµα τη
δυνατότητα να βελτιώσει την οργάνωσή του, την ελευθερία κινή-
σεων, που θα του δώσουν την ευκαιρία καλύτερης χρήσης των
πόρων του να οικοδοµήσει. 

Γιατί να φοβηθούµε και γιατί να µην παραδεχθούµε ότι πρέπει
επιτέλους να προτείνουµε εταιρικές σχέσεις και συνεργασίες;
Είναι ψέµα πως τα ΤΕΙ έχουν εκτραπεί από τον αρχικό τους
στόχο; Είναι ψέµα πως τα πανεπιστήµια δέχονται όλο και περισ-
σότερους φοιτητές υπό συνθήκες δυσαρµονίας µε την περιρρέ-
ουσα ατµόσφαιρα, πώς έχουµε στρατιές αποτυχηµένων
πρωτοετών που γίνονται περισσότεροι στο δεύτερο έτος; Και
πόσοι είναι αυτοί που βρίσκουν ένα νόµιµο καταφύγιο και κατα-
λήγουν µετά από κάποια χαµένα χρόνια να βολοδέρνουν χωρίς
κανένα πτυχίο στα χέρια τους;

Δεν µε φοβίζει, κύριοι συνάδελφοι, δεν µε φοβίζει αυτό που
εγώ ονοµάζω αντικειµενική φοιτητική κατανοµή, κάτι που θα προ-
κύψει εάν προσανατολιστούµε σωστά και όχι µία λογιστική αντί-
ληψη, τους υποψήφιους ως προς τις πραγµατικές ανάγκες της
χώρας. Απαιτείται γι’ αυτό µία συνολική προσπάθεια που θα ανα-
φέρεται σε όλες τις πτυχές της λειτουργίας των πανεπιστηµίων
και της µελλοντικής ζωής των τωρινών φοιτητών. 

Έχει υποστεί ζηµιές η χώρα, έχει υποστεί φθορές σε όλα τα
επίπεδα και φυσικά στο χώρο της εκπαίδευσης. Και αν θέλουµε
να κάνουµε κάτι για να διορθώσουµε τα πράγµατα, να τα δούµε
αµερόληπτα και αντικειµενικά είναι αναγκαία η αναβάθµιση του
ρόλου αλλά και της καριέρας των καθηγητών και των ερευνητών.
Υποψήφιοι διδάκτορες ζουν υπό συνθήκες ανασφάλειας, καθη-
γητές κάτω από το βάρος των διοικητικών τους καθηκόντων δεν
έχουν χρόνο για έρευνα ούτε για παρακολούθηση διατριβών, µία
κατάσταση δηλαδή εντελώς αντιπαραγωγική και για τους καθη-
γητές και για τους φοιτητές. 

Και µέχρι στιγµής κάνουµε ό,τι µπορούµε προκειµένου να εξά-
γουµε τα καλύτερα µυαλά στο εξωτερικό, σε µία σύγχρονη οικο-
νοµία της γνώσης σαν κι αυτήν που η Ελλάδα πρέπει να
επενδύσει. Πρέπει να υπάρξει άµεσος συσχετισµός µεταξύ της
παγκόσµιας ανταγωνιστικότητας και της επένδυσης που πραγ-
µατοποιείται στην ανώτατη εκπαίδευση και στην έρευνα. Αυτά
είναι τα όπλα µας, αυτά είναι που µπορούµε να χρησιµοποιή-
σουµε στις µάχες που έρχονται, τα µυαλά, η ευφυΐα του  λαού
και το δυναµικό της νεολαίας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δεν θέλω να καταχραστώ περισσότερο χρόνο. Θέλω να
κλείσω µόνο αποδίδοντας το δικό µου φόρο τιµής στο Νίκο Θέ-
µελη, διαβάζοντας µία τελευταία του δήλωση. «Δεν µετράει µόνο
η παιδεία που δίνουν τα ανώτερα και ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύ-
µατα, υπάρχει και η παιδεία που διαχέεται πολυφωνικά, καθηµε-
ρινά από τους διαµορφωτές της κοινής γνώµης, πολιτικούς,
δηµοσιογράφους, συνδικαλιστές και άλλους και που αναπαρά-
γεται διαρκώς. Αν δηλαδή η Διαµαντοπούλου αλλάξει το εκπαι-
δευτικό σύστηµα και καταφέρει να βρει την τέλεια λύση αλλά ο
τηλεοπτικός πολτός παραµένει αναλλοίωτος, τότε η οποιαδήποτε
λύση της θα γίνει σκόνη». 

Από αυτήν την άποψη οι πολιτικοί έχουν τεράστια ευθύνη τόσο
ως πρότυπα όσο και ως αντιπρότυπα αλλά δεν αρκούν ούτε για
την ακµή ούτε για την καταστροφή της χώρας. Ούτε οι πολιτικοί
λοιπόν είναι πανάκεια για να λυθούν τα προβλήµατα. 

Τι νοµίζετε; Παιδεία, υγεία, διαφάνεια, λειτουργία δηµοκρατι-
κών θεσµών, εντιµότητα, τώρα προέκυψαν; Όχι. Είναι διαρκή ελ-
λείµµατα που συνθέτουν τη σερνάµενη στέρηση και κρίση αυτής
της κοινωνίας. Και όσες προσπάθειες γίνονται αποδεικνύονται σι-
σύφειες. Γιατί; Διότι η κυρίαρχη κουλτούρα και οι νοοτροπίες που
βρίσκονται στον πυρήνα της σπρώχνουν τα πράγµατα προς τα
κάτω, προς τα πίσω, στο παρελθόν, που ανέφερα προηγουµέ-
νως. Ακόµα και οι καλύτεροι έχουν φτάσει στα όρια τους. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κι εµείς ευχαριστούµε
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τον κ. Γιάννη Βούρο. 
Θα κλείσουµε τη σηµερινή συνεδρίαση µε τον κ. Πυθαγόρα

Βαρδίκο, Βουλευτή του ΠΑΣΟΚ στο Νοµό Σάµου. 
ΠΥΘΑΓΟΡΑΣ ΒΑΡΔΙΚΟΣ: Ένα νοµοσχέδιο από τη στιγµή που

αλλάζει ανατρεπτικά τα δεδοµένα ενός από τους πλέον σηµαντι-
κούς χώρους, αυτόν της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης, δεν µπορεί
παρά να είναι σηµαντικό. Γίνεται δε ακόµα πιο σηµαντικό αν λη-
φθεί υπ’ όψιν το γεγονός ότι ανατρέπει µία κατάσταση για την
οποία όλοι συµφωνούµε ότι δεν µπορεί να συνεχιστεί άλλο. 

Ο 1268/82, δηµιούργηµα των τότε αναγκών για τριάντα χρόνια
υπηρέτησε σωστά τη χώρα, έχει όµως πλέον εξαντλήσει τη δυ-
ναµική του. Το δηµόσιο και από τους φορολογούµενους Έλληνες
χρηµατοδοτούµενο πανεπιστήµιο πρέπει να ανεβάσει επίπεδο
στις παρεχόµενες σπουδές, στην αυτοδιοίκηση του, στη στό-
χευση της αριστείας, στη σύνδεσή του µε την κοινωνία, την ερ-
γασία, την ανάπτυξη της χώρας και να υπηρετήσει τις ανάγκες
τις εποχής µας, που απαιτούν αξιολόγηση, λογοδοσία, εξωστρέ-
φεια και διεθνοποίηση. 

Οι µεγάλες αλλαγές πάντα προκαλούν και µεγάλες αντιδρά-
σεις, αντιδράσεις από Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης. Δηµοσιογρά-
φοι έγραψαν για ξεχαρβάλωµα σπουδών, για επιβολή διδάκτρων,
για τέλος στα συγγράµµατα, στη σίτιση, στη στέγαση, χρησιµο-
ποίησαν τίτλους εξέγερσης «τα πανεπιστήµια φλέγονται». Υπήρ-
ξαν αντιδράσεις από πολιτικούς χώρους, που θεωρούν ότι
δηµοκρατία είναι οι κραυγές των µειοψηφιών µε τη δική τους πει-
θαρχία και όχι οι γνώµες των πολλών, αντιδράσεις από άλλους
πολιτικούς χώρους που ισχυρίζονται πως η Κυβέρνηση έχει πρό-
θεση να ιδιωτικοποιήσει τα πανεπιστήµια και να τα παραδώσει
στα νύχια της αγοράς, αγνοώντας ή προσποιούµενοι πως αγνο-
ούν το γεγονός ότι σε όλο τον κόσµο σήµερα, όχι µόνο στον ευ-
ρωπαϊκό και στον ευρύτερο δυτικό, ο ιδιωτικός τοµέας επενδύει
στη γνώση, γιατί υπάρχουν πολλές δυνατότητες για συνεργασία
µε αµοιβαίο όφελος. Στη χώρα µας µένουν ανεκµετάλλευτες. Μια
τέτοια διαφωνία, όµως, δηµιουργεί το ιδεολογικό υπόβαθρο για
τον ξεσηκωµό. Αυτός είναι ο τελικός στόχος.

Την πρωτοκαθεδρία, όµως, µέχρι στιγµής των αντιδράσεων
την έχουν οι πρυτάνεις. Δέχοµαι τις εξηγήσεις των εκπροσώπων
τους στην επιτροπή, που θεώρησαν υπερβολική και αποτέλεσµα
της σχετικής έντασης την απαράδεκτη θέση πρύτανη, που χαρα-
κτήρισε πραξικοπηµατική τη δυνατότητα της Βουλής να ψηφίζει
νόµους και δηµοκρατική τη δυνατότητα οποιουδήποτε να µην
τηρεί τους νόµους. Δέχοµαι, επίσης, να επικαλούνται γενικότη-
τες, που στην ουσία δεν λένε τίποτα, για να υποστηρίξουν τις θέ-
σεις τους, όπως ότι το νοµοσχέδιο στερείται ακαδηµαϊκού
οράµατος, εξαντλείται σε σειρά αποσπασµατικών ρυθµίσεων,
στερείται στρατηγικής για την εκπαίδευση, εγκαταλείπεται η εύ-
ρεση σηµείου ισορροπίας µεταξύ αξιοκρατίας και δηµοκρατίας,
πράγµατα που όπως είπα και παραπάνω δεν λένε τίποτα. 

Δεν δέχοµαι, όµως, να υποστηρίζουν πως το νοµοσχέδιο χει-
ραγωγεί και καταργεί το δηµόσιο χαρακτήρα της τριτοβάθµιας
εκπαίδευσης, ακυρώνει τη συνταγµατικά κατοχυρωµένη υποχρέ-
ωση της πολιτείας να χρηµατοδοτεί τα δηµόσια πανεπιστήµια,
καταργεί τη συνταγµατική κατοχυρωµένη αυτοδιοίκηση.

Χειραγωγεί το νοµοσχέδιο την τριτοβάθµια εκπαίδευση, όταν
τα ιδρύµατα µε τον οργανισµό τους και τον εσωτερικό κανονισµό
τους είναι απόλυτα ελεύθερα να καθορίζουν τους ειδικότερους
στόχους τους, όταν µάλιστα µέχρι τώρα αυτοί ρυθµίζονταν µε
οριζόντιο και οµοιόµορφο τρόπο; Ακυρώνει την υποχρέωση της
πολιτείας να χρηµατοδοτεί τα δηµόσια ΑΕΙ το γεγονός ότι εισά-
γονται νέοι κανόνες, µε το πρώτο µέρος της χρηµατοδότησης να
κατανέµεται µε βάση τον αριθµό των ενεργών φοιτητών και το
δεύτερο µέρος µε βάση τους δείκτες ποιότητας και επιτευγµά-
των που έχουν συµφωνηθεί µεταξύ της πολιτείας και των ιδρυ-
µάτων; Καταργεί το νοµοσχέδιο την αυτοδιοίκηση των
πανεπιστηµίων;

Έχω την αίσθηση πως όλοι όσοι επικαλούνται κάτι τέτοιο, µάλ-
λον στο µυαλό τους έχουν την αυτονοµία και όχι την αυτοδιοί-
κηση. Αυτοδιοίκηση σηµαίνει να κινείσαι µέσα στο πλαίσιο των
νόµων. Αυτονοµία σηµαίνει να λειτουργείς µε δικούς σου νόµους
που απαγορεύουν σε αντίθετους µε κάποιες µειοψηφίες, αλλά
και σε µη αρεστούς πολιτικούς και Υπουργούς να περνάνε το κα-
τώφλι των πανεπιστηµίων, νόµους που απειλούν ακόµα και τη σω-
µατική ακεραιότητα ενός νοµπελίστα που δεν πήρε την άδεια από
κάποιους κουκουλοφόρους για να µιλήσει, νόµους που ρηµάζουν
γραφεία πρυτάνεων και τους χτίζουν τις πόρτες -να ρηµάζουν
γραφεία Βουλευτών οι ταξιτζήδες το καταλαβαίνω, αλλά να ρη-
µάζουν γραφεία πρυτάνεων οι φοιτητές δεν το καταλαβαίνω- νό-
µους που επιτρέπουν στον πρύτανη να διοικεί διοικούµενους οι
οποίοι τον εκλέγουν. Αυτό είναι αυτοδιοίκηση; Όχι. Συναλλαγή
είναι, κοµµατισµός είναι, διαφθορά είναι. Αναφέρω τους τρεις αυ-
τούς όρους, γιατί σύµφωνα µε ανακοίνωση πρύτανη η συναλ-
λαγή, ο κοµµατισµός και η διαφθορά ενισχύονται µε το
νοµοσχέδιο που συζητάµε. Νόµους, τέλος, που επιτρέπουν να εί-
µαστε πέµπτοι σε ποσοστό επί του ΑΕΠ στις δαπάνες για τα πα-
νεπιστήµια στις χώρες του ΟΟΣΑ και τριακοστοί δεύτεροι
–τριάντα τρεις είναι όλες- στην αποδοτικότητα.

Τα πανεπιστήµιά µας –απ’ αυτά έχουµε αποφοιτήσει οι περισ-
σότεροι- έχουν θλιβερές παθογένειες, αλλά και λαµπρές σελίδες
αριστείας. Υπηρετούν την πατρίδα. Δεν ανήκουν σε κανέναν. 

Θα συµφωνήσω µε τον κ. Τσίπρα που είπε «θα ξεχάσουµε το
πανεπιστήµιο που ξέραµε».

Θα διαφωνήσω µαζί του σε αυτό που πρέπει να θυµόµαστε:
αυτός αυτό που φεύγει, εγώ αυτό που έρχεται.

Κλείνω µε κάποιες επισηµάνσεις από την έκθεση του ΟΟΣΑ,
που πρόσφατα µας κοινοποιήθηκε. 

Από την Ελλάδα, κάτι που συµβαίνει σε ελάχιστες ευρωπαϊκές
χώρες, απουσιάζει ένα σύστηµα αξιολόγησης των εκπαιδευτικών
και του έργου τους. Η Ελλάδα κατέχει το µικρότερο ποσοστό
φοιτητών στην Ευρώπη, που ολοκληρώνουν τις σπουδές τους
στον προβλεπόµενο χρόνο φοίτησης. Το ελληνικό εκπαιδευτικό
σύστηµα είναι από τα πλέον συγκεντρωτικά. 

Και για το νοµοσχέδιο που συζητάµε, η έκθεση του ΟΟΣΑ επι-
σηµαίνει: «προωθεί µεταρρυθµίσεις που κινούνται στο πνεύµα
των καλύτερων πρακτικών, που έχουν υιοθετηθεί στις χώρες του
ΟΟΣΑ».

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Πυθαγόρα Βαρδίκο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουν διανεµηθεί τα Πρακτικά
των συνεδριάσεων της Δευτέρας 18 Ιουλίου 2011, της Τρίτης 19
Ιουλίου 2011 και της Τετάρτης 20 Ιουλίου 2011 (πρωινής και απο-
γευµατινής) και παρακαλώ το Σώµα για την επικύρωσή τους.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς τα Πρακτικά

της Δευτέρας 18 Ιουλίου 2011, της Τρίτης 19 Ιουλίου 2011 και
της Τετάρτης 20 Ιουλίου 2011 (πρωινής και απογευµατινής) επι-
κυρώθηκαν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 0.56’, λύεται η συνε-

δρίαση για σήµερα Τετάρτη 24 Αυγούστου 2011 και ώρα 10.00’,
µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος νοµοθετική εργασία, συ-
νέχιση της συζήτησης επί της αρχής, των άρθρων και του συνό-
λου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Παιδείας, Διά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων: «Δοµή, λειτουργία, διασφάλιση της
ποιότητας των σπουδών και διεθνοποίηση των ανωτάτων εκπαι-
δευτικών ιδρυµάτων». 

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                                                 ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ       


